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RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  020 
Saksbehandler: Jan Marius Eriksen 
Dato:  31.10.2018 
Saksmappe:  18/500 
 

 

 

AVTALE OM ADMINISTRATIVT VERTSKOMMUNESAMARBEID 
BYGGESAK, OPPMÅLING OG SPREDT AVLØP MELLOM 
RØMSKOG OG AURSKOG HØLAND KOMMUNE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
22/18                Utvalg for Utvikling og Planutvalg 08.11.2018 
51/18                Formannskapet 19.11.2018 
/                Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
1. Aurskog Høland kommune, virksomhet forvalting, overtar byggesak, oppmåling og spredt 

avløp funksjonen i Rømskog kommune med virkning fra 1.1.2019. 
2. Ordningen organiseres som vertskommunemodell etter kommunelovens § 28b. 
3. Rømskog kommune vedtar vedlagte avtale om administrativt vertskommunesamarbeid 

byggesak, oppmåling og spredt avløp mellom rømskog kommune og Aurskog- Høland 
kommune. 

4. Rådmannen i Aurskog- Høland kommune tildeles myndighet til å utføre oppgaver og fatte 
vedtak for Rømskog kommune etter: 
• Lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven):  

o Første del: Alminnelig del. 
o Tredje del: Dispensasjonsmyndighet i alle dispensasjonssaker fra arealplaner 

(både reguleringsplaner og kommuneplaner) hvor det ikke foreligger 
nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale 
myndigheter. 

o Fjerde del: Byggesaksdel. 
o Femte del: Håndhevings- og gebyrregler. 

• Lov om eigedomsregistrering (matrikkellova). 
• Lov om eierseksjoner (eierseksjonsloven). 
• Lov om vern mot forurensninger og om avfall (forurensningsloven), den myndighet 

som i Forskrift om begrensning av forurensning (forurensningsforskriften) er nedfelt i: 
o Kapittel 2: Opprydding i forurenset grunn ved bygge- og gravearbeider. 
o Kapittel 12: Krav til utslipp av sanitært avløpsvann fra bolighus, hytter og 

lignende. 
o Kapittel 13: Krav til utslipp av kommunalt avløpsvann fra mindre 

tettbebyggelser 
• Lov om vegar: (veglova) 

o §§ 29, 30 og 40, 41 og 42 
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Utvikling og Planutvalg - 08.11.2018 
BEHANDLING: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
PLAN- OG UTVIKLINGS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 
1. Aurskog Høland kommune, virksomhet forvalting, overtar byggesak, oppmåling og spredt 

avløp funksjonen i Rømskog kommune med virkning fra 1.1.2019. 
2. Ordningen organiseres som vertskommunemodell etter kommunelovens § 28b. 
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3. Rømskog kommune vedtar vedlagte avtale om administrativt vertskommunesamarbeid 
byggesak, oppmåling og spredt avløp mellom rømskog kommune og Aurskog- Høland 
kommune. 

4. Rådmannen i Aurskog- Høland kommune tildeles myndighet til å utføre oppgaver og fatte 
vedtak for Rømskog kommune etter: 
• Lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven):  

o Første del: Alminnelig del. 
o Tredje del: Dispensasjonsmyndighet i alle dispensasjonssaker fra arealplaner 

(både reguleringsplaner og kommuneplaner) hvor det ikke foreligger 
nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale 
myndigheter. 

o Fjerde del: Byggesaksdel. 
o Femte del: Håndhevings- og gebyrregler. 

• Lov om eigedomsregistrering (matrikkellova). 
• Lov om eierseksjoner (eierseksjonsloven). 
• Lov om vern mot forurensninger og om avfall (forurensningsloven), den myndighet 

som i Forskrift om begrensning av forurensning (forurensningsforskriften) er nedfelt i: 
o Kapittel 2: Opprydding i forurenset grunn ved bygge- og gravearbeider. 
o Kapittel 12: Krav til utslipp av sanitært avløpsvann fra bolighus, hytter og 

lignende. 
o Kapittel 13: Krav til utslipp av kommunalt avløpsvann fra mindre 

tettbebyggelser 
• Lov om vegar: (veglova) 

o §§ 29, 30 og 40, 41 og 42 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Kommunestyrene i Rømskog kommune og Aurskog- Høland kommune skal slås 
sammen til èn kommune 1.1.2020. Administrasjonene i begge kommunene har påbegynt 
kartlegging av de kommunale tjenestene. I forbindelse med kartleggingen har det kommet 
frem at Aurskog- Høland kommune kan overta tjenester innenfor funksjonene byggesak, 
oppmåling og spredt avløp fra 1.1.2019 som i dag blir levert av Marker kommune.  
 
Rømskog kommune og Aurskog- Høland kommune har som intensjon å inngå avtale om 
administrativt vertskommunesamarbeid for tjenester innenfor funksjonene byggesak, 
oppmåling og spredt avløp fra 1.1.2019. Dette som et ledd i det pågående arbeidet med 
kommunesammenslåing. 
 
Den eksisterende avtale på tjenesten med Marker kommune er sagt opp med virkning fra 
31.12.2018. Selv om avtalen er sagt opp må saksbehandlere i Marker kommune sluttføre 
påbegynte saker slik at overgangen ikke vil føre til ulemper for kommunens innbyggere. 
 
Kommunelovens § 28-1 a.Vertskommunesamarbeid sier følgende: 
«En kommune kan overlate utførelsen av lovpålagte oppgaver, herunder delegere myndighet 
til å treffe vedtak som omtalt i forvaltningsloven § 2 første ledd bokstav a (offentlig 
myndighetsutøvelse) til en vertskommune etter §§ 28-1 b og 28-1 c hvis den aktuelle lov ikke 
er til hinder for det.» 
 
Det er virksomhet forvaltning som vil utføre tjenestene for Rømskog kommune. Denne 
virksomheten ligger under Kommunalsjef for teknisk drift og kultur. Virksomheten ble i 2016 
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av Kommunal rapport kåret til best på saksbehandling innenfor tekniske tjenester i Akershus 
fylke. 
 
For at virksomhet forvaltning kan utføre tjenester på vegne av Rømskog kommune må 
kommunestyret deleger myndighetsutøvelse til rådmannen i Aurskog- Høland Kommune etter 
følgende lovverk: 

• Lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven):  
o Første del: Alminnelig del. 
o Tredje del: Dispensasjonsmyndighet i alle dispensasjonssaker fra arealplaner 

(både reguleringsplaner og kommuneplaner) hvor det ikke foreligger 
nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale 
myndigheter. 

o Fjerde del: Byggesaksdel. 
o Femte del: Håndhevings- og gebyrregler. 

• Lov om eigedomsregistrering (matrikkellova). 
• Lov om eierseksjoner (eierseksjonsloven). 
• Lov om vern mot forurensninger og om avfall (forurensningsloven), den myndighet 

som i Forskrift om begrensning av forurensning (forurensningsforskriften) er nedfelt i: 
o Kapittel 2: Opprydding i forurenset grunn ved bygge- og gravearbeider. 
o Kapittel 12: Krav til utslipp av sanitært avløpsvann fra bolighus, hytter og 

lignende. 
o Kapittel 13: Krav til utslipp av kommunalt avløpsvann fra mindre 

tettbebyggelser 
• Lov om vegar: (veglova) 

o §§ 29, 30 og 40, 41 og 42 
 
Dette delegeres administrativ til rådmannen i Aurskog- Høland kommune og er lik den 
delegering kommunestyret har vedtatt til rådmannen i Rømskog kommune med unntak av 
følgende punkt: 
  

o Tredje del: Dispensasjonsmyndighet i alle dispensasjonssaker fra arealplaner 
(både reguleringsplaner og kommuneplaner) hvor det ikke foreligger 
nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale 
myndigheter. 

 
Alle dispensasjonssaker behandles i dag av planutvalget i Rømskog kommune. Mens det med 
denne delegeringen overlates til administrasjonene å behandle dispensasjonssaker der det ikke 
fremkommer nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale 
myndigheter. Det er fortsatt planutvalget i Rømskog kommune som skal behandle saker med 
naboklager og/eller andre innsigelser. 
 
Økonomi 
I avtalen forplikter Aurskog- Høland kommune å utføre tjenestene innenfor sitt eget 
selvkostbudsjett, og Rømskog kommune plikter å følge Aurskog- Høland kommune sitt 
gebyrregulativ for tjenestene. Dette innebærer at Aurskog- Høland kommune står for alle 
utgifter og inntekter på tjenestene, og at Rømskog kommune ikke får noen utgifter til 
subsidiering av tjenestene slik som i dag. 
 
Vedlagt ligger Administrasjonen i Aurskog- Høland kommunes forslag til gebyrregulativ for 
tjenestene. Gebyrregulativet er mere omfattende enn det i Rømskog kommune.  Mens 
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Rømskog har en flat struktur i gebyrene har Aurskog- Høland kommune gebyr satser trinnvis 
etter hvor mye arbeid hver sak medfører. Gebyrene er jevnt over høyere enn dagens gebyrer i 
Rømskog, forskjellen kan forklares med at Rømskog kommune subsidierer mye av tjenestene 
mens Aurskog- Høland kommune driver etter 100% selvkost. 
 
Relevante bestemmelser 
Kommuneloven 
Plan- og bygningsloven 
Matrikkelloven 
Eierseksjonsloven 
Forurensningsloven 
Veglova 
 
 
VURDERING: 
Rådmannen vurderer avtalen som en god avtale som vil medføre en sømløs sammenslåing av 
tjenestene i forbindelse med kommunesammenslåing 1.1.2020. Det vurderes at Rømskog 
kommune vil få gode tjenester fra Aurskog-Høland. 
 
 
KONKLUSJON: 
Rådmannens innstilling vedtas 
 
 
VEDLEGG: 
Avtale om administrativt vertskommunesamarbeid 
Forslag til gebyrregulativ Aurskog- Høland kommune 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Tjenesteleder utvikling 
Aurskog- Høland kommune 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  100 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  08.11.2018 
Saksmappe:  18/551 
 

 

 

REBUDSJETTERING INVESTERINGSTILTAK 2018  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
52/18                Formannskapet 19.11.2018 
/                Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Rådmannen anbefaler at foreslåtte budsjettendringer vedrørende finansiering av 
investeringstiltakene godkjennes. 
 
SAKENS FAKTA: 
Saken gjelder endringer i budsjett for investeringsregnskapet. Investeringsbudsjettet bør 
justeres etter forventet forbruk i budsjettåret, slik at kostnadene og finansieringsbehov blir 
harmonisert. Dersom budsjettet ikke korrigeres i budsjettåret vil dette ha konsekvenser for 
hvordan man finansierer opp investeringsregnskapet ved årsavslutningen. Kun budsjetterte 
finansieringskilder (bruk av lån, bruk av fond, overføring fra drift og tilskudd m.m.) kan 
benyttes. 
Årets budsjettjusteringer som påvirker fremtidige år, må derfor også innarbeides årsbudsjett 
2019 og eventuelt ved rullering av handlingsplan. Foreslåtte endringer som vedtas må 
innarbeides i saksfremlegget for årsbudsjett 2019, da dette ikke var kjent når rådmannens 
forslag til årsbudsjett ble fremlagt. 
 
De budsjettjusteringer som vil bli foreslått i denne saken har ingen direkte driftsmessige 
konsekvenser, da låneopptak er gjennomført for 2018 og renter og avdrag på dette allerede 
er innarbeidet i budsjett og løpende handlingsplan. Forbruket på nedenstående prosjekter 
baserer seg på oppdatert informasjon om fremdrift resten av året. Det kan allikevel ved 
årsavslutningen oppstå avvik som gjør at tiltak vil måtte rebudsjetteres igjen neste år. 
 
Økonomiske konsekvenser: 
Etter dekning av ovennevnte tiltak i denne saken og det som vil bli foreslått benyttet/utsatt til 
investeringsbudsjettet for 2019, vil det være igjen lite ubrukte lånemidler på avsluttede 
investeringstiltak unntatt startlån og avløpstiltak. Eksakt volum på ubrukte lån vil 
først være kjent i forbindelse med årsregnskapet 2018. 
 
 
VURDERING: 
Fibernett 
Budsjettrammen kan reduseres til kr 500 000. Dette finansieres ved lån kr 400 000 pog mva 
kr 100 000. Det er mulig å gjennomføre deler av prosjektet i 2018, mens størsteparten må 
gjennomføres i 2019. Prosjektet er videreført i rådmannens budsjettforslag. 
Utvidelse eldresenteret 
Prosjekteringen er påbegynt, og i planlegingsprosessen er det valgt en annen løsning enn 
opprinnelig vedtatt. Budsjettrammen reduseres til kr 150 000. Dette finansieres ved lån kr 
120 000 og mva kr 30 000. Prosjektet er videreført i rådmannens budsjettforslag. 
 
Tomter Sandemfeltet 
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Det er påløpt utgifter kr 445 000 og inntekter kr 601 000. Merinntektene avsettes på 
investeringsfond. Dette budsjetteres. 
 
Salg av skog 
Meglerutgiftene kr 119 000 er påløpt i 2018, og finansieres med bruk av investeringsfond. Det 
må budsjetteres. 
 
Balløkke Haukenesfeltet 
Det har ikke latt seg gjøre å realisere i 2018, det forevntes å påløpe kr 25 000 i utgifter i 2018 
og budsjettrammen reduseres tilsvarende. Tiltaket er videreført i rådmannens budsjettforslag. 
 
Kulturskolen 
Denne investeringen er ikke budsjettert, den budsjetteres med kr 400 000, som er finansiert 
ved tilskudd fra private. 
 
Hovedplan vann og avløp 
Tiltaket er budsjettert med en ramme på kr 8 906 000. Denne reduseres til kr 6 300 000 som 
finansieres ved lån. Tiltaket er videreført i rådmannens budsjettforslag. 
 
Rehabilitering renseanlegget 
Tiltaket er budsjettert med en ramme på kr 9 830 000. Pr 8.11.18 er det påløpt kr 2 893 000, 
og prognosern er et forbruk på kr 4 500 000 i 2018 som finansieres ved lån. Fremdriften er 
forsinket som beskrevet i tertialrapport og forslag til årsbudsjett 2019. Tiltaket er foreslått 
videreført i rådmannens budsjettforslag, men det vil være behov for en budsjettreguleringssak 
i 1.kvartal i 2019 hvor beløpet justeres ned. 
 
Gang- og sykkelvei 
Tiltaket er budsjettert med en ramme på kr 2 431 000. Det er mottatt tilskudd på kr 3 000 000 
til finansiering som må budsjetteres. Budsjettert lånefinansiering reduseres til kr 0.  
 
Veilys 
Det er kommet inn ett anbud på veilys i Østkroken, som er over budsjett. Det vil derfor ikke 
påløpe utgifter i 2018. Tiltaket er foreslått med en ramme på kr 650 000 i 2019, men det vil 
være ønskelig med en budsjettjustering i 1.kvartal 2019 for å øke rammen. 
 
Tiltak Budsjettramme 

2018 
Regnskap utg. pr 

8.11.18 
Prognose 

2018 
Forslag budsjett 

2019 
105 Fibernett 1 500 000 39 000 500 000 2 500 00 
307 Utvidelse 
eldresenteret 

2 000 000 0 150 000 4 500 000 

415 Tomter 
sandemfeltet 

0 445 000 -156 000 0 

425 Salg av skog 0 116 000 119 000 0 
500 Balløkke 500 000 0 25 000 475 000 
514 Kulturskolen 0 391 000 400 000 0 
601 Hovedplan VA 8 906 000 1 826 000 6 300 000 8 499 000 
604 Rehab. 
renseanlegg 

9 830 000 2 893 000 4 500 000 6 891 000 
 

705 GS-vei 3 684 000   3 684 000 2 500 000 0 
702 Veilys 500 000 0 0 650 000 
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KONKLUSJON: 
Rådmannen anbefaler at foreslåtte budsjettendringer vedrørende finansiering av 
investeringstiltakene godkjennes. 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
Controller 
 
 
Anne Kirsti Johnsen 
Rådmann 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  124 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  12.11.2018 
Saksmappe:  18/488 
 

 

 

ØKONOMIPLAN 2019-2022 MED BUDSJETT 2019  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
4/18                Brukerråd 08.11.2018 
11/18                Utvalg for Oppvekst og Omsorg 08.11.2018 
24/18                Utvalg for Utvikling og Planutvalg 08.11.2018 
1/18                Administrasjonsutvalget 19.11.2018 
53/18                Formannskapet 19.11.2018 
/                Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
BUDSJETT 2019: 
1. Rømskog kommunes driftsbudsjett for 2019 vedtas slik det fremkommer i dokumentet 

og budsjettskjemaer. 
2. Forslag til investeringsbudsjett for 2019 slik det fremkommer i dokumentet og 

budsjettskjemaer med et samlet låneopptak på kr 14,8 mill vedtas. Ubrukte lånemidler 
benyttes til finansieringen der lån er opptatt tidligere. 

3. Budsjett 2019 for Kontrollutvalget godkjennes slik det fremkommer i vedlegget 
4 Prisliste for kommunale tjenester 2019 vedtas. 
5.         Det innkreves eiendomsskatt i Rømskog kommune i 2019. 

I medhold av eiendomsskatteloven §§ 2 og 3 bokstav g skal følgende 
utskrivingsalternativ benyttes for skatteåret 2019: 

Faste eiendommer i hele kommunen, unntatt på verker og bruk og 
annen næringseiendom. 

For utskriving av eiendomsskatt på boligeiendommer benyttes skatteetatens 
formuesgrunnlag (esktl. § 8 C-1). For øvrig skattepliktig eiendom (herunder 
fritidseiendommer, ubebygd grunneiendom samt eventuelle boliger uten et 
beregnet formuesgrunnlag) fastsettes eiendomsskatetakstene av en sakkyndig 
nemnd basert på forslag fra «tilsette synfaringsmenn». 
Eiendomsskattesatsen er to promille. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7a gir kommunestyret følgende 
eiendommer fritak for eiendomsskatt i 2019: Rømskog bedehus, Rømskog ILs 
klubbhus og Skytterhuset Rømskog skytterlag. Eiendom tilhørende andre 
«stiftelser/institusjoner» vil bli vurdert fritatt av kommunestyret på grunnlag av 
søknad. Søknadsfrist for fritak skatteåret 2019 er satt til 1. januar 2019.  
I medhold av eiendomsskattelovens § 7b gis eiendommer som er automatisk 
fredet eller vedtaksfredet etter kulturminneloven samt eiendommer kommunen 
selv har regulert til bevaring etter plan- og bygningsloven fritak for 
eiendomsskatt i 2019. Andre eiendommer som åpenbart er av «historisk verdi» 
kan søke kommunestyret om fritak. Søknadsfrist settes til 15.januar 2019. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7c gis nyoppførte boliger fritak for 
eiendomsskatt i 2 år etter midlertidig brukstillatelse/ferdigattest gis, frem til 
kommunestyret bestemmer noe annet. 
Eiendomsskatten skal betales i to terminer. 
Ved taksering og utskriving av eiendomsskatt benytter kommunen tidligere 
vedtatte skattevedtekter. 



  Sak 53/18 
 

 Side 10 av 26   
 

 6.                    Det gis underskuddsgaranti til lag og foreninger på kr 80 000 til dekning av 
                        inntektssvikt på Kurøen sommeren 2019. Beløpet dekkes av Formannskapets 
                        tilleggsbevilgning. Garantien gjøres gjeldende hvis Rømskog IL 
                        og/eller Rømskog Misjonsforening hver for seg har lavere overskudd av salg 
                        enn kr 40 000. Det forutsettes at foreningene annonserer åpningstidene på  
                        Kurøen i Indre Akershus Blad og på kommunens hjemmeside, og at 
                        kommunens logo er synlig i annonseringen. Krav ifht garanti må fremsettes før 
                        1.10.19. 
 
ØKONOMIPLAN 2019-2022: 
1. Kommunens økonomiplan 2019 – 2022 vedtas. 
 
 
FULLMAKTER 2019: 
1. Rådmannen får fullmakt til å foreta nødvendige endringer i drifts- og  
            investeringsbudsjettet, og mellom drifts- og investeringsbudsjettet i den grad det er  
            nødvendig for å bringe budsjettene i samsvar med regnskapsforskriftene. 
2. Rådmannen gis fullmakt til å oppta lån i samsvar med investeringsbudsjettet og                
 til å undertegne lånedokumentene. 
 
Behandling/vedtak i Brukerråd - 08.11.2018 
BEHANDLING 
Fellesforslag fra Brukerrådet: Det ønskes ikke at skoleskyss skal rammes ved 
innsparingstiltak. Enstemmig vedtatt. 
 
BRUKERRÅDETS INNSTILLING:  
Rådmannens innstilling vedtas med følgende tillegg:  

1. Det ønskes ikke at skoleskyss skal rammes ved innsparingstiltak. 
 
BUDSJETT 2019: 
1. Rømskog kommunes driftsbudsjett for 2019 vedtas slik det fremkommer i dokumentet 

og budsjettskjemaer. 
2. Forslag til investeringsbudsjett for 2019 slik det fremkommer i dokumentet og 

budsjettskjemaer med et samlet låneopptak på kr 14,8 mill vedtas. Ubrukte lånemidler 
benyttes til finansieringen der lån er opptatt tidligere. 

3. Budsjett 2019 for Kontrollutvalget godkjennes slik det fremkommer i vedlegget 
4 Prisliste for kommunale tjenester 2019 vedtas. 
5.         Det innkreves eiendomsskatt i Rømskog kommune i 2019. 

I medhold av eiendomsskatteloven §§ 2 og 3 bokstav g skal følgende 
utskrivingsalternativ benyttes for skatteåret 2019: 

Faste eiendommer i hele kommunen, unntatt på verker og bruk og 
annen næringseiendom. 

For utskriving av eiendomsskatt på boligeiendommer benyttes skatteetatens 
formuesgrunnlag (esktl. § 8 C-1). For øvrig skattepliktig eiendom (herunder 
fritidseiendommer, ubebygd grunneiendom samt eventuelle boliger uten et 
beregnet formuesgrunnlag) fastsettes eiendomsskatetakstene av en sakkyndig 
nemnd basert på forslag fra «tilsette synfaringsmenn». 
Eiendomsskattesatsen er to promille. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7a gir kommunestyret følgende 
eiendommer fritak for eiendomsskatt i 2019: Rømskog bedehus, Rømskog ILs 
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klubbhus og Skytterhuset Rømskog skytterlag. Eiendom tilhørende andre 
«stiftelser/institusjoner» vil bli vurdert fritatt av kommunestyret på grunnlag av 
søknad. Søknadsfrist for fritak skatteåret 2019 er satt til 1. januar 2019.  
I medhold av eiendomsskattelovens § 7b gis eiendommer som er automatisk 
fredet eller vedtaksfredet etter kulturminneloven samt eiendommer kommunen 
selv har regulert til bevaring etter plan- og bygningsloven fritak for 
eiendomsskatt i 2019. Andre eiendommer som åpenbart er av «historisk verdi» 
kan søke kommunestyret om fritak. Søknadsfrist settes til 15.januar 2019. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7c gis nyoppførte boliger fritak for 
eiendomsskatt i 2 år etter midlertidig brukstillatelse/ferdigattest gis, frem til 
kommunestyret bestemmer noe annet. 
Eiendomsskatten skal betales i to terminer. 
Ved taksering og utskriving av eiendomsskatt benytter kommunen tidligere 
vedtatte skattevedtekter. 

 6.                    Det gis underskuddsgaranti til lag og foreninger på kr 80 000 til dekning av 
                        inntektssvikt på Kurøen sommeren 2019. Beløpet dekkes av Formannskapets 
                        tilleggsbevilgning. Garantien gjøres gjeldende hvis Rømskog IL 
                        og/eller Rømskog Misjonsforening hver for seg har lavere overskudd av salg 
                        enn kr 40 000. Det forutsettes at foreningene annonserer åpningstidene på  
                        Kurøen i Indre Akershus Blad og på kommunens hjemmeside, og at 
                        kommunens logo er synlig i annonseringen. Krav ifht garanti må fremsettes før 
                        1.10.19. 
 
ØKONOMIPLAN 2019-2022: 
1. Kommunens økonomiplan 2019 – 2022 vedtas. 
 
 
FULLMAKTER 2019: 
1. Rådmannen får fullmakt til å foreta nødvendige endringer i drifts- og  
            investeringsbudsjettet, og mellom drifts- og investeringsbudsjettet i den grad det er  
            nødvendig for å bringe budsjettene i samsvar med regnskapsforskriftene. 
2. Rådmannen gis fullmakt til å oppta lån i samsvar med investeringsbudsjettet og                
 til å undertegne lånedokumentene. 
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Oppvekst og Omsorg - 08.11.2018 
BEHANDLING: 
Forslag fra KRF: Rådmannens innstilling vedtas med følgende tillegg: 
Øke eiendomsskatten til 4 promille fordelt på 4 terminer.  
 
Forslag fra AP: Rådmannens innstilling vedtas med følgende tillegg; 

1. Øke rammen til kultur 
2. Hjemmelen til driftstilskudd for fysioterapeut økes fra 90 % til 100 % 
3. Skoleskyssordningen opprettholdes på dagens nivå 

 
Forslaget fra AP vedtatt mot KRFs to stemmer.  
 
Vedtak: 
UTVALG FOR OPPVEKST OG OMSORGS INNSTILLING: 
Rådmannens innstilling med tilleggsforslag fra AP vedtatt: 
1. Øke rammen til kultur 
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1. Hjemmelen til driftstilskudd for fysioterapeut økes fra 90 % til 100 % 
2. Skoleskyssordningen opprettholdes på dagens nivå 
 
 
BUDSJETT 2019: 
1. Rømskog kommunes driftsbudsjett for 2019 vedtas slik det fremkommer i dokumentet 

og budsjettskjemaer. 
2. Forslag til investeringsbudsjett for 2019 slik det fremkommer i dokumentet og 

budsjettskjemaer med et samlet låneopptak på kr 14,8 mill vedtas. Ubrukte lånemidler 
benyttes til finansieringen der lån er opptatt tidligere. 

3. Budsjett 2019 for Kontrollutvalget godkjennes slik det fremkommer i vedlegget 
4 Prisliste for kommunale tjenester 2019 vedtas. 
5.         Det innkreves eiendomsskatt i Rømskog kommune i 2019. 

I medhold av eiendomsskatteloven §§ 2 og 3 bokstav g skal følgende 
utskrivingsalternativ benyttes for skatteåret 2019: 

Faste eiendommer i hele kommunen, unntatt på verker og bruk og 
annen næringseiendom. 

For utskriving av eiendomsskatt på boligeiendommer benyttes skatteetatens 
formuesgrunnlag (esktl. § 8 C-1). For øvrig skattepliktig eiendom (herunder 
fritidseiendommer, ubebygd grunneiendom samt eventuelle boliger uten et 
beregnet formuesgrunnlag) fastsettes eiendomsskatetakstene av en sakkyndig 
nemnd basert på forslag fra «tilsette synfaringsmenn». 
Eiendomsskattesatsen er to promille. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7a gir kommunestyret følgende 
eiendommer fritak for eiendomsskatt i 2019: Rømskog bedehus, Rømskog ILs 
klubbhus og Skytterhuset Rømskog skytterlag. Eiendom tilhørende andre 
«stiftelser/institusjoner» vil bli vurdert fritatt av kommunestyret på grunnlag av 
søknad. Søknadsfrist for fritak skatteåret 2019 er satt til 1. januar 2019.  
I medhold av eiendomsskattelovens § 7b gis eiendommer som er automatisk 
fredet eller vedtaksfredet etter kulturminneloven samt eiendommer kommunen 
selv har regulert til bevaring etter plan- og bygningsloven fritak for 
eiendomsskatt i 2019. Andre eiendommer som åpenbart er av «historisk verdi» 
kan søke kommunestyret om fritak. Søknadsfrist settes til 15.januar 2019. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7c gis nyoppførte boliger fritak for 
eiendomsskatt i 2 år etter midlertidig brukstillatelse/ferdigattest gis, frem til 
kommunestyret bestemmer noe annet. 
Eiendomsskatten skal betales i to terminer. 
Ved taksering og utskriving av eiendomsskatt benytter kommunen tidligere 
vedtatte skattevedtekter. 

 6.                    Det gis underskuddsgaranti til lag og foreninger på kr 80 000 til dekning av 
                        inntektssvikt på Kurøen sommeren 2019. Beløpet dekkes av Formannskapets 
                        tilleggsbevilgning. Garantien gjøres gjeldende hvis Rømskog IL 
                        og/eller Rømskog Misjonsforening hver for seg har lavere overskudd av salg 
                        enn kr 40 000. Det forutsettes at foreningene annonserer åpningstidene på  
                        Kurøen i Indre Akershus Blad og på kommunens hjemmeside, og at 
                        kommunens logo er synlig i annonseringen. Krav ifht garanti må fremsettes før 
                        1.10.19. 
 
ØKONOMIPLAN 2019-2022: 
1. Kommunens økonomiplan 2019 – 2022 vedtas. 
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FULLMAKTER 2019: 
1. Rådmannen får fullmakt til å foreta nødvendige endringer i drifts- og  
            investeringsbudsjettet, og mellom drifts- og investeringsbudsjettet i den grad det er  
            nødvendig for å bringe budsjettene i samsvar med regnskapsforskriftene. 
2. Rådmannen gis fullmakt til å oppta lån i samsvar med investeringsbudsjettet og                
 til å undertegne lånedokumentene. 
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Utvikling og Planutvalg - 08.11.2018 
BEHANDLING: 
Forslag fra Gunstein Arnesen KRF: Tilleggspunkt og endringspunkt til rådmannens forslag til 
vedtak punkt 5: Øke eiendomsskatten til 4 promille, fordelt på fire terminer. 
Forslag fra Nils Nilssen AP: Innsparingstiltak ang. skoleskyss skal ikke iverksettes, jfr. 
Rådmannens budsjett, innsparinger. 
Rådmannens forslag med tilleggspunkt fra AP, 5 for (AP og SP) 2 mot (KRF) 
Rådmannens forslag med tilleggspunkt og endring av rådmannens punkt 5 fra KRF, 4 for 
(KRF og AP) og 3 mot (SP) 
 
PLAN- OG UTVIKLINGS INNSTILLING TIL FORMANNSKAPET: 
Rådmannens innstilling med tilleggsforslag fra AP og KRF vedtatt. 

1. Tilleggspunkt og endringspunkt til rådmannens forslag til vedtak punkt 5: Øke 
eiendomsskatten til 4 promille, fordelt på fire terminer.2.  

2.  Innsparingstiltak ang. skoleskyss skal ikke iverksettes, jfr. Rådmannens 
budsjett, innsparinger. 

 
BUDSJETT 2019: 
1. Rømskog kommunes driftsbudsjett for 2019 vedtas slik det fremkommer i dokumentet 

og budsjettskjemaer. 
2. Forslag til investeringsbudsjett for 2019 slik det fremkommer i dokumentet og 

budsjettskjemaer med et samlet låneopptak på kr 14,8 mill vedtas. Ubrukte lånemidler 
benyttes til finansieringen der lån er opptatt tidligere. 

3. Budsjett 2019 for Kontrollutvalget godkjennes slik det fremkommer i vedlegget 
4 Prisliste for kommunale tjenester 2019 vedtas. 
5.         Det innkreves eiendomsskatt i Rømskog kommune i 2019. 

I medhold av eiendomsskatteloven §§ 2 og 3 bokstav g skal følgende 
utskrivingsalternativ benyttes for skatteåret 2019: 

Faste eiendommer i hele kommunen, unntatt på verker og bruk og 
annen næringseiendom. 

For utskriving av eiendomsskatt på boligeiendommer benyttes skatteetatens 
formuesgrunnlag (esktl. § 8 C-1). For øvrig skattepliktig eiendom (herunder 
fritidseiendommer, ubebygd grunneiendom samt eventuelle boliger uten et 
beregnet formuesgrunnlag) fastsettes eiendomsskatetakstene av en sakkyndig 
nemnd basert på forslag fra «tilsette synfaringsmenn». 
Eiendomsskattesatsen er to promille. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7a gir kommunestyret følgende 
eiendommer fritak for eiendomsskatt i 2019: Rømskog bedehus, Rømskog ILs 
klubbhus og Skytterhuset Rømskog skytterlag. Eiendom tilhørende andre 
«stiftelser/institusjoner» vil bli vurdert fritatt av kommunestyret på grunnlag av 
søknad. Søknadsfrist for fritak skatteåret 2019 er satt til 1. januar 2019.  
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I medhold av eiendomsskattelovens § 7b gis eiendommer som er automatisk 
fredet eller vedtaksfredet etter kulturminneloven samt eiendommer kommunen 
selv har regulert til bevaring etter plan- og bygningsloven fritak for 
eiendomsskatt i 2019. Andre eiendommer som åpenbart er av «historisk verdi» 
kan søke kommunestyret om fritak. Søknadsfrist settes til 15.januar 2019. 
I medhold av eiendomsskattelovens § 7c gis nyoppførte boliger fritak for 
eiendomsskatt i 2 år etter midlertidig brukstillatelse/ferdigattest gis, frem til 
kommunestyret bestemmer noe annet. 
Eiendomsskatten skal betales i to terminer. 
Ved taksering og utskriving av eiendomsskatt benytter kommunen tidligere 
vedtatte skattevedtekter. 

 6.                    Det gis underskuddsgaranti til lag og foreninger på kr 80 000 til dekning av 
                        inntektssvikt på Kurøen sommeren 2019. Beløpet dekkes av Formannskapets 
                        tilleggsbevilgning. Garantien gjøres gjeldende hvis Rømskog IL 
                        og/eller Rømskog Misjonsforening hver for seg har lavere overskudd av salg 
                        enn kr 40 000. Det forutsettes at foreningene annonserer åpningstidene på  
                        Kurøen i Indre Akershus Blad og på kommunens hjemmeside, og at 
                        kommunens logo er synlig i annonseringen. Krav ifht garanti må fremsettes før 
                        1.10.19. 
 
ØKONOMIPLAN 2019-2022: 
1. Kommunens økonomiplan 2019 – 2022 vedtas. 
 
 
FULLMAKTER 2019: 
1. Rådmannen får fullmakt til å foreta nødvendige endringer i drifts- og  
            investeringsbudsjettet, og mellom drifts- og investeringsbudsjettet i den grad det er  
            nødvendig for å bringe budsjettene i samsvar med regnskapsforskriftene. 
2. Rådmannen gis fullmakt til å oppta lån i samsvar med investeringsbudsjettet og                
 til å undertegne lånedokumentene. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Bakgrunn: 
Rådmannen legger frem sitt forslag til økonomiplan for neste fireårsperioden og budsjett for 
2019. Økonomiplanen er et overordnet dokument med vekt på utviklingstendensene i hele 
fireårsperioden, her er alle kjente utgifter og inntekter stipulert, det vil si at utgifter og 
inntekter vi nå vet bortfaller ved kommunesammenslåingen 1.1.20 er utelatt. 
 
Den økonomiske situasjonen er krevende, og det er lagt inn innsparinger, og det er budsjettert 
med negativt netto driftsresultat. Dette foreslås dekket inn ved bruk av disposisjonsfond, noe 
som er en kortvarig løsning. 
 
Innsparinger: 
Det kan i løpet av 2019 gjennomføres innsparinger/effektiviseringer av til sammen 0,78 % 
stillinger i tjenestene uten oppsigelser:  
0,20 konsulent  
0,25 miljøarbeider i flyktningetjenesten  
0,25 kjøkkenassistent  
0,08 renhold renseanlegg  
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I forslaget er det også innarbeidet bortfall av kommunal skoleskyss fra 1.8.19 med kr 150 000 
i 2019 og kr 300 000 pr år fra 2020. 
Når det gjelder skoleskyss vedtok Kommunestyret i 2006 følgende i K-SAK 31/06:  
            1. Elever som benytter riksvei 21, der det ikke er gang-/sykkelvei, får fri skyss til 
                skolen. 

2. Elever som bor øst for Sundbrua får fri skyss 
3. Alle 6-åringer får tilbud om skoleskyss fra offentlig vei. 
4. Det må påregnes en akseptabel gangavstand fram til oppsamlingsplass eller 
    stoppested. 
5. Ved ekstraordinære forhold kan foresatte søke om skoleskyss fra hjemmet.  
    Rådmannen delegeres myndighet til å behandle og avgjøre søknaden.  

 
Hvis forslaget om bortfall av kommunal skoleskyss vedtas vil det få konsekvenser i dette 
omfanget: 
 
Nord (langs FV 21 som ikke har gang- og sykkelvei): 
En 1. klassing med fylkeskommunal rett (2,8 km) 
1 eldre elev (bor innenfor 60-sona), ikke fylkeskommunal rett 
4 eldre elever (bor i 80-sona), ikke fylkeskommunal rett 
 
Øst for Sundbrua: 
6 elever, ingen 1. klassing, ingen med fylkeskommunal rett 
 
Østkroken 
1 1. klassing, ikke fylkeskommunal rett 
 
 
Nye tiltak: 
Det er lagt inn ett nytt tiltak i Utviklings ramme; subsidiering av spredt avløp kr 500 000, i 
tråd med tidligere vedtatt prinsipper. 
Rammen for helse og omsorg er foreslått økt med kr 6 537 000 ifht gjeldende økonomiplan 
grunnet økte behov for individuelle tjenester. 
 
Gebyrer: 
Brukerbetalinger foreslås harmonisert med Aurskog-Høland i to trinn fra 1.1.19 og 1.1.20, bortsett 
fra byggesak og oppmålingstjenester som samordnes fra 1.1.19. 
 
Annet: 
Privatpraktiserende fysioterapeut har søkt om økning av sitt driftstilskudd fra 90 til 100 %. 
Det tilsvarer en kostnad på kr 45 000. 
Rådmannen mener 90 % driftstilskudd samsvarer med behovet for fysioterapitjenester i 
befolkningen. En økning vil ikke gi et økt fysioterapitilbud, men høyere inntekter til 
fysioterapeuten. Rømskog har 14,7 årsverk pr 10 000 innbygger, snittet for vår 
kommunegruppe er 11,2, mens snittet i landet uten Oslo er 9,5. 
 
Rømskog sokn har søkt om tillegg på kr 300 000 til renovering av bårehus og 
energiøkonomiserende tiltak i kirken i 2019. 
Rådmannen har ikke funnet midler til dekning av dette i 2019, men tiltaket er satt inn i 
budsjettet for 2020 sammen med kr 100 000 til nye tepper i kirken. Det er videre satt inn 
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investeringer i kirken med kr 600 000 i 2021 til varmeanlegg og kr 250 000 i 2022 til 
automatisk ringeanlegg. 
 
Relevante bestemmelser: 
Økonomiplan 2019 – 2022 med budsjett 2019 fremmes med hjemmel i Kommuneloven. 
 
Ved fremleggelsen er forslaget til statsbudsjett kjent, men det er noe usikkerhet knyttet til 
endelig vedtak i Stortinget. 
 
 
VURDERING: 
Rådmannen anbefaler at budsjettet for 2019 og økonomiplan for 2019 - 2022 vedtas. Den 
økonomiske situasjonen er krevende. Det må gjennomføres innsparinger som foreslått, og 
negativt netto driftsresultat kan som en kortsiktig løsning dekkes inn ved bruk av 
disposisjonsfond. Rådmannen ser at en økning av eiendomsskatten med 2/1000 vil kunne gitt 
kommunen større handlingsrom i 2019, men har ikke foreslått dette tiltaket. 
 
 
KONKLUSJON: 
Saken anses tilstrekkelig opplyst og kan legges frem til behandling. 
 
 
VEDLEGG:  
Forslag til økonomiplan for Rømskog kommune 2019-2022 med budsjett 2019 med vedlegg 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Fylkesmannen 
Revisjon 
Tjenesteledere 
Kommunekassen 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  037 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  12.11.2018 
Saksmappe:  16/243 
 

 

 

INTERKOMMUNALE SELSKAPER  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
54/18                Formannskapet 19.11.2018 
/                Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Rømskog kommune sier opp sitt deltakerforhold i Indre Østfold Krisesenter IKS 
2. Rømskog kommune sier opp sitt deltakerforhold i Driftsassistansen i Østfold IKS. 
3. Ordfører gis fullmakt til å si opp andre avtaler som det ikke er delegert til 

administrasjonen å kunne si opp. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Rømskog kommune er medeier i fem interkommunale selskap i Østfold: 

• Indre Østfold kommunerevisjon IKS 
• Østfold Interkommunale arkivselskap IKS  
• Indre Østfold kontrollutvalgssekretariat IKS 
• Indre Østfold Krisesenter IKS 
• Driftsassistansen i Østfold IKS 

  
I forbindelse med kommunesammenslåing må Fellesnemnda ta stilling til hvilke selskaper 
fra de eksisterende kommunene den nye kommunen skal videreføre eierskap i. Så langt i 
prosessen er ikke dette klarlagt ennå, men det vil komme anbefalinger fra delprosjektene 
innen 1.12.18. Når det gjelder valg av revisjonsselskap og kontrollutvalgssekretariat så vil 
det komme innstillinger til Fellesnemnda fra de to kontrollutvalgene. 
 
Aurskog-Høland kommune har ikke eierskap i noe arkivselskap. 
Aurskog-Høland kommune er medeier i Nedre Romerike Krisesenter IKS.  
Når det gjelder driftsassistanse så har Aurskog-Høland kommune egne ansatte som ivaretar 
slike oppgaver. 
 
Det er vedlagt en liste som viser hvilke interkommunale samarbeid kommunen deltar i. De 
aller fleste av disse avtalene tilligger det administrasjonen å ta stilling til om skal sies opp 
som følge av kommunesammenslåingen. Oppsigelsestiden fremgår av vedlegget. 
 
Indre Østfold Krisesenter IKS 
Rømskogs eierandel er 1,2 %. 
Nye Indre Østfold kommune har varslet eierkommunene om at de ønsker å oppløse selskapet 
og videreføre driften i egen kommune.  
Selskapsavtalen sier følgende om uttreden og oppsigelse: 
 
«5.3. UTTREDEN FRA SELSKAPET 
En deltaker kan med 1 års skriftlig varsel si opp sitt deltakerforhold. Uttreden reguleres av 
IKS-lovens§ 30. 
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5.4. OPPLØSNING AV SELSKAPET 
En eventuell oppløsning av selskapet følger IKS-lovens§ 32 om oppløsning. 
Ved oppløsning fordeler eierkommunene selskapets eiendeler, og er forholdsmessig 
ansvarlig for andel av selskapets forpliktelser i samsvar med eierandel.» 
 
Driftsassistansen i Østfold IKS 
Rømskogs eierandel er 1,06 %. 
Selskapsavtalen sier følgende om uttreden og oppsigelse: 
 
«5.3. UTTREDEN FRA SELSKAPET  
En deltaker kan med skriftlig varsel si opp sitt deltakerforhold. Oppsigelsen trer i kraft et år 
etter utgangen av året hvor oppsigelsen meldes. Ny selskapsavtale sendes til godkjenning i 
eierkommunene. Uttreden reguleres av IKS-lovens § 30.  
 
5.4. OPPLØSNING AV SELSKAPET  
En eventuell oppløsning av selskapet følger IKS-lovens § 32 om oppløsning.  
Ved oppløsning fordeler eierkommunene selskapets eiendeler, og er forholdsmessig 
ansvarlig for andel av selskapets forpliktelser i samsvar med eierandel.»  
 
 
VURDERING: 
Rådmannen vurderer at kommunen bør si opp sine deltakerforhold i Indre Østfold Krisesenter 
IKS og Driftsassistansen i Østfold IKS. 
Det vil være en fordel for innbyggerne å kunne sogne til krisesenteret på Nedre Romerike, dit 
er det lettere å reise kollektivt enn til Indre Østfolds krisesenter. Barn på krisesenter skal så 
langt det er mulig fortsette i sin lokale barnehage og skole, og de vil være lettere med 
transport fra/til Nedre Romerike. 
 
Når det gjelder driftsassistanser er det ikke nødvendig for nye Aurskog-Høland kommune å 
være medeier i et IKS, så lenge man er forspent med egne ansatte som kan ivareta disse 
oppgavene.  
 
Når det gjelder arkivselskap så er det mye som tyder på at delprosjekt Administrasjon vil 
anbefale at nye Aurskog-Høland kommune overtar Rømskogs eierskap i IKA Østfold IKS. 
 
Det er viktig å overholde oppsigelsesfristene slik at man unngår å måtte betale unødvendige 
tilskudd i 2020. 
 
Når anbefalingene fra delprosjektene kommer 1.12.18, må administrasjonen foreta de 
nødvendige oppsigelsene ifht evt. andre samarbeidsavtaler. Det er en fordel om ordfører gis 
fullmakt til å si opp andre samarbeidsavtaler som det ikke allerede er delegert 
administrasjonen å foreta. 
 
 
KONKLUSJON: 
Det anbefales å si opp to IKS-avtaler, og at ordfører gis fullmakt til å si opp evt. andre avtale 
som det ikke tilligger rådmannens fullmakter å si opp. 
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VEDLEGG: 
Oversikt over interkommunale samarbeid 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
Fellesnemnda 
Aurskog-Høland kommune 
Indre Østfold Krisesenter IKS 
Driftsassistansen i Østfold IKS 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  N02 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  08.11.2018 
Saksmappe:  18/549 
 

 

 

HØRINGSUTTALELSE - KOLLEKTIVTRANSPORT ØSTFOLD 
FYLKE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
55/18                 Formannskapet 19.11.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Kommunen verdsetter Flexxtilbudet i Rømskog, men ber om at kollektivtilbudet i Østfold, og 
Rømskog spesielt vurderes opp mot Nedre Romerike og hovedstadsregionen. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Rømskog kommune har fått oversendes rapport 101/2018 «Utredning av kollektivtilbudet i 
Østfold» foretatt av konsulentselskapene Urbanet Analyse AS og Asplan Viak AS  
på vegne av Østfold fylkeskommune.  
 
Endelig behandling av nytt rutetilbud vil bli foretatt av Fylkestinget i Østfold, anslagsvis 
desember 2018.  
Fylkeskomiteen for samferdsel fattet i sitt møte 11.09.2018 sak PS 52/2018 følgende vedtak:  
"Samferdselskomiteens vedtak 11.09.2018: UA rapport 101/2018 «Utredning av 
kollektivtilbudet i Østfold» sendes på høring til aktuelle kommuner og andre interessenter 
sammen med fylkesrådmannens merknader. Høringsfristen for Moss er 15. oktober 2018 som 
forutsatt, og Indre Østfold og Halden med høringsfrist 30. november 2018."  
 
Hovedelementer i rapport 101/2018 «Utredning av kollektivtilbudet i Østfold  
I forordet til denne står bl.a.  
" Fylkestinget i Østfold vedtok i sak 46/2015 økt satsing på kollektivtrafikk gjennom 
prosjektet "Østfold tar bussen". Et element i dette prosjektet var å gjennomgå hele 
kollektivtilbudet i Østfold. På oppdrag for Østfold fylkeskommune og Bypakke Nedre 
Glomma utarbeides forslag til et helhetlig kollektivtilbud i Østfold, som tar utgangspunkt i 
kundenes reisebehov slik de er i 2016, og slik reisebehovene forventes å være i et lengre 
perspektiv. Målsettingen er et mer effektivt og kundetilpasset kollektivtilbud. Prosjektet er 
todelt: I første del ble det utarbeidet et forslag til rutetilbud i Nedre Glomma, som tar hensyn 
til utfordringene i byområdet. Dette arbeidet er dokumentert i UA rapport 91/2017  
I denne andre delen av prosjektet er det de resterende deler av Østfold som står i fokus. 
Prosjektet har bestått av flere deloppgaver som til sammen danner grunnlaget for forslag til 
nytt kollektivtilbud."  
 
Rapporten kartlegger derfor dagens kollektivtilbud, reisemønstre og foreslår endringer i  
kollektivtilbudet utenom Nedre Glommaregionen, jf. nedenstående. Endringene for 
kommunene i Indre Østfold er til dels meget store.  
Rømskog har pr i dag ingen kollektiv transport til andre deler av Østfold, og det er svært 
sparsomt med bussruter til Bjørkelangen/Lillestrøm. 
 
Flexx-tilbudet i Rømskog gjelder reiser innad i Rømskog mellom kl 10.00 og 14.00 mandag 
til lørdag. Det må bestilles senest 1 timer før avreise. 
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https://ostfold.flexx.no/area/roemskog/route/åpen-flex-roemskog-kommune-774/ 
 
 
VURDERING: 
Utgangspunktet for kartleggingene av trafikkstrømmer og reisevaner er dagens bruk av  
kollektivtilbudet. Rapporten går ikke inn på en analyse av årsakene til dagens bruk. Disse kan 
f.eks. være svak markedsføring, manglende regularitet, manglende frekvens 24/7/365, m.m.  
Rapporten tar utgangspunkt i at Nedre Glommaregionen i for stor grad er "kollektivsentrum" i  
Østfold og i for liten grad ser Indre Østfold som en viktig region i forhold til 
hovedstadsregionen.  
Videre synes rapporten å ta utgangspunkt en "markedstilpasning" der fokuset er å trimme og 
spisse tilbudet der det allerede er mye bruk av kollektivtilbudet (byer og tettsteder). Et slikt 
fokus kan bli en barriere for nødvendig kollektivtilbud for å oppnå samfunnsmessige mål 
f.eks. øke andelen som reiser kollektivt og klimamål som både er nedfelt i fylkesplanen for 
Østfold og FN`s bærekraftsmål.  
 
Det bør utarbeides en ny vurdering av kollektivtilbudet i Østfold samlet sett der  
kollektivtilbudet ses i sammenheng med Hovedstadsregionen og Nedre  
Romerikeregionen og ser denne vurderingen i sammenheng med bl.a. Ruters tilbud  
inkl. billettsystemet og forhold til kollektivtilbudet i region Viken  
·  
Den nye vurderingen må ta utgangspunkt i at nåværende Østfold fylke består av flere  
tettsteder og byer som har behov for å forsterke sitt kollektivtilbud og samtidig være en del  
av kollektivtilbudet i en flerkjernet hovedstadsregion/Viken.  
 
Flexx tilbudet i Rømskog er bra, men kan styrkes og må markedsføres bedre. 
  
 
KONKLUSJON: 
Kommunen verdsetter Flexxtilbudet i Rømskog, men ber om at kollektivtilbudet i Østfold, og 
Rømskog spesielt vurderes opp mot Nedre Romerike og hovedstadsregionen. 
 
 
VEDLEGG: 
Rapport om kollektivtilbudet i Østfold 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Østfold fylkeskommune 
 
 

https://ostfold.flexx.no/area/roemskog/route/%C3%A5pen-flex-roemskog-kommune-774/


 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  N12 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  08.11.2018 
Saksmappe:  18/550 
 

 

 

HØRINGSUTTALELSE - ENDRINGER I DROSJEREGULERINGEN - 
OPPHEVING AV BEHOVSPRØVINGEN MV.  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
56/18                 Formannskapet 19.11.2018 
/                 Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Høringsforslaget støttes 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Formannskapet vedtok i sitt møte 8.10 at det skulle avgis høringsuttalelse. 
Forslagene som departementet fremmer i høringsnotatet innebærer endringer i lov 21. juni 
2002 nr. 45 om yrkestransport med motorvogn og fartøy og forskrift 26. mars 2003 nr. 401 
om yrkestransport med motorvogn og fartøy. I tillegg foreslås mindre endringer i forskrift av 
30. september 2010 nr. 1307 om takstberegning og maksimalpriser for løyvepliktig 
drosjetransport med motorvogn. 
 
 Hovedpunktene i forslag til lov- og forskriftsendringene er å:  

• Oppheve antallsreguleringen med tilhørende driveplikt, tildelingskriterier og 
krav om hovederverv for drosjeløyver.  

• Gi fylkeskommunene adgang til å tildele eneretter for drosjetransport.  
• Videreføre krav om drosjeløyve, men lempe på innholdet i løyvekravet ved å fjerne 

kravet om faglig kompetanse for løyvehavere og lempe på kravene til økonomi.  
• Innføre ett drosjeløyve for all persontransport med kjøretøy med åtte sitteplasser i 

tillegg til fører.  
• Innføre 10-årige drosjeløyver.  
• Flytte løyvemyndighet fra fylkeskommunene til Statens vegvesen.  
• Oppheve sentraltilknytningsplikten for drosjer og innføre en plikt til loggføring av alle 

drosjeturer.  
• Innføre fagkompetansekrav for fører av drosje.  
• Innføre krav om at søker til kjøreseddel må ha hatt alminnelig førerkort i klasse B i 

minst to år før vedkommende kan tildeles kjøreseddel for drosje.  
• Justere hjemmelen for fylkeskommunene til å kunne stille miljøkrav til drosjer, slik at 

miljøkrav må knyttes til kommunegrensene.  
 
Høringsfristen er 1.1.19. 
 
 
VURDERING: 
Rådmannen mener forslaget vil gi et enklere tildelingssystem og at sikkerheten for 
passasjerene ivaretas bedre enn i dag. 
 
KONKLUSJON: 
Høringsforslaget støttes. 
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VEDLEGG: 
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/horing---endring-av-drosjereguleringen---
oppheving-av-behovsprovingen-mv/id2612655/?expand=horingsbrev 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Samferdselsdepartementet 
 
 

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/horing---endring-av-drosjereguleringen---oppheving-av-behovsprovingen-mv/id2612655/?expand=horingsbrev
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/horing---endring-av-drosjereguleringen---oppheving-av-behovsprovingen-mv/id2612655/?expand=horingsbrev


 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  033 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  08.11.2018 
Saksmappe:  18/548 
 

 

 

MØTEPLAN 2019  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
57/18                 Formannskapet 19.11.2018 
/                 Kommunestyret 13.12.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Møteplan for 2019 vedtas. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Møteplanen viser forslag til møtedatoer for politiske møter i 2019. 
 
Utvalg for Utvikling 
Planutvalg 

Utvalg for Oppvekst 
og Omsorg 

Formannskap Kommunestyret 

30.januar 31.januar 4.februar 14.februar 
        
20.mars 21.mars 25.mars   
11.april 11.april 11.april 11.april 
    13.mai   
5.juni 6.juni 11.juni 20.juni 
        
21.august 22.august 26.august 5.september 
 
Det er foreløpig ikke foreslått møtedatoer etter kommunevalget 2019. Inndelingslova sier 
følgende om perioden etter kommunevalget og frem til 1.1.20: 
 
§ 27.Konstituering av nytt kommunestyre eller fylkesting 
Når det er gjennomført val til kommunestyre eller fylkesting i løpet av september månad 
året før ei samanslåing eller deling som nemnt i § 3 andre ledd bokstav b, blir sett i verk, 
skal det nyvalte kommunestyret eller fylkestinget kallast saman til konstituerande møte 
innan utgangen av oktober månad. Leiaren av fellesnemnda kallar saman og leier møtet 
inntil ny ordførar er valt. Elles gjeld reglane i kommunelova § 17 nr. 1 til 3 om 
konstituerande møte o.a. i kommunestyre og fylkesting. 

Funksjonsperioden for kommunestyra og fylkestinga i dei kommunane og 
fylkeskommunane som skal slåast saman, varer inntil tidspunktet for iverksetjing av 
samanslåinga eller delinga som nemnt i § 3 andre ledd bokstav b. Deira ansvar og 
fullmakter er likevel avgrensa til det som er nødvendig for å avslutte verksemda i dei 
eksisterande einingane. 

 
VURDERING: 
Antall møter er tilstrekkelig til å behandles forventet saksmengde. 
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KONKLUSJON: 
Forslaget legges frem til behandling.  
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Tjenesteledere  
Revisjon  
Webredaktør 
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Eventuelt  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
58/18 Formannskapet 19.11.2018 
__________________________________________________________________________ 
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AVTALE OM ADMINISTRATIVT VERTSKOMMUNESAMARBEID  
BYGGESAK, OPPMÅLING OG SPREDT AVLØP MELLOM RØMSKOG KOMMUNE 
OG AURSKOG-HØLAND KOMMUNE. 
 
1. Deltakere  
Deltakere i denne avtalen er Aurskog- Høland kommune som er vertskommune og Rømskog 
kommune som samarbeidskommune.  
 
2. Rettslig grunnlag  
Samarbeidsavtalen har sitt rettslige grunnlag i lov av 25. september 1992 nr.107 om kommuner 
og fylkeskommuner § 28-1b; administrativt vertskommunesamarbeid.  
 
3. Avgjørelsesmyndighet  
Avgjørelsesmyndighet er i henhold til kommuneloven § 28-1b delegert til vertskommunen 
Aurskog- Høland kommune.  
 
4. Fullmakter  
Aurskog- Høland kommune tildeles myndighet til å utføre oppgaver og fatte vedtak for Rømskog 
kommune etter: 


 Lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven):  
o Første del: Alminnelig del. 
o Tredje del: Dispensasjonsmyndighet i alle dispensasjonssaker fra arealplaner 


(både reguleringsplaner og kommuneplaner) hvor det ikke foreligger 
nabomerknader eller negativ uttalelse fra statlige og/eller regionale myndigheter. 


o Fjerde del: Byggesaksdel. 
o Femte del: Håndhevings- og gebyrregler. 


 Lov om eigedomsregistrering (matrikkellova). 
 Lov om eierseksjoner (eierseksjonsloven). 
 Lov om vern mot forurensninger og om avfall (forurensningsloven), den myndighet som i 


Forskrift om begrensning av forurensning (forurensningsforskriften) er nedfelt i: 
o Kapittel 2: Opprydding i forurenset grunn ved bygge- og gravearbeider. 
o Kapittel 12: Krav til utslipp av sanitært avløpsvann fra bolighus, hytter og 


lignende. 
o Kapittel 13: Krav til utslipp av kommunalt avløpsvann fra mindre tettbebyggelser. 


 Lov om vegar: (veglova) 
o §§ 29, 30 og 40, 41 og 42 


 
5. Økonomi. 
Vertskommunen utfører oppgaver innenfor eget selvkostbudsjett. Samarbeidskommunene plikter 
å benytte vertskommunens gebyrregulativ. 
 
 
6. Iverksettelse av samarbeidet 
Avtalen trer i kraft 1.1.2019. 








 


 


 
Aurskog-Høland kommune 


 


 


 


 


Gebyrregulativ for byggesak, oppmåling, eierseksjonering og  


separate avløpsrenseanlegg 


 


2019 


 


 


 


 
Vedtatt av kommunestyret XX.12.2018 – sak XX/18  







Lokal forskrift for bygge- og delesaksbehandling, oppmåling, 
eierseksjonering og spredt avløp 


Hjemmel: Plan- og bygningsloven § 33-1, jf. også byggesaksforskriften, matrikkelloven § 32, jf. også 
matrikkelforskriften, eierseksjonsloven § 15 og forskrift om utslipp fra mindre avløpsanlegg § 6. 
Vedtak: Aurskog-Høland kommune 18. desember 2017, sak 63/17 
Ikrafttredelse: 1. januar 2018 


Kapittel 1 – Generelle bestemmelser 
Gebyrer etter dette regulativ betales etter faktura utstedt av kommunen. Betaling kan kreves før forretning berammes 
eller arbeid igangsettes, eller før tillatelser/vedtak fattes. Alle priser er angitt i norske kroner. 
Regulativet speiler det faktiske arbeidet de ulike sakstypene medfører og er beregnet i samsvar med 
selvkostprinsippet. Priser, som kartverkets priser og statens rettsgebyr, er ikke selvkost. Samlet fakturert gebyr dekker 
saksbehandling, administrasjonskostnader, tilsyn med videre. Gebyrregulativet vedtas og reguleres årlig av 
kommunestyret. 


§ 1-1. Betalingsplikt 
Alle som får utført tjenester etter dette regulativet skal betale gebyr. 
Kommunen krever i tillegg inn tinglysingsgebyr og dokumentavgift i saker der kommunen må forskuttere dette. 


§ 1-2. Tidspunkt for gebyrfastsetting og fakturering 
Gebyr etter plan- og bygningsloven beregnes etter de satser som gjelder på det tidspunktet gebyret faktureres, med 
mindre noe annet fremgår av regulativet. Gebyr etter matrikkelloven beregnes etter de satser som gjelder når saken 
fremmes, jf. matrikkelforskriften § 16. 
Gebyret faktureres når vedtak fattes, etter avholdt oppstartsmøte eller forhåndskonferanse, eller når kommunen har 
ferdigbehandlet eller avsluttet saken. 
Gebyret forfaller til betaling i samsvar med forfallsdato på faktura. Ved for sen betaling påløper purregebyr etter 
inkassoforskriften. 
Gebyret må betales og forfaller uansett om vedtaket er påklaget eller det er søkt om reduksjon av gebyr. 


§ 1-3. Sakkyndig bistand 
Der kommunen leier inn sakkyndig bistand for kontroll, uttalelser, vurderinger ut fra lov- og forskriftskrav og lignende, 
vil kostnadene for slik bistand bli tillagt gebyret. I tillegg blir det fakturert for medgått tid for kommunens arbeid med å 
hente inn denne bistanden. 


§ 1-4. Urimelig gebyr 
Dersom kommunen etter egen vurdering, eller etter skriftlig søknad anser gebyret som klart urimelig, kan gebyret 
settes ned. Søknad om redusert gebyr utsetter ikke betalingsfristen. 


§ 1-5. Klage 
Når gebyret er hjemlet i plan- og bygningsloven § 33-1, eller matrikkelloven § 32, er det ikke anledning til å klage på 
gebyret i den enkelte sak. Det gjøres unntak i de tilfellene hvor kommunen har tatt i bruk § 1-4 om urimelig gebyr. 
Kommunens vedtak i sak om reduksjon av gebyr kan klages til Fylkesmannen i Oslo og Akershus etter reglene i 
forvaltningsloven. 


§ 1-6. Avslag 
Saksbehandlingen anses som avsluttet dersom det ikke er sendt endring eller klage innen klagefristens utløp. For å 
etterleve selvkostreglene skal det ved avslag betales 100 % av ordinært gebyr. Beløpet blir ikke godskrevet ved ny eller 
endret søknad. 


§ 1-7. Trekk av søknad  
Ved trekk av søknad skal tiltakshaver betale en del av gebyret avhengig av hvor langt kommunen har behandlet 
søknaden. Det fremgår av regulativet hvor mye som skal betales. 







§ 1-8. Definisjoner og forklaringer 
I denne forskriften menes med: 


a. Pbl: Lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og bygningsloven) 
b. Mtl: Lov om eigedomsregistrering (matrikkelloven). 
c. SAK: Forskrift om byggesak (byggesaksforskriften) 
d. TEK: Forskrift om tekniske krav til byggverk (byggteknisk forskrift) 
e. Søknadspliktige tiltak: Tiltak definert i plan- og bygningsloven §§ 20-1, 20-2, 20-3, 20-4. 
f. Registreringspliktige tiltak: Alle tiltak som etter matrikkelloven skal registreres i matrikkelen.  
g. Grunngebyr: Gebyr som skal dekke de generelle oppgavene i saksbehandlingsprosessen som er 


uavhengig av tiltakets kompleksitet og størrelse. Grunngebyret skal også dekke tilsynsvirksomhet og 
ulovlighetsoppfølging. 


h. Saksbehandlingsgebyr: Gebyr som skal dekke oppgavene i saksbehandlingsprosessen som er avhengig 
av tiltakets kompleksitet og størrelse. Saksbehandlingsgebyret dekker ferdigattest. 


i. Registreringsgebyr: Gebyr som skal dekke arbeidet med oppgavene knyttet til registrering i matrikkelen. 
Gebyret betales per bruksenhet for byggesak og per eiendom for oppmålingsforretning som registreres i 
matrikkelen. 


j. Tiltaksklasse: Inndeling av oppgaver i tiltaket basert på vanskelighetsgrad, kompleksitet og konsekvenser 
av mangler og feil, jf. SAK § 9-4. 


k. Matrikkel: Nasjonalt eiendomsregister hvor hver eiendom har et unikt nummer bestående av 
kommunenummer, gårdsnummer (gnr), bruksnummer (bnr), festenummer (fnr) og seksjonsnummer 
(snr). Dersom bruket ikke har feste- og/eller seksjonsnummer har disse verdien null (0). Tidligere kalt 
GAB-registeret (Grunneiendoms-, Adresse- og Bygningsregisteret). 


l. Eiendom: Fast eiendom definert med et eget gårds- og bruksnummer, festenummer og/eller 
seksjonsnummer i matrikkelen. Seksjon etablert i henhold til lovgivningen om eierseksjoner regnes som 
selvstendig eiendom. 


m. Bruksenhet: Bygning eller del av bygning (lokale), f.eks. bolig, kontorenhet, verksted og lager. 
n. Boenhet: Bruksenhet som har alle hovedfunksjoner for bolig, slik som stue, kjøkken, soveplass, bad og 


toalett, har egen inngang og er fysisk atskilt fra øvrige enheter, jf. SAK § 2-2. 
o. Bygningstype: Standardisert kategorisering av den enkelte bygning etter NS-3457. Bygningstyper fra 111 


til 199 tilhører bygningshovedgruppe boligbygning. 
p. Bolig/boligeiendom: Eiendom med bygg som brukes til boligformål, herunder fritidsbolig. Bygningstype 


111 – 163 etter NS-3457. 
q. Bruksareal (BRA): Bruksareal for eiendom som er registrert i matrikkelen. 
r. Vnr.: Varenummer 


Kapittel 2 – Byggesak 


§ 2-1. Generelt 
For alle søknadspliktige tiltak etter pbl skal det beregnes grunngebyr, saksbehandlingsgebyr og registreringsgebyr med 
mindre annet fremgår av regulativet. 


§ 2-2. Grunngebyr 
Grunngebyret skal dekke de generelle oppgavene i saksbehandlingsprosessen som er uavhengig av tiltakets 
kompleksitet og størrelse. Grunngebyret dekker også ferdigattest. Det betales aldri mer en ett grunngebyr per søknad. 
Grunngebyr Betales Gebyr 
Vnr. 400 Alle søknadspliktige tiltak Per søknad Kr 980,- 


§ 2-3. Registreringsgebyr 
For søknadspliktige tiltak etter pbl skal det betales registreringsgebyr som skal dekke kostnadene knyttet til arbeid som 
må gjøres i matrikkelen. Arbeid i matrikkelen øker proporsjonalt med antall bruksenheter og det skal betales et 
registreringsgebyr per bruksenhet. 
Registreringsgebyr Betales Gebyr 
Vnr. 401 Registreringspliktige tiltak Per bruksenhet Kr 490,- 







§ 2-4. Tilsyn 
Tilsyn er et viktig virkemiddel for å kontrollere at tiltak gjennomføres i samsvar med bestemmelser gitt i eller med 
hjemmel i plan- og bygningsloven. Tilsyn skal bidra til bedre gjennomføring av byggeprosesser, avdekke ulovligheter og 
virke forebyggende. 20 % av byggesaksavdelingen går med til lovpålagt tilsynsvirksomhet og inngår i de enkelte 
saksbehandlingsgebyrene.  


§ 2-5. Timepris 
For de tjenester som ikke er omtalt i regulativet, men som krever behandling etter pbl gjelder et gebyr etter medgått 
tid. Timesatsen dekker blant annet saksbehandling, støttefunksjoner, administrasjon og tilsyn. Følgende timesats 
gjelder for byggesak og søknader etter pbl kapittel 18. 
Timepris Betales Gebyr 
Vnr. 402 For tjenester som ikke faller inn under regulativbestemmelsene Per time Kr 980,- 


§ 2-6. Tilbaketrekking av søknad 
Ved tilbaketrekking av søknad skal tiltakshaver betale en andel av gebyret avhengig av hvor langt kommunen har 
kommet i saksbehandlingen. 
Tilbaketrekking av søknad Betales Gebyr 
Vnr. 403 For søknader som trekkes før påbegynt saksbehandling Per søknad Kr 750,- 


Vnr. 404 
For sak som avsluttes etter påbegynt saksbehandling, men før 
vedtak Per søknad Grunngebyr +  


50 % saksbehandlingsgebyr 


§ 2-7. Ulovlig byggearbeid 
For uaktsomme eller forsettlige overtredelser av plan- og bygningsloven som omfattes av pbl § 32-8 kan kommunen 
ilegge overtredelsesgebyr etter de til enhver tid gjeldende satser i SAK § 16-1. Det vises til pbl § 32-8 og til kapittel 16 i 
SAK m/veiledning, om utmåling av overtredelsesgebyr. Det vises til pbl § 32-5 om tvangsmulkt ved ulovligheter. 


§ 2-8. Forhåndskonferanse 
For nærmere avklaring av rammer og innhold i tiltaket kan det holdes forhåndskonferanse mellom tiltakshaver, 
kommunen og andre berørte fagmyndigheter. Forhåndskonferanse utløser ikke grunngebyr. 
Forhåndskonferanse etter pbl § 21-1 Betales Gebyr 
Vnr.405 Forhåndskonferanse Per møte Kr 7.800,- 


§ 2-9. Søknad om endring av gitt tillatelse 
Ved søknad om endring av gitt tillatelse påløper det gebyr. Søknad om endring av gitt tillatelse utløser ikke nytt 
grunngebyr. 
 
Søknad om endring av gitt tillatelse Betales Gebyr 


Vnr.406 
Ved mindre endringer av godkjent søknad, som betinger nytt vedtak, 
betales et eget gebyr Per søknad Kr 750,-  


Vnr. 407 
Ved større endringer av godkjent søknad, som betinger nytt vedtak, 
betales et eget gebyr Per søknad Kr 1.500,-  


Mindre endring: ingen endring kreves i matrikkelen. Større endring: krever endring i matrikkelen. Er endringene så 
betydelige at søknaden blir å betrakte som ny sak, betales fullt gebyr. Kommunen avgjør i hvert tilfelle om endringen 
er så vesentlig at den krever ny søknad. Det skal betales fullt gebyr ved ny behandling av tidligere godkjent byggetiltak. 


§ 2-10. Dispensasjonssøknad 
Tiltak som ikke er i overensstemmelse med bestemmelser i lov, forskrift eller plan krever søknad om dispensasjon. 
Gebyret kommer i tillegg til eventuelle saksbehandlingsgebyr. 
Dispensasjon etter pbl § 19-1 Betales Gebyr 
Vnr. 408 Dispensasjon Per søknad Kr 7.800,-  
Vnr. 409 Dispensasjon som kun gjelder avvik fra regulert byggegrense, regulert 


bygningshøyde eller reguleringsbestemmelse. Per søknad Kr 3.900,-  


  







§ 2-11. Søknadspliktige tiltak med krav om ansvarlige foretak (med ansvarsrett) 
Søknad, prosjektering og utførelse av tiltak som skal forestås av foretak med ansvarsrett. 


Oppføring, tilbygging, påbygging, underbygging eller plassering av bygning, konstruksjon eller anlegg, herunder vesentlig 
endring eller reparasjon. 


Grunngebyr og registreringsgebyr kommer i tillegg. Fagområde i høyeste tiltaksklasse legges til grunn for 
gebyrberegningen.  
Saksbehandlingsgebyr  
for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1, a og b Betales Tiltaksklasse 


1 
Tiltaksklasse 


2 
Tiltaksklasse 


3 
Bolig og fritidsbolig:         


Vnr.410 
Enebolig og fritidsbolig 
Bygningstype 111, 161 Per søknad Kr 10.730,-  Kr 12.870,-    


Vnr.412 
Enebolig med sekundærleilighet 
Bygningstype 112, 113 Per søknad Kr 12.870,- Kr 15.450,-   


Vnr.414 
Tomannsbolig 
Bygningstype 121-124 Per søknad Kr 15.600,-  Kr 18.720,-    


Vnr.416 Per søknad Kr 15.600,- Kr 18.720,-   


Vnr.417 


Rekkehus, kjedehus og andre 
småhus 
Bygningstype 131-136 Tillegg per boenhet fra 3 - 10 Kr 1.950,-     


Vnr.420 Per søknad Kr 30.230,- Kr 36.270,-   


Vnr.421 
Store boligbygg 
Bygningstype 141-159 Tillegg per boenhet fra 3 - 30 Kr 1.950,-     


Vnr.424 
Tilbygg og påbygg til bolig og 
fritidsbolig,  
Bygningstype 111-172, 181-199 


Per bygning Kr 3.900,-     


Vnr.425 
Garasje og uthus 
Bygningstype 111-172, 181-199 Per bygning Kr 2.930,-     


Næringsbygg og offentlige bygg:         


Vnr.426 Per søknad Kr 30.230,- Kr 45.340,- Kr 68.010,- 


Vnr.427 


Næringsbygg og offentlige bygg: 
Bygningstype 211-840 Tillegg per boenhet fra 2 Kr 1.950,- Kr 1.950,- Kr 1.950,- 


Vnr.432 
Større landbruksbygg over 1000 
m2 Per søknad Kr 14.630,-     


Vnr.433 Per søknad Kr 5.850,- Kr 8.780,- Kr 11.700,- 


Vnr.434 
Tilbygg og påbygg mv.  


Tillegg per boenhet fra 2 Kr 1.950,- Kr 1.950,- Kr 1.950,- 


Vnr.439 Kaldtlager Per søknad Kr 1.950,-     


Igangsettingstillatelse 
For søknader som søkes i to trinn skal det betales gebyr etter følgende satser. 
Igangsettingstillatelse Betales Gebyr 
Vnr. 440 Igangsettingstillatelse Per søknad Kr 1.950,- 


Fasadeendring 
Grunngebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 c Betales Gebyr 
Vnr. 441 Fasadeendring Per søknad Kr 1.950,- 


Bruksendring eller vesentlig utvidelse eller vesentlig endring av tidligere drift av tiltak som nevnt i pbl § 20-1 a 
Grunngebyr og registreringsgebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 d Betales Gebyr 
Vnr. 442 Bruksendring Per søknad Kr 7.800,-  


  







Rivning av tiltak som nevnt i pbl § 20-1 a 
Grunngebyr og registreringsgebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 e Betales Gebyr 
Vnr. 443 Større konstruksjoner over 100 m2 Per søknad Kr 1.950,-  
Vnr. 444 Mindre konstruksjoner under 100 m2 Per søknad Kr 980,-  


Oppføring, endring eller reparasjon av bygningstekniske installasjoner 
Grunngebyr kommer i tillegg.  
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 f Betales Gebyr 


Vnr. 445 
Sanitærinstallasjoner, ventilasjons-/sprinkler-/antenne-/solcelleanlegg, 
heis, skorstein, ildsted, forstøtningsmur, svømmebasseng, dam/brønn 
og lignende 


Per søknad Kr 980,- 


Oppdeling eller sammenføyning av bruksenheter i boliger samt annen ombygging som medfører fravikelse av bolig 
Grunngebyr og registreringsgebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 g Betales Gebyr 
Vnr. 446 Sammenføyning av bruksenheter i bolig mv. Per søknad Kr 980,- 
Vnr. 447 Oppdeling av bruksenheter i bolig mv. Per boenhet Kr 7.800,- 


Oppføring av innhegning mot veg, plassering av skilt- og reklameinnretninger 
Hvor nedenstående tiltak inngår i søknad etter pbl kapittel 20, skal det ikke kreves separat gebyr. Tiltak etter denne 
bestemmelsen utløser grunngebyr. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 h og i Betales Gebyr 
Vnr. 448 Innhegning mot veg og enkelt skilt eller reklame Per søknad Kr 980,-  
Vnr. 449 Skiltplan med flere enn to skilt Per søknad Kr 1.950,-  


Plassering av midlertidige bygninger, konstruksjoner eller anlegg 
Grunngebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 j Betales Gebyr 
Vnr. 450 Plassering av midlertidige bygninger mv. som skal stå i mindre enn 2 år Per søknad Kr 1.950,- 


Vesentlig terrenginngrep 
Grunngebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 k Betales Gebyr 
Vnr. 451 Vesentlige terrenginngrep. Per søknad Kr 2.930,-  
Vnr. 452 Masseuttak/-mottak og større utomhusanlegg Per søknad Kr 5.850,-  


Anlegg av vei, parkeringsplass, idrettsplass og lekeplass 
Grunngebyr kommer i tillegg. 
Saksbehandlingsgebyr for tiltak etter pbl § 20-3, jf. § 20-1 l Betales Gebyr 
Vnr. 453 Anlegg av vei, parkeringsplass, idrettsplass og lekeplass Per søknad Kr 5.850,- 
Vnr. 454 Avkjørsel Per søknad Kr 980,- 


  







§ 2-12. Saksbehandlingsgebyr for tiltak uten krav til ansvarlig foretak 


For søknadspliktige tiltak som behandles iht. pbl § 20-1 m. Grunngebyr kommer i tillegg. Det beregnes ikke gebyr 
utover 10 parseller.  
Deling av eiendom mv., jf. pbl § 20-1 m Betales Gebyr 


Vnr. 455 
Opprettelse av grunneiendom i område avsatt til byggeformål i 
arealplan 


Per omsøkt ny 
eiendom, opptil 10 
parseller 


Kr 1.950,- 


Vnr. 456 
Opprettelse av grunneiendom i område avsatt til LNFr-formål i 
arealplan 


Per omsøkt ny 
eiendom Kr 3.900,- 


Vnr. Y Arealoverføring Per søknad Kr 1.950,- 


For søknadspliktige tiltak som behandles iht. pbl § 20-1, jf. § 20-4 og tiltak som kan forestås av tiltakshaver jf. SAK §§ 3-
1, 3-2 skal det betales følgende gebyr. Grunngebyr kommer i tillegg. Registreringsgebyr betales dersom tiltaket er 
registreringspliktig i matrikkelen.  
Saksbehandlingsgebyr for tiltak uten krav til ansvarlig foretak, jf. pbl § 20-4 Betales Gebyr 


Vnr. 457 
Mindre tiltak på bebygd eiendom som garasjer, uthus og tilbygg, jf. SAK 
§ 3-1 a og b Per søknad Kr 980,-  


Vnr. 458 
Bruksendring fra tilleggsdel til hoveddel eller omvendt innenfor en 
bruksenhet, jf. SAK § 3-1 c  Per søknad Kr 1.950,-  


Vnr. 459 Skilt- og reklameinnretninger etter SAK § 3-1 d  Per søknad Kr 490,-  
Vnr. 460 Alminnelige driftsbygninger i landbruket, jf. SAK § 3-2 Per søknad Kr 1.950,-  


§ 2-13. Andre vurderinger 
Andre vurderinger utløser ikke grunngebyr og registreringsgebyr. 
Andre vurderinger Betales Gebyr 
Vnr. 461 Tiltak på eksisterende byggverk (fravik fra TEK), pbl § 31-2, 4. ledd Per søknad Kr 6.830,-  


Vnr. 462 
Godkjenning av foretak som ikke oppfyller kravene til praksis mv. i SAK, 
pbl § 23-8, jf. SAK § 11-4 Per søknad Kr 1.950,- 


§ 2-14. Midlertidig brukstillatelse 
Midlertidig brukstillatelse medfører registreringsgebyr, men utløser ikke grunngebyr. 
Midlertidig brukstillatelse Betales Gebyr 
Vnr. 463 Midlertidig brukstillatelse Per søknad Kr 980,-  
 


Kapittel 3 - Oppmåling 


§ 3-1. Generelt 
Alle oppmålingsforretninger etter matrikkellova skal betale grunngebyr, saksbehandlingsgebyr og registreringsgebyr 
med mindre annet fremgår av regulativet. Det betales gebyrer som gjelder på rekvisisjonstidspunktet.  
Tidsfristen som er fastsatt i matrikkelforskriftens § 18 første ledd løper ikke i perioden 15. november til 15. april. 


§ 3-2. Grunngebyr 
Grunngebyret skal dekke de generelle oppgavene i saksbehandlingsprosessen som er uavhengig av tiltakets 
kompleksitet og størrelse. Det skal betales nytt grunngebyr når tinglysingsmyndigheten har avvist en sak for 
registrering, og kommunen må fremsende denne på ny etter korrigering, og feil eller mangel kan tilskriver søker. 
Grunngebyr Betales Gebyr 
Vnr. 500 Søknadspliktige tiltak etter matrikkelloven Per søknad Kr 6.600,- 


§ 3-3. Registreringsgebyr 
For søknadspliktige tiltak etter skal det betales registreringsgebyr som skal dekke kostnadene knyttet til arbeid som må 
gjøres i matrikkelen. Arbeid i matrikkelen øker proporsjonalt med antall eiendommer og det skal betales et 
registreringsgebyr per gårds-/bruks-/feste- og/eller seksjonsnummer som registreres. 
Registreringsgebyr Betales Gebyr 
Vnr. 501 Registreringspliktige tiltak  Per eiendom Kr 1.500,- 







§ 3-4. Timepris 
For de tjenester som ikke omfattes av dette regulativet så gjelder et gebyr etter medgått tid. Timesatsen dekker blant 
annet saksbehandling, støttefunksjoner og administrasjon. Følgende timesats gjelder for oppmålingstjenester. 
Timepris Betales Gebyr 
Vnr. 502 For de tjenester som ikke faller inn under regulativbestemmelsene Per time Kr 720,- 
 
§ 3-5. Tinglysing av bruks- og veiretter mv. 


Utarbeidelse av privatrettslige dokumenter for tinglysing av bruks- og veiretter mv betales etter medgått tid etter 
gjeldende timepris fastsatt i § 3-4. 


§ 3-6. Avbrutt forretning  
Ved avbrutt forretning skal tiltakshaver betale grunngebyr etter § 3-2. 


§ 3-7. Saksbehandlingsgebyr for oppmålingsforretninger 
Oppmålingsforretning skal betales etter følgende matrise. Samlet areal i søknaden avgjør hvilket arealintervall som 
skal benyttes. Grunngebyr og registreringsgebyr kommer i tillegg.  
Oppmålingsforretning Betales Under 5000 m2 Over 5000 m2 


Vnr. 503 Grensejustering Per grensepunkt Kr 2.100,- Kr 2.700,- 


Vnr. 504 Deling og oppmåling av uteareal til eierseksjonering Per grensepunkt Kr 1.800,- Kr 2.400,- 


Vnr. 506 Klarlegging av grense som ikke er koordinatbestemt Per grensepunkt Kr 2.400,- Kr 3.000,- 


Vnr. 508 Arealoverføring Per grensepunkt Kr 2.100,- Kr 2.700,- 


§ 3-8. Andre gebyrer 
Andre gebyrer uten grunngebyr Betales Gebyr 
Vnr. 510 Oppmåling av anleggseiendom Per søknad Kr 10.080,- 


Vnr. 511 Utarbeidelse av matrikkelbrev (uten grunngebyr) Per søknad Etter kartverkets 
priser 


Vnr. 512 Nymerking Per grensepunkt Kr 1.080,- 
Vnr. 513 Etablering av punktfeste Per eiendom Kr 1.080,- 


 
Kapittel 4 – Eierseksjonering 
Gebyrer for arbeid etter eierseksjonsloven § 15. 
Eierseksjonering Betales Pris 
Vnr. 550 Eierseksjonering inntil to bruksenheter Per søknad Kr 10.000,-  
Vnr. 551 Tillegg per bruksenhet over to Per bruksenhet Kr 5.000,- 
 


Kapittel 5 – Spredt avløp 
Saksbehandlingsgebyr for utslipp fra mindre avløpsanlegg i henhold til forskrift om utslipp fra mindre avløpsanlegg § 6. 
Kontrollgebyret betales av alle som ikke er tilknyttet kommunalt avløp. 
Spredt avløp Betales Pris 
Vnr. Y Behandling av søknad om utslipp Per søknad Kr 3.120,- 
Vnr. Y Kontrollgebyr spredt avløp Årlig Kr  650,- 
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Innledning 
 
Rådmannens forslag til økonomiplan 2019-2022 og budsjett for 2019 er laget med utgangspunkt i 
kommuneplanens samfunnsdel, forslag til statsbudsjett og politiske styringssignaler for øvrig. 


Rømskog har noe økonomisk handlingsrom fordi vi har fondsreserver, disse er i stor grad disponert i 
2018 og i budsjett for 2019. I en liten kommune medfører svingninger i innbyggtallet store utslag på 
inntektene, og nye brukerbehov har i 2018 gitt store utslag på utgiftssiden. Bemanningen er nede på et 
minimum for å senke utgiftene. Dette viser at det økonomisk sett ville blitt svært vanskelig å stå alene 
som egen kommune i fremtiden. Økt eiendomsskatt og nedleggelse av kulturelle tilbud som kommer 
hele befolkningen til gode ville kunnet kompensere noe.  


Den nye kommuneplanen og intensjonsavtalen for sammenslåingen med Aurskog-Høland viser retning 
for Rømskogs fremtid. 


Rømskog går inn i sitt siste år som egen kommune. 1.1.20 opprettes nye Aurskog-Høland kommune hvor 
Rømskog blir et tettsted på linje med Aurskog, Løken, Hemnes og Setskog. De lokale tjenestene 
videreføres der de er lokalisert i dag, mens tjenester det bare skal være en av i kommunen legges på 
Bjørkelangen. Den nye kommunen skal også digitalisere tjenester for å sikre bedre tilgjengelighet og 
åpningstid for innbyggerne. 


Økonomiplan 2019 – 2022 med budsjett og handlingsplan for 2019 har følgende satsningsområder: 


• Næringsutvikling og befolkningsvekst 


• Digitalisering 


• Bærekraftig økonomi - utvikling og effektivisering 


• Klima- og energitiltak 


• Kompetanseheving og etisk bevissthet 


Gjennom kommunale investeringer ferdigstilles ny infrastruktur i lokalsamfunnet: nytt renseanlegg og 
trykkavløpsnett, utbygging av fiber og veilys. Som en klimabevisst kommune legges det til rette for 
grønn utvikling gjennom partnerskap med Smart Innovation Norway.  


Det foreslås å bygge om sykehjemmet til omsorgsboliger med heldøgns omsorg og pleie i tråd med 
fremtidige behov og vår strategi; Borte bra, men hjemme best. 


Årets innbyggerundersøkelse viser høy grad av stolthet og trivsel. Rømskog er et lokalsamfunn med høy 
grad av samskaping; innbyggerne deltar, får og tar ansvar, og kommunen skal legge til rette for dette. 
Rømskog satser på frivillighet, og en aktivt næringsarbeid kan gi økt verdiskapning og økt livskvalitet.  


Rådmannen retter en stor takk til alle som har bidratt i budsjettprosessen, det ligger en stor forpliktelse 
hos ledere og medarbeidere i å nå målene som beskrives i økonomiplanen. 


Rømskog, 1.11.18 


Anne Kirsti Johnsen – rådmann 
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Planverket i Rømskog 
 
Kommuneplanlegging er et tverrsektorielt verktøy for utvikling av lokalsamfunnet, kommunens tjenester 
og arealdisponeringen. Faktorer som kan bidra til å fremme folkehelsen skal stå i fokus.  


Kommunens planverk består av politiske dokument som legger langsiktige føringer og mål for 
Rømskogsamfunnet og kommunens virksomhet. Ny samfunnsdel til kommuneplan for Rømskog ble 
vedtatt i 2016, og angir mål og virkemidler som omsettes i konkrete oppgaver og tiltak. Arealdelen 
forventes sluttbehandlet i 2018. 


Målet med økonomiplanen er strategi og langsiktig planlegging. Økonomiplanen skal angi de 
prioriteringer og verdivalg som skal styre kommunen som tjenesteprodusent, myndighetsutøver og 
samfunnsutvikler. Den skal følge opp de overordnede planene ved å gi oversikt over drift og 
investeringer den kommende 4-årsperioden, og fastsette hva som skal gjennomføres av tiltak for å 
oppnå de mål som er fastsatt. Økonomiplanen skal bidra til å realisere Rømskogs visjon og mål, og den 
fastsetter økonomiske rammer for årsbudsjett og tjenestenes handlingsplaner.  


 


I henhold til § 6 i Forskrift om årsbudsjett skal det redegjøres for de grunnleggende prinsippene 
kommunen benytter ved fremstillingen av årsbudsjettet, herunder en beskrivelse av organiseringen av 
arbeidet.  


Gjeldende økonomiplan ble vedtatt i desember 2017. Kommunestyrets økonomiplanvedtak utgjør basis 
for rådmannens forslag til budsjett for 2019.  


I økonomiplan 2019-2022 og budsjett for 2019 legger rådmannen inn evt. vedtatte endringer i 
tjenestenes i forhold til foregående år. Disse endringene er en konsekvens av tidligere politiske vedtak, 
behovsendringer som må følges opp og en tilpasning til økonomiske rammer som fremkommer i forslag 
til handlingsplan fra tjenestene.  Rådmannens budsjettforslag behandles i utvalgene 8.11.18 og i 
formannskapet 19.11.18. Innstillingen legges ut på høring før endelig vedtak i kommunestyret 13.12.18. 
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I løpet av året er det to tertialrapporteringer som behandles av kommunestyret. Her gis en 
gjennomgang av ressursbruk, tjenesteproduksjon, økonomisk status, finansielle forhold og behovet for 
budsjettreguleringer. 


 


Hovedprioriteter 


 
I den nye samfunnsdelen til kommuneplanen foreslås følgende overordnede mål for 
samfunnsutviklingen: 


1. Vi vil ha fornøyde innbyggere, og da snakker vi om alle grupper og lag av befolkningen 
2. Vi vil opprettholde vårt lokalsamfunn uavhengig av hvordan kommunen er organisert i framtida 
3. Vi vil utnytte potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og oversiktlig 


kommune 


 


Mål 


 


• Flere lokale arbeidsplasser i privat sektor 


• Ha boliger med minimalt økologisk fotavtrykk som retter seg mot forbruksbevisste unge 
voksne 


• Mangel på infrastruktur skal ikke være et hinder for innflytting og næringsetablering 


• Moderat, sunn befolkningsvekst med balanse i befolkningssammensetning 


• Opprettholde godt tjenestetilbud 


• Senke terskelen for deltakelse i samfunnet 


• Utjevne sosiale forskjeller i helse 


• Utvikle alternativ til individuell transport 


• Utvikle boligtilbud som bidrar til bedre helse og mulighet for å bo hjemme lengre for eldre 


• Videreutvikle tettstedet med flere møteplasser og økene aktivitetstilbud • Senke 
terskelen for deltakelse i samfunnet 
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Sentrale forutsetninger 
 
Økonomiplan 2019-2022 bygger på forutsetningene i forslag til Statsbudsjett som ble lagt frem 8.10.18, 
og KS’ prognosemodell. Innbyggertilskuddet er beregnet ut ifra 681 innbyggere. Regjeringen legger opp 
til en reell vekst i kommunesektorens samlede inntekter i 2019 på om lag 1,9 mrd. kroner, tilsvarende 
0,4 pst. Inntektsveksten er regnet fra inntektsnivået i 2018 slik det ble anslått etter 
stortingsbehandlingen av revidert nasjonalbudsjett for 2018. Ved beregning av realvekst i 
kommunesektorens inntekter er det lagt til grunn en pris- og kostnadsvekst i kommunal tjenesteyting på 
2,8 pst. fra 2018 til 2019.  Opplegget viser at Rømskog får en nominell vekst i frie inntekter på 3 %. Det 
er over landssnittet, og det er lenge siden Rømskog har fått så høy vekst. 


Innbyggertilskudd  


Innbyggertilskudd blir først fordelt med et likt beløp per innbygger. Dette beløpet er 24 710 kroner i 
2019.  


For Rømskog kommune utgjør dette: 24 710 kroner × 681 innbyggere = 16 827 000 kroner. 


Utgiftsutjevning 


Utgiftsbehovet er et anslag på hvor mye det vil koste for kommunene samlet å gi velferdstjenester til 
innbyggerne sine. Det er beregnet et utgiftsbehov for hver enkelt kommune ved hjelp av en 
behovsindeks. 


Gjennom utgiftsutjevningen omfordeles innbyggertilskuddet mellom kommunene ved hjelp av 
behovsindeksen. Midler omfordeles fra kommuner med lavt beregnet utgiftsbehov til kommuner med 
høyt beregnet utgiftsbehov. Utgiftsutjevningen skal gi kompensasjon for forskjeller i utgiftsbehov som 
kommunene ikke kan påvirke selv. 


Behovsindeksen forteller noe om hvor dyr en kommune er å drive i forhold til landsgjennomsnittet. Den 
samlede behovsindeksen er beregnet ved hjelp av et sett kriterier og vekter som sier noe om hvorfor 
kommunenes utgifter varierer. Indeksen brukes videre til å beregne kommunens trekk eller tillegg i 
utgiftsutjevningen. 


Inntektsgarantiordningen (INGAR) 


Endringer i kriteriedata, befolkningsnedgang og systemendringer i inntektssystemet kan for 
enkeltkommuner føre til brå nedgang i rammetilskuddet fra et år til det neste.  Inntektsgarantiordningen 
(INGAR) skal skjerme kommunene mot slike endringer. 


Ordningen er utformet slik at ingen kommune skal ha en vekst i rammetilskuddet fra et år til det neste 
som er lavere enn 400 kroner under veksten på landsbasis, målt i kroner per innbygger. Ordningen 
finansieres ved et likt trekk per innbygger i alle landets kommuner. Endringer som omfattes av 
inntektsgarantiordningen er strukturelle endringer i inntektssystemet, innlemming av øremerkede 
tilskudd, endringer i befolkningstall og kriteriedata, og endringer i regionalpolitiske tilskudd. 


Endringer i skjønnstilskuddet, veksttilskuddet og i skatteinntektene eller skatteutjevningen inngår ikke i 
beregningsgrunnlaget for inntektsgarantiordningen. 


Distriktstilskudd Sør-Norge 
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Distriktstilskudd Sør-Norge gis til kommuner i Sør-Norge med særskilte distriktsutfordringer. 
Distriktsindeksen måler graden av distriktsutfordringer i en kommune og består av ulike indikatorer som 
måler forskjeller i geografi, demografi, arbeidsmarked og levekår. For å kvalifisere for distriktstilskudd 
Sør-Norge må kommunen ha hatt gjennomsnittlig skatteinntekt de siste tre årene som er lavere enn 120 
prosent av landsgjennomsnittet, ha under 3 200 innbyggere eller en distriktsindeks på 46 eller lavere, og 
ikke motta distriktstilskudd Nord-Norge. Rømskogs distriktsindeks ligger i øverste sjikt, og er høyere enn 
f.eks Halden. Det kan synes underlig all den tid vi i alle andre sammenhenger regnes som en 
utkantkommune med dårlig veiforbindelse og manglende kollektivtransport.  Årsaken til den høye 
rangeringen er at Rømskog sokner til bo- og arbeidsmarkedsregion Akershus. 


  Kommuner med 3 200 innbyggere eller mer 
Kommuner med under  


3 200 innbyggere 


Distriktsindeks 
Sats per kommune 


(1000 kr) 
Sats per innbygger 


(kroner) 
Sats per kommune 


(1000 kr) 


0-35 1 201 1 087 5 543 


36 – 38 961 870 4 990 


39 – 41 721 652 4 435 


42 – 44 480 435 3 881 


45 – 46 240 218 3 326 


Over 46 0 0 2 772 


  


Regionstilskudd 


Regionsentertilskuddet tildeles kommuner der det er fattet et nasjonalt vedtak om sammenslåing i 
perioden for kommunereformen, og som etter sammenslåingen får over om lag 8 000 innbyggere. 
Tilskuddet tildeles med en sats på 66 kroner per innbygger og en sats per sammenslåing på 3 158 000 
kroner. Satsene er satt slik at 40 pst. av det samlede tilskuddet fordeles med lik sats per innbygger, mens 
60 pst. fordeles med lik sats per sammenslåing. Kommuner som mottar storbytilskudd kan ikke motta 
regionsentertilskudd. 


Regionsentertilskuddet fordeles til de nye kommunene, men utbetales til den enkelte kommune i 
sammenslåingen etter den enkelte kommunes andel av innbyggerne i den nye kommunen. Rømskog 
mottar kr 171 000. 


Saker med særskilt fordeling 


Enkeltsaker Fordeling beløp 


Helsestasjon/skolehelsetjeneste 100 000 kr 


Overgangsordning kommuner som slår seg sammen 224 000 kr 


Frivilligsentraler 265 000 kr 


Sum tilskudd med særskilt fordeling Rømskog kommune 589 000 kr 


 


Skatt 


Skatteinntektene er for Rømskog kommune anslått til 19 979 000 kroner i 2019, inkludert 
inntektsutjevning. Siden man ikke kjenner de endelige skatteinntektene for 2018 før i januar 2019, er 
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det gjort et anslag på hvor store skatteinntektene for 2019 vil være. I anslaget er det tatt utgangspunkt i 
nivået på skatteinntektene i 2017. Skatteanslaget for 2019 er framskrevet i tråd med veksten i det 
samlede skatteanslaget. Det betyr at det blir forutsatt en lik skattevekst per innbygger, med fordeling 
som i 2017. 


Etter hvert som skattetallene foreligger omfordeles skatteinntekter mellom kommunene, for å utjevne 
forskjeller i skatteinntekter mellom kommunene. 


 


Eiendomsskatt 


Rådmannen foreslår ingen økning av eiendomsskatten. Det er rom for å øke den med 2 promille. Det 
ville gitt en økning i frie inntekter på kr 1 100 000 i 2019.   


Integreringstilskudd 


Det er beregnet integreringstilskudd for 14 flyktninger bosatt i 2016, og 4 bosatt i 2017. 


Særlig ressurskrevende helse- og omsorgstjenester for brukere over 65 år 


Innslagspunktet for tilskudd til særlig ressurskrevende helse- og omsorgstjenester er i Statsbudsjettet 
foreslått økt med kr 50 000, noe som innebærer at kommunens egenandel øker med kr 50 000.  
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Lokale forutsetninger - Bærekraftig økonomi 
 
Korrigert netto driftsresultat over tid er meget bra, i økonomiplanperioden er det budsjettert med 
negativt netto driftsresultat. Gjeldsgraden er økt de siste årene, men er fortsatt lav i nasjonal 
sammenheng. Mesteparten av fondsreservene er foreslått disponert i 2019. 


Økonomiplanen som legges frem er i balanse, og er lagt i faste 2018-priser. Fraværet av lønns- og 
priskompensasjon innebærer at om alt annet er likt, så reduseres handlingsrom og kjøpekraft hvert år. 
De fleste kommuner opplever dilemmaet mellom krav til økte velferdstjenester og begrensede 
midler.  Kommunen har i 2018 hatt en sterk vekst i behovet for helse- og omsorgstjenester. 


Tjenestene har foretatt prioriteringer og behovsvurderinger innenfor strammere budsjetter. Det er 
innarbeidet løsninger og effektiviseringsforslag 


I tillegg til lønns- og pensjonsreserven, er det avsatt kr 100 000 til formannskapets disposisjon hvert år i 
perioden. Det betyr at det er et svært stramt budsjett i forhold til at det ikke er tatt høyde for større 
uforutsette driftsbehov. 


Bruk av aksjeutbytte i driftsregnskapet 


Kommunen mottok kr 800 000 i utbytte fra Østfold Energi AS i 2018, og kr 780 000 i utbytte fra Normeka 
AS. Signalene fra Østfold Energi AS vedr. fremtidig utbytte er positive forutsatt fortsatt høy strømpris, og 
rådmannen budsjetterer for økonomiplanperioden et aksjeutbytte på 2 mill pr år. 


Pensjonsutgifter 


Rømskog kommune er medeier i Kommunal Landspensjonskasse (KLP) og er derigjennom tilsluttet  


- Felles kommunal pensjonsordning   


- Pensjonsordningen for sykepleiere  


Kommunen har også pensjonsforpliktelser i Statens Pensjonskasse (SPK) gjennom  


-Pensjonsordningen for lærerne. 


Kommunestyret bevilger ikke direkte midler til disse premiene, de belastes som et prosentvis påslag på 
avtalt lønn, og dekkes inn innenfor den enkelte virksomhets ramme. Det betales arbeidsgiveravgift av 
pensjonspremiene. 


For private pensjonskasser som KLP, fastsetter KMD (Kommunal- og moderniseringsdepartementet) 
forutsetningene for beregning av størrelsen på den pensjonspremien som kommunen skal betale inn. I 
tillegg må selskapene selv legge inn forutsetninger om administrasjonskostnader, lønnsvekst og 
avkastningen på forvaltede pensjonsmidler. For Statens Pensjonskasse gjelder egne regler. 
Pensjonspremien skal dekke løpende pensjonsutbetalinger, men også bygge opp en premiereserve som 
er tilstrekkelig til å dekke alle framtidige pensjonsutbetalinger. For økonomiplanperioden anslås netto 
pensjonsutgiftene å ligge på 14 % for Rømskog kommune. Dette er i tråd med anbefalingene fra 
selskapene. 


Premieavvik pensjon 
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Premieavviket er differansen mellom pensjonspremien som betales inn og årets regnskapsmessige 
beregnede netto pensjonskostnad.  Premieavviket amortiseres over 7 år. I forslaget til økonomiplan er 
amortiseringen av tidligere års premieavvik foreslått finansiert ved bruk av kommunens 
pensjonsreguleringsfond. 


Finansposter - renter og lån 


Som låntaker med renteutgifter og innskyter av plasseringer i bank som gir renteinntekter, er Rømskog 
kommune påvirket av endringene i rentemarkedet.  


Nåværende rentenivå er spesielt lavt. Selv om det er en politisk målsetning at rentenivået fortsatt skal 
være lavt, må det over tid forventes et høyere rentenivå. Kommunen kan betjene gjeldsforpliktelsene, 
men et høyere gjeldsnivå fører til at en større del av inntektene blir bundet opp i renter og avdrag 
istedenfor å bli nyttet til direkte tjenesteyting for innbyggerne. Kommunen er sårbar fordi et fortsatt lavt 
rentenivå er nødvendig for å opprettholde den økonomiske handlefriheten. 


Rømskog kommune har i dag en andel av fastrente på 33 %.  


Sammendrag 
låneporteføljen Lånebeløp Restgjeld 


Sammen-setning 
(%) 


Snitt-kredittid 
(år) 


Snittrente-
binding (år) Snittrente 


Flytende rente 38 568 000 29 517 769 67 6,80   1,60 


Fast rente 16 590 000 17 796 730 33 24,72 1,84 1,92 


TOTALT 55 158 000 44 314 499 100 12,19 0,62   
 


Pr 31.12.17 utgjorde langsiktig gjeld (ekskl. pensjonsforpliktelser) kr 35,3 mill. 


Lånegjeld pr 31.12.17 var kr 51 607 pr innbygger. Det er i 2018 tatt opp lån på kr 21,8 mill til 
investeringer. I perioden 2019 – 2022 er det foreslått nye låneopptak med om lag kr 15 mill til 
finansiering av investeringer, det innebærer betydelig økning av utgifter til avdrag og renter. Ca 
halvparten er gjeld som ikke er renteeksponert dvs. knyttet til selvkostområdene. 


Det er budsjettert med kr 1 800 000 i avdrag i 2019. 


Kommunens garantiansvar gjelder garanti for lån som ble tatt opp av Rømskog Næringsselskap AS ved 
etableringen av Normeka AS. 


  2019 2020 2021 2020 


Rømskog næringsselskap AS 3 328 954 2 783 555 2 224 437 1 749 709 


  


Refusjon merverdiavgift 


Kommunen får refundert merverdiavgift på de fleste kjøp av varer og tjenester. Denne er budsjettert 
med likt beløp på utgift og inntektssiden. Det gis ikke momskompensasjon på VAR-området, ei heller på 
investeringer som gjelder bygg som skal leies ut til andre enn vanskeligstilte. 


 


Avskrivninger 
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Avskrivninger skal uttrykke verdiforringelsen av bygninger, anlegg og varige driftsmidler. I budsjett og 
regnskap avskrives investeringen året etter at de er regnskapsført. Avskrivningene påvirker ikke 
balansen i budsjettet. 


Disposisjonsfond 


Saldo ved utgangen av 2.tertial var kr 9,3 mill. Fjorårets overskudd kr 4,6 mill avsettes fond hvis 
regnskap for 2018 ikke viser merforbruk. Det er budsjettert med bruk av fond med kr 7,7 mill i 2018. I 
økonomiplanperioden er det budsjettert med bruk disposisjonsfond med kr  .Dette er bekymringsfullt, 
men i tråd med politiske vedtak. Fondsreserven brukes selv om den burde økes med tanke på 
uforutsette hendelser. 


 







Økonomiplan for  2019-2022 
 


Side 11 av 48 


Satsningsområder 
 
Kommunestyret har vedtatt sammenslåing med Aurskog-Høland kommune. De to eksisterende 
kommunene skal legges ned, og den nye kommunen oppstår 1.1.20. Fellesnemnda styrer prosessen, og 
det er ansatt rådmann for nye Aurskog-Høland. Rømskogs politikere, ledere, medarbeidere, tillitsvalgte 
og verneombud er involvert i arbeidet med sammenslåingen. Det er beregnet noe frikjøp for å delta i 
arbeidet, dette er finansiert av tilskuddsmidlene fra staten. 


Rømskog kjøper i dag en del tjenester fra Aurskog-Høland og Marker kommuner, og er medeier i 
interkommunale selskaper (IKS) i Indre Østfold og Østfold. Tjenestene som kjøpes av Marker kommune 
avsluttes gradvis frem mot 1.1.20. 


  


Befolkningsvekst og næringsutvikling  


Rømskog kommune har over lengre tid hatt et stabilt antall innbyggere og arbeidsplasser. Det er 
ønskelig med en moderat, sunn vekst i befolkningen med balanse i sammensetningen for å kunne 
opprettholde tjenestetilbudet. 


 


  


Befolkningsframskrivingen viser at Rømskogs folketall vil kunne øke noe, og at befolkningen aldres. En 
direkte framskrivning av dagens barnetall viser at antallet barnehagebarn og barneskoleelever synker 
drastisk. Hvis ikke tilflyttingen øker eller fødselstallene stiger, vil barnehagen ha svært få barn i 2021. 
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Skoleår 2018/19 2019/20 2020/21 2021/22 2022/23 2023/24 2024/25 


Barnehagebarn 23 22           


Elever 57 55 57 50 44 40 35 


Antallet ungdomsskoleelever kan forventes å synke i økonomiplanperioden. 


Næringsarbeidet har høy prioritet, og mange aktører samarbeider med kommunen om 
næringsutvikling.  Ordføreren har et spesielt ansvar for næringsutvikling. Regionalpark Haldenkanalen er 
kommunens pådriver for næringsutvikling, stedsutvikling, bosetting og reiseliv i perioden. Det er et 
samarbeid mellom Akershus Fylkeskommune, Østfold Fylkeskommune, Aurskog-Høland, Halden, 
Aremark, Marker og Rømskog kommuner. Rømskogs bidrag er budsjettert med kr 150 000 pr år. 
Kommunen har et lite næringsfond for utlån til nyetablerere. Vi tilbyr nyetablerere rådgivning og kurs. 
Gjennom partnerskap med Smart Innovation Norway skal kommune, næringsliv, innbyggere og 
akademia utvikle smarte og miljøvennlige løsninger i lokalsamfunnet, bedrifter og kommunal 
virksomhet. 


I 2018 er det med statlige midler gjennomført utbygging av fiber i Trosterudområdet, med kr 500 000 
som er bevilget fra Nasjonal kommunikasjonsmyndighet (Nkom). Dataservice AS vant anbudet, og med 
tillatelse fra Nkom er området utvidet til å gjelde de deler av Vestsida hvor kommunen nå bygger 
trykkavløp. Dette planlegges gjort samtidig med leggingen av nytt avløpssystem der. I tillegg er det 
vedtatt å investere i videre utbygging i kommunal regi. Det er kun Romerike Bredbånd AS som har fiber 
inn til kommunen, og andre aktører som f.eks Telenor ser ikke lønnsomhet i å legge fiber til Rømskog. Vi 
har forhandlet frem en avtale med Romerike Bredbånd AS om levering av innholdstjenester som 
bredbånd og TV-signaler på den fiberen kommunen skal legge. Fylkeskommunen har innstilt til Nkom at 
Rømskog kommune skal få kr 2 mill til bredbåndutbygging i årets tildeling. 


  


Folkehelse og frivillighet 


Folkehelse og forebygging er sentralt i kommunens planlegging og utvikling av tjenestene.   Frivillige lag 
og foreningers innsats for kultur og fysisk aktivitet er svært viktige bidrag til folkehelsen. Rømskog 
Frivilligsentral og Rømskog Frisklivssentral er fortsatt viktige arenaer i folkehelse arbeidet. Vi må i 2019 
avgjøre hva Kommunehuset i Rømskog skal brukes til etter 1.1.20. Det vil fortsatt være behov for ulike 
lokaler til utleie; kontorer, møterom, selskapslokaler, men det er ønskelig med bruk av bygget også på 
dagtid. 


Det er viktig at kommunens Plan for folkehelse og frivillighet, Ruspolitisk handlingsplan skal rulleres i 
2018, Handlingsplan mot vold i nære relasjoner og Trafikksikkerhetsplan og Handlingsplan mot 
radikalisering og voldelig ekstremisme  følges opp i planperioden. 


 


Klima og energitiltak 


Kommunens ledelse har et særskilt ansvar for at kommunens miljøvernansvar ivaretas. Innkjøp, avfall, 
transport og energi er satsningsområder. Kommunens husholdninger har gjennom 
renovasjonsordningen Romerike Avfallsforedling IKS (ROAF) sortering og gjenvinning av papp og papir, 
glass og metall, matavfall samt at plast sorteres ut fra restavfallet. Redusert forbruk av papir, vann og 
energi må innarbeides i tjenestene. 







Økonomiplan for  2019-2022 
 


Side 13 av 48 


Bygging av trykkavløp og bedre løsninger for spredt avløp vil bedre miljøet. Kulturstien langs Tukuelva 
og 700 meter ny gang- og sykkelvei til Eidet har vært to viktige tiltak for bedre klima og miljø i 
Rømskog.  I tillegg er de gode tiltak for bedre folkehelse ved at flere kan gå trygt.  


Gjennom Klima Østfold har vi tilgang på kompetanse, nettverk, kompetansehevende tiltak og 
innkjøpsavtaler. Klima- og miljøplanen er startet opp rullert i 2018. Det bør gjennomføres en årlig 
kampanje som oppfordrer ansatte til å gå eller sykle til jobben. I tillegg bør det settes opp skilt om 
forbud mot tomgangskjøring. 


 


Digitalisering, utvikling og effektivisering av tjenester  


Vi må hele tiden på jakt etter forbedringsmuligheter og utvikling av tjenestene. I 2018 ble det 
gjennomført en innbyggerundersøkelse som gir verdifull informasjon fra innbyggerne. 


Fra midten av 2018 gikk vi over til å kjøpe IKT tjenester fra Aurskog-Høland kommune. Det har vært 
store problemer og mange avvik i overgangsfasen, og alt er ennå ikke på plass. Vi er ikke langt fremme 
når det gjelder digitalisering, men det er vedtatt strategi for digitalisering for nye Aurskog-Høland 
kommune 


Vi har i 2018 tatt i bruk SvarUt og SvarInn som gjør at brev til/fra kommunen kan sendes til/fra 
innbyggernes digitale postkasser. Tjenesteområde Utvikling skal ta i bruk elektronisk 
byggesøknadsprosess. 


Det nye digitale sykesignalet har gitt helse- og omsorgstjenestene nye muligheter ifht oppfølging og 
tjenester til beboere i sykehjem, omsorgsboliger og trygdeboligene. Tjenesten er dreiet fra 
institusjonsbaserte til hjemmebaserte tjenester med fokus på hverdagsrehabilitering, slik at flest mulig 
kan bo lengst mulig i eget hjem. Rådmannen foreslår å bygge om sykehjemmet til omsorgsboliger med 
heldøgns omsorg og pleie. Dette er i tråd med nasjonale føringer og vår egen helse- og omsorgsstrategi 
«Borte bra, men hjemme best». Det er utarbeidet en egen utredning om dette. 


 


Kompetanseheving og etisk bevissthet 


Kommunen har lav turn-over og et lavt sykefravær, 5,0 % i første halvår 2018.  Det er en prioritert 
oppgave fortsatt å utøve god ledelse og legge til rette for et godt arbeidsmiljø slik at sykefraværet 
holder seg under 5,5 %. 


Kompetanseplan for Rømskog kommune revideres årlig for å møte utfordringene som møter oss i årene 
fremover. Rømskog har fra 2015 deltatt i den statlige satsningen på økt kompetanse innen Universell 
utforming, og det er særlig skolen som har nytt godt av dette. Vi ser at det blir stadig vanskeligere å 
rekruttere sykepleiere og lærere. I tillegg har vi fortsatt behov for økt fagkompetanse innenfor ernæring, 
demens, geriatri, vernepleie og miljøterapi. Det er ønskelig å få faglærte i alle stillinger. I barnehagen og 
boveiledertjenesten er det få faglærte assistenter. 


Rømskog har en lærlingeplass, for tiden i helse og omsorg.  Målet på landsbasis er to per 1000 
innbygger. 
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Det skal gjennomføres medarbeiderundersøkelser i 2019 og 2021. Kommunens etiske retningslinjer, IKT-
rutiner og varslingsrutiner skal gjennomgås i alle personalgrupper minst en gang pr år. Likeså skal alle 
tjenester hvert år ajourføre sin ROS-analyse i tråd med kommunens internkontroll. Prosjektet 
Hjertevekst videreføres i barnehagen. Skolen bruker programmet «Zippys venner». Alle folkevalgte og 
ledere bør registrere sine styreverv i styrevervregisteret. 
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Investeringer i økonomiplanen 
 


 


Investeringsbehov og planer for kommunen 


 
Investeringsnivået er foreslått til kr 48,6 mill. Om lag kr 27 mill av dette investeringer som også ligger 
inne i gjeldende økonomiplan. Det foreslås ikke nye opptak av Startlån nå, da det er grunn til å tro at 
beholdningen rekker. 67 % av kostnadene ved nye investeringer er lånefinansiert. Det frarådes at 
investeringsnivået økes utover det foreslåtte.  Ytterligere økning av gjeld, kapitalkostnader og eventuelle 
driftskonsekvenser av utvidet tjenestetilbud vil redusere det fremtidige handlingsrommet. 


Ikke-avgiftsfinansierte investeringer 


 
Beløp i 1000 Samlede prosjektbeløp Økonomiplan Sum 


Investeringsprosjekter Ferdig 
år 


2019 2020 2021 2022 2019-22 


Helse og omsorg       
Fibernett 2019 2 500 0 0 0 2 500 
Utvidelse Eldresenteret 2020 4 500 10 500 0 0 15 000 


Sum Helse og omsorg  7 000 10 500 0 0 17 500 


       
Utvikling       


Asfaltering byggefeltveier 2021 800 500 400 0 1 700 
Ombygging kommunehus 2020 500 1 000 0 0 1 500 
Oppgradering P-plasser kommunehus 2022 0 0 500 0 500 
Ustyr lokal brannstyrke 2019 150 0 0 0 150 
Veilys 2019 1 125 0 0 0 1 125 


Sum Utvikling  2 575 1 500 900 0 4 975 


       
Kultur       


Ballbinge Vestsida 2019 475 0 0 0 475 
Meråpent bibliotek 2019 250 0 0 0 250 
Rehabilitering låve Kurøen 2022 1 250 1 250 1 250 1 250 5 000 
Tilskudd kirke 2022 0 400 600 250 1 250 


Sum Kultur  1 975 1 650 1 850 1 500 6 975 


       
Sum  11 550 13 650 2 750 1 500 29 450 


 


Helse og omsorg 
 
Fibernett 
 
Utbyggingen gjøres i kommunal regi med låneopptak. Lånene betjenes med tilkoblingsavgift fra 
husstandene og utleie av fiberen til nettselskap. Fordelen med å eie fiberen er å unngå en 
monopolsituasjon og sikre kommunen fremtidig tilgang til bruk av fiberen. Det er viktig i fht fremtidig 
bruk av velferdsteknologi. 


Utvidelse Eldresenteret 


 
Sykehjemmet trenger utbedring og oppgradering av beboerrommene. Det er ønskelig med ombygging 
til omsorgsboliger med heldøgns omsorg og pleie. Dette er drøftet i delprosjektet for sammenslåing med 
Aurskog-Høland kommune 
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Ved oppgradering må det legges inn velferdsteknologiske løsninger som kan medføre økt grad av 
trygghet og selvhjulpenhet. Eks. lyssensor, fallsensor, bevegelsessensor, toalett med hev/senk funksjon, 
vask/føn funksjon osv.  Husbanken yter tilskudd til ombygging og utbedring av gamle og uegnede 
bygninger. Tilskuddssatsene for 2019 er 45 % av maksimalt godkjente anleggskostnader.  


I eksisterende omsorgsboliger kan det også gis heldøgns pleie og omsorg hvis det bygges et gangareal 
som knytter dem sammen med sykehjemmet. Omdisponering av omsorgsboligene vil medføre noen 
flere krav til felles funksjoner og felles rom. Husbanken yter tilskudd til denne omleggingen.  


Det vil gi 25 heldøgnsplasser. I tillegg har vi 8 trygdeboliger og 2 rehabiliteringsbolig/gjennomgangsbolig 
innen psykisk helse og rus. Samme bemanning kan yte tjenester til alle beboerne, uavhengig av boform. 
Se egen utredning som er vedlagt. 


 


Utvikling 


Asfaltering byggefeltveier 


 
I tråd med tilstandsrapport for veistandarden på de kommunale veiene foreslås følgende strekninger 
asfaltert; Steinbyveien, Haukeneslia og Krokenfeltet. 


Ombygging kommunehus 


 
For å sikre etterbruk av kommunehuset etter kommunesammenslåingen, må det avsettes midler til 
ombygging til nærmere bestemt formål. 


Oppgradering P-plasser kommunehus 


 
Det er behov for oppgradering i tråd med tilstandsrapport. 


Ustyr lokal brannstyrke 


 
Det er behov for verneutstyr mm til lokalt bruk, dette planlegges i samarbeid med NRBR IKS. 


Veilys 


 
Det er behov for veilys på flere strekninger langs fylkesvei. Det er vedtatt følgende prioriterte områder: 
Østkroken, Skjønhaug-Ramberg og Kirkeveien til kirken. 


 


 


Kultur 


Ballbinge Vestsida 


 
Tiltaket har vært planlagt i lang tid, man trodde man fant en egnet plassering i 2017, men da byggesaken 
ble fremmet i 2018 kom det naboprotester og man måtte finne alternativ tomt.  
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Meråpent bibliotek 


 
Det er ønskelig med meråpent selvbetjent bibliotek i tillegg til dagens åpningstider. 


Rehabilitering låve Kurøen 


 
Denne er av sikkerhetsmessige årsaker stengt. Rehabiliteringsperioden vil strekke seg over 4-5 år fordi 
det er en laftet tømmerbygning.  


 
Avgiftsfinansierte investeringer 
 
Beløp i 1000 Samlede prosjektbeløp Økonomiplan Sum 


Investeringsprosjekter Ferdig 
år 


2019 2020 2021 2022 2019-22 


Utvikling       
Rehabilitering Renseanlegg 2019 6 891 0 0 0 6 891 
Trykkavløpsnettverk 2020 8 499 4 500 0 0 12 999 


Sum Utvikling  15 390 4 500 0 0 19 890 


       
Sum  15 390 4 500 0 0 19 890 


 


Utvikling 


Rehabilitering Renseanlegg 


 
Dette er i tråd med vedtatt hovedplan for vann, avløp og miljø 2015 – 2027. Kommunens nye 
renseanlegg ble påbegynt i 2017 og arbeidet ferdigstilles våren 2019. Utbyggingen av trykkavløpet blir 
utbygd for 63 nye abonnenter. Tiltakene finansieres ved selvkostfinansiert låneopptak. I tillegg er det 
foreslått midler til rehabilitering av eksisterende anlegg. 
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Kommunens tjenesteområder 
 
De fleste kommuner opplever dilemmaet mellom krav til økte velferdstjenester og begrensede 
midler.  Kommunen har de siste årene brukt ulike strategier for å balansere inntekter og utgifter: 


• Strukturelle tiltak  


• Strengere prioritering av tjenester 


Tjenestene har foretatt prioriteringer og behovsvurderinger innenfor strammere budsjetter. Det er 
arbeidet frem løsninger og effektiviseringsforslag som kan gjennomføres uten oppsigelser. 


Tjenestene har utarbeidet sine handlingsplaner med mål og tiltak som bygger på kommuneplanens 
målsettinger. 


Mål for medarbeidere – HMS mål 


• Sykefraværet er under 5,5 % 


• Internkontrollen sikrer kvalitet i alle ledd 


• Alle tilbys medarbeidersamtale 


• Etiske refleksjon gjennomføres i personalmøtene  


• Romerike HMS-senter brukes i tråd med aktivitetsplan og ved behov 


• Kommunens IKT-løsninger er stabile og skaper ikke tapt arbeidstid 


• Kommunens livsfasepolitikk gjennomføres 


• IA-avtalen evalueres 


• Skolen har kun lærere med godkjent utdanning 


• Medarbeiderundersøkelsen 10-faktor gjennomføres og følges opp med tiltak i alle tjenester for 
godt arbeidsmiljø 


• Stillingene for pedagogiske ledere i barnehagen er besatt av utdannende pedagoger 


• Faglærte medarbeidere i alle stillinger innen pleie og omsorg 


• Kompetanseutvikling på alle nivå 


• Medarbeiderne medvirker gjennom prosjekt- og arbeidsgrupper for bygging av ny kommune, 
AMU, administrasjonsutvalget, personalmøter og TV/VO-ordningene 


  


Prioriteringer 


For å kunne opprettholde driften på dagens aktivitetsnivå og imøtekomme nye behov, foreslås det 
styrking av rammene som vist. 


Følgende innsparingstiltak er lagt inn i budsjettet: 


  Kommentar 2019 2020 


Kommunal skoleskyss 


opphør fra 1.8.19 


Ikke lovpålagt 150 000 300 000 


78 % stillinger innspares Effektiviseringstiltak som kan 
gjennomføres uten oppsigelser 


200 000 470 000 


  


Følgende tiltak er ikke lagt inn i budsjettet, men mulig å gjennomføre for å bedre kommunens økonomi: 
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    2019 2020 


Ingen støtte til politiske 
partier 


Ikke lovpålagt   30 000 30 000 


Øke eiendomsskattesatsen 
med 2/1000 


  1 100 000   


4 uker sommerstengt 
barnehage/SFO 


Ikke lovstridig    60 000 60 000 


Legge ned 
Ungdomsfabrikken 


Vil kunne Innebære 


Oppsigelse 


  85 000 85 000 


Sum   1 275 000 175 000 


 


Forutsetninger 


Inntektssystemet 


 
Budsjett og handlingsplaner for 2019 bygger på forutsetningene i forslag til Statsbudsjett . 


 


Brukerbetalinger 


 
Prisene på de fleste kommunale tjenester i 2019 er foreslått økt med 3 %, inntektene er lagt inn i 
budsjettet (se vedlegg). For de av kommunens tjenester hvor brukerbetaling er regulert, nyttes selvkost 
som den øvre grense for brukerbetaling. Områdene oppmåling og byggesaksbehandling vil følge 
Aurskog-Høland kommunes gebyrregulativ. For selvkostområdene må kommunen foreta en 
etterkalkulasjon (selvkostregnskap) av kostnadene innenfor de aktuelle tjenestene for å kontrollere at 
ikke inntektene overstiger kommunens selvkost.  Eventuelle overskudd eller underskudd etter selvkost 
avregnes mot bundne selvkostfold.  De statlige retningslinjene krever at gebyrinntektene justeres 
innenfor en 3-5 års periode slik at selvkostregnskapet balanserer.  Selvkostfondenes funksjon er å 
håndtere svingninger i inntekter og utgifter slik at gebyrene kan holdes stabile.  Endringer i rentenivå, 
investeringstakt og prisøkning påvirker beregningene slik at gebyrgrunnlaget må ajourføres.  


 


Avdrag 


 
I budsjettet for 2019 budsjetteres det med avdrag på kr 1,8 mill på kommunens lån. Dette er høyere enn 
minstekravet. Kommunen skal foreta en beregning av minste tillatte avdrag, jfr. kommunelovens § 50 
nr. 7, der det heter i pkt. a: Kommunens og fylkeskommunens samlede lånegjeld etter nr. 1 og nr. 2, skal 
avdras med like årlige avdrag. Gjenstående løpetid for kommunens eller fylkeskommunens samlede 
gjeldsbyrde kan ikke overstige den veide levetiden for kommunens eller fylkeskommunens anleggsmidler 
ved siste årsskifte. 


ALTERNATIV 1: beregne minste tillatte avdrag på lån etter en forenklet formel. Avskrivningene beregnes 
som sum langsiktig gjeld dividert på sum anleggsmidler (jfr KL § 50 nr 1 og 2) multiplisert med årets 
avskrivninger i driftsregnskapet. Denne forenklede formelen gir et minstekrav til avdrag som tilsvarer 
avskrivninger (kapitalslitet) på lånefinansierte anleggsmidler. Beregningen av minste tillatte avdrag skal 
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baseres på siste års avlagte regnskap dvs i 2017. Forutsetningen er kr 971 626 i betalte avdrag i 2017. Da 
blir minimums avdrag etter vekting for 2019 kr 1 131 161.  


 


Lønnsforutsetninger 


 
I budsjettet for 2019 er det avsatt en reserve til beregnet lønnsvekst og økte sosiale utgifter på 2,8 %. 
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Sentraladministrasjon 
 


Driftsbudsjett 


 


Fordeling på hovedart 


 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 4 836 5 037 4 784 4 784 4 784 4 784 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


2 279 2 098 1 998 1 998 1 998 1 998 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


1 144 1 135 1 149 120 280 280 


Overføringsutgifter 644 162 162 162 162 162 
Sum Driftsutgifter 9 108 8 432 8 093 7 064 7 224 7 224 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -112 -30 -30 -30 -30 -30 
Refusjoner -777 -297 -297 -297 -297 -297 
Sum Driftsinntekter -1 167 -327 -327 -327 -327 -327 


Sum 7 941 8 105 7 766 6 737 6 897 6 897 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 


• Økonomi og regnskap (kjøper regnskapsfunksjon fra Marker kommune) 


• Skatteoppkreving (kjøpes fra Marker kommune) 


• Arbeidsgiverkontroll (kjøpes fra Moss kommune) 


• IKT (kjøpes fra Aurskog-Høland kommune) 


• Innkjøp  


• Kommuneadministrasjon  


• Rådmannsfunksjon 


• Politisk sekretariat 


• Lønningskontor 


• Sentralbord og informasjonstjenester 


• Dokument- og arkivtjenester 


• Saksutredning 


• Næringsutvikling 
 


Overordnede mål 


 


• Vi vil ha fornøyde innbyggere, og da snakker vi om alle grupper og lag av befolkningen 


• Vi vil opprettholde vårt lokalsamfunn uavhengig av hvordan kommunen er organisert i 
framtida 


• Vi vil utnytte potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og oversiktlig 
kommune 







Økonomiplan for  2019-2022 
 


Side 22 av 48 


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 Mål 2019   Mål 2022 


Vi vil ha fornøyde 
innbyggere, og da 
snakker vi om alle 
grupper og lag av 
befolkningen 


Gjennom "Smart 
Rømskogsamfunn" tas 
digitale innovative 
løsninger i bruk 


         


    Næringslivet deltar i 
prosjekter 


    2    


   SvarUt og SvarInn tas i 
bruk 


       0 


 Resultatene fra 
Innbyggerundersøkelsen 
følges opp med konkrete 
tiltak 


Forbedringstiltak         


 Saksbehandlings-, 
regnskaps- og lønnsfrister 
holdes 


Avvik        0 


Vi vil opprettholde 
vårt lokalsamfunn 
uavhengig av 
hvordan 
kommunen er 
organisert i 
framtida 


Det igangsettes et prosjekt 
for næringsutvikling 


         


  Moderat, sunn 
befolkningsvekst med 
balanse i 
befolkningssammensetning 


Folkemengden i alt 672      0 


 Sammen med Aurskog-
Høland kommune bygges 
den nye kommunen slik at 
intensjonsavtalens mål 
oppfylles 


Fremdrift i tråd med 
plan 


       0 


 Systematisk 
næringsutvikling i Rømskog 
gjennom Regionalpark 
Haldenkanalen 


         


   Antall bedrifter privat 
sektor 


       0 


Vi vil utnytte 
potensialet for 
gode tjenester 
som ligger i at 
Rømskog er en 
liten og oversiktlig 
kommune 


Internkontrollen sikrer 
kvalitet i alle ledd 


Anbefallinger fra 
revisjon er fulgt opp 


       0 
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Driftsbudsjett med endringer 


 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  8 105 8 105 8 105 8 105 


Sum Tekniske justeringer -36 -65 95 95 
Konsekvensjustert budsjett -36 -65 95 95 


Konsekvensjustert ramme 8 069 8 040 8 200 8 200 
Innsparingstiltak     


Ikke kjøp av regnskap/skatt fra Marker 0 -700 -700 -700 
Ikke kjøp fra IKS 0 -300 -300 -300 
Sum Innsparingstiltak 0 -1 000 -1 000 -1 000 


Nye tiltak     
Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (27.09) -303 -303 -303 -303 
Sum Nye tiltak -303 -303 -303 -303 


Nye tiltak og realendringer budsjett -303 -1 303 -1 303 -1 303 


Ramme 2019-2022 7 766 6 737 6 897 6 897 
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Oppvekst 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 14 425 13 839 13 784 13 727 14 285 14 285 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


2 351 2 203 1 786 1 786 1 786 1 786 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


2 784 2 037 1 701 15 15 15 


Overføringsutgifter 313 271 254 254 254 254 
Finansutgifter 412 410 410 410 410 410 
Sum Driftsutgifter 20 285 18 760 17 935 16 192 16 750 16 750 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -949 -830 -832 -832 -832 -832 
Refusjoner -824 -1 504 -785 -785 -785 -785 
Overføringsinntekter -4 684 0 -769 -1 143 -1 143 -1 143 
Finansinntekter og finansieringstransaksjoner -462 -410 -410 -410 -410 -410 
Sum Driftsinntekter -6 919 -2 744 -2 796 -3 170 -3 170 -3 170 


Sum 13 366 16 016 15 139 13 022 13 580 13 580 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 
Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


18,83 24 133 


 


• Skolekontor 


• Barnehageadministrasjon 


• Barnehage 


• Barneskole 


• Skolefritidsordning 


• Ungdomstrinn (drives sammen med Aurskog-Høland) 


• Flyktningtjeneste 


• Voksenopplæring 


• PPT (drives sammen med Aurskog-Høland) 


 


Utfordringer og strategi 


 
Prosessen med kommunesammenslåing er godt i gang. Flere av de ansatte deltar og bidrar i 
delprosjekter og arbeidsgrupper som har som mål å bygge en god og framtidsrettet ny kommune. 


Rettighetsbaserte tjenester er økende, og det kan bli en utfordring for virksomhetene å oppfylle disse på 
en god måte i fremtiden, både faglig og økonomisk. 
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Overordnede mål 


 


• Rømskog barnehage skal være mobbefri og ha nulltoleranse mot mobbing 


• Rømskog skole skal være mobbefri og har nulltoleranse mot mobbing 


• Vi er ressursbevisst tilbyder av helhetlig grunnopplæring 


• Vi har fornøyde innbyggere 


• Vi opprettholder vårt lokalsamfunn uavhengig av hvordan kommunen er organisert i 
framtiden 


• Vi senker terskelen for deltakelse i samfunnet 


• Vi utjevner sosiale forskjeller i helse 


• Vi utnytter potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og oversiktlig 
kommune 
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Mål 


 
Overordnet 
mål Mål Indikator/målemetode 


Siste 
måling   


Forventet 
2018 


Mål 
2019 


Mål 
2022   


Gj.sn. 
landet 


Rømskog 
barnehage skal 
være mobbefri 
og ha 
nulltoleranse 
mot mobbing 


Handlingsplan mot mobbing 
revideres og behandles i 
Samarbeidsutvalget årlig 


Behandling i 
Samarbeidsutvalget 


   1 1 1    


  Hjertevekstprogrammet 
gjennomføres i samarbeid 
med foreldrene 


Beslutning om å bruke 
Hjertevekst 


   1 1 1    


Rømskog skole 
skal være 
mobbefri og 
har 
nulltoleranse 
mot mobbing 


"Zippys venner" brukes på 
skolen og i SFO samtidig som 
vi fortsetter å være 
Trivselslederskole 


Beslutning om å bruke 
"Zippys venner" 


   1 1 1    


    Beslutning om å være 
Trivselslederskole 


   1 1 1    


   Resultater om mobbing og 
trivsel fra 
Elevundersøkelsen 


   1 1 1    


 Handlingsplan mot mobbing 
revideres og behandles i 
Samarbeidsutvalget årlig 


Behandling i 
Samarbeidsutvalget 


   1 1 1    


Vi er 
ressursbevisst 
tilbyder av 
helhetlig 
grunnopplærin
g 


Barnehagen har personale 
med godkjent utdanning 


Stillinger for pedagogiske 
ledere med godkjent 
utdanning 


   2,3 1,8 2,0   


  Har ansatte med godkjent 
utdanning i skolen 


Andel lærere med godkjent 
utdanning 


   100,0 % 80,0 %     


 Nasjonale prøver skal ha 
maks 25 % av elevene på 
laveste nivå og andel elever 
på høyeste nivå på minst 25 
% målt over tid 


Gjennomføring av nasjonale 
prøver 


   1 1 1    


 Ny Rammeplan for 
barnehager implementeres 


Delta i interkommunalt 
kompetansehevingsprogra
m "Innertiern" 


   2 2     


 Plan for videreutdanning av 
lærere følges opp for å oppnå 
nasjonal målsetting om økt 
antall studiepoeng innen 
2025 


Antall lærere i 
videreutdanning 


   2 4 2    


 Vi samarbeider på tvers av 
tjenestene til barns beste 


Gjennomføring av 
overføringsplan barneskole-
ungdomstrinn 


   1 1 1    


   Møter i "Felles barn"    8 8 8    


   Overføringsmøter skole og 
barnehage 


   1 1 1    


Vi har fornøyde 
innbyggere 


 
Brukerundersøkelser skal vise 
at innbyggerne er fornøyde 
med tjenestetilbud 
  


Brukerundersøkelse 
barnehage 


   1      


    Elevundersøkelse skole    1 1     


   Foreldreundersøkelse skole    1      
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Overordnet 
mål Mål Indikator/målemetode 


Siste 
måling   


Forventet 
2018 


Mål 
2019 


Mål 
2022   


Gj.sn. 
landet 


Vi 
opprettholder 
vårt 
lokalsamfunn 
uavhengig av 
hvordan 
kommunen er 
organisert i 
framtiden 


De som ønsker plass i 
barnehagen får det 


Antall barn på venteliste 
uavhengig av når på året 
det søkes 


   0 0 0    


  De som ønsker plass i SFO får 
det 


Antall barn på venteliste 
uavhengig av når på året 
det søkes 


   0 0 0    


 Rømskog skole drives på en 
slik måte at både barn, 
foreldre og ansatte ønsker å 
bruke den 


Ansattundersøkelse    1      


   Elevundersøkelse    1 1 1    


   Foreldreundersøkelse    1      


Vi senker 
terskelen for 
deltakelse i 
samfunnet 


Bidra til at barn får de 
tilbudene de trenger til rett 
tid. Sette inn tidlig innsats. 


Bruk av Rømskogmodellen    fortløpen
de 


fortlø
pende 


    


    Kvalitetssikring av PPT i 
form av eiermøter 


2   2 2     


 Informere om mulighet for 
moderasjonsordninger/friplas
ser 


Hjemmesiden, oppslag 1   1 1     


 Tilbyr brukertilpassede 
plasstyper i barnehagen og 
SFO 


Andel barn i alderen 1-5 år 
som har barnehageplass 


92,6 %  93,0 % 93,0 %     


   Andel barn i alderen 3 - 5 år 
som har barnehageplass 


100,0 
% 


 100,0 % 100,0 
% 


    


   Andel barn i alderen 6-9 år 
som benytter SFO 


76,5 %  77,0 % 80,0 %     


 Tilbyr praksisplasser for de 
som trenger arbeids- og/eller 
språkpraksis 


Praksisplasser    på 
forespørs


el 


på 
foresp


ørsel 


på 
forespør


sel 


   


Vi utjevner 
sosiale 
forskjeller i 
helse 


 
Bruker sunn mat, veilede om 
sunn livsstil og god hygiene 
 
Alle barn har tilbud om fysisk 
aktivitet hver dag 
 


Skolens og barnehagens 
evalueringsrutiner 


   4 4 4    


Vi utnytter 
potensialet for 
gode tjenester 
som ligger i at 
Rømskog er en 
liten og 
oversiktlig 
kommune 


Alle brukere skal føle seg 
personlig ivaretatt ved å 
utnytte at ledelse, personale 
og brukere kjenner hverandre 
godt 
 
Utnytte kapasiteten og 
kvaliteten vi har i tjenestene 
til å imøtekomme behov om 
tilpasninger i tjenestetilbudet 
 


Foreldremøter barnehage    2 2 2   


    Foreldremøter skole    2 2 2   


   Oppdatert 
søknadsinformasjon på 
hjemmesiden 


   1 1 1    
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Overordnet 
mål Mål Indikator/målemetode 


Siste 
måling   


Forventet 
2018 


Mål 
2019 


Mål 
2022   


Gj.sn. 
landet 


   Personlig velkomst/kontakt 
til alle nye brukere 


   1 1 1    


   Sosiale arrangementer    2 2 2    


 
 
 


Driftsbudsjett med endringer 
 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  16 016 16 016 16 016 16 016 


Sum Tekniske justeringer -755 -812 -254 -254 
Konsekvensjustert budsjett -755 -812 -254 -254 


Konsekvensjustert ramme 15 261 15 204 15 762 15 762 
Innsparingstiltak     


Tilkudd til voksne innvandrere med rett til opplæring i norsk og 
samfunnskunnskap 


374 0 0 0 


Ungdomsskole -346 -1 836 -1 836 -1 836 
Sum Innsparingstiltak 28 -1 836 -1 836 -1 836 


Nye tiltak     
Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (31.10) -150 -150 -150 -150 
Pedagogisk-psykologisk tjeneste 0 -56 -56 -56 
Pedagogisk-psykologisk tjeneste 0 -140 -140 -140 
Sum Nye tiltak -150 -346 -346 -346 


Nye tiltak og realendringer budsjett -122 -2 182 -2 182 -2 182 


Ramme 2019-2022 15 139 13 022 13 580 13 580 
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Helse og omsorg 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 18 423 17 441 18 494 18 494 18 494 18 494 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


2 534 2 522 2 025 1 759 1 759 1 759 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


6 102 7 918 11 003 10 103 10 103 10 103 


Overføringsutgifter 388 151 198 198 198 198 
Finansutgifter 1 242 827 827 827 827 827 
Sum Driftsutgifter 28 691 28 859 32 547 31 381 31 381 31 381 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -2 619 -2 381 -2 652 -2 652 -2 652 -2 652 
Refusjoner -2 811 -3 943 -3 107 -3 857 -3 857 -3 857 
Overføringsinntekter -2 439 -25 -25 -25 -25 -25 
Finansinntekter og finansieringstransaksjoner -985 -827 -827 -827 -827 -827 
Sum Driftsinntekter -8 854 -7 176 -6 611 -7 361 -7 361 -7 361 


Sum 19 837 21 683 25 936 24 020 24 020 24 020 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 


• Miljørettet helsevern (kjøpes fra Indre Østfold Medisinske Kompetansesenter IKS i Askim) 


• Helsesøstertjeneste / jordmortjeneste (kjøpes fra Aurskog-Høland kommune) 


• Legetjeneste med kommunelegeordning, fastlegeordning, sykehjemslege, LV sentral og 
Nødnett (legevakt kjøpes fra Aurskog-Høland kommune)  


• Psykisk helsevern (kjøpes fra Aurskog-Høland kommune og fra privat leverandør) 


• Driftsavtale med privatpraktiserende fysioterapeut 


• Ergoterapitjeneste og bistand ved søknader til NAV – hjelpemiddelsentralen 


• Saksbehandling av søknader og tildeling av tjenester 


• Institusjon med heldøgns omsorg og pleie 


• Dagaktivitetstilbud tilrettelagt for hjemmeboende med demens 


• Hjemmesykepleie, hjemmehjelp, matombringing og trygghetsalarmer 


• Kommunale hjelpemidler 


• Støttekontakt og avlastning 


• Forebyggende folkehelse og Rømskog Frisklivssentral 


• TT- kort, parkeringsbevis og ledsagerbevis 


• Koordinerende enhet med ansvar for individuell plan 


• Samhandlingsreformen med samhandlingsavtaler med helseforetaket og 
samhandlingsprosjekter 


• Boveiledertjeneste til brukere med nedsatt funksjonsevne 


• KAD plass, kjøpes fra Helsehuset i Aurskog-Høland 


• Omsorgstjenester til mennesker med avhengighetsutfordringer 
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Overordnede mål 


 


• Utvikle tjenestetilbud som bidrar til bedre helse og mulighet for å bo hjemme lengre for 
eldre 


• Vi vil utnytte potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og oversiktlig 
kommune 
 
 


Mål 


 
Overordnet 
mål Mål Indikator/målemetode 


Siste 
måling   


Forventet 
2018 Mål 2019 


Mål 
2022 


Utvikle 
tjenestetilbud 
som bidrar til 
bedre helse 
og mulighet 
for å bo 
hjemme 
lengre for 
eldre 


Alle eldre over 80 år får tilbud 
om helsefremmende 
hjemmebesøk av ergoterapeut 
i kommunen  


Andel innbyggere som 
fyller 80 år i 2019 og 
som har fått tilbud om 
helsefremmende 
hjemmebesøk 


   100,0 % 100,0 % 0,0 % 


  Benytte kompetanse og 
bistand fra "Rømskog smart 
samfunn" for å ta i bruk 
smarte, nødvendige, 
individuelle og 
fremtidsrettede tiltak i våre 
boliger 


Antall eldre som 
mottar nødvendige, 
individuelle og  
helsefremmede 
digitale løsninger 


    4,0  


 I tråd med vedtatte strategi; 
«Borte bra, hjemme best», 
skal alle kunne bo i eget hjem 
så lenge som mulig, hvor 
hverdagsrehabilitering er ett 
av virkemidlene.  
 
 
 


Kartlegge og 
igangsette 
hverdagsmestring for 
de som vil ha nytte av 
dette 


    80,0 % 80,0 % 


 Øke kvaliteten på tjenestene 
gjennom samarbeid med Indre 
Østfoldkommunene i Det 
Nasjonale 
Velferdsteknologiprogrammet, 
vurdere opsjons kjøp og 
utvikling innen 
velferdsteknologiske løsninger 
som bidrar til økt kvalitet i 
tjenestene våre 


 Individuelle behov for 
velferdsteknologise 
løsninger kartlegges og  
brukes som case og 
piloter for å fremme 
kunnskap om 
velferdsteknologi 


    2,0  


Vi vil utnytte 
potensialet 
for gode 
tjenester som 
ligger i at 
Rømskog er 
en liten og 
oversiktlig 
kommune 


Benytte ledernettverk og 
kommunesammenslåing som 
potensialet for 
kompetanseoverføring og 
samarbeid når det gjelder 
opptrappingsplan for 
habililtering og rehabilitering 
(2017-2019)  


Gjennomføre 
planskriving av 
opptrappingsplan 
rehabliteringsfeltet 


    Gjennomført  


  Det gis tjenester på beste 
effektive omsorgs-nivå 


• Behov for 
velferdsteknologiske 


    80,0 % 100,0 
% 
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Overordnet 
mål Mål Indikator/målemetode 


Siste 
måling   


Forventet 
2018 Mål 2019 


Mål 
2022 


hjelpemidler 
kartlegges i alle 
tildelingsprosesser 


   • Tilby 
attraktivt og 
meningsfullt dag- og 
aktivitetstilbud på 
eldresenteret med 
minimum 3 dager pr 
uke i tråd med 
fremtidens behov for 
forebygging og innsats 
lavere i 
omsorgstrappen 


    80,0 % 80,0 % 


   Andel langtidsopphold 
hvor det i forkant er 
gjennomført opphold 
med vurdering av rett 
omsorgsnivå 


   100,0 % 100,0 % 100,0 
% 


 Det serveres 4 måltider i 
døgnet på eldresenteret og 
middagsmåltidet serveres 
etter kl 1600 


Kartlegge KMI 
månedlig for alle 
beborere, for kunne 
igangsette tiltak ved 
fallende 
ernæringstilstand 


    100,0 % 100,0 
% 


 Salg av sykehjemsplasser for 
kr 500 000 for å kunne 
benytte personalkapasitet og 
romressurser fullt ut. 


Tilby tjenester som 
står i forhold til 
etterspørsel. Være i 
dialog med 
kjøpskommunene om 
behov og tilfredshet på 
tilbudet 


    Tilgjengelighet 
og 


forutsigbarhet 


 


 Ta i bruk ny felles legevakt, 
kommunale akutte 
døgnplasser og forebyggende 
tilbud i det nye Helsehuset på 
Bjørkelangen 


Alle aktører innenfor 
fagfeltet har kunnskap 
om Rømskog sitt 
tilbudt 


   100,0 % 100,0 % 0,0 % 


 Videreutvikle kompetansen 
hos ansatte i helse og 
omsorgstjenestene 


5 ansatte har 
gjennomfører/har 
gjennomført kursrekke  
i Velferdsteknologiens 
ABC 


    100,0 %  


   Faste ansatte har 
gjennomført 6 
planlagte e-læringskurs 
i veilederen 


    100,0 % 0,0 % 


   Faste ansatte i stilliger 
over 30%  i BVT har 
gjennomført  Mitt Livs 
ABC 


   100,0 % 100,0 %  


 
 


Virkemiddel for å nå mål 
 
Kompetansehevende virkemidler: 


• Øke kompetanse hos de ansatte i Boveiledertjenesten ved bruk av opplæringsverktøyet «Mitt 
Livs ABC»,  miljøarbeid til mennesker med nedsatt funksjonsevne. 
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• Øke avdelingens kompetanse innen demens, ved å tilby to ansatte videreutdanning på dette 
fagfeltet 


• Øke kompetanse på Velferdsteknologi ved at to ansatte gjennomfører kompetanseprogrammet 
Velferdsteknologiens ABC 


• Alle ansatte i pleien tar i bruk Kompetansebroens og Veilederens tilgjengelige e-kurs. 


• Det gjennomføres interundervisning for pleiepersonell minimum x 1 pr måned. 


Virkemidler for å gi tjenester på beste effektive omsorgsnivå 


• Det iverksettes korttidsopphold for vurdering av rette omsorgsnivå før det gis langtidsplass 


• Det totale rehabiliteringspotensialet kartlegges alltid ved tildeling av tjenester 


• Behov for velferdsteknologiske hjelpemidler kartlegges og tildeles i tildelingsprosess av 
omsorgstjenester 


• Innføre mobil pasientjournal (Mobil omsorg) 


• Ha en fremtidsrettet demensomsorg både for hjemmeboende, deres pårørende og de som bor i 
institusjon 


• Tilby attraktivt og meningsfullt dag- og aktivitetstilbud minimum 3 dager pr uke til ulike 
brukergrupper i tråd med fremtidens behov for forebygging og folkehelse 


 
 


Driftsbudsjett med endringer 


 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  21 683 21 683 21 683 21 683 


Sum Tekniske justeringer -2 284 -2 550 -2 550 -2 550 
Konsekvensjustert budsjett -2 284 -2 550 -2 550 -2 550 


Konsekvensjustert ramme 19 399 19 133 19 133 19 133 
Innsparingstiltak     


Ikkekjøp av legevakt 0 -400 -400 -400 
Ikke kjøp av psykisk helse 0 -100 -100 -100 
Sum Innsparingstiltak 0 -500 -500 -500 


Nye tiltak     
Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (27.09) 4 493 4 493 4 493 4 493 
Kjøp av langtidspplass i demensomsorg, lovpålagt tjeneste 2 379 2 379 2 379 2 379 
Kjøp av akutt døgn (KAD) i Aurskog-Høland. Avtalefestet kostnad. -1 950 -2 350 -2 350 -2 350 
Nytt avlastningsbehov, lovpålagt. 865 865 865 865 
Manglende inntekter på salg av plass under byggeperiode 750 0 0 0 
Sum Nye tiltak 6 537 5 387 5 387 5 387 


Nye tiltak og realendringer budsjett 6 537 4 887 4 887 4 887 


Ramme 2019-2022 25 936 24 020 24 020 24 020 
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Barnevern 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


2 63 63 63 63 63 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


837 360 360 360 360 360 


Overføringsutgifter 3 372 372 372 372 372 
Sum Driftsutgifter 841 795 795 795 795 795 


Driftsinntekter       
Refusjoner -3 -8 -8 -8 -8 -8 
Sum Driftsinntekter -3 -8 -8 -8 -8 -8 


Sum 839 787 787 787 787 787 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 


• Arbeide forebyggende 


• Vurdere bekymringsmeldinger samt gjennomføre undersøkelser i henhold til 
barnevernsloven 


• Fatte vedtak om barnevernstiltak 


• Iverksette tiltak 


• Følge opp tiltaksplaner 


• Følge opp fosterhjem 


• Samarbeide med andre instanser 


• Barnevernvakt (kjøpes fra Eidsberg kommune) 
 


Overordnede mål 


 


•  Sikre at barn og unge som lever under forhold som kan skade deres helse og utvikling, får 
nødvendig hjelp og omsorg til rett tid og bidra til at barn og unge får trygge oppvekstvilkår  


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling Forventet 2018 Mål 2019 Mål 2022 


 Sikre at barn og 
unge som lever 
under forhold som 
kan skade deres 
helse og utvikling, 
får nødvendig hjelp 
og omsorg til rett 
tid og bidra til at 
barn og unge får 


Avvikling av 
interkommunal 
barnevernstjeneste 
med Marker 
kommune og 
overføring av saker til 
nye Aurskog-Høland 
kommune 
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Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling Forventet 2018 Mål 2019 Mål 2022 


trygge 
oppvekstvilkår  


  Barnevernet er lett 
tilgjengelige for barn, 
unge og foreldre, 
samarbeidspartnere 
og andre.  


Synlighet på mange 
arenaer 


   0 


 Barnevernet 
forebygger 
omsorgssvikt.  


Deltakelse i tverrfaglig 
team "Felles barn" 


 100,0 %  0,0 % 


 Barnevernet følger 
opp tilpasningen til 
barnevernreformen 
2020 


Kompetansehevende 
tiltak 


   0 


 Barnevernet vurderer 
bekymringsmeldinger 
innen 1 uke og 
gjennomføre 
undersøkelser innen 3 
mnd.  


Andel meldinger med 
behandlingstid innen 7 
dager 


100,0 % 100,0 %  0,0 % 


 Det iverksettes 
virksomme 
hjelpetiltak for barn 
og unge som trenger 
bistand, og alle 
tiltaksplaner skal 
følges opp.  


Andel barn med 
omsorgsplan av barn 
under omsorg 


0,0 % 100,0 %  0,0 % 


   Andel meldinger som 
går til undersøkelse 


100,0 % 100,0 %  0,0 % 


 
 
 


Driftsbudsjett med endringer 


 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  787 787 787 787 


Konsekvensjustert ramme 787 787 787 787 


Ramme 2019-2022 787 787 787 787 
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NAV 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 0 200 200 200 200 200 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


303 245 245 245 245 245 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


972 1 126 1 126 642 642 642 


Overføringsutgifter 593 884 664 664 664 664 
Sum Driftsutgifter 1 913 2 455 2 235 1 751 1 751 1 751 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -16 -14 -14 -14 -14 -14 
Refusjoner -115 -29 -29 -29 -29 -29 
Overføringsinntekter -480 -1 -1 -1 -1 -1 
Sum Driftsinntekter -611 -44 -44 -44 -44 -44 


Sum 1 302 2 411 2 191 1 707 1 707 1 707 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 


• Gi råd og veiledning til brukere som er i en vanskelig livssituasjon 


• Sørge for at brukerne får stønad til livsopphold i form av økonomisk sosialhjelp 


• Gi gjeldsrådgivning 


• Ivareta edruskapsvern i kommunen 


• Gi brukere med nedsatt funksjonsevne et varig tilrettelagt arbeid, samt transport til og fra 
arbeidet 
 


Vi gir mennesker muligheter 
 


Overordnede mål 


 


• •Mulighet for arbeid •Mulighet for meningsfull aktivitet •Mulighet for inntektssikring i 
henhold til lovfestede rettigheter 


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 Mål 2019 Mål 2022 


•Mulighet for 
arbeid •Mulighet 
for meningsfull 
aktivitet •Mulighet 
for inntektssikring i 
henhold til 
lovfestede 
rettigheter 


Alle med sosialhjelp 
som hovedinntekt 
har rett og plikt til å 
være i aktivitet 
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Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 Mål 2019 Mål 2022 


    Andel 100,0 %   75,0 %  


   Andel i aktivitet    100,0 %  0,0 % 


 Alle mottakere av 
sosialhjelp får tilbud 
om gjeldsrådgivning 


Andel som får tilbud    100,0 %  0,0 % 


 Andel med 
sosialhjelp som 
hovedinntektskilde 
er under 50 % 


Andel mottakere med 
sosialhjelp som 
hovedinntektskilde(B) 


0,0 %    0,0 % 


 Salgs- og 
skjenkekontroll 
utføres 3 ganger pr. 
år  


Antall kontroller    3  0 


 Snitt stønadslengde 
på mottatt 
sosialhjelp (25-66 år) 
er kortere enn 6 
måneder 


Gjennomsnittlig 
stønadslengde 
mottakere 25-66 år 


4,4  0,0  0,0 


 Snitt stønadslengde 
på mottatt 
sosialhjelp for 
ungdom (18-24 år) er 
kortere enn 4 
måneder 


KVALITET: Andel 
sosialhjelp 18-24 


0,0 %    0,0 % 


 Vi gir 
sysselsettingstilbud 
og transport til 
brukere med behov 
for varig tilrettelagt 
arbeid 


Andel som har tilbud    100,0 %  0,0 % 


 Vi har en deltaker på 
kvalifiseringsprogram 
i 2018 


Antall      0 


 
 
 


Driftsbudsjett med endringer 
 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  2 411 2 411 2 411 2 411 


Sum Tekniske justeringer -220 -704 -704 -704 
Konsekvensjustert budsjett -220 -704 -704 -704 


Konsekvensjustert ramme 2 191 1 707 1 707 1 707 


Ramme 2019-2022 2 191 1 707 1 707 1 707 
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Utvikling 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 4 203 4 752 5 002 5 002 5 002 5 002 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


3 993 3 725 3 215 3 215 3 215 3 215 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


3 370 3 676 3 279 3 279 3 279 3 279 


Overføringsutgifter 2 937 424 414 414 414 414 
Finansutgifter 1 349 1 210 1 081 1 081 1 081 1 081 
Sum Driftsutgifter 15 852 13 787 12 991 12 991 12 991 12 991 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -4 765 -4 154 -5 704 -5 704 -5 704 -5 704 
Refusjoner -889 -634 -624 -624 -624 -624 
Finansinntekter og finansieringstransaksjoner -3 425 -532 -532 -532 -532 -532 
Sum Driftsinntekter -9 094 -5 320 -6 860 -6 860 -6 860 -6 860 


Sum 6 758 8 467 6 131 6 131 6 131 6 131 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 


• Teknisk administrasjon 


• Eiendomskattekontor 


• Forvaltning og drift av kommunal eiendom 


• Renholdstjenesten 


• Vaktmestertjenesten 


• Utleie av kommunale boliger 


• Renseanlegg og avløp 


• Kommunale veier 


• Plan- og miljø avdeling (kjøpes av Marker kommune):  


• Miljø og forurensningssaker 


• Plansaksbehandling 


• Landbrukssjef 


• Skogbrukssjef 


• Spredt avløp (kjøpes av Aurskog- Høland kommune) 


• Byggesaksbehandling (kjøpes av Aurskog- Høland kommune) 


• Spredt avløp (kjøpes av Aurskog- Høland kommune) 


• Brann- og feievesen (kjøpes av Nedre Romerike brann- og redningsvesen IKS) 


• Renovasjon (kjøpes av Aurskog-Høland kommune /Romerike Avfallsforedling IKS) 


• Investeringsprosjekter 
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Overordnede mål 


 


• Mangel på infrastruktur skal ikke være et hinder for innflytting og næringsetablering 


• Opprettholde godt tjenestetilbud 


• Videreutvikle tettstedet med flere møteplasser og økene aktivitetstilbud 


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 Mål 2019 Mål 2022 


Mangel på 
infrastruktur skal 
ikke være et hinder 
for innflytting og 
næringsetablering 


Fiberutbyggingen 
videreføres i kommunal 
regi i samarbeid med 
Nkom og private aktører 


Tidsfrist      0 


  Gjennomføre 
investeringsprosjektene 
innenfor budsjett og 
tidsfrister 


Tidsfrist      0 


 Utbygging av avløpsnett 
fortsetter og 
pumpestasjoner 
rehabiliteres i tråd med 
Hovedplan for vann og 
avløp. Flest mulig 
eiendommer tilkobles det 
offentlige avløpet.  


Tidsfrist      0 


 Utvidelse av gatebelysning 
videreføres 


       


Opprettholde godt 
tjenestetilbud 


Byggesak, kart og 
oppmåling, og spredt 
avløp overføres fra Marker 
kommune til Aurskog- 
Høland kommune 


Tidsfrist      0 


  Eiendomsskatt innkreves i 
henhold til gitte frister og 
lovverket 


Forvaltningsfrister      0 


 Kommunal eiendom 
forvaltes, driftes forsvarlig 
og nødvendig vedlikehold 
utføres 


Vedlikeholdsplan      0 


 Saksbehandling utføres i 
henhold til gitte frister og i 
samsvar med lovverket  


Forvaltningsfrister      0 


 Slå sammen 
tjenestetilbudet med 
Aurskog- Høland 
kommune i tråd med 
intensjonsavtalen for 
kommunesammenslåinge
n. 


Intensjonsavtale for 
kommunesammenslåin
g 


      


Videreutvikle 
tettstedet med flere 
møteplasser og 
økene 
aktivitetstilbud 


Ballbinge bygges på 
Vestsida 


Tidsfrist      0 
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Driftsbudsjett med endringer 
 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  8 467 8 467 8 467 8 467 


Sum Lønns- og prisvekst -1 069 -1 069 -1 069 -1 069 
Konsekvensjustert budsjett -1 069 -1 069 -1 069 -1 069 


Konsekvensjustert ramme 7 398 7 398 7 398 7 398 
Innsparingstiltak     


Ikke kjøp av byggesak Marker -140 -140 -140 -140 
Ikke kjøp av oppmålingstjenester fra Marker -100 -100 -100 -100 
Sum Innsparingstiltak -240 -240 -240 -240 


Nye tiltak     
Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (31.10) -760 -760 -760 -760 
Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (27.09) -268 -268 -268 -268 
Sum Nye tiltak -1 027 -1 027 -1 027 -1 027 


Nye tiltak og realendringer budsjett -1 267 -1 267 -1 267 -1 267 


Ramme 2019-2022 6 131 6 131 6 131 6 131 
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Kultur 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn 1 064 1 063 1 183 1 183 1 183 1 183 
Kjøp av varer og tjenester som inngår i kommunal 
egenproduksjon 


609 464 393 464 457 457 


Kjøp av varer og tjenester som erstatter kommunal 
egenproduksjon 


361 163 23 23 23 23 


Overføringsutgifter 1 787 2 984 1 684 1 684 1 684 1 684 
Finansutgifter 82 7 7 7 7 7 
Sum Driftsutgifter 3 903 4 680 3 289 3 360 3 353 3 353 


Driftsinntekter       
Salgsinntekter -87 -71 -71 -71 -71 -71 
Refusjoner -223 -228 -228 -228 -228 -228 
Finansinntekter og finansieringstransaksjoner -199 -7 -7 -7 -7 -7 
Sum Driftsinntekter -576 -306 -306 -306 -306 -306 


Sum 3 327 4 374 2 983 3 054 3 047 3 047 


 


Beskrivelse av dagens virksomhet 
 
Vi er en liten virksomhet med få ressurser og et mangfold av oppgaver. Vi tilstreber å få mest ut av lite, 
og er et godt team. 


2018 har vært et aktivt år, og vi har fått god uttelling på våre søknader eksternt. Vi har fått på plass en 
utstyrssentral for barnefattigdomsmidler via Bufdir. Sparebankstiftelsen DNB har gitt oss midler til både 
sykkelbåt, rydding og utbedring av strand på Kurøen, samt oppgradering av lyd- og lysutstyr, lerret og 
nye gardiner i gymsalen. Vi har fått penger fra Nasjonalbiblioteket til putetralle og puter og 
arrangementstøtte, via Frifond har vi fått kjøpt inn bl.a. store sittesekker, utesjakk og annet 
aktivitetsutstyr til Fritidsklubben, og Marker Sparebank har gitt oss et bidrag for å få gjennomført Barne- 
og ungdomsfestivalen. 


Det har vært høy aktivitet på Kurøen Bygdetun i sommer med yoga ute, sommerfestival, konsert, 
teaterforestillinger, foredrag m.m.  


I høst har vi startet opp et Hip-hop kurs i kulturskolen der ca 10 barn deltar fordelt på to grupper. Vi 
samarbeider med kulturskolen i Aurskog-Høland, og noen barn er påmeldt der. Det er et svært allsidig 
og godt tilbud i Aurskog-Høland, og vi håper mange vil benytte seg av det fremover.  


Vi har hatt litt bemanningsproblemer på Fritidsklubben dette året, og har ikke fått til like mye der som 
ønsket. Vi har fått på plass to ansatte for høstens sesong, og vi har ryddet i lokalene i sommer.  


Biblioteket har sine trofaste lånere, og er et viktig tilskudd i bygda. Vi forsøker å få til et samarbeid med 
Aurskog-Høland før 2020, da vi trenger en bibliotekfaglig ansatt. Vi ønsker oss et meråpent bibliotek for 
å kunne ha åpent lengre på kveldene, og på lørdager. 
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Frivilligsentralen er godt etablert i bygda, og mange engasjerer seg som frivillige. Stua fungerer som en 
møteplass for mange. Å være frivillig gir mange mening i livet, og et fint sted å møtes på tvers av 
kulturer og religioner.  


23. mars 2019 arrangeres Det siste Kommuneslaget, og Rømskog deltar. I 2011 vant vi hele 
konkurransen, så her står mye på spill. Øystein Heggedal har sagt ja til å være korleder denne gangen 
også, og de fleste kormedlemmene er på plass. Dette blir spennende! 


 


Utfordringer og strategi 


 
Utfordringene er at vi har knapt med ressurser, og står midt i kommunesammenslåingsprossen med all 
den tid det medfører. I tillegg er vi svært sårbare når ansatte er borte i korte eller lengre perioder. Vi 
prøver å holde aktivitetsnivå på et realistisk nivå, og ser at vi ikke har mulighet til å øke dette ytterligere 
for 2019.  


 


Overordnede mål 


 


• Senke terskelen for deltakelse i samfunnet 


• Videreutvikle tettstedet med flere møteplasser og økende aktivitetstilbud 


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling 
Forventet 


2018 Mål 2019 Mål 2022 


Senke terskelen 
for deltakelse i 
samfunnet 


Fordele kulturstøtte 
etter gjeldende 
rammevilkår 


Sikre rammevilkår  85 000 85 000 100 000 


  Fritidsklubben skal gi 
tilbud som er tilpasset 
ungdommens ønsker, 
og som gjør klubben til 
et attraktivt sted å 
være 


Antall besøkende  25,0 % 25,0 % 25,0 % 


 Inviterer til bruk av 
biblioteket som 
møtested 


Antall arrangement  1,0 2,0 0,0 


 Kulturskolen skal tilby 
ulike kurs  


Antall elever  25,0 % 25,0 % 30,0 % 


 Kurøen Bygdetun skal 
være et levende 
bygdetun i nært 
samarbeid med lag og 
foreninger 


Antall dager med 
aktiviteter 


 40,0 40,0 40,0 


 Minst ett årlig 
dialogmøte med lag og 
foreninger 


Antall møter  3,0 2,0 2,0 


 Sikre at Rømskog 
opprettholder sine 
kulturtilbud fremover 


Antall aktiviteter     0 
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Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling 
Forventet 


2018 Mål 2019 Mål 2022 


Videreutvikle 
tettstedet med 
flere møteplasser 
og økende 
aktivitetstilbud 


Arrangere årlig Barne- 
og familiefestival på 
Kurøen Bygdetun 


Antall arrangement  1,0 1,0 0,0 


  Besøk av Bygdekinoen 
ca. 6 - 7 ganger årlig.  
Opprettholde det høye 
besøkstallet blant barn. 


Antall besøk  6,0 6,0 0,0 


 Biblioteket skal ha 
åpent to dager i uken, 
og en åpningsdag 
ukentlig på sommeren  


Antall åpningsdager  1,0 1,0 0,0 


 Invitere til bruk av 
biblioteket som 
møtested 


Antall besøkende  1,0 2,0 0,0 


 Økt aktivitet i 
Frivilligsentralen 


Antall frivillige    0 


 
 


Virkemiddel for å nå mål 
 
Vi må ha dialogmøter med lag og foreninger i løpet av året. Vi må engasjere flere frivillige for å kunne 
opprettholde dagens aktivitetsnivå. F.eks. ta i bruk verktøy på www.frivillig.no for å nå ut til flere 
potensielle frivillige.  


Se mulighetene i biblioteket og Stua for gode menneskemøter på tvers av kulturer og religioner. Komme 
sammen å lese aviser, spille brettspill og ta en kaffe. 


Ha spennende aktiviteter og lek på Fritidsklubben. Ha trygge og gode voksne som bistår de unge til å ha 
det fint sammen.  


Trygge innbyggerne på at kommunesammenslåing ikke tilsier at alle tilbud blir dårligere eller borte, men 
at vi sammen kan få til et bedre tilbud fremover. Det handler om å opprettholde en levende bygd der 
alle bidrar med sitt. Det er flere bygder i Aurskog-Høland som har mange, gode tilbud, og Hemnes er et 
bra eksempel på at god dugnadsånd og innsats nytter.  


  


Driftsbudsjett med endringer 


 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  4 374 4 374 4 374 4 374 


Sum Tekniske justeringer -1 371 -1 300 -1 307 -1 307 
Konsekvensjustert budsjett -1 371 -1 300 -1 307 -1 307 


Konsekvensjustert ramme 3 003 3 074 3 067 3 067 
Nye tiltak     


Tiltak i Øk.plan ihht Budsjett 2019 (27.09) -20 -20 -20 -20 
Sum Nye tiltak -20 -20 -20 -20 


Nye tiltak og realendringer budsjett -20 -20 -20 -20 


Ramme 2019-2022 2 983 3 054 3 047 3 047 
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Finans 
 


Driftsbudsjett 
 


Fordeling på hovedart 
 
 Regnskap    Budsjett Økonomiplan 
Beløp i 1000 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Driftsutgifter       


Lønn -732 513 683 969 1 139 1 309 
Overføringsutgifter 36 1 550 800 700 700 700 
Finansutgifter 6 047 2 239 3 354 5 802 4 004 4 314 
Sum Driftsutgifter 5 351 4 302 4 837 7 471 5 843 6 323 


Driftsinntekter       
Overføringsinntekter -56 396 -61 369 -61 252 -60 891 -59 850 -59 568 
Finansinntekter og finansieringstransaksjoner -6 973 -4 776 -4 518 -2 039 -2 163 -2 925 
Sum Driftsinntekter -63 369 -66 145 -65 770 -62 930 -62 013 -62 493 


Sum -58 019 -61 843 -60 933 -55 459 -56 170 -56 170 


 


Overordnede mål 


 


• Plassert overskuddslikviditet skal over tid gi en god og konkurransedyktig avkastning 
innenfor definerte krav til likviditet og risiko, hensyntatt tidsperspektiv på plasseringene. 


• Finansforvaltningen har som overordnet formål å sikre en rimelig avkastning samt stabile og 
lave netto finansieringskostnader for kommunens aktiviteter innenfor definerte 
risikorammer. 


 


Mål 


 


Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 
Mål 


2019   
Mål 


2022   
Gj.sn. 


landet 


Plassert 
overskuddslikviditet 
skal over tid gi en god 
og konkurransedyktig 
avkastning innenfor 
definerte krav til 
likviditet og risiko, 
hensyntatt 
tidsperspektiv på 
plasseringene. 


Forvaltning av 
langsiktige 
finansielle aktiva 
skal gi en god 
langsiktig 
avkastning til 
akseptabel risiko 
som over tid skal 
bidra til å gi 
kommunens 
innbyggere et best 
mulig tjenestetilbud 


        0   


    Risiko        0    


 Lånte midler skal 
over tid gi lavest 
mulig totalkostnad 
innenfor definerte 
krav til 
refinansieringsrisiko 
og renterisiko, 
hensyntatt behov 
for forutsigbarhet i 
lånekostnader. 


Lånerente        0,0 %   
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Overordnet mål Mål Indikator/målemetode 
Siste 


måling   
Forventet 


2018 
Mål 


2019   
Mål 


2022   
Gj.sn. 


landet 


Finansforvaltningen 
har som overordnet 
formål å sikre en 
rimelig avkastning 
samt stabile og lave 
netto 
finansieringskostnader 
for kommunens 
aktiviteter innenfor 
definerte 
risikorammer. 


Kommunen skal til 
en hver tid ha 
likviditet (inkludert 
trekkrettigheter) til 
å dekke løpende 
forpliktelser 


        0   


    Likviditet        0    


 
 
 


Driftsbudsjett med endringer 
 
 Økonomiplan 
Beløp i 1000 2019 2020 2021 2022 
Vedtatt budsjett  -2 339 -2 339 -2 339 -2 339 


Sum Lønns- og prisvekst 4 172 4 342 4 512 4 682 
Konsekvensjustert budsjett 4 172 4 342 4 512 4 682 


Konsekvensjustert ramme 1 833 2 003 2 173 2 343 
Nye tiltak     


Reserve lønnsjustering -300 -300 -300 -300 
Tilfeldige utgifter formannskapet -50 -150 -150 -150 
Premieavvik pensjon  0 116 116 116 
Sum Nye tiltak -350 -334 -334 -334 


Nye tiltak og realendringer budsjett -350 -334 -334 -334 


Ramme 2019-2022 1 483 1 669 1 839 2 009 
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Interkommunale løsninger 
 
Det er vedtatt interkommunal eierstrategi for selskap som Rømskog eier sammen med andre kommuner 
i Indre Østfold. Over 15 % av kommunens nettoutgifter brukes til å kjøpe tjenester.  


Budsjetterte utgifter 2019:   


Indre Østfold Kontrollutvalgssekretariat IKS kr     113 000 


Indre Østfold Kommunerevisjon IKS kr   222 000 


Indre Østfold Krisesenter IKS   kr   184 000 


Østfold Arkivselskap IKS kr     65 000 


Driftsassistansen i Østfold IKS   kr     50 000 


Regionalpark Haldenkanalen/Utviklingsavtalen  kr   150 000 


NRBR IKS kr   685 000 


ROAF IKS kr 1 401 000 


Kjøp fra kommuner   kr 5 803 000 


En samlet oversikt over interkommunale ordninger Rømskog kommune deltar i er vedlagt. 


  


 


Avslutning 
 
Økonomiplan 2019 – 2022 og budsjett 2019 fordrer en fortsatt nøktern og effektiv ressursbruk. 
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Vedlegg 


 


Budsjettskjema 1A - Driftsbudsjettet (Framsikt) 
 
Beløp i 1000 
  Regnskap Oppr. 


budsjett 
Økonomiplan  


 2017 2018 2019 2020 2021 2022 
Frie disponible inntekter       


Skatt på inntekt og formue  -18 554 -19 552 -20 696 -20 696 -20 696 -20 696 
Ordinært rammetilskudd -35 693 -36 275 -37 572 -37 572 -37 572 -37 572 
Skatt på eiendom -1 133 -1 140 -1 140 -1 300 -1 300 -1 300 
Andre generelle statstilskudd -3 541 0 -1 844 -1 323 -282 0 
Sum Frie disponible inntekter -58 920 -56 967 -61 252 -60 891 -59 850 -59 568 


       
       


Sum Sentrale utgifter 0 0 0 0 0 0 


       
Finansinntekter/-utgifter       


Renteinntekter og utbytte -1 672 -1 288 -2 238 -2 039 -2 040 -2 041 
Renteutgifter, prov. og andre fin.utgifter 568 590 1 205 1 285 1 355 1 415 
Avdrag på lån 972 1 649 2 149 2 399 2 649 2 899 
Sum Finansinntekter/-utgifter -132 951 1 116 1 645 1 964 2 273 


       
Avsetninger og bruk av avsetninger       


Til bundne avsetninger 203 549 0 0 0 0 
Bruk av ubundne avsetninger -3 233 -2 440 -1 752 0 -123 -884 
Bruk av bundne avsetninger -299 -1 048 -529 0 0 0 
Avsetning til ubundne fond  740 0 0 2 118 0 0 
Sum Avsetninger og bruk av avsetninger -2 589 -2 939 -2 280 2 118 -123 -884 


       
       


Sum Til fordeling drift -61 640 -58 955 -62 416 -57 128 -58 009 -58 179 
Sum fordelt til drift (fra skjema 1B) 56 990 58 955 62 416 57 127 58 008 58 178 
Sum Merforbruk/mindreforbruk -4 650 0 0 0 0 0 


 
 


Budsjettskjema 1B - Driftsbudsjettet (Framsikt) 
 
Beløp i 1000 
 Regnskap Oppr. 


budsjett 
Økonomiplan  


 2017 2018 2019 2020 2021 2022 


Sentraladministrasjon 7 941 8 105 7 766 6 737 6 897 6 897 
Oppvekst 16 427 16 016 15 139 13 022 13 580 13 580 
Helse og omsorg 19 837 21 683 25 936 24 020 24 020 24 020 
Barnevern 839 787 787 787 787 787 
NAV 1 782 2 411 2 191 1 707 1 707 1 707 
Utvikling 8 421 7 918 6 131 6 131 6 131 6 131 
Kultur 3 459 4 374 2 983 3 054 3 047 3 047 
Finans -1 715 -2 339 1 483 1 669 1 839 2 009 
Til fordeling drift (fra budsjettskjema 1A) 56 990 58 955 62 416 57 127 58 008 58 178 
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Budsjettskjema 2A – Investering 
 
Beløp i 1000 
 Regnskap Oppr. bud. Økonomiplan   
 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2019 -2022 
Finansieringsbehov        


Investeringer i anleggsmidler 13 900 21 719 26 940 18 150 2 750 1 500 49 340 
Utlån og forskutteringer 2 003 1 000 0 0 0 0 0 
Kjøp av aksjer og andeler 1 747 220 320 320 320 320 1 280 
Avdrag på lån 237 683 683 683 683 683 2 732 
Dekning av tidligere års udekket 0 0 0 0 0 0 0 
Avsetninger 5 335 0 0 0 0 0 0 
Årets finansieringsbehov 23 222 23 622 27 943 19 153 3 753 2 503 53 352 


        
Ekstern finansiering        


Bruk av lånemidler -12 750 -19 366 -22 721 -15 100 -2 220 -1 250 -41 291 
Inntekter fra salg av anleggsmidler -3 791 0 0 0 0 0 0 
Tilskudd til investeringer -30 -1 240 -500 -300 0 0 -800 
Kompensasjon for merverdiavgift -1 416 -1 163 -2 310 -2 650 -430 -250 -5 640 
Mottatte avdrag på utlån og refusjoner -759 -683 -683 -683 -683 -683 -2 732 
Andre inntekter 0 0 0 0 0 0 0 
Sum ekstern finansiering -18 745 -22 452 -26 214 -18 733 -3 333 -2 183 -50 463 


        
Intern finansiering        


Overført fra driftsbudsjettet 0 0 0 0 0 0 0 
Bruk av tidligere års udisponert -1 692 0 0 0 0 0 0 
Bruk av avsetninger -3 364 -1 170 -1 730 -420 -420 -320 -2 890 
Sum intern finansiering -5 056 -1 170 -1 730 -420 -420 -320 -2 890 


        


Udekket/udisponert -579 0 0 0 0 0 0 


 
 


Budsjettskjema 2B – per område 
 
Beløp i 1000 
Tjenesteområde Regnskap Oppr. bud. Økonomiplan  Sum 


 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2019 - 2022 


Sentraladministrasjon 0 0 0 0 0 0 0 
Oppvekst 14 0 0 0 0 0 0 
Helse og omsorg 7 3 500 7 000 10 500 0 0 17 500 
Utvikling 13 711 17 719 17 965 6 000 900 0 24 865 
Kultur 168 500 1 975 1 650 1 850 1 500 6 975 


Sum investeringer 13 900 21 719 26 940 18 150 2 750 1 500 49 340 
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RØMSKOG KOMMUNE 
 


Sak: 18/488 -4 
Arkiv: 124 
 
Dato: 08.11.2018 


 
 
Til:   


Formannskapet    
 


Kopi:   
 
 


Fra: Anne Kirsti Johnsen 
 


 
FORSLAG TIL TILTAK 2019  
 
Følgende tiltak er ikke innarbeidet i budsjettet: 
 
Økning av eiendomsskattesatsen med 2/1000  kr 1 100 000 
 
4 uker sommerstengt barnehage og SFO   kr      60 000 
 
Ingen støtte til politiske partier    kr      30 000 
 
Nedleggelse av fritidsklubben    kr      85 000 
 
I stilling i helse- og omsorg (vakant 11 mnd)  kr    930 000 
 
I stilling i oppvekst (vakant 6 mnd)   kr    550 000 
 
I stilling i Utvikling (vakant 3 mnd)    kr    220 000 
 
Sum        kr 2 975 000 








INTERKOMMUNALE SAMARBEID 
  


Type 
 


Oppsigelsestid 
 


IØ kommunerevisjon IKS  IKS 1 år fra dato  
Interkommunale arkiv Ø IKS   IKS 2 år fra dato  
IØ kontrollutvalgssekr. IKS  IKS 1 år fra dato  
IØ Krisesenter IKS  IKS 1 år fra dato  
Driftsassistansen i Østfold IKS  IKS 1 år etter utgangen av året  
Regnskap   Samarb Til 1.1.20 Marker 
Skatt  Samarb Til 1.1.20 Marker 
Arbeidsgiverkontroll   Samarb Til 1.1.20 Moss 
Plansaker  Samarb 1 år Marker 
Landbruk, miljø og næring  Samarb 1 år Marker 
Naturforvaltning og friluftsliv  Samarb 1 år Marker 
Byggesak  Samarb Fra 1.1.19 A-H 
Geodata  Samarb Til 1.1.20 Askim 
NRBR IKS (brann og redning) x Samarb   
IUA Østfold  Samarb 1 år fra dato Fredrikstad 
Spredt avløp  Samarb Fra 1.1.19 A-H 
Oppmåling  Samarb Fra 1.1.19 A-H 
IØ barnevernvakt  Samarb 1 år Eidsberg 
Barnevern  Samarb Til 1.1.20 Marker 
NAV (Østfold fylkeskontor)  Samarb Til 1.1.20 Marker 
Visit Indre  Samarb Til 1.1.20 Marker 
Opplæringskatalogen  Samarb Til 1.1.20 Felles 
IØ Regionråd  Medlem 1 år  
Østfold Utvikling  Medlem 1 år  
Osloregionen  Medlem 1 år  
Regionalpark Haldenkanalen x Medlem Til 2023  
Guldkorn SA  Medlem   
Grensekomiteen Varmland  Medlem   
Østfoldhelsa  Partner   
Klima Østfold  Partner Til 1.1.20  
Norsk kulturforum avd. Østfold  Medlem Til 1.1.20  
Østfold historielag  Medlem Til 1.1.20  
Lokalsamfunnsforeningen  Medlem   
Trygg Trafikk  Medlem   








Avgift/tjeneste Pris i 
2018 


Forslag  
2019 Fra Merknad 


         
Bankbokser       
Liten 664 780 1.1.19 Inkl. mva., pr. år 
Middels 1123 1150 1.1.19 Inkl. mva., pr. år 
Stor 1532 1650 1.1.19 Inkl. mva., pr. år 
        
Vigsel     
Uten tilhørighet i 
kommunen 2000 2000 1.1.19  


     


 Barnehage     Se eget skriv om søknad for 
redusert betaling 


3 ukedager 1746 
60% av 
nasjonal 
maxpris 


1.1.19 pr. mnd., ekskl. mat 


4 ukedager 2328 
80% av 
nasjonal 
maxpris 


1.1.19 pr. mnd., ekskl. mat 


5 ukedager 2910 Nasjonal 
maxpris 1.1.19 pr. mnd., ekskl. mat 


Ekstradag 268 276 1.1.19 inkl. mat 
Mat 279 287 1.1.19 pr. mnd. i hel plass 
        
Bevillinger       
Serveringsbevilling, prøve 400 400 1.1.19   
Skjenkebevilling, gebyr 350 350 1.1.19   
Skjenkebevilling, prøve 400 400 1.1.19   
        
Billett til 
kulturarrangement 102 105 1.1.19   


        


Boliger     I tråd med 
husleieavtale   


Trygdeleilighet, eldst 5285 5390  pr. mnd., inkl strøm 
Trygdeleilighet, tunet 5770 5850  pr. mnd., inkl strøm 
Omsorgsbolig 6640 6770  pr. mnd + strøm 
Rømsbua 5540 5650  pr. mnd. + strøm 
Østkroken 10000 10200  pr. mnd. + strøm 
Ungdomsbolig 2825 2900  pr. mnd. + strøm 
Vaktmesterbolig 3573 3640  pr. mnd. + strøm 
      


 Byggesaksgebyr    1.1.19  Se eget skriv (unntatt 
offentligheten) 



http://www.romskog.kommune.no/getfile.php/3964452.2025.ijnusplnilmw7z/Informasjon+om+nasjonal+ordning+for+reduksjon+i+oppholdsbetalingen+i+barnehage.pdf
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 Eldresenteret       
Korttidsplass, dag- eller 
nattopphold 80 Statens sats 1.1.19 Fastsettes i forskrift 


Korttidsplass døgn 160 Statens sats 1.1.19 Fastsettes i forskrift 
Kurdøgnpris 2875 2875 1.1.19   
        
Feieavgift  715 1265  Pr. pipe, pr. år, inkl. mva 
        
Hjemmehjelp (praktisk 
bistand og opplæring)    1.1.19 se forslag under 


        
Avløp       
Kloakkavgift 6266 9069 1.1.19 Pr. år, inkl. mva 
Tilkobling kloakk 16000 16000 1.1.19 Inkl. mva. 
      
Kulturskolen       
Gruppeundervisning 1 
time 


946 pr 
halvår 


1300 pr år 1.1.19 Pr. år (tilpasset AH) 


        
Matombringing       


Middag 2 retter, hverdag  
61 


 
76(økn.24%)  1.1.19 Harmonisering AHK  


(91 kr) 
Middag 2 retter, søndag 82 84  1.1.19  2,4% økning 
Grøt 31 32 1.1.19  3,2% økning 


Frokost/kvelds  
31 


 
37(økn.19%) 1.1.19  Harmonisering AHK  


(44 kr) 
        


Oppmålingsgebyr    1.1.19 Se eget skriv (unntatt 
offentligheten) 


        
Renovasjon       
Renovasjonsavgift bolig 4005 5203 1.1.19 Pr. år, inkl. mva. 
Renovasjonsavgift 
fritidsbolig (også 
hjemmelshavere med 
folkeregistrert adresse i 
Rømskog 


2000 


 
 
2500 1.1.19 Pr. år, inkl. mva. 


        
Skolefritidsordning (Sfo)       
Dagspris pr. ukedag 
13.25-17.15 334 344 1.1.19 Pr. måned inkl. mat 


Dagspris pr. morgen 
07.00-08.00 84 87 1.1.19 Pr. måned 


Ekstradag, halv dag 140 144 1.1.19 Inkl. ett måltid 
Ekstradag, hel dag 223 230 1.1.19 Inkl. to måltider 



file://ahk.no/AHKFelles/Felles/R%C3%B8mskog/DOKUMENT/K1FINANS/BUDSREGN/2019/Aurskog-H%C3%B8land%20-%20Gebyrforslag%20BOSE%202019.docx
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Slamtømming 
Etter 
forbruk + 
5% 


 
1.1.19 Selvkost, fra-til pris, inkl. 


mva.  


        
Trygghetsalarm       
Leie av trygghetsalarm, 
inntekt under 2G 


 
153 


 
174 1.1.19 Harmonisering AHK 


(196,- pr mnd 2018) 
Leie av trygghetsalarm, 
inntekt over 2G 


 
204 


 
228 1.1.19 Harmonisering AHK 


(252,- pr mnd 2018) 


  
Installasjonsgebyr   


 
 
400 


1.1.19 
Nytt tiltak  
Harmonisering AHK 
(824,- pr mnd 2018) 


Utleie Kommunehus og 
kulturhus      Pr. påbegynte døgn 


Spisesal kjeller 
Kommunehus, inkl. 
kjøkken 


1020 
 
1030 1.1.19   


Spisesal kjeller 
Kommunehus lag og 
foreninger 


0 
 


1.1.19   


Gymsal inkl. garderobe og 
dusj 1020 1030 1.1.19   


Gymsal lag og foreninger 
inkl. garderobe og dusj 0  1.1.19   


Spisesal og salong inkl. 
kjøkken 2555 2560 1.1.19   


Spisesal og salong lag og 
foreninger inkl. kjøkken 1020 1030 1.1.19   


        
Utleie Kurøen      Pr. påbegynte døgn 
Tinghuset 1530 1600 1.1.19   
Tinghuset lag og 
foreninger 0 0 1.1.19   


        
Lading av El-bil     Kr pr. minutt (selvkost) 
Ladeavgift El-bil 0,10   1.1.19   


Vann: 
3 private vannverk sørger for vannforsyningen i Rømskog kommune. Prisen varierer noe. 


Hjemmehjelp 2019:  


Denne modellen er lettfattelig og gir lavere pris for de med lav inntekt, mens de med høy inntekt 
betaler noe mer. Innslaget for månedspris for inntekte under 2G er lovbestemt og vedtas i 
Statsbudsjettet.   







Inntekt Time-pris Max pr mnd 
Inntil 
2G 


Max kr 74 pr 
mnd 


205 


2 - 3 G Kr 210,- 
inntil 5 t  


1050 


3 - 4 G Kr 229,- 
inntil 7 t 


1597 


4 - 5 G Kr 280,- 
inntil 7 t 


1961 


Over 5G Kr 326,- 
inntil 7 t 


2290 








2019 2020 2021 2022 2023 2024


44,7 % 53,6 % 6,7 % 2,3 % 0,0 % -60,0 %
29,9 % -5,3 % 2,0 % -5,4 % 9,4 % 1,1 %


133,5 % 2,9 % 2,8 % 2,8 % 2,8 % 2,5 %
121,0 % -19,4 % 1,0 % -23,3 % 32,4 % -3,2 %
68,9 % 18,1 % 4,4 % 0,4 % 3,2 % -27,0 %


Rømskog kommune beregner kommunale gebyrer i tråd med Retningslinjer for beregning av selvkost for kommunale betalings-
tjenester (H-3/14, Kommunal- og moderniseringsdepartementet, februar 2014). Selvkost innebærer at kommunens kostnader med å
frembringe tjenestene skal dekkes av gebyrene som brukerne av tjenestene betaler. Kommunen har ikke anledning til å tjene penger
på tjenestene. En annen sentral begrensning i kommunens handlingsrom er at overskudd fra det enkelte år skal tilbakeføres til
abonnentene eller brukerne i form av lavere gebyrer innen de neste fem årene. Dette betyr at hvis kommunen har avsatte overskudd
som er eldre enn fire år, må overskuddet brukes til å redusere gebyrene i det kommende budsjettåret. Eksempelvis må et overskudd
som stammer fra 2014 i sin helhet være disponert innen 2019.


Kommu n al e gebyrer - Bu dsjett 201 9


Dette forslaget til gebyrsatser for 2019 er utarbeidet i samarbeid med EnviDan Momentum AS. Rømskog kommune benytter selvkostmodellen
Momentum Selvkost Kommune til for- og etterkalkulasjon av kommunale gebyrer. Modellen benyttes for tiden av flere enn 300 norske
kommuner og selskap. EnviDan Momentum AS har 15 års erfaring med selvkostproblematikk og bred erfaring rundt alle problemstillinger knyttet
til selvkost.


Fra 2018 til 2019 foreslås en samlet gebyrøkning på rundt 69 % for å dekke kommunens kostnader på områdene. Gebyret for
slamtømming øker med 133 %, mens gebyret for renovasjon øker med 30 %. I perioden 2017 til 2022 øker samlet gebyr med kr 14
229,- , fra kr 17 463,- i 2017 til kr 31 691,- i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig gebyrøkning på 13 %. I stolpediagrammet
under er gebyret for vann og avløp basert på et årlig målt forbruk på 150 kubikkmeter vann. Gebyrsatsene er inkl. mva.


Gebyrsatsene på alle gebyrområdene er tilpasset et mål om at Rømskog kommune skal gå inn i den kommende
kommunesammenslåingen uten midler på selvkostfondene eller underskudd til fremføring. Det er derfor lagt opp til en styrt fondsbruk
over en periode som er kortere enn de fem årene selvkostretningslinjene legger opp til. Gebyrsatsene som er illustrert for 2020 til
2022 er beregnet for Rømskog kommune alene og tar ikke hensyn til endringer som følge av kommunesammeslåingen.


Total endring


Utfordringer med selvkostbudsjettet


Generelle forutsetninger


Gebyrutvikling avløp, renovasjon, slamtømming og feiing.


Årlig gebyrendring
fra året før


Avløp
Renovasjon
Slamtømming
Feiing


Kalkylerenten er for 2019 anslått å være 2,57 %. Lønnsvekst fra 2018 til 2019 er satt til 4,00 % mens generell prisvekst er satt til 2,50
%. Budsjettet er utarbeidet den 12. oktober 2018. Tallene for 2017 er etterkalkyle, tallene for 2018 er prognostiserte verdier og ikke
tall fra budsjettet. Tallene for 2019 til 2022 er budsjett/økonomiplan. Ved behov for ytterligere grunnlagstall og beregningsmetoder
henvises det til kommunens selvkostmodell Momentum Selvkost Kommune.


Det er en rekke faktorer som Rømskog kommune ikke rår over i forhold til hva selvkostresultatet for det enkelte år vil bli. De viktigste
faktorene er budsjettårets forventede kalkylerente (5-årig SWAP-rente + 1/2 %-poeng), gjennomføringsevne på planlagte prosjekter
(kapasitetsbegrensninger internt og eksternt), samt (uventede) inntekter fra nye abonnenter eller brukere. I sum fører dette til at det er
utfordrende å treffe med budsjettet.


9 694
6 266


9 069


13 928 14 868 15 211
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4 005
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2017 2018 2019 2020 2021 2022


Normalgebyr inkl. mva.


Avløp Renovasjon Slamtømming Feiing







2017 2018 2019 2020 2021 2022


kr 9 694 kr 6 266 kr 9 069 kr 13 928 kr 14 868 kr 15 211
-35 % 45 % 54 % 7 % 2 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


609 280 754 000 1 021 980 1 062 859 1 105 374 1 149 589 59 %
463 314 322 694 330 761 339 030 347 506 356 194 22 %
205 842 121 000 124 025 127 126 130 304 133 561 9 %
225 496 136 500 139 913 143 410 146 996 150 670 10 %


1 503 932 1 334 194 1 616 679 1 672 426 1 730 179 1 790 014 100 %
Årlig endring -11 % 21 % 3 % 3 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


151 161 151 161 342 828 368 569 368 569 368 569 26 %
0 0 304 190 516 665 629 165 629 165 31 %


67 743 127 820 132 846 132 850 128 900 118 212 11 %
0 108 988 342 676 536 069 611 896 593 650 33 %


218 904 387 970 1 122 541 1 554 154 1 738 531 1 709 597 100 %
Årlig endring 77 % 189 % 38 % 12 % -2 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


122 209 144 787 150 578 156 601 162 865 169 380 100 %
373 373 373 373 373 373 0 %
70 75 72 67 60 49 0 %


122 653 145 235 151 023 157 041 163 298 169 802 100 %
Årlig endring 18 % 4 % 4 % 4 % 4 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


2 016 320 1 320 000 2 143 752 3 314 783 3 562 306 3 668 940 95 %
12 800 25 600 640 000 25 600 25 600 25 600 5 %


2 029 120 1 345 600 2 783 752 3 340 383 3 587 906 3 694 540 100 %
Årlig endring -34 % 107 % 20 % 7 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


6 817 12 468 12 780 13 099 13 427 13 762 96 %
2 738 0 0 0 0 0 4 %
9 555 12 468 12 780 13 099 13 427 13 762 100 %


Årlig endring 30 % 3 % 2 % 3 % 3 %


Avløp - 2017 til 2022
Avløpgebyrsatser
I Rømskog kommune er det et fast avløpsgebyr. Fra 2018 til 2019 foreslås det at avløpgebyret øker med 45 % fra kr 6 266,- til kr 9
069,-. Kommunesammenslåingen skjer i 1.1.2020, og satsene som er illustrert for 2020 til 2022 viser dermed hvordan gebyret ville
vært dersom Rømskog hadde fortsatt som egen kommune. Budsjettet legger opp til en gjennomsnittlig årlig gebyrøkning på 9 % i
årene 2017 til 2022. Samlet gebyrøkning i perioden er fra kr 9 694,- i 2017 til kr 15 211,- i 2022. I tabellen under er avløpgebyret
basert på et årlig målt forbruk på 150 kubikkmeter vann. Gebyrsatsene er inkl. mva.


Avløpgebyrsatser


Årsgebyr inklusiv mva.
Årlig endring


Driftsutgifter Avløp


Kapitalkostnader Avløp


Indirekte kostnader Avløp


Gebyrinntekter Avløp


Øvrige inntekter Avløp


Fra 2018 til 2019 forventes driftsutgiftene å øke med rundt 21 % fra 1,3 millioner kr til 1,6 millioner kr. I perioden 2017 til 2022 øker
driftsutgiftene med 0,3 millioner kr, fra 1,5 millioner kr i 2017 til 1,8 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig økning på
4 %. Lønnsutgiftene utgjør rundt 59 % av de totale driftsutgiftene.


Driftsutgifter Avløp


10*** Lønn
11*** Varer og tjenester
12*** Varer og tjenester
13*** Tjenester som erstatter kommunal tjenesteprod.


Sum driftsutgifter


Indirekte driftsutgifter (netto)
Indirekte avskrivningskostnad
Indirekte kalkulatorisk rente


Sum indirekte kostnader


Fra 2018 til 2019 forventes kapitalkostnadene å øke med rundt 189 % fra 0,4 millioner kr til 1,1 millioner kr. I perioden 2017 til 2022
øker kapitalkostnadene med 1,5 millioner kr, fra 0,2 millioner kr i 2017 til 1,7 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 51 %. Avskrivningskostnadene utgjør ca. 57 % av de totale kapitalkostnadene.


Kapitalkostnader Avløp


Avskrivningskostnad
Avskrivningskostnad fremtidige investeringer
Kalkulatorisk rente
Kalkulatorisk rente fremtidige investeringer


Sum kapitalkostnader


Fra 2018 til 2019 forventes gebyrinntektene å øke med rundt 107 % fra 1,3 millioner kr til 2,8 millioner kr. I perioden 2017 til 2022
øker gebyrinntektene med 1,7 millioner kr, fra 2,0 millioner kr i 2017 til 3,7 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 13 %. Konto 16400 Avgiftspliktige gebyrer utgjør 95 % av de totale gebyrinntektene.


Gebyrinntekter Avløp


16400 Avgiftspliktige gebyrer
16410 Tilknytningsgebyr


Sum gebyrinntekter


Fra 2018 til 2019 forventes de indirekte kostnadene å øke med rundt 4 % fra 145,2 tusen kr til 151,0 tusen kr. I perioden 2017 til 2022
øker indirekte kostnader med 47,1 tusen kr, fra 122,7 tusen kr i 2017 til 169,8 tusen kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 7 %. De indirekte driftsutgiftene utgjør nesten 100 % av de totale indirekte kostnadene.


Indirekte kostnader Avløp


Fra 2018 til 2019 forventes øvrige inntekter å øke med rundt 3 % fra 12,5 tusen kr til 12,8 tusen kr. I perioden 2017 til 2022 øker
øvrige inntekter med 4,2 tusen kr, fra 9,6 tusen kr i 2017 til 13,8 tusen kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig økning på 8 %.


Øvrige inntekter Avløp


17*** Refusjoner
18*** Overføringsinntekter


Sum øvrige inntekter







2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023


1 503 932 1 334 194 1 616 679 1 672 426 1 730 179 1 790 014 1 852 008
67 743 236 809 475 522 668 919 740 797 711 862 682 928


151 161 151 161 647 019 885 235 997 735 997 735 997 735
122 653 145 235 151 023 157 041 163 298 169 802 176 566


-9 555 -12 468 -12 780 -13 099 -13 427 -13 762 -14 106
1 835 934 1 854 930 2 877 464 3 370 521 3 618 581 3 655 651 3 695 131
2 029 120 1 345 600 2 783 752 3 340 383 3 587 906 3 694 540 3 720 052


193 186 -509 330 -93 712 -30 138 -30 675 38 890 24 921
111 % 73 % 97 % 99 % 99 % 101 % 101 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
391 021 593 862 92 537 0 -30 555 -62 561 -24 921
193 186 -509 330 -93 711 -30 139 -30 675 38 890 24 921


9 655 8 005 1 174 -416 -1 331 -1 250 -361
593 862 92 537 0 -30 555 -62 561 -24 921 -361


100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 %


+/- Kalkulatorisk rente fond/underskudd


Selvkost dekningsgrad i %


Gebyrinntekter
Selvkostresultat


Selvkostoppstilling Avløp


Direkte kalkulatoriske rentekostnader
Direkte kalkulatoriske avskrivninger
Indirekte kostnader (drift og kapital)
- Øvrige inntekter


Utgående balanse 31.12


Selvkostregnskap


Direkte driftsutgifter


Gebyrgrunnlag


Selvkostgrad i %


Selvkostfond/fremførbart underskudd
Inngående balanse 01.01


+/- Selvkostresultat







2017 2018 2019 2020 2021 2022


kr 3 630 kr 4 005 kr 5 203 kr 4 929 kr 5 028 kr 4 755
10 % 30 % -5 % 2 % -5 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


51 067 47 800 49 712 51 700 53 769 55 919 4 %
11 696 0 0 0 0 0 0 %
23 971 8 100 8 303 8 510 8 723 8 941 1 %


1 149 979 1 264 400 1 417 288 1 452 720 1 489 038 1 526 264 96 %
1 236 713 1 320 300 1 475 303 1 512 931 1 551 530 1 591 124 100 %


Årlig endring 7 % 12 % 3 % 3 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


95 304 104 917 109 113 113 478 118 017 122 738 100 %
68 68 68 68 68 68 0 %
13 14 13 12 11 9 0 %


95 385 104 998 109 194 113 558 118 096 122 814 100 %
Årlig endring 10 % 4 % 4 % 4 % 4 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


1 136 122 1 330 000 1 746 823 1 662 972 1 704 485 1 619 896 100 %
1 136 122 1 330 000 1 746 823 1 662 972 1 704 485 1 619 896 100 %


Årlig endring 17 % 31 % -5 % 2 % -5 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
1 236 713 1 320 300 1 475 303 1 512 931 1 551 530 1 591 124 1 631 741


95 385 104 998 109 194 113 558 118 096 122 814 127 722
-223 0 0 0 0 0 0


1 331 875 1 425 298 1 584 497 1 626 489 1 669 625 1 713 939 1 759 463
1 136 122 1 330 000 1 746 823 1 662 972 1 704 485 1 619 896 1 779 315
-195 753 -95 298 162 326 36 483 34 860 -94 043 19 852


85 % 93 % 110 % 102 % 102 % 95 % 101 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
132 667 -62 397 -160 292 0 36 986 73 424 -19 852


-195 753 -95 298 162 326 36 483 34 860 -94 042 19 852
689 -2 597 -2 034 503 1 578 766 -288


-62 397 -160 292 0 36 986 73 424 -19 852 -288
100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 %


Selvkost dekningsgrad i %


Selvkostfond/fremførbart underskudd
Inngående balanse 01.01


+/- Selvkostresultat
+/- Kalkulatorisk rente fond/underskudd


Utgående balanse 31.12
Selvkostgrad i %


Indirekte kostnader (drift og kapital)
- Øvrige inntekter


Gebyrinntekter
Gebyrgrunnlag


Selvkostresultat


Selvkostoppstilling Renovasjon


Fra 2018 til 2019 forventes gebyrinntektene å øke med rundt 31 % fra 1,3 millioner kr til 1,7 millioner kr. I perioden 2017 til 2022 øker
gebyrinntektene med 0,5 millioner kr, fra 1,1 millioner kr i 2017 til 1,6 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig økning
på 7 %. Konto 16400 Avgiftspliktige gebyrer utgjør 100 % av de totale gebyrinntektene.


Gebyrinntekter Renovasjon


16400 Avgiftspliktige gebyrer
Sum gebyrinntekter


Indirekte kostnader Renovasjon
Fra 2018 til 2019 forventes de indirekte kostnadene å øke med rundt 4 % fra 0,10 millioner kr til 0,11 millioner kr. I perioden 2017 til
2022 øker indirekte kostnader med 0,03 millioner kr, fra 0,10 millioner kr i 2017 til 0,12 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en
gjennomsnittlig årlig økning på 5 %. De indirekte driftsutgiftene utgjør ca. 1 00 % av de totale indirekte kostnadene.


Indirekte kostnader Renovasjon


Indirekte driftsutgifter (netto)
Indirekte avskrivningskostnad
Indirekte kalkulatorisk rente


Sum indirekte kostnader


Gebyrinntekter Renovasjon


Årlig endring


Driftsutgifter Renovasjon
Fra 2018 til 2019 forventes driftsutgiftene å øke med rundt 12 % fra 1,3 millioner kr til 1,5 millioner kr. I perioden 2017 til 2022 øker
driftsutgiftene med 0,4 millioner kr, fra 1,2 millioner kr i 2017 til 1,6 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig økning på
5 %. Lønnsutgiftene utgjør rundt 4 % av de totale driftsutgiftene.


Driftsutgifter Renovasjon


10*** Lønn
11*** Varer og tjenester
12*** Varer og tjenester
13*** Tjenester som erstatter kommunal tjenesteprod.


Sum driftsutgifter


Renovasjon - 2017 til 2022
Renovasjon - gebyrsatser
Fra 2018 til 2019 foreslås det at gebyret for renovasjon øker med 30 % fra kr 4 005,- til kr 5 203,-. I perioden 2017 til 2022 vil
årsgebyret totalt øke med kr 1 125,-, hvorav kr 1 198,- er endringen fra 2018 til 2019. Budsjettet legger opp til en gjennomsnittlig årlig
gebyrøkning på 6 % i årene 2017 til 2022. Samlet gebyrøkning i perioden er fra kr 3 630,- i 2017 til kr 4 755,- i 2022. Gebyrsatsene er
inkl. mva.


Renovasjon - gebyrsatser


Normalgebyr


Selvkostregnskap
Direkte driftsutgifter







2017 2018 2019 2020 2021 2022


kr 3 424 kr 4 306 kr 10 055 kr 10 344 kr 10 635 kr 10 935
26 % 133 % 3 % 3 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


51 067 47 800 49 712 51 700 53 769 55 919 19 %
822 0 0 0 0 0 0 %
563 0 0 0 0 0 0 %


214 129 214 026 219 377 224 861 230 483 236 245 81 %
266 581 261 826 269 089 276 562 284 251 292 164 100 %


Årlig endring -2 % 3 % 3 % 3 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


7 895 10 921 11 358 11 812 12 285 12 776 99 %
68 68 68 68 68 68 1 %
13 14 13 12 11 9 0 %


7 976 11 003 11 439 11 892 12 364 12 853 100 %
Årlig endring 38 % 4 % 4 % 4 % 4 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


248 466 248 466 285 935 289 560 297 667 301 668 100 %
248 466 248 466 285 935 289 560 297 667 301 668 100 %


Årlig endring 0 % 15 % 1 % 3 % 1 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
266 581 261 826 269 089 276 562 284 251 292 164 300 307


7 976 11 003 11 439 11 892 12 364 12 853 13 362
-223 0 0 0 0 0 0


274 334 272 829 280 528 288 454 296 615 305 017 313 669
248 466 248 466 285 935 289 560 297 667 301 668 314 781
-25 867 -24 363 5 407 1 106 1 052 -3 349 1 112


91 % 91 % 102 % 100 % 100 % 99 % 100 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
44 116 18 867 -5 339 0 1 120 2 220 -1 113


-25 867 -24 363 5 407 1 105 1 052 -3 349 1 112
617 158 -68 15 48 16 -16


18 867 -5 339 0 1 120 2 220 -1 113 -17
100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 %


Selvkostresultat
Selvkost dekningsgrad i %


Selvkostfond/fremførbart underskudd
Inngående balanse 01.01


+/- Selvkostresultat
+/- Kalkulatorisk rente fond/underskudd


Utgående balanse 31.12
Selvkostgrad i %


Indirekte kostnader (drift og kapital)
- Øvrige inntekter


Gebyrinntekter


Selvkostregnskap
Direkte driftsutgifter


Gebyrgrunnlag


Selvkostoppstilling Slamtømming


Fra 2018 til 2019 forventes gebyrinntektene å øke med rundt 15 % fra 0,25 millioner kr til 0,29 millioner kr. I perioden 2017 til 2022
øker gebyrinntektene med 0,05 millioner kr, fra 0,25 millioner kr i 201 7 til 0,30 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig
årlig økning på 4 %. Konto 16400 Avgiftspliktige gebyrer utgjør de totale gebyrinntektene.


Gebyrinntekter Slamtømming


16400 Avgiftspliktige gebyrer
Sum gebyrinntekter


Indirekte kostnader Slamtømming
Fra 2018 til 2019 forventes de indirekte kostnadene å øke med rundt 4 % fra 11,0 tusen kr til 11,4 tusen kr. I perioden 2017 til 2022
øker indirekte kostnader med 4,9 tusen kr, fra 8,0 tusen kr i 2017 til 12,9 tusen kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 10 %. De indirekte driftsutgiftene utgjør ca. 99 % av de totale indirekte kostnadene.


Indirekte kostnader Slamtømming


Indirekte driftsutgifter (netto)
Indirekte avskrivningskostnad
Indirekte kalkulatorisk rente


Sum indirekte kostnader


Gebyrinntekter Slamtømming


Gebyrutviklingen som er illustrert i tabellen under gir et kunstig bilde av det nødvendige gebyrnivået for de kommende årene. Årsaken
til dette er at det er lagt til grunn en reduksjon på 50 abonnenter (fra 85 i 2018 til 35 i 2019) som følge av tilknytning til det kommunale
avløpsnettet. Dersom reduksjonen i antall abonnementer blir realitet vil kostnaden følgelig være mye lavere enn ved 85 abonnenter
og det vil ikke være behov for en slik kraftig gebyrøkning. Fra 2018 til 2019 foreslås det at gebyret for slamtømming øker med 133 %
fra kr 4 306,- til kr 10 055,-. I perioden 2017 til 2022 vil årsgebyret totalt øke med kr 7 511,-, hvorav kr 5 749,- er endringen fra 2018 til
2019. Budsjettet legger opp til en gjennomsnittlig årlig gebyrøkning på 26 % i årene 2017 til 2022. Samlet gebyrøkning i perioden er
fra kr 3 424,- i 2017 til kr 10 935,- i 2022. Gebyrsatsene er inkl. mva.


Slamtømming - gebyrsatser


Normalgebyr
Årlig endring


Driftsutgifter Slamtømming
Fra 2018 til 2019 forventes driftsutgiftene å øke med rundt 3 % fra 0,26 millioner kr til 0,27 millioner kr. I perioden 2017 til 2022 øker
driftsutgiftene med 0,03 millioner kr, fra 0,27 millioner kr i 2017 til 0,29 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 2 %. Lønnsutgiftene utgjør rundt 19 % av de totale driftsutgiftene.


Driftsutgifter Slamtømming


10*** Lønn
11*** Varer og tjenester
12*** Varer og tjenester
13*** Tjenester som erstatter kommunal tjenesteprod.


Sum driftsutgifter


Slamtømming - 2017 til 2022
Slamtømming - gebyrsatser







2017 2018 2019 2020 2021 2022


kr 715 kr 573 kr 1 265 kr 1 020 kr 1 030 kr 790
-20 % 121 % -19 % 1 % -23 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


51 067 47 800 70 455 73 273 76 204 79 252 23 %
822 3 900 3 998 4 097 4 200 4 305 1 %


14 324 8 700 8 918 9 140 9 369 9 603 3 %
132 115 210 288 215 545 220 934 226 457 232 119 72 %
198 327 270 688 298 915 307 445 316 230 325 279 100 %


Årlig endring 36 % 10 % 3 % 3 % 3 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


18 898 22 753 23 663 24 609 25 594 26 617 100 %
68 68 68 68 68 68 0 %
13 14 13 12 11 9 0 %


18 978 22 834 23 744 24 689 25 672 26 694 100 %
Årlig endring 20 % 4 % 4 % 4 % 4 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 Fordeling
2017 - 2022


191 536 204 841 436 034 356 418 365 104 283 990 100 %
191 536 204 841 436 034 356 418 365 104 283 990 100 %


Årlig endring 7 % 113 % -18 % 2 % -22 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
198 327 270 688 298 915 307 445 316 230 325 279 334 599
18 978 22 834 23 744 24 689 25 672 26 694 27 757
-4 268 0 0 0 0 0 0


213 038 293 522 322 659 332 134 341 902 351 973 362 356
191 536 204 841 436 034 356 418 365 104 283 990 381 035
-21 501 -88 682 113 375 24 284 23 202 -67 983 18 679


90 % 70 % 135 % 107 % 107 % 81 % 105 %


2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
0 -21 714 -111 955 0 24 619 48 871 -18 680


-21 501 -88 682 113 375 24 284 23 202 -67 983 18 679
-213 -1 559 -1 420 335 1 050 432 -271


-21 714 -111 955 0 24 619 48 871 -18 680 -272
100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 % 100 %


Selvkostresultat
Selvkost dekningsgrad i %


Selvkostfond/fremførbart underskudd
Inngående balanse 01.01


+/- Selvkostresultat
+/- Kalkulatorisk rente fond/underskudd


Utgående balanse 31.12
Selvkostgrad i %


Indirekte kostnader (drift og kapital)
- Øvrige inntekter


Gebyrinntekter


Selvkostregnskap
Direkte driftsutgifter


Gebyrgrunnlag


Selvkostoppstilling Feiing


Fra 2018 til 2019 forventes gebyrinntektene å øke med rundt 113 % fra 0,20 millioner kr til 0,44 millioner kr. I perioden 2017 til 2022
øker gebyrinntektene med 0,09 millioner kr, fra 0,19 millioner kr i 201 7 til 0,28 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig
årlig økning på 8 %. Konto 16400 Avgiftspliktige gebyrer utgjør de totale gebyrinntektene.


Gebyrinntekter Feiing


16400 Avgiftspliktige gebyrer
Sum gebyrinntekter


Indirekte kostnader Feiing
Fra 2018 til 2019 forventes de indirekte kostnadene å øke med rundt 4 % fra 22,8 tusen kr til 23,7 tusen kr. I perioden 2017 til 2022
øker indirekte kostnader med 7,7 tusen kr, fra 19,0 tusen kr i 2017 til 26,7 tusen kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 7 %. De indirekte driftsutgiftene utgjør ca. 100 % av de totale indirekte kostnadene.


Indirekte kostnader Feiing


Indirekte driftsutgifter (netto)
Indirekte avskrivningskostnad
Indirekte kalkulatorisk rente


Sum indirekte kostnader


Gebyrinntekter Feiing


Feiing - gebyrsatser
Fra 2018 til 2019 foreslås det at gebyret for feiing øker med 121 % fra kr 573,- til kr 1 265,-. I perioden 2017 til 2022 vil årsgebyret
totalt øke med kr 75,-, hvorav kr 693,- er endringen fra 2018 til 2019. Budsjettet legger opp til en gjennomsnittlig årlig gebyrøkning på
2 % i årene 2017 til 2022. Samlet gebyrøkning i perioden er fra kr 715,- i 2017 til kr 790,- i 2022. Gebyrsatsene er inkl. mva.


Feiing - gebyrsatser


Normalgebyr
Årlig endring


Driftsutgifter Feiing
Fra 2018 til 2019 forventes driftsutgiftene å øke med rundt 10 % fra 0,27 millioner kr til 0,30 millioner kr. I perioden 2017 til 2022 øker
driftsutgiftene med 0,13 millioner kr, fra 0,20 millioner kr i 2017 til 0,33 millioner kr i 2022. Dette tilsvarer en gjennomsnittlig årlig
økning på 10 %. Lønnsutgiftene utgjør rundt 23 % av de totale driftsutgiftene.


Driftsutgifter Feiing


10*** Lønn
11*** Varer og tjenester
12*** Varer og tjenester
13*** Tjenester som erstatter kommunal tjenesteprod.


Sum driftsutgifter


Feiing - 2017 til 2022






















 


Ombygging av eldresenteret 
Intensjonsavtalen om kommunesammenslåing gir føringer for at det skal økes satsing på 
helsefremmende og forebyggende arbeid og på hjemmebasert omsorg.  


Stortingsmelding 15(2017-2018) er en kvalitetsreform, og den gir føringer som skal gi den 
eldre større mulighet til å velge tjenesteyter, medvirke til innholdet i tjenestetilbudet, på 
hvilken måte den ytes og på hvilket sted og tidspunkt tjenesten gis. Det er fokus på større 
brukermedvirkning og det bør jobbes mer forebyggende. 


I forbindelse med kommunesammenslåingsprosjektets kartleggliggingsfase fremkommer det 
at våre to kommuner har høy dekningsgrad på sykehjemsplasser i forhold til 
sammenlignbare kommuner. Aurskog-Høland har 21% og Rømskog 22% andel plasser for 
eldre over 80 år. Sykehjemsplasser er sterkt kostnadsdrivende og intensjonen om å øke 
satsningen på hjemmebasert omsorg kan vanskelig oppnås uten å se til andre måter å 
gjennomføre tjenestene på. Helsemyndighetene gir føringer om at sykehjem og 
omsorgsboliger må utformes ut fra de behov morgendagens brukere har. Det krever et 
større mangfold av boliger.  


Det ble med dette som bakteppe et behov for å vurdere på nytt om det er faglig riktig å gå i 
gang med å gjennomføre den planlagte ombyggingen av 8 sykehjemsrom som ble vedtatt i 
økonomiplanen 2017, eller om andre boformer ville være mer bærekraftig og fremtidsrettet.  


Det har i denne sammenhengen blitt viktig å vurdere helhet i omsorgstilbudet i Rømskog og 
samtidig gjennomføre løsninger som kan være i tråd med føringer fra det pågående 
kommunesammenslåingsprosjektet. Målet om å jobbe lavere i omsorgstrappen og øke 
satsningen i hjemmebasert omsorg kan nåes gjennom ombygging av sykehjemsplassene på 
eldresenteret på Rømskog til heldøgns bemannende omsorgsboliger. En ombygging til slike 
omsorgsboliger vil også gi større mulighet for bærekraftige tjenester, siden det kan bidra til 
at hjemmesykepleietjenesten til hjemmeboende eldre på Rømskog kan gi felles drift/felles 
turnus med de ansatte som vil jobbe i omsorgsboligkomplekset. 


Ombygging av sykehjemsrom til bokollektiv i heldøgnsomsorgsboliger kan bidra til at 
kommunen dreier mot å jobbe lavere i omsorgstrappen. Både Rømskog og  Aurskog-Høland  
kommune mangler dette nivået i sine omsorgstjenester.  Omsorgsboliger bygget som 
bokollektiv er en boligform for å ivareta hjemmeboende med til dels stor grad av 
funksjonstap og det kan vurderes som nivået nærmest sykehjemsplass. Denne byggeformen 
kan bidra til at den nye storkommunen kan demme opp for en eldrebølge som vi vet 
kommer, men samtidig klare å bidra til at eldre med store funksjonstap kan bo hjemme og 
motta omsorgstjenester der de bor. Noe som er i tråd med myndighetenes føringer.  







Det vurderes at det bør bygges denne typen boliger i hele eldresenteret, det innebærer at 
også vestfløyen som i dag benyttes til helsetjenester fra fastlege og privatpraktiserende 
fysioterapeut, bygges om til å romme omsorgsboliger.  


Bokolletiv-leilighetene bør ifølge Husbanken bygges i små grupper med egne fellesrom og 
det må være planlagt rom med funksjoner som kjøkken, rentrom/skyllerom, lager m.m.i 
selve boligkomplekset. Husbanken yter tilskudd: 


1 Formål  
Tilskuddene skal stimulere kommunene til å fornye og øke tilbudet av sykehjemsplasser og 
omsorgsboliger for personer med behov for heldøgns helse- og omsorgstjenester, uavhengig 
av alder, diagnose eller funksjonshemming.  
2 Hva kan det gis tilskudd til  
Tilskuddet kan gis til oppføring, kjøp, ombygging, utbedring, leie eller annen fremskaffelse av 
følgende typer pleie- og omsorgsplasser:  
a. plass i institusjon, herunder sykehjem etter helse- og omsorgstjenesteloven § 3-2 første 
ledd nr. 6 bokstav c  
b. omsorgsbolig, jf helse- og omsorgstjenesteloven § 3-7, til personer med behov for 
heldøgns helse- og omsorgstjenester, tilrettelagt for at slike tjenester kan ytes etter § 3-2 
første ledd nr. 6 bokstav a  
c. fellesareal, felles teknisk anlegg og velferdsteknologi i tilknytning til eksisterende 
omsorgsboliger og sykehjem for å oppnå heldøgnstjeneste 
d. lokaler for dagaktivitetstilbud, se pkt. 6.2 femte avsnitt.  
3 Tilskuddsandelen 
• Gjennomsnittet av den statlige tilskuddsandel per boenhet er 50 prosent av maksimalt 


godkjente anleggskostnader.  
• Dette fordeles med 45 prosent per omsorgsbolig og 55 prosent per sykehjemsplass. 
Det er gjennomført kartlegginger og tegninger, som viser at omsorgsboligkomplekset kan 
inneha 17 leiligheter inklusiv at «akuttrommet» som ble bygget for få år siden kan bestå som 
leilighet.  


Boliger og uteområdet må ha kvaliteter som innebærer at eldre med lett til middels grad av 
demens sykdom kan bo med sin sykdom og oppleve god bokvalitet.  


Det vil være vesentlig at det gjennomføres kartlegging og implementering av innovative 
løsninger, som kan medvirke til moderne arbeidsmetoder og gode velferdsteknologiske 
tjenester til beboerne. Det må derfor tas med kostnader for en slik satsning.  Husbankens 
krav til inneluft, ventilasjon, romstørrelse, fellesrom m.m må kartlegges og kostnader 
vurderes ytterligere i et forprosjekt.  


Rømskog har i nær tilknytning til eldresenteret et boligkompleks med 6 omsorgsboliger. Her 
bor det i dag eldre som benytter eldresenteret i stor grad. De fleste spiser flere av måltidene 
sine på eldresenteret og bygging av en gang som knytter disse to kompleksene sammen, vil 
kunne gi mulighet for at disse kan bo i sine boliger med en økt grad av funksjonssvikt. Disse 
boligene har i dag alarmsystem knyttet til eldresenteret og gjennom en gangforbindelse vil 
det legges til rette for tilgang til felles arenaer.  







Økonomiske endringer for beboere ved en slik dreining er at hver enkelt leier sin egen 
leilighet, hvor de vil motta hjemmetjenester. Hjemmesykepleie er en gratis tjeneste, mens 
praktisk bistand beregnes ut i fra inntektsnivå. Eventuelle personlige hjelpemidler må søkes 
etter gjennom hjelpemiddelsentralen og medisiner vil man måtte kjøpe eller få på blå 
resept. Måltider må betales for på lik linje som andre hjemmeboende.  


Dagens ordning for sykehjemsbeboere er at de betaler vederlag beregnet etter nasjonal 
forskrift.  
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Selskap   Type Oppsigelsestid 
IØ kommunerevisjon IKS   IKS 1 år fra dato 
Interkommunale arkiv Ø IKS    IKS 2 år fra dato 
IØ kontrollutvalgssekr. IKS   IKS 1 år fra dato 
IØ Krisesenter IKS   IKS 1 år fra dato 
Driftsassistansen i Østfold IKS   IKS 1 år etter utg. av året 
Innkjøp   Samarb Er sagt opp 
Regnskap    Samarb Til 1.1.20 
Skatt   Samarb Til 1.1.20 
Arbeidsgiverkontroll    Samarb Sagt opp 
Plansaker   Samarb 1 år 
Landbruk, miljø og næring   Samarb 1 år 
Naturforvaltning og friluftsliv   Samarb 1 år 
Byggesak   Samarb 1 år 
Geodata   Samarb  
NRBR IKS (brann og redning)   Samarb Til 1.1.20 
IUA Østfold   Samarb  
Spredt avløp   Samarb 1 år 
Oppmåling   Samarb 1 år 
IØ barnevernvakt   Samarb Er sagt opp 
Barnevern   Samarb Er sagt opp 
Barnevernets fellestj    Samarb. Er sagt opp 
NAV (Østfold fylkeskontor)   Samarb Til 1.1.20 
Visit Indre   Samarb Til 1.1.20 
Opplæringskatalogen   Samarb Til 1.1.20 
Utmarksavd. Glommen   Samarb Til 1.1.20 
IØ Regionråd   Medlem 1 år 
Østfold Utvikling   Medlem  
Osloregionen   Medlem  
Regionalpark Haldenkanalen   Medlem Til 2023 
Romerike HMS senter   Medlem  
Guldkorn SA   Medlem  
Grensekomiteen Varmland   Medlem  
Østfoldhelsa   Partner  
Klima Østfold   Partner Til 1.1.20 
Norsk kulturforum avd. Østfold   Medlem Til 1.1.20 
Norsk kulturskoleråd   Medlem Til 1.1.20 
Norges frivilligsentraler   Medlem Til 1.1.20 
Film og kino   Medlem Til 1.1.20 
Bibliotekets IT senter   System Til 1.1.20 
Biblioteket:PressReader, biblioteksentral, forlag      Til 1.1.20 
Østfold historielag   Medlem Til 1.1.20 
Østfold fylkeskommune avd. Turkart Østfold    Medlem Til 1.1.20 
Østfold fylkeskommune DKS   Medlem  Til 1.1.20 
KS   Medlem  







OKOS   Medlem  
Aurskog-Høland Utvikling   Medlem  
Lokalsamfunnsforeningen   Medlem  
Trygg Trafikk   Medlem  
Norsk helsenett    3 mnd 
Avtale om overgrepsmottak Ahus   Samarb.  
Ahus, pasientrelatert elektronisk samhandling     


Kompetansebroen AHUS     Reforhandles innen 1.1.20 


AHUS Smittefaglig bistand    6 mnd  
Ahus blodtransfusjon    6 mnd 
Fagskolen Oslo Akershus v/Bjørkelangen VGS   Samarb  
Fagskolen i Østfold    Samarb 6 mnd 
KS eiendomsskatteforum KSE   Medlem  
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Urbanet Analyse rapport 101/2018 


Forord 


Fylkestinget i Østfold vedtok i sak 46/2015 økt satsing på kollektivtrafikk gjennom prosjektet 


"Østfold tar bussen". Et element i dette prosjektet var å gjennomgå hele kollektivtilbudet i 


Østfold. På oppdrag for Østfold fylkeskommune og Bypakke Nedre Glomma utarbeides forslag 


til et helhetlig kollektivtilbud i Østfold, som tar utgangspunkt i kundenes reisebehov slik de er i 


2016, og slik reisebehovene forventes å være i et lengre perspektiv. Målsettingen er et mer 


effektivt og kundetilpasset kollektivtilbud.  


Prosjektet er to-delt: I første del ble det utarbeidet et forslag til rutetilbud i Nedre Glomma, 


som tar hensyn til utfordringene i byområdet. Dette arbeidet er dokumentert i UA-rapport 


91/2017 Utredning av kollektivtilbudet i Nedre Glomma. I denne andre delen av prosjektet er 


det de resterende deler av Østfold som står i fokus.  


Prosjektet har bestått av flere deloppgaver som til sammen danner grunnlaget for forslag til 


nytt kollektivtilbud. Mange personer har såldes vært involvert i utredningsarbeidet. Prosjektet 


er et samarbeidsprosjekt mellom Urbanet Analyse og Asplan Viak. Katrine N. Kjørstad har vært 


prosjektleder og har gjennomført prosjektet sammen med Øyvind Dalen, Marte Bakken Resell 


og Gunnar Berglund, som har arbeidet med alt fra kartlegging, analyse og utarbeidelse av 


forlag til nytt tilbud. I tillegg har Mads Berg og Harald Høyem hatt ansvaret for modellkjøringer 


i RTM/UA-modellen, og Ingunn O. Ellis og Maria Amundsen har gjennomført og analysert 


markedsundersøkelsene. I tillegg har også andre medarbeidere bidratt med ulike innspill og 


beregninger. Bård Norheim har vært kvalitetssikrer. Hos oppdragsgiver har Kjetil Gaulen og 


Marit Johanne Aarum vært kontaktpersoner. 


 


 


 


Oslo, april 2018 
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1 Bakgrunn, problemstilling og metode 


1.1 Bakgrunn og formål 


Fylkestinget i Østfold vedtok i sak 46/2015 økt satsing på kollektivtrafikk gjennom prosjektet 


"Østfold tar bussen". Et element i dette prosjektet var å gjennomgå hele kollektivtilbudet i 


Østfold.  


Det er viktig at kollektivtransporten fremstår som et attraktivt alternativ for arbeids- og 


studiereiser, samtidig som at et grunnleggende servicetilbud også må være ivaretatt. Østfold 


fylkeskommune har såldes hatt behov for en gjennomgang av det eksisterende 


kollektivtilbudet i Østfold, for å se på hvordan kollektivtilbudet bør utformes for å oppfylle 


disse overordnede målsettingene.  


Østfold fylkeskommune ønsker forslag til et helhetlig kollektivtilbud som ser dagens tilbud og 


nye tilbud i sammenheng. For å kunne utarbeide et bedre og et mer effektivt kollektivtilbud er 


det nødvendig å ha kunnskap om hvilke tiltak som vil gi størst effekt. Dette må sees i 


sammenheng med hvor befolkningen bor og arbeider i dag og i årene fremover, samt planer 


for større infrastrukturtiltak og utbygginger.  


På oppdrag for Østfold fylkeskommune og Bypakke Nedre Glomma har vi utarbeidet et forslag 


til et helhetlig kollektivtilbud i Østfold som tar utgangspunkt i kundenes reisebehov slik de er i 


2016, og slik reisebehovene forventes å være i et lengre perspektiv. Målsettingen for forslaget 


er å kunne tilby et mer effektivt og kundetilpasset kollektivtilbud med vekt på arbeids- og 


skole-/studiereiser. 


Mål og utfordringer  


Målsettingene for kollektivtilbudet i Østfold er ulikt i ulike delområder av fylket. I Nedre 


Glomma var nullvekstmålet en premiss for utformingen av forslag til rutetilbud. I Moss 


byområde jobbes det med en bypakke på noe lengre sikt. Det er inngått en forpliktende 


samarbeidsavtale mellom Moss og Rygge, som innebærer samarbeid om en felles areal- og 


transportutvikling, med mål om redusert bilbruk og satsing på kollektivtransport og sykkel. I 


resterende deler av Østfold er hovedmålsettingen at kollektivtransporten skal fremstå som et 


attraktivt valg for arbeids- og skole-/studiereiser, samtidig som at grunnleggende servicetilbud 


også er ivaretatt.  


Med bakgrunn i vedtatte mål, krav og forutsetninger, har vi utarbeidet forslag til nytt 


kollektivtilbud i ulike delområder av fylket, tilpasset lokalt og regionalt markedsgrunnlag. 


Målgruppene for tilbudet er først og fremst arbeidsreiser og skole-/studiereiser. 
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Utfordringene vil dermed være ulike i de ulike delområdene. Ikke minst vil det lokale 


kundegrunnlaget spille en stor rolle for hvilke muligheter en har for å kunne utvikle tilbudet i 


de ulike delområder av fylket. I tillegg vil målene for det enkelte delområdet med hensyn til 


transportmiddelbruk og virkemiddelbruk for å oppnå mer miljøvennlig reisevaner ha stor 


betydning. 


1.2 Oppgaveløsning og metode 


Prosjektet er to-delt: 


 I første del ble det utarbeidet et forslag til rutetilbud i Nedre Glomma, som tar hensyn 


til utfordringene i byområdet og målsettingen om nullvekst. Dette er dokumentert i 


UA-rapport 91/2017 Utredning av kollektivtilbudet i Nedre Glomma. 


 I denne andre delen av prosjektet er det de resterende områdene av Østfold som står i 


fokus. 


Inndelingen av analyseområdet  


Vi har valgt å dele de resterende områdene av Østfold inn i fem delområder, som vil bli 


behandlet hver for seg i rapporten. 


 Moss byområde – dvs. Moss kommune og nordvestre del av Rygge kommune.  


 Halden kommune 


 Indre Østfold som består av kommunene: 


Våler, Hobøl, Spydeberg, Askim, Eidsberg, Skiptvet, Rakkestad, Trøgstad, Marker, 


Rømskog og Aremark  


 Hvaler kommune 


 Områder/ruter som ikke tilhører bare ett område og som binder byene/ulike 


delområder sammen. Her inngår også Råde og den delen av Rygge kommune som ikke 


inngår i Moss byområde 


De ulike delområdene nevnt over, er videre inndelt i mindre soner basert på grunnkretser for å 


analysere hvor det største reisebehovet er og hvor de største reisestrømmene går. Halden 


kommune og Moss byområde er inndelt i flere soner, mens de resterende kommunene er delt 


i to med hhv. kommunesenteret og resterende deler av kommunen. Soneinndelingen er basert 


på bosettingsmønster, målpunkt, trafikkårer mm., og gir grunnlag for blant annet å se på hvor 


de største reisestrømmene går, for dermed å kunne målrette kollektivtilbudet bedre. 


Moss byområde, er inndelt i 22 soner, mens Halden kommune er inndelt i 7 soner. Figuren 


under viser eksempel på soneinndelingen i disse to byområdene. 
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Figur 1.1: Soneinndeling av Moss byområde og Halden kommune 


Kartlegging 


Den første arbeidsfasen besto i å kartlegge dagens situasjon og fremtidig situasjon med hensyn 


til bosetting, transportbehov, arealbruk/arbeids- og målpunktlokalisering, pendling, 


kollektivbruk, planer for infrastrukturtiltak mv. Kartleggingsfasen er en viktig del av arbeidet, 


og danner grunnlag for vurdering av de endringer som vi mener er nødvendige for å utvikle et 


mer kundeorientert og fremtidsrettet kollektivtilbud. 


Resultatene fra de ulike kartleggingene er sammenstilt for å synliggjøre reisebehovet, hvor 


reisestrømmene går og hvordan dagens kollektivtilbud treffer markedet. Deretter danner 


resultatene grunnlag for videre analyser og arbeid med utviklingen av konkrete løsningsforslag 


for kollektivtilbudet. 


Medvirkning 


Medvirkning har vært en viktig del av oppgaven. Det har vært holdt jevnlige møter med 


oppdragsgiver. I tillegg er arbeidet forankret gjennom møter og workshops med 


representanter fra de ulike delområdene. Følgende større møter har blitt gjennomført: 


 Møte kollektivgruppen i Moss byområde 


 Verksted for Moss byområde 


 Møte med represetanter for kommunene i Indre Østfold 


 Møte med Halden/Aremark 
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I disse møtene har vi presentert data og analyser fra kartleggingsfasen, for å danne en felles 


forståelse av dagens situasjon. Videre er mål og muligheter, samt ønsker for et fremtidig 


kollektivtilbud blitt diskutert. På møtene har representanter for kollektivmyndighetene, 


kommunene, politikere samt andre interessenter deltatt. 


Befolkningen har blitt involvert gjennom to spørreundersøkelser som omhandlet kollektivbruk 


generelt, vurdering av dagens kollektivtilbud, samt ønsker om endringer og forbedringer. Den 


ene undersøkelsen ble gjennomført blant et tilfeldig utvalg av befolkningen, mens den andre 


undersøkelsen var åpen for alle (link til undersøkelsen lå på ØKTs hjemmesider). Befolkningen 


ble rekruttert ved utsendelse av brev, mens den åpne undersøkelsen ble annonsert gjennom 


ulike medier.  


Data fra undersøkelsene har vært viktige både i kartleggingen av dagens situasjon og ikke 


minst med hensyn til befolkningens vektlegging og vurdering av dagens kollektivtilbud, hva de 


ønsker av et nytt kollektivtilbud m.m.  


Utvikling av tilbudet 


Forslag til nytt tilbud bygger på prinsipper for hvordan man skal utvikle et markedsrettet 


kollektivtilbud gjennom bygging av et rutehierarki. Arbeidet med å komme frem til et forslag til 


nytt rutetilbud har vært en dynamisk prosess, som bygger videre på kartleggingene og 


medvirkningsprosessene der representanter for de ulike delområdene og oppdragsgiver har 


hatt en viktig rolle og kommet med gode innspill underveis. 


Modellverktøy – data og metoder 


Det er benyttet flere ulike datakilder i kartleggingsfasen, ettersom ulike datakilder kan gi ulike 


svar. En kombinasjon av ulike datakilder og transportmodellanalyser gir et godt 


beslutningsgrunnlag. Ved å benytte både passasjerstatistikk fra ØKT og data om reiseomfang 


og transportmiddelbruk fra de regionale transportmodellene (RTM), samt data fra nasjonal 


RVU 2013/14 og de gjennomførte befolkningsundersøkelsene, har vi fått et godt bilde av 


dagens situasjon. På denne måten er det også mulig å få de ulike datakildene kontrollert mot 


hverandre. I tillegg til disse datakildene, er ulike SSB-data benyttet, som pendlerdata, 


bosettings- og arbeidsplassdata, økonomidata mv. 
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2 Beskrivelse av analyseområdet 


2.1 Befolkning 


I 2016 bodde det til sammen drøyt 390.000 personer i Østfold. Nesten halvparten av 


befolkningen bor i Nedre Glomma, drøyt 46 prosent. 14 prosent bor i Moss byområde (Moss 


kommune og nordvestre deler av Rygge) og 10 prosent i Halden. 70 prosent bor dermed i de 


tre største byområdene, mens 30 prosent bor i de resterende kommunene i Østfold. Av disse 


bor ca. 1/3 i de to kommunene Eidsberg og Askim, hvorav hovedtyngden av innbyggerne bor i 


Askim sentrum og Mysen. I Askim bor mellom 80 og 90 prosent av kommunes innbyggere (15-


16.000) i byområdet. 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


Figur 2.1: 
Befolkningsandel i de 
ulike kommunene i 
Østfold. Datakilde SSB 
Befolkning i 2016 
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Tabell 2.1: Bosatte i 2016 og 2040. Kilde SSB. 


Kommune 2016 
Bosatte 


2040 
Hovedalternativet 


Vekst Vest% fra 
2016-2040 


Halden 30544 36800 6256 20 % 


Moss 32182 40600 8418 26 % 


Sarpsborg 54678 64700 10022 18 % 


Fredrikstad 78967 97200 18233 23 % 


Hvaler 4511 4900 389 9 % 


Aremark 1404 1300 -104 -7 % 


Marker 3610 3700 90 2 % 


Rømskog 672 700 28 4 % 


Trøgstad 5343 6200 857 16 % 


Spydeberg 5736 7500 1764 31 % 


Askim 15615 19300 3685 24 % 


Eidsberg 11396 14200 2804 25 % 


Skiptvet 3742 4800 1058 28 % 


Rakkestad 8084 9300 1216 15 % 


Råde 7357 8900 1543 21 % 


Rygge 15458 18300 2842 18 % 


Våler 5186 8300 3114 60 % 


Hobøl 5382 7500 2118 39 % 


Østfold fylke 289867 354200 64333 22 % 


 


I følge SSBs befolkningsprognoser vil Østfold fylke ha ca. 64.000 flere innbyggere i 2040 enn i 


2016, en økning på 22 prosent. 44 prosent av økningen vil komme i Nedre Glomma, som vil ha 


en befolkningsvekst på 21 prosent. Prosentvis vil Moss ha en sterkere befolkningsvekst med 26 


prosent, som gir ca. 8.400 flere innbyggere i 2040. Askim og Eidsberg vil ha om lag samme 


vekst som Moss, og får til sammen ca. 6.500 flere innbyggere i 2040. Kommunene med 


forventning om prosentvis størst vekst er Våler (60 prosent), Hobøl (39 prosent), Spydeberg 


(31 prosent) og Skiptvet (28 prosent). Dette er kommuner som sammen med Moss ligger i 


pendlingsavstand til de store arbeidsmarkedene i Oslo og Akershus.  


Marker og Rømskog i Indre Østfold, samt Hvaler vil ha liten endring i befolkningen, og i 


Aremark viser prognosene en befolkningsnedgang.  Resterende kommuner vil ha en 


befolkningsvekst på 15-20 prosent. 


Nesten 9 av 10 av innbyggerne i Østfold bor i byer og tettsteder 


Både i byområdene og i kommunene ellers bor størsteparten av befolkningen i tettsteder, til 


sammen 86 prosent av Østfolds befolkning. I Sarpsborg/Fredrikstad bor 92 prosent av 


befolkning i et tettbygd område (etter SSBs definisjon av tettsted). Moss har den høyeste 


andelen, hvor hele 98 prosent av befolkningen bor i tettstedet. I Halden, som har et større 


omland, bor 87 prosent i tettstedet. Av de øvrige kommunene i Østfold er det Askim som har 


den høyeste andel som bor i kommunes by/tettsted med 90 prosent. Eidsberg er vesentlig mer 


spredtbygd, her bor 69 prosent i tettsteder (i hovedsak i Mysen). 
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Kommunene med størst andel spredt bosetting er Rømskog, som ikke har noen definert 


tettsted og Aremark med 75 prosent av befolkningen utenfor tettsted. Også Skiptvet har 


relativt spredt bosetting med 55 prosent som bor spredt. På Hvaler bor 59 prosent i tettsteder. 


I resterende kommuner i Østfold er andelen mellom 50 og 76 prosent. 


Tilsammen bor 14 prosent av befolkningen i Østfold utenfor byer/tettsteder (ca. 41.000), og 


hele 27 prosent av disse bor i Sarpsborg/Fredrikstad kommuner, drøyt 11.000 personer. Ca. 


30.000 personer bor utenfor tettsteder/byer i de resterende kommunene i Østfold. Dette 


utgjør 11 prosent av Østfolds befolkning. 


 


Figur 2.2: Befolkningstetthet i Østfold pr. 2016. Datakilde SSB 
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Arbeidsplasser  


Arbeidsplassene i Østfold er stort sett lokalisert innenfor byene/tettstedene. De største 


unntakene er sykehuset på Kalnes og arbeidsplasskonsentrasjonen vest for Halden sentrum 


langs RV. 21 ved Isebakke. 


 


Figur 2.3: Arbeidsplasskonsentrasjon i Østfold pr. 2016. Datakilde SSB. 
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2.2 Pendling 


Østfold har et underskudd på arbeidsplasser. Arbeidsplassdekningen ligger på 88 prosent. Den 


eneste kommunene i Østfold som har arbeidsplassoverskudd er Sarpsborg, noe som skyldes 


sykehuset på Kalnes. 


Figur 2.4: Arbeidsplassdekning i kommunene i Østfold - Arbeidsplasser i den enkelte kommune delt på 


antall sysselsatte bosatt i den samme kommunen. Datakilde Statistikkbanken SSB 


 


I fylket som helhet pendler nesten halvparten av de sysselsatte. Pendlingsandelen er lavest i 


Halden med 27 prosent, og høyest i Hobøl med hele 79 prosent. 


 


Figur 2.5: Andel av sysselsatte i kommunene i Østfold som pendler. Datakilde Statistikkbanken SSB 
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Selv om det er en stor andel av de yrkesaktive som pendler fra enkelte kommuner i Østfold, er 


nødvendigvis ikke det reelle antallet pendlere så høyt, da det er relativt få bosatte i mange av 


disse kommunene. For eksempel er det kun 336 yrkesaktive personer i Rømskog og 663 i 


Aremark. Det vil si at det er 172 personer som pendler fra Rømskog og 391 personer fra 


Aremark. Til sammenlikning er det 3.630 personer som pendler fra Halden som har den laveste 


pendlingsandelen av alle kommunene i fylket. 


Figur 2.6: Antall sysselsatte og antall pendlere i kommunene i Østfold. Datakilde Statistikkbanken SSB 


 


Selv om arbeidsplassdekningen i Moss er høy har kommunen samtidig en stor utpendling. Det 


betyr at kommunen også har stor innpendling. De største pendlingstømmene i Moss går til og 


fra Rygge kommune, hvor deler av kommunen er en naturlig del av Moss byområde. Fra Moss 


er det også mange som pendler til Oslo, mens det er relativt få som pendler den andre veien.  


Innpendlingen til Moss kommer fra øvrige kommuner i Mosseregionen, samt fra Nedre 


Glomma. 
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I Moss kommune er det noen områder som har større andel pendlere enn andre. I Kambo og 


området rundet er det 16 prosent av de bosatte som pendler. Deretter følger Jeløya hvor 8- 9 


prosent av befolkningen pendler. Lavest andel pendlere finner vi på Øreåsen og området rundt 


Rygge Storsenter. 


 


Figur 2.7. Andel Oslopendlere pr. bosatt i den enkelte sone. Til sammen 2600 Oslopendlere inngår i 
beregningsgrunnlaget (kilde Arbeidsgiver-arbeidstakerregisteret for 2015, levert av Statens vegvesen).  
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2.3 Planer for videre arealutvikling – og betydningen for 


kollektivtransport 


Utbyggingsplaner i Moss 


Sjøhagen nord, Kambo 


I gjeldende kommuneplan for Moss (2011-2022) er det satt av et område på ca. 226 dekar til 


boligformål drøyt 700 meter nord for Kambo stasjon – Sjøhagen nord.  Foreløpige anslag fra 


forslagsstiller tilsier at det kan bli plass til ca. 500 boliger her. Ved god planlegging vil alle 


boligene i planområdet kunne ligge i 


gangavstand fra en eller to holdeplasser i 


Breivikveien, som vil være en naturlig trasé 


for både å betjene dagens bebyggelse i 


Sjøhagen og fremtidige boliger i Sjøhagen 


nord. Utbyggingen er i seg selv ikke stor nok 


til å gi grunnlag for et egen rute til Moss 


sentrum, men området kan kobles på Ruters 


rute mellom Sonsveien og Moss sentrum, via 


Kambo, dersom denne ruten flyttes fra 


Sjøhagen til Breivikveien/Osloveien. 


Bussbetjening av Kambo og Sjøhagen er 


nærmere beskrevet i kapittel 6.4.  


 
Figur 2.8. Sjøhagen nord - område avsatt til fremtidig boligbygging nord for Kambo stasjon. Kilde 
Kommuneplan for Moss 2011-2022. 


 


Høyden/Varnaveien/Vingparken 


Høyden/Varnaveien/Vingparken er et 


større transformasjonsområde sør for 


Moss sentrum, beliggende mellom Melløs 


stadion og kommunegrensen mot Rygge. 


Transformasjonsområdet ligger langs flere 


viktige kollektivakser inn mot Moss 


sentrum. En bymessig utvikling av dette 


området, med flere boliger og 


arbeidsplasser og høyere tetthet enn i 


dag, vil kunne bidra til økt kollektivbruk. 


Muligheter for bussbetjening av 


Høyden/Varnaveien/Vingparken er 


nærmere beskrevet i kapittel 6.4.  


Figur 2.9. Høyden/Varnaveien/Vingparken – område avsatt til transformasjon sør for Moss sentrum. 


Kilde Kommuneplan for Moss 2011-2022. 
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Utbyggingsplaner i Halden 


Planlagte nye boligområder i Halden ligger alle i utkanten av dagens bebyggelse, og uten 


tilknytning til hovedvegnettet, med unntak for område B15 langs Øbergveien. Utbygging av 


disse områdene vil således i liten grad bidra til økt kundegrunnlag for kollektivtransporten. Det 


vil samtidig være kostbart å kunne tilby et attraktivt kollektivtilbud for de planlagte 


utbyggingsområdene da disse i seg selv ikke er store nok til å gi grunnlag for egne ruter. Det 


samme gjelder videre utbygging på Hov (Hovsfjellet), sør i kommunen, hvor det er planlagt for 


50-100 boliger i et område som bare delvis er bebygd i dag.  


 


Figur 2.10. Utsnitt av kommeplanens arealdel for Halden 2011-2023. Nye boligområder i gult. Hovsfjellet 
ligger helt sør (i oransje) 
 


Haldens kommuneplan omtaler ikke behov for et utbyggingsmønster som kan bygge opp om 


kollektivtransport, sykkel og gange, gjennom fortetting, transformasjon og lignende 


arealeffektiv utbygging - et utbyggingsmønster som også vil kunne bidra til å redusere 


helseutfordringene befolkningen i kommunen har. I planen vises det til at kollektivtransport 


ikke er kommunens ansvar, samtidig som at det vises til behov for hyppigere avganger, kortere 


reisetid og bedre rutenett for blant annet å nå mål om lokal og regional klimapolitikk. 


Arealplanlegging og et areal- og transporteffektivt utbyggingsmønster er kommunens viktigste 
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verktøy for å bidra til dette. Noe som dessverre ikke gjenspeiles i kommuneplanen, verken i 


samfunnsdelen eller i arealplankartet.  


Utbyggingsplaner i Askim 


Boligbebyggelsen i Askim er konsentrert til to delområder, det sentrale tettstedet og 


Ihlen/Rom/Tovengen. De største nye boligfeltene i kommunen ligger i Ihlen/Rom/Tovengen,  


3-4 km vest for sentrum. Utbygging av disse områdene vil kreve kollektivbetjening inn mot 


sentrum, men utbyggingen alene er sannsynligvis ikke stor nok til å gi grunnlag for et eget 


kollektivtilbud innenfor normal kostnadsdekning. Avstanden fra Askim tilsier i størrelsesorden 


1500 bosatte for å kunne ha en kostnadsdekning på 40 prosent (gjennomsnitt for hele Norge) 


for et kollektivtilbud med avgang hver time på dagtid. Nye boliger på Løken, sørøst for 


sentrum, vil ligge i gang-sykkelavstand fra sentrum. 


 


Figur 2.11. Utsnitt av kommuneplan for Askim 2008-2019.  


Utbyggingsplaner i øvrige deler av Østfold 


Det er ingen større planlagte utbygginger i øvrige deler av fylket som vil kunne påvirke 


utvikling av kollektivtilbudet i Østfold i nevneverdig grad. Planlagte nye utbyggingsområder i 


øvrige kommuner ligger enten i tilknytning til, og dermed i gangavstand til de enkelte 


kommunesentre, eller områdene er for små til at det kan legges til rette for egne 


kollektivtilbud.  
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2.4 Planer for infrastrukturtiltak 


InterCity – nytt dobbeltspor og ny jernbanestasjon i Moss 


Bane NOR skal bygge ca. 10 km dobbeltspor for jernbane i ny trasé gjennom Moss. I tillegg skal 


det bygges en ny jernbanestasjon, som flyttes noe lengre sør enn dagens lokalisering. Planlagt 


byggestart er 2019. De første togene skal etter planen gå i 2024, og prosjektet er planlagt å stå 


ferdig i 2025.  


Nye Moss stasjon bygges slik at det i fremtiden blir mulig med fire avganger per time hver vei 


for både lokaltog og InterCity-tog. Reisetiden til Oslo blir omtrent 30 minutter for de raskeste 


togene, og det nye dobbeltsporet inngår i utbyggingen av InterCity-strekningene på Østlandet. 


Utbyggingen medfører transformasjon i stasjonsområdet, med ny bymessig bebyggelse og nytt 


vegsystem.  


Det nye togtilbudet ventes å bidra til økt tilflytting til Moss, og derigjennom medføre en økning 


i arbeidspendling og andre reiseformål i retning Oslo. God bussbetjening av den nye stasjonen 


er kritisk for at disse reisene skal kunne gjennomføres på en effektiv måte, uten å bidra til økt 


bilbruk i Moss. Samtidig må det legges til rette for god bussbetjening av sentrum og området 


rundt bussterminalen, som fortsatt vil være det viktigste målpunktet for kollektivtransport i 


Moss.  


 


Figur 2.12. Ny Moss stasjon. Kilde Østfoldbanen VL Sandbukta-Moss-Såstad. Områdereguleringsplan, 
planbeskrivelse. Bane NOR 12.09.2016 
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Konseptvalgutredning for hovedvegsystemet i Moss 


Statens vegvesen har på oppdrag fra Samferdselsdepartementet utarbeidet en 


konseptvalgutredning (KVU) for hovedvegsystemet i Moss og Rygge kommuner. KVU’en har 


vært igjennom ekstern kvalitetssikring og ble godkjent av Regjeringen i januar 2015. 


Hovedvegsystemet i Moss og Rygge skal utvikles med utgangspunkt i konseptet vist i Figur 


2.13. 


Tiltakene med størst konsekvens for planlegging av nytt kollektivtilbud i Moss er:  


 Omlegging av Rv. 19 (2 og 3) 


 Kollektivfelt Gimleveien-Blinken, på Jeløya og over Kanalen (2) 


 Kollektivgate Fjordveien (3) 


 Kollektivfelt langs Fv. 118 mellom Melløsveien og Kremmerhuset (4) 


 Ny kollektivtrasé Skredderveien-Peer Gynts vei, på Skredderåsen (10) 


 


Figur 2.13. Anbefalt konsept KVU for hovedvegsystemet i Moss.  Kilde KVU for hovedvegsystemet i Moss, 
Statens vegvesen 2012.  


 


Øvrige deler av fylket 


Vi har ikke registrert andre infrastrukturtiltak av større grad utover de omtalte i Moss, som vil 


påvirke planlegging av kollektivtilbudet i Østfold utenom Nedre Glomma-regionen.  
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3 Reisebehov og transportstrømmer 


3.1 Daglige reiser 


Det gjennomføres om lag 1 million daglige reiser med start- eller endepunkt i Østfold1.  


91 prosent av disse reisene både starter og ender i Østfold. 9 prosent har start- eller 


endepunkt utenfor fylket. Av alle reiser i Østfold går 41 prosent internt i Nedre 


Glommaregionen. 9 prosent går internt i Halden og 11 prosent internt i Moss byområde. 20 


prosent av reisene foregår enten i, eller mellom de resterende kommune i Østfold.  


  


Figur 3.1: Fordeling av drøyt 1 million daglige reiser i Østfold, basert på beregning i regional 
transportmodell (Datakilde RTM) 


Nedre Glommaregionen tiltrekker seg reiser fra hele fylket, men omfanget av reiser mellom 


Nedre Glommaregionen og øvrige deler av fylket utgjør allikevel bare 7 prosent av 


reiseomfanget i Østfold – hvorav 1 prosent går mellom Moss og Nedre Glomma, 2 prosent 


mellom Halden og Nedre Glomma og 4 prosent mellom Nedre Glomma og øvrige deler av 


Østfold.  


                                                           
1 Referanse: årsdøgntrafikk (ÅDT) beregnet i regional transportmodell (RTM)  
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3 prosent av reisene i Østfold går mellom Moss og øvrige kommuner i fylket (utenom Nedre 


Glomma og Halden), mens det er få reiser mellom Moss og Halden (under 1 prosent av reisene 


i Østfold).   


Figur 3.2 viser at den største reiseaktiviteten foregår internt i de enkelte kommunene og 


delområdene av fylket, men det er forskjeller mellom kommunene. 


 
Figur 3.2: Andel kommuneinterne reiser i Østfold, basert på data fra RTM.  


Halden er den kommunen med størst andel interne reiser. Halden har også den laveste 


pendlingsandelen i Østfold. Nabokommunen Aremark har også relativt høy andel internreiser 


med 69 prosent, til tross for en høy pendlingsandel på 61 prosent. En stor andel av de 
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yrkesaktive bosatte her reiser med andre ord ut av kommunen for å jobbe, men foretar de 


fleste andre reiser internt i kommune. 


Også i Moss byområde er andelen interne reiser relativt høyt, med 76 prosent, til tross for at 


det er en ganske stor andel som arbeidspendler både fra og til dette området. Det betyr at for 


andre typer reiser er området «selvforsynt». 


Kommunene rundt Moss og på grensen mot Akershus; det vil si Rygge, Råde, Våler og Hobøl, 


har den laveste andelen interne reiser. I disse kommunene foregår under halvparten av 


reisene internt i kommunen. Disse kommune har også en høy arbeidspendling, fra 65 prosent i 


Rygge (de delene som ikke tilhører Moss byområde) til 79 prosent i Hobøl. I disse kommunene 


generes det også en god del reiser utenom arbeidsreiser, som går til andre kommuner. Mange 


av disse går nok til Moss, som er byen for kommunene i denne regionen.  


I Askim, som har en relativt stor del av befolkingen i Indre Østfold, er andelen 


kommuneinterne reiser på nivå med Moss og Nedre Glomma. Rakkestad har også en stor 


andel interne reiser, og samtidig lavere arbeidspendling enn de fleste andre kommuner i Indre 


Østfold. I Eidsberg, som er mer spredtbygd enn Askim, er andelen interne reiser noe lavere 


enn i Askim. 


I kommunene rundt Askim – det vil si Spydeberg, Skiptvet og Trøgstad – ligger andelen reiser 


som starter eller ender utenfor kommune på rundt 40 prosent. Disse kommunene har også en 


høy arbeidspendling, som ligger på mellom 60 og 70 prosent. 


I Rømskog pendler ca. 50 prosent av de yrkesaktive, mens for andre reiser går disse stort sett 


internt i kommunen. 


Hvaler har en arbeidspendling på 59 prosent, mens også her er internreiseandelen på nivå med 


Nedre Glomma, noe som kan tyde på at andre typer reiser i stor grad foretas internt i 


kommunen. 


3.2 Reisestrømmer 


Moss 


Reiseomfanget i Moss byområde (Moss kommune og nordvestre del av Rygge) utgjør drøyt 


130 000 daglige reiser, hvorav 76 prosent foregår innenfor byområdet (99 000 reiser).  


4 prosent av reisene starter eller ender i Nedre Glomma (5000 reiser), mens 12 prosent går 


til/fra øvrige kommuner i Østfold (15-16 000 reiser). 3 prosent av reisene går til Oslo og 5 


prosent til Vestby/Ås, henholdsvis 4000 og 6500 reiser.  


Moss sentrum tiltrekker seg reiser fra hele Mosseregionen, men særlig søndre del av 


byområdet mellom sentrum og Melløs/Høyden, samt fra Jeløya, figur 3.3.  


Mange av de sentrumsrettede reisene er korte, og kan foretas til fots eller med sykkel.  
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Figur 3.3. Reiser til Moss sentrum fra øvrige deler av Moss byområde. Sentrum tiltrekker seg reiser fra 
hele Mosseregionen, men særlig fra søndre del av sentrumsområdet og Jeløya. Mange av disse reisene er 
relativt korte, og kan foretas til fots eller med sykkel (1-3 km).    
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Høyden/Varnavegen, med blant annet Rygge Storsenter, tiltrekker seg reiser fra hele regionen, 


men reiseomfanget er vesentlig lavere enn for reiser til sentrum. Øvrige deler av byområdet 


tiltrekker seg relativt få reiser utenom hjemreiser. Sykehusområdet, Solgård og Mosseporten 


fremkommer med noe reiseattrahering i Figur 3.4, men det skyldes i første rekke få bosatte i 


disse sonene, så det faktiske reiseomfanget er lavt. 


Reiseetterspørselen i Moss er størst for strekningene Melløs/Høyden-Øre-Sentrum, Jeløya-


Sentrum, og Skredderåsen-Mosseskogen-Sentrum.  


 


Figur 3.4. Reiseattrahering på sonenivå for Moss byområde. Røde og oransje soner tiltrekker seg reiser 
ved å ha flere til-reiser enn hjemreiser, som blant annet starter i de grønne områdene. 
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Halden 


Reiseomfanget i Halden utgjør drøyt 95 000 daglige reiser, hvorav 85 prosent foregår internt i 


kommunen. Halden har den høyeste andelen kommuneinterne reiser i Østfold, og den laveste 


andelen reiser til Oslo/Akershus. 7 prosent av reisene ut av Halden ender i Nedre Glomma-


regionen, 1 prosent går til Aremark/Marker, 1 prosent til Moss, 1 prosent til øvrige kommuner 


i Østfold, og 6 prosent går ut av fylket.  


35 prosent av reiseomfanget i Halden starter eller ender i sentrum (33 000 reiser). 41 prosent 


av disse foregår innenfor sentrumssonen, og er relativt korte reiser som kan foretas til fots 


eller med sykkel.  Sentrum tiltrekker seg reiser fra hele kommunen, mens det er relativt få 


reiser mellom øvrige soner i kommunen. Det er størst andel reiser ut av kommunen fra sonene 


vest for sentrum.  


For Halden er reisetterspørselen størst for strekningene Tistedalen-Sentrum og Brødløs-


Sentrum.  


 


Figur 3.5. Reiseomfang for Halden sentrum. Sentrum tiltrekker seg reiser fra hele kommunen.  
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Indre Østfold 


Reiseomfanget i Indre Østfold utgjør drøyt 200 000 daglige reiser, hvorav drøyt 30 prosent 


foregår internt i Askim og Eidsberg. Askim sentrum er det sentrale reisemålet i Indre Østfold, 


og sonen tiltrekker seg reiser fra alle de øvrige kommunene i regionen. 65 prosent av reisene 


som omfatter Askim sentrum går internt i sentrumssonen. Disse reisene er relativt korte, og en 


stor andel av disse kan gjennomføres til fots eller med sykkel. Det er få reiser til øvrige deler av 


Askim. 


  


Figur 3.6. Reiseomfang for Askim sentrum, basert på ÅDT-tall fra RTM 
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 Mysen tiltrekker seg særlig reiser fra øvrige deler av Eidsberg, samt fra Askim sentrum, 


Trøgstad og Rakkestad.  


 Reiser ut av Trøgstad går i all vesentlig grad til Eidsberg og Askim. 5 prosent av reisene 


går ut av fylket. 


 I Hobøl er nesten halvparten av reisene kommuneinterne. 18 prosent går til 


Spydeberg, 17 prosent går vestover i retning Ås/Vestby/Oslo og 7 prosent til Askim. 


 I Spydeberg er drøyt halvparten av reisene kommuneinterne. Reisene ut av Spydeberg 


ender i Hobøl og Askim.  


 Våler har en av de laveste andelene internreiser av kommunene i Østfold (41 prosent) 


Reiser ut av Våler er rettet mot Moss (28 prosent), og få reiser går i retning Indre 


Østfold og Nedre Glommaregionen.  


 Skiptvet har 57 prosent internreiser. Reiser ut av Skiptvet går stort sett til Askim (16 


prosent) og i noe grad til Sarpsborg (5 prosent).  


For Indre Østfold er reiseetterspørselen størst mellom Askim og Eidsberg/Mysen. Det er også 


en viss reiseetterspørsel for strekningene Trøgstad-Mysen-(Askim), Skiptvet-Askim, Mysen-


Rakkestad, Rakkestad-Sarpsborg og Våler-Moss.  


 


Figur 3.7 viser reisestrømmene i 


korridoren Askim – Mysen via 


hhv. Skiptvet og Rakkestad til 


Nedre Glomma, det vil si i 


nedslagsfeltet for Østfoldringen. 


Figuren viser tydelig at de 


tyngste strømmene for alle 


reiser uavhengig av 


transportmiddel, går mellom 


Askim og Mysen og deretter 


langs østre del av Østfoldringen 


gjennom Rakkestad og til 


Sarpsborg. På vestre del av 


ringen i Skiptvet er reisebehovet 


størst mellom Askim og 


Rakkestad. Det er begrenset 


reiseetterspørsel mellom 


Askim/Rakkestad og til Nedre 


Glomma. 


 


 


Figur 3.7. Reisestrømmer/reisebehovet i korridoren mellom Askim og Mysen og Nedre Glomma 
(Datakilde RTM) 
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4 Kollektivtilbudet, bruken og ønskene 


4.1 Dagens bruk av kollektivtilbudet i Østfold 


I forhold til sammenliknbare fylker har Østfold et lavt antall kollektivreiser per innbygger. Det 


har vært en negativ trend i antall kollektivreiser per innbygger fra rundt 28 kollektivreiser per 


innbygger i 2005 til ca. 25 kollektivreiser per innbygger i 2015. Dette samsvarer imidlertid med 


utviklingen i andre sammenlignbare fylker, med unntak av Vestfold som har hatt en positiv 


utviklingstrend siden 2008. 


  


Figur 4.1: Figuren til venstre: Påstigninger i kollektivtransport per innbygger i Østfold sammenliknet med 
andre fylker. Figuren til høyre: Påstigninger per innbygger og vognkilometer per innbygger i Nedre 
Glomma. Kilde: SSB. 


Totalt viser statistikken fra ØKT nesten 8 millioner påstigninger i Østfold i 2016. Av disse er 27 


prosent påstigninger med skolekort. Halvparten av alle påstigninger er reiser på ordinære ruter 


i Nedre Glomma. Glommaringen er den desidert tyngste ruten i Østfold med 1,5 millioner 


påstigninger i 2016, nesten like mange påstigninger som ordinære ruter i Moss og omegn, 


Halden og omegn, og ordinære ruter i Indre Østfold til sammen.  


5 prosent av påstigningene på de ordinære rutene i Østfold skjer i Halden og omegn, det vil si 


at bruken er lav i forhold til befolkningsandelen som er på 10 prosent. 10 prosent av 


påstigningene på ordinære ruter skjer i Moss og omegn – som er på nivå med 


befolkningsandelen. 


5 prosent av påstigningene på ordinære ruter skjer i Indre Østfold, som har drøyt 25 prosent av 


befolkningsmengden i fylket. Bruken av det er ordinære busstilbudet i Indre Østfold er således 


svært lav sett i forhold til befolkningsandelen. 
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De rene skolerutene i fylket, det vil si de rutene som ikke er listet opp i rutetabeller på ØKTs 


nettsider, står for 14 prosent av påstigningene. 


 


Figur 4.2: Påstigninger i Østfold etter rutetype og område.  


Befolkningens tilgang til transportressurser og transportmiddelbruk 


Data fra RVU 2013/14 gir oss mulighet til å si noe om befolkningen i Østfold sin tilgang til 


transportressurser og deres reisevaner, og å sammenligne dette mot andre fylker i Norge. 


Antall respondenter i Østfold er relativt lavt, noe som gjør at vi ikke har mulighet til å analysere 


dataene på kommunenivå. Det er kun i Nedre Glomma det har vært mulig å se på mindre 


geografiske enheter. Resultatene vises derfor på fylkesnivå, og er sammenlignet med landet 


som helhet. 


God tilgang til bil 


Resultatene fra RVU 2013/14 viser at førerkortandelen blant bosatte i Østfold er høy, 92 


prosent av bosatte over 18 år har førerkort. 92 prosent av bosatte i Østfold har god tilgang til 


bil. Det er få som bor i en husstand uten bil, kun 7 prosent mot 12 prosent på landsbasis.  


Mange har dårlig tilgang til kollektivtransport 


65 prosent har under 500 meter til nærmeste holdeplass, noe som er 9 prosentpoeng høyere 


enn landsgjennomsnittet. Det er generelt en lavere frekvens på kollektivtilbudet i Østfold enn 


landsgjennomsnittet. I Østfold som helhet er det 32 prosent som vet at de har et tilbud som 


går flere ganger i timen, mens tilsvarende for landet er 50 prosent. I tillegg er det flere, hele 1 


av 4, som ikke vet hvor ofte det går buss fra den holdeplassen de sier de kan benytte. Vi vet 


ikke om dette er fordi tilbudet er dårlig eller om de ikke bryr seg fordi de ikke benytter 


tilbudet.  
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Figur 4.3: Avgangsfrekvens fra holdeplass det kan være aktuelt å benytte. Kilde RVU 2013/14 


 


God tilgang på gratis parkering hos arbeidsgiver. 


85 prosent av de yrkesaktive oppgir at de har gratis parkering på arbeidsplassen. Dette er 


høyere enn landsgjennomsnittet. Det er meget får som må betale for parkering ved 


arbeidsplassen. 


Lav kollektivandel og lav gangandel 


Kollektivandelen er på 5 prosent i Østfold som helhet, noe som er vesentlig lavere 


landsgjennomsnittet på 9 prosent.  Også gangandelen er lav sammenlignet med 


landsgjennomsnittet, og utgjør kun 15 prosent av alle reiser. Bilandelen er på 64 prosent, mot 


landsgjennomsnittet som er på 55 prosent. Kollektivandelen i Østfold er høyest på reiser til 


Oslo og Akershus. 


 


  
Figur 4.4: Transportmiddelfordeling. Kilde RVU 2013/14 


Kollektivtransport brukes i all hovedsak til arbeidsreiser og skolereiser og lite på reiser til andre 


formål. Samtidig som andelen kollektivreiser er høy på skolereiser utgjør disse likevel en liten 


del av alle reiser som foretas i fylket. Skolereisene utgjør ca. 4 prosent av alle reiser i Østfold.  
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Hvem er kollektivtrafikantene i Østfold? 


Hvor ofte befolkningen reiser kollektivt i dag sier noe om markedsgrunnlaget og potensialet for 


å øke kollektivbruken. Den gruppen som er enklest å få til å reise mer med kollektivtransport 


ved forbedringer i tilbudet, er de som reiser kollektivt en gang i blant i dag. Denne gruppen er 


dessverre liten i Østfold. 


 


  
Figur 4.5: Hvor ofte  befolkningen i Nedre Glomma/Moss og i resten av Østfold med bil og 
kollektivtransport. Datakilde: Medvirkningsundersøkelse blant befolkningen i Østfold.2017. 


 


I Moss og Nedre Glomma reiser 65 prosent sjelden eller aldri med kollektivtransport. I de 


resterende delene av Østfold er denne andelen på 75 prosent. Det vil si at det kun er 25 


prosent av befolkningen vi kan definere som kollektivtrafikanter ved at de reiser kollektivt en 


gang i måneden eller oftere. Blant dagens kollektivtrafikanter er det en relativt stor andel faste 


brukere. Det vil si at det blant befolkningen i Østfold er få i gruppen vi kan kalle av-og-til-


brukere, og som er lettere å påvirke enn de som sjelden eller aldri reiser kollektivt i dag. Det er 


dermed en relativt stor utfordring å få flere til å reise kollektivt i Østfold. Det er viktig å utvikle 


tilbudet slik at det treffer reisebehovet, og at det  oppleves som attraktivt nok til at flere vil 


velge å reise kollektivt oftere. 
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Bilen dekker reisebehovet best  


Som svar på årsaker til å velge bil fremfor 


kollektivtransport nevnes bilens mange fordeler, 


som blant annet at man med bil kan reise når 


man vil, i motsetning til kollektivtransport som 


ikke går når man ønsker eller er klar for å reise, 


samt andre forhold som dekker reisebehovet 


bedre. I områder med lavt befolkningsgrunnlag 


for kollektivtransport, der det ikke kan tilbys 


flere ulike ruter eller høy frekvens, kan en heller 


ikke dekke alle reisebehov like godt.  


 


Figur 4.6: Årsaker til å reise sjelden kollektivt. 
Medvirkningsundersøkelse blant befolkningen i 
Østfold.2017 


 


De som reiser kollektivt gjør det fordi det er ulemper ved å bruke bil 


Blant de som har valget mellom å kjøre bil selv eller reise kollektivt, er hovedårsaken til valg av 


kollektivtransport ulike ulemper ved å benytte bilen. Dette er gjerne forbundet med kostnader 


ved å bruke bil, parkeringsvansker, køer mv., i tillegg til at husstandens bil ikke var tilgjengelig.  


Befolkningens ønsker 


Det er generelt lav tilfredshet med kollektivtilbudet i Østfold. I Moss og Nedre Glomma er 24 


prosent misfornøyde med tilbudet, mens 56 prosent er fornøyde. Resterende er nøytrale. I 


resterende deler av Østfold er andelen som er fornøyd med tilbudet vesentlig lavere, med bare 


17 prosent, mens andelen misfornøyde er på hele 39 prosent.  


Det østfoldingene er mest misfornøyde med er reisetid, frekvens og informasjon på 


holdeplass/stasjon. I tillegg er det en del som er misfornøyd med prisen. Det er også forskjeller 


i svarene mellom de som i dag benytter kollektivtilbudet og de som vi kan kalle potensielle 


kollektivtrafikanter, det vil si de som sjelden eller aldri reiser kollektivt. De potensielle 


trafikantene er mer kritiske enn de som reiser i kollektivt i dag. 


I den åpne undersøkelsen er svarene vesentlig mer kritiske enn i den rettede 


befolkningsundersøkelsen.  


Selv om alle ønsker både kortere reisetid, høyere frekvens, bedre punktlighet mm., er det noen 


faktorer som er viktigere enn andre.  Vi stilte derfor spørsmål om hvilke faktorer som har mest 


betydning for bruk av kollektivtransport. Ved å se på tilfredshet med de ulike faktorene versus 


hva som har betydning, i en såkalt kvadrantanalyse, kan vi identifiser hvilke faktorer det er 


viktigst å ta tak i først, for å forbedre kollektivtilbudet.  
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Figur 4 . 7 : sammen hengen mellom tilfredshet og vektlegging av ulike tilbudsfaktorer.
Medv i rkningsundersøkelse blant befolkningen i Østfold.2017


Antall avganger og reisetid er de faktorene det er lavest tilfredshet med , og som det vil være


viktigst å gjøre noe med for å øk e kollektivbruken i Østfold. Dette gjelder alle grupper, enten


de er kollektivreisende i dag eller potensielle brukere, og om de bor i Moss/Nedre Glomma


eller i øvrige deler av Østfold . Utenfor de tettest befolkede områdene der markedsgrunnlaget


for å øke frekvensen er lite, vil befolkningens ønsker om høyere frekvens først og fremst måtte


møtes med å gi avganger på de tidspunktene reisebehovet er størst. Det vil si at de avgangene


som tilbys må være tilpasset det markedet man vil prioritere.


Utenfor Moss og Nedre Glomma er også muligheten til å reise direkte en viktig faktor å jobbe


med. I d e delene av fylket hvor det er lav frekvens på kollektiv tilbudet , og korrespondanse n


mellom buss og tog heller ikke er godt nok ivaretatt , er det naturlig at dette er en faktor det er


viktig å ta hensyn til. D e tte betyr ikke at man må opprette flere direkteruter , men man må


jobbe med bedre korrespondanser . Samtidig gjør den generelt lave tilfredsheten med


kollektivtilbudet i seg selv at man må jobbe med alle sider ved t ilbudet.


4.2 Beskrivelse av dagens kollektiv tilbud


Busstilbudet i Østfold består i all hovedsak av linjetrafikk i og mellom byene, og skoleruter og


bestillingstilbud i mer spredtbygde strøk. Utenfor byene er tilbudet primært rettet inn mot


skole - og arbeidsrei ser morgen og ettermiddag. Østfold har også ekspressbusstilbud til Oslo og


Sverige. I tillegg går det to tog linjer gjennom fylket , en mellom kystbyene og en i Indre Østfold.


Tog


Jernbanenettet gjen nom Østfold består av to linj er , Østfoldbanen s Vestre og Øs tre linje . På


Østfoldbanens V estre linje går to ruter L21 Stabekk - Moss og R20 Oslo - Halden - Gøteborg. Den


har følgende stasjoner i Østfold: Kambo, Moss, Rygge, Råde, Fr edrikstad, Sarpsborg og Halden.


Østre linje trafikkeres av L22 Skøyen - Rakkestad og har f ølgende stasjoner i Østfold: Tomter,
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Knapstad, Spydeberg, Askim, Slitu, Mysen, Eidsberg, Heia og Rakkestad. Strekningen Mysen – 


Rakkestad betjenes kun med 3-4 avganger på hverdager i hver retning. 


Moss er endestasjon forL21 lokaltoget Stabekk – Moss. Dette toget har timesavganger, med 


halvtimesfrekvens i begge retninger i morgenrush og fra Oslo i ettermiddagsrush. Dette toget 


stopper også på Kambo, og har et annet stoppmønster inn mot Oslo S enn Østfoldbanen.  


Både R20 og L21 har timesfrekvens i begge retninger på hverdager, og havtimesfrekvens i 


morgenrushet i retning Oslo og i ettermiddagsrushet i retning Østfold.  


Ekspressbuss 


Ekspressbusslinjene er en del av kollektivtilbudet både for arbeids-, studie- og fritidsreiser 


mellom Østfoldbyene og Oslo, samt for lokale og regionale reiser i Østfold. Tilbudet gir 


mulighet for reiser til lokale priser, med lokale kort- og rabattordninger. 


Nettbuss AS har etablert et omfattende ekspressbusstilbud med TIMEkspressen mellom flere 


Østfoldbyer/tettsteder og Oslo. Disse rutene er i tillegg en del av det lokale busstilbudet 


mellom byene og tettstedene underveis, og tjenesten kjøpes inn av ØKT. TIMEkspresstilbudet 


omfatter tre linjer gjennom Østfold til Oslo, Linje 3 fra Sarpsborg via Moss, Linje 6 fra Hvaler 


via Fredrikstad, Råde og Rygge, og Linje 9 fra Mysen til Oslo via Askim. I tillegg kjører Västtrafik 


Grensependelen, som betjener strekningen Halden – Nordby – Strømstad. 


Flybussekspressen F11 betjener strekningen Fredrikstad – Rygge – Høyden – Moss – Vestby – 


Oslo Lufthavn, og er kun for reiser til/fra Gardermoen. 


Regionale ruter  


Det går flere regionale ruter internt i Østfold, kalt «Langruter» i rutetabellene. De fleste 


regionale ruter har avgang morgen og ettermiddag, hvorav mange avganger kun går på 


skoledager (som utgjør 190 dager i året). De ni regionale rutene har ulik karakter:  


 Rute 100 og 400 går mellom de største byene, gjennom hele fylket, binder byene 


sammen og har et visst underveismarked.  


 Rute 473 og 580 gir området rundt Moss et tilbud til sentrum.  


 Rute 316 mellom Fredrikstad og Moss går parallelt med toget. Ruten gir et ekstratilbud 


mellom byene, og betjening av underveismarkedet (Råde-Rygge).  


 Rute 150 er en direkterute fra Halden til sykehuset på Kalnes.  


 Rute 140 gir Ørje og Aremark en forbindelse til Halden for arbeidsreiser og skolereiser, 


men går kun på skoledager.  


 Rute 465 Østfoldringen binder deler av Indre Østfold sammen med Nedre Glomma.  


 Rute 485 binder deler av Indre Østfold sammen med Halden. 


I tillegg til de regionale rutene til ØKT, har også Ruter to bussruter som går inn i Østfold: Rute 


540 fra Vestby stasjon via Son til Moss sentrum, og rute 490/E fra (Oslo via) Lillestrøm til 


Trøgstad. 
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Lokale ruter  


Det er et omfattende nett av lokale ruter i Østfold, i hovedsak i og rundt de største byene og 


tettstedene. I Moss, Halden, Nedre Glomma og til dels i Askim kjøres det bybusser som knytter 


sammen de mest sentrale boligområdene og sentrum. Bybussene kjører som oftest etter fast 


frekvens, som er noe høyere enn på andre lokalruter. I tillegg har alle byene flere lokalruter fra 


omegnsområdene og inn til sentrumskjernen. Disse har lavere frekvens enn bybussene, og er 


stort sett lagt opp etter skolenes start- og sluttider. Med andre ord ser det ut til at det er 


skolereisene som er det utløsende behovet for opprettelsen av disse rutene. 


Skoleruter 


Østfold har om lag 80 skoleruter. Disse rutene kjører kun skoledager (190 dager), og er 


tilpasset skolenes start- og sluttider. Rutene er åpen for alle dersom det er plass. I tillegg til de 


rene skolerutene er det flere lokalruter som er tilpasset skolereiser, og som kun kjører på 


skoledager. 


I Østfold er det lagt opp til egne skoleruter også til mange videregående skoler, og flere steder 


går disse parallelt med de ordinære bussrutene som også går forbi disse skolene. Elever har 


krav på skoleskyss dersom de bor mer enn 2 km (1 klasse), 4 km (2-10 klasse) eller 6 km 


(videregående) unna skolen. Det er ikke et krav om at elevene skal skysses fra dør til dør, eller 


med egen transport. Mange fylker praktiserer skoleskyssen ved at elevene får gratis skyss med 


det ordinære tilbudet, blir plukket opp på bussholdeplass og skysses til nærmeste ordinære 


busstilbud, eller til holdeplass ved skolen dersom det ikke finnes noe tilbud i området. I Østfold 


er det mange skoleruter også i byene, der befolkningen bor tettest og det er et stort ordinært 


rutetilbud.  


Flexx 


Flexx ble etablert i juni 2012 som et overordnet konsept for bestillingstransport, i 


utgangspunktet for områder utenfor byområdene i Østfold. Tilbudene inngår som en del av det 


ordinære kollektivtilbudet, men betjenes av drosje eller minibuss. Det er etablert et 


kjørekontor for å organisere og samordne alle transportoppdrag som Østfold fylkeskommune 


har ansvar for. Reisene bestilles på forhånd.  Flexx består av ulike typer tilbud – som retter seg 


mot ulike deler av markedet. 


 Flexx by er et servicetilbud i Sarpsborg sentrum, med minibuss som har avgang fra 


bussterminalen hver halvtime. Kjører i fast rute. 


 Åpen Flexx er et servicetilbud som kjører fritt fra adresse til adresse innenfor Hvaler, 


Råde og Aremark kommune og Ørje, Mysen og Rakkestad sentrum. Tilbudet er 


tilgjengelig på bestemte tider på dagen.  


 Flexx linje kjører i områder der det ikke er grunnlag for fast rute. Alle som bor inntil 2 


km fra en Flexx–linje, kan bli hentet hjemme (unntatt i sentrum) 


 Flexx natt tilbyr reiser natt til lørdag og søndag for ungdom mellom 16 og 24 år.  
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Ferge 


Fergeforbindelsen Moss – Horten er en del av riksveinettet. Sambandet er Norges største målt 


i antall passasjerer og kjøretøy. Det er Statens vegvesen som har ansvar for 


rammebetingelsene knyttet til driften av sambandet. Fergeforbindelsen er i mindre grad 


relevant som en del av kollektivtilbudet i Østfold. 


Hvalersambandet betjener øyene Søndre og Nordre Sandøy, Herføl og Lauer fra Skjærhalden i 


Hvaler kommune. Sambandet betjener seks anløpssteder fra Skjærhalden og har 18 avganger 


daglig, mandag til lørdag og 12 på søndager. Hollungen AS er operatør for sambandet. Østfold 


kollektivtrafikk er har ansvaret for tilbudet. 


4.3 Moss – beskrivelse og bruk av dagens kollektivtilbud  


Tilbudet i Moss 


Bybussrutene i Moss ble endret i 2015, da det ble innført to metrolinjer som pendler gjennom 


sentrum. Begge linjene har avgang hvert 15. minutt i rushtrafikken og 30. minutt ellers på 


dagen. Metro 1 kjøres som pendellinje mellom Refsnes-Sentrum-Sykehuset-Mosseporten-


Øreåsen, mens Metro 2 kjører som pendellinje mellom Kambo stasjon-Sentrum-Moss stasjon-


Varnaveien-Øreåsen. Det går supplerende ruter til Ekholt, Tronvik/Framnes og Orkerød med 


tilnærmet timesfrekvens på hverdager og med en ekstra avgang om morgenen. I tillegg går det 


lokale linjer med få avganger til blant annet Larkollen, Fuglevik, Saltnes og Nes. 


Bussene har knutepunkt i en kollektivgate i sentrum (Bussterminalen), og ekspressbussene har 


stopp langs rv19. Begge metrobusslinjene og noen lokalbusslinjer betjener jernbanestasjonen. 
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Figur 4.8: Busstilbudet i Moss og området 
rundt Moss by -  med frekvens 


 
Figur 4.9: Rutetraséer for metrobusslinjene i 


Moss 


 


I tillegg til de lokale rutene trafikkeres Moss av flere av de regionale rutene; rute 100, 316, og 


400 som binder Moss sammen med Sarpsborg/Fredrikstad og Halden. Forbindelsen til Moss fra 


deler av Indre Østfold ivaretas av rute 473 og 580, som går mellom Moss og Elvestad-Askim og 


mellom Moss og Våler-Svinndal (se kapittel 4.5). I tillegg til de regionale rutene som binder 


byene i fylket sammen, er toget et viktig transportmiddel både for reiser mellom byene i 


Østfold og ikke minst for reiser til/fra Oslo/Akershus. Moss trafikkeres også av 


ekspressbusslinjen T3 som går mellom Sarpsborg og Oslo langs Rv. 19 og Fv. 119 med stopp 


kun på Nesparken, samt T6 til Hvaler som stopper ved Mosseporten. Nordre del av Moss 


kommune trafikkeres av Ruters rute 540/541 som går fra Moss bussterminal via Kambo og 


Sjøhagen til Sonsveien stasjon. 


Bruken av buss i Moss og omegn/byområdet Moss 


De to metrolinjene står for ca. 80 prosent av alle påstigninger på lokale ruter i Moss byområde, 


med om lag like mange på hver av de to. Andelen skoleelever er lavt på disse to rutene, med 3-


6 prosent av påstigningene. Totalt hadde de to linjene 666.000 påstigninger i 2016, som i snitt 


gir ca.  6.400 påstigninger per uke for hver av rutene.  M1 har 70 avganger på hverdager, 42 på 


lørdager og 9 på søndager. Dette gir til sammen 401 avganger i løpet av en uke, og et snitt på 


16 påstigninger per avgang, fordelt på hele strekningen Refsnes – Sentrum – Sykehuset – 


Mosseporten – Øreåsen. Passasjerstatistikken viser et relativt lavt belegg sett i forhold til 


tilbudt kapasitet. Det samme gjelder for M2.  
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Det øvrige tilbudet i Moss kan deles inn i to ulike typer – sekundærruter og ruter tilpasset 


skoletransport. De tre sekundærrutene 414, 415 og 416 frakter til sammen 127.000 


passasjerer per år, som gir 2.450 passasjerer per uke. Andelen skolereiser er på 3-8 prosent og 


rutene dekker dermed et ordinært marked. Det tilbys til sammen 450 avganger på disse tre 


rutene i løpet av en uke, noe som gir 5 påstigninger i snitt per avgang. Belegget er lavt, og det 


kan stilles spørsmål ved om tilbudet er godt nok tilpasset markedet.  


Rute 403, 404, 406 og 408 er tilpasset skoletransport, og har en vesentlig høyere andel 


skoleelever enn andre ruter i området. 40-75 prosent av passasjerene er skoleelever. Til 


sammen frakter disse rutene 48.000 passasjer per år. 


 Rutene 404 og 406 går kun på skoledager med 4 avganger hver. Med 190 skoledager 


per år er dette 760 avganger per år på hver av de to rutene.  På rute 404 Moss - 


Saltnes er det 19 påstigninger per avgang, det vil si ruten er relativt bra tilpasset 


markedet den er satt opp for, mens rute 406 i gjennomsnitt kun har 1 påstigning per 


avgang.  


 Rute 408: Moss - Nes har 6 avganger i uken på hverdager, noe som gir 1560 avganger 


per år, og et gjennomsnitt på 1,7 passasjerer per avgang.   


 Rute 403 til Larkollen har ulike varianter. Foruten 1 avgang som kun går på skoledager 


er det 7 avganger i hver retning per dag, som gir 70 avganger i uken på hverdager, og 


dermed ca. 8 påstigninger per avgang.   


 Rute TE3 har 28.670 påstigninger per år. Hvor stor andel av dette som er passasjerer 


til/fra Moss har vi ikke tall for. 


 


Tabell 4.1: Oversikt over påstigende per år, 2016. Busser i Moss og omegn og busser som påvirker Moss. 
Datakilde ØKT. 


 Moss  og 


omegn 


    Påstigni


nger 


totalt 


Andel 


skole 


Antall 


avganger 


per uke * 


Per år 


Antall 


påstigni


nger per 


avgang 


Hovedrute 410 Metrolinje 1–Refsnes–


Sentrum–Sykehuset–Øreåsen 


333 878 3 % 6421 16 
 


420 Metrolinje 2–Kambo–


Sentrum–Varnaveien–Øreåsen 


332 071 6 % 6421 16 


Sekundærruter 414 Sentrum–Ekholt–Sentrum 28 356 8 % 86 6 
 


415 Sentrum–Tronvik–Framnes 41 315 3 % 168 5 
 


416 Sentrum–Orkerød 57 639 4 % 196 6 


Ruter tilpasset skole 403 Moss–Larkollen 30 608 50 % 3640* 8 
 


404 Moss–Saltnes 14 282 74 % 760* 19 
 


406 Moss–Årefjorden øst–Fuglevik 796 48 % 760* 1 
 


408 Moss–Nes 2 581 40 % 1560* 1,7 


Sum tilbudet i Moss og 


omegn 


  
841 526 7 %   
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Tabell 4.2: Oversikt over påstigende per år for regionale ruter og ekspresstilbud. Datakilde ØKT. 


    Andre ruter som påvirker Moss  - påstigningstall er for hele linjer og ikke fordelt på område 


 Regionale ruter 100 Halden-Fredrikstad-Moss 230389    
 


 
 


316 Fredrikstad-Rekustad-Solli-


Råde-Rygge-Moss 


38590    
 


 
 


400 Moss-Fredrikstad-Halden 108639    
 


 
 


473 Moss-Elvestad-Askim 85782    
 


 
 


580 Moss-Våler-Svinndal 55621    
 


 
 


540/


541 


Moss- Vestby stasjon 
 


   
 


 Tog 
 


Østfoldbanen Vestre linje 
 


   
 


 Ekspressbusstilbud 
   


   
 


 
  


TIMEkspressen T3 Oslo-Moss 208670    
 


 
  


TIMEkspressen T6 Oslo-


Fredrikstad-Hvaler 


289517    
 


 


Bussterminalen i sentrum har flest påstigende av holdeplassene i Moss. Det er også her de 


fleste ruter starter og ender. Også jernbanestasjonen har mange påstigende. Naturlig nok er 


det flest påstigende på holdeplasser langs metrolinjene – som har det beste tilbudet i området, 


og går der det bor flest.  


 


Figur 4.10: Påstigende på holdeplasser i Moss. Datakilde statistikk fra ØKT. 


 







  
 


 


 Urbanet Analyse rapport 101/2018 37 


4.4 Halden – beskrivelse og bruk av dagens kollektivtilbud 


Busstilbudet i Halden omfatter to ringruter i sentrum og de sentrumsnære områdene. Begge 


har timesfrekvens i hver retning. I tillegg består tilbudet av en rekke bussruter med få avganger 


per dag, og som i all hovedsak er tilpasset behovet for skoleskyss. 


Ringrutene i sentrumsområdene trafikkerer svært mange målpunkt og boligområder, og blir 


som følge av det lange og snirklete, og med lang reisetid. At rutene kjører i ring i hver sin 


retning gir stor variasjon i reisetiden til sentrum avhengig av hvilken retningen man går på 


bussen. Det betyr at frekvensen som i teorien er på 30 minutter, ikke er reell.  


De resterende rutene i Halden er stort sett ruter, som er tilpasset skolenes start- og sluttider. 


Mange av rutene har flere varianter og variable avgangstider. Av disse er rute 110 Halden 


Isebakke og rute 112 Halden – Knardal – Hov de to mest sentrumsnære. 


 Rute 110 fra Isebakke til Halden har tre morgenavganger på hverdager, men kun én 


ettermiddagsavgang ved skoleslutt på hverdager (kl 14.05). Returreiser fra arbeid må 


dermed gjennomføres med andre ruter. 


 Rute 112 fra Hov og Knardal til Halden gir et tilbud fra Hov på morgenen på hverdager, 


og har videre 2 avganger midt på dagen og en på tidlig ettermiddag. Siste retur fra 


sentrum er tidlig ettermiddag , kl 14.15. Det er dermed ingen returmulighet for 


arbeidsreiser med denne ruten. 


De øvrige rutene går fra mer spredtbygde deler av kommunen og inn til Halden by. Disse 


rutene er tilpasset skoletidspunktene og passasjerene er i stor grad skoleelever. Med unntak 


av rute 118, går disse ruten stort sett kun på skoledager.  


 Rute 113 gir tilbud fra Holtet til Halden om morgenen på skoledager. Retur ved 


skoletidsslutt kl. 13.00 og 14.15 på skoledager. Mulig retur på alle hverdager er kl. 


16.05. 


 Rute 114 Halden - Kornsjø gir morgenavganger til Halden på skoledager med retur 


14.15 alle hverdager og 16.15 kun skoledager. Det er dermed kun mulig å komme hjem 


med buss for arbeidstakere på skoledager. 


 Rute 115 går kun på skoledager med én morgenavgang og to ettermiddagsavganger 


tilbake fra Halden – siste kl. 14.15. Ruten er dermed ikke tilpasset arbeidsreiser. 


 Rute 118 har én avgang om morgenen på hverdager fra Sponvika, og en ekstra på 


skoledager. I tillegg en ettermiddagsavgang på hverdager til Halden. Det er to 


avganger om morgenen på hverdager fra Halden og en tidlig ettermiddag (kl. 14.15) og 


en kl. 16.00. Ruten er dermed mulig å benytte for arbeidsreiser. 


I tillegg til de faste rutene kjøres det både rene skoleruter og et relativt omfattende Flexxtilbud 


i Halden kommune. Flexxtilbudet er stort sett servicetilbud som tilbys på dagtid, med én 


avgang på kveldstid for et par av rutene. I tillegg kommer et tilbud til/fra Sykehuset Kalnes på 


kvelden – samt tre nattruter.  
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Halden trafikkeres også av ruter fra Ørje og Aremark; 123, 124, 131 og 132. Dette er ruter som 


kun går skoledager og er tilpasset skolestart og –slutt. I tillegg kommer regionruten 140: Ørje - 


Halden og 485: Halden – Rakkestad – Mysen, samt de regionrutene som går mellom de største 


byene i Østfold; 100, 400 og 150 (se kapittel 4.5 og 4.7). 


 


Figur 4.11. Oversikt over rutetilbudet i Halden 


 


Bruken av tilbudet 


Til sammen hadde de lokale bussene i Halden 364.000 påstigninger i 2016. Dette er det samme 


antall påstigninger som én av Metrolinjene i Moss. I tillegg er det 58.000 påstigende på rutene 


til/fra Ørje og Aremark. 


De to ringrutene, Ring 1 og Ring 2 har til sammen nesten 80 prosent av påstigningene i Halden. 


På disse rutene er skoleandelen 4-8 prosent, så rutene tar det ordinære reisebehovet, og er 


ikke spesialtilpasset skolereiser. Tilbudt antall avganger er så og si likt på de to ringrutene, men 


bruken er vesentlig høyere på Ring 2 enn på Ring 1.  Ring 2 har over 3.100 påstigninger i uken 


mens Ring 1 har ca. 2.200 påstigninger i uken.  Dette gir et snitt for de to rutene på hhv. 17 og 


12 påstigninger per avgang.  


For de øvrige rutene har vi beregnet et anslag på antall avganger fra rutetabellene for å få et 


bilde av belegget i bussene, og dermed om produksjonen står i forhold til bruken. Det er 


relativt komplisert å summere antall avganger på disse rutene da det kjøres varianter av 


rutene i tillegg til at ikke alle avganger kjøres på alle dager.  


På de to bynære rutene, 110 og 112, er andelen skoleelever høyt, spesielt på rute 110 der 


skoleandelen er på 74 prosent. Det vil si at kun 1 av 4 påstigninger skjer med annen betaling 
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enn skolekort. Med gjennomsnittlig 8 påstigninger per avgang foretas kun to av påstigningene 


av passasjerer som ikke reiser med skolekort.  


Rutene til de mer spredtbygde områdene av Halden kommune har mellom 70 og 80 prosent 


skolereiser.  Belegget på disse bussene varierer fra 9 - 23 påstigninger i snitt. Ordinære 


påstigninger ligger mellom 2 og 3 per avgang. 


Tabell 4.3: Oversikt over påstigende per år, 2016. Busser i Halden og omegn og busser som påvirker 
Halden. Datakilde ØKT. 


  Påstigninger 


alle 


billettslag 


Andel 


skole 


Avganger 


per uke 


* per år 


Påstigninger 


per avg 


Ring 


1 


Bybuss Halden 116998 8 % 187 12 


Ring 


2 


Bybuss Halden 163061 4 % 181 17 


Bynære ruter 


110 Halden–Sørli–Isebakke  7965 74 % 20 8 


112 Halden–Knardal–Hov–Halden 11696 30 % 20 11 


Distriktsruter 


113 Halden–Holtet–Bakke–Halden 17148 76 % 1300* 13 


114 Halden–Aspedammen–Prestebakke–Kornsjø–Halden 10317 71 % 1100* 9 


115 Halden–Elgklev–Halden 13241 73 % 570* 23 


118 Halden–Isebakke–Svinesund–Sponvika–Halden 15392 77 % 1598* 10 


121 Halden–Torpedal–Halden 7864 77 % 760* 10 


SUM  Halden 


 


363682    


Ruter til mer spredtbygde områder utenfor Halden 


123 Aremark–Østkroken–Bjørkebekk–Fjell Bru–Halden 10236 
 


80 % 950* 11 


124 Aremark–Strømsfoss–Vestsida–Halden 6399 
 


70 % 760* 8 


131 Ørje–Kasbo–Buer–Granerud 8974 
 


78 % 760* 12 


132 Ørje–Damholtet–Strømsfoss 10053 
 


57 % 1330* 8 


140 Halden–Aremark–Strømsfoss–Granerud–Ørje 22632 79 % 1445* 16 


 


Den mest brukte Flexxruten er serviceruten 785, som har 6 mulige avganger på hverdager og 4 


på lørdager, og hadde 1630 passasjerer i 2016. Sett i forhold til tilbudte avganger gir dette 


gjennomsnittlig 0,9 passasjerer per avgang. 


I Halden er det Parken og holdeplassene mellom Parken og Jernbanestasjonen som har flest 


påstigninger. Parken har 120 påstigninger per dag – mens Jernbanen har mellom 50 og 100 


påstigninger per dag. På Høgskolen i Østfold, Tistedal/Kringla og Berg skole er det mellom 25 


og 50 påstigninger per dag. På nesten alle de andre holdeplassene er det under 10 påstigninger 


per dag.  
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Figur 4.12: Påstigninger inkl. skoleelever per dag på holdeplasser i Halden. Passasjerstatistikk fra ØKT. 
 


 


4.5 Indre Østfold – beskrivelse og bruk av tilbudet 


Det viktigste kollektivtilbudet i Indre Østfold, det som frakter flest passasjerer, er toget og de 


regionale rutene (langrutene) som binder sammen byene og tettstedene og som samtidig gir 


et tilbud til underveismarkedet. 


Toget, L22, har 21 avganger fra Mysen til Oslo. 4 avganger starter i Rakkestad, 2 om morgenen 


og 2 på ettermiddagen. Lørdag kjøres 16 avganger fra Mysen til Oslo, og på søndager 15 


avganger. Det er tilnærmet samme tilbud fra Oslo til Mysen og Rakkestad. De fleste tog fra 


Oslo ankommer Askim 25 minutter over hel time og går 4 minutter over hel time. På Mysen 


ankommer de fleste tog fra Oslo 35 minutter over hel time og går mot Oslo 54 minutter over 


hel time.  
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Rute 465 Østfoldringen kjører som en 


ringrute i begge retninger: Mysen - 


Askim – Skiptvet – Sarpsborg – 


Rakkestad – Mysen, og omvendt. 


Ruten har noe varierende trasé, 


avhengig av avgang. Hele ringen kjøres 


ikke hver avgang. Sykehuset Kalnes 


betjenes av en avgang på morgenen og 


en avgang på ettermiddagen. Ruten har 


variable starttidspunkt fra Mysen.  


Totalt er det 17 avganger som går hele 


runden – 8 via Rakkestad og 9 via 


Skiptvet.  I tillegg er det 12 avganger 


som går ulike deler av ringen. 


Figur 4.13: Busstilbudet- regionale ruter 
ØKT. Kilde ØKT 


 


Fra Indre Østfold til Moss går det to regionruter;  


 Rute 473 Moss-Elvestad-Askim  


 Rute 580 Moss-Våler-Svinndal.  


Rute 485: Mysen-Rakkestad-Halden gir tilgjengelighet til Halden. 


Andre ruter av regional karakter er: 


 Rute 140 Halden – Aremark/Ørje har flere varianter. Det går en «arbeidsrute» kl 06.30 


fra Ørje til Halden på hverdager med returmulighet kl 16.20. De andre avgangene 


varierer både med hensyn til trasé og hvilken ukedag de går, i tillegg til at de kun går 


på skoledager. 


 Rute 482 Ørje – Kroksrud – Ydersbond- Mysen 


 Rute 563 Ørje - Mysen  


 Rute 485- Mysen –Rakkestad Halden 


I tillegg til disse regionale rutene kjøres Timekspressen, TE 9 mellom Mysen og Oslo med 6 


avganger i hver retning mandag-fredag, og i nord trafikkerer Ruters rute 490 Trøgstad-


Lillestrøm. 


Det lokale tilbudet i Indre Østfold er i hovedsak tilpasset behovet for skoleskyss. Rutene har 


ordinære linjenummer og er åpne for alle, men har få og ujevne avganger per dag. Unntak fra 


dette er byrutene i Askim, med timesfrekvens på dagtid (rute 460 og 461). Til sammen er det 


23 lokale ruter.  
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Bruken av tilbudet 


Det regionale tilbudet 


Toget er en viktig hovedåre i Indre Østfold. I 2015 var det ifølge Jernbanedirektoratet 0,5 mill. 


påstigninger på toget i Askim og 0,28 mill. på Mysen stasjon.  


For å få et bilde av bruken av busstilbudet sett i forhold til den kapasiteten som settes inn, har 


vi beregnet/gjort et anslag på antall avganger ut fra rutetabellene. Det er relativt komplisert å 


summere antall avganger fra rutetabellen, fordi en stor del av rutene kjører i varianter, i tillegg 


til at ikke alle avganger kjøres alle dager. Tabellene under gir dermed ikke et nøyaktig tall, men 


gir et bilde av belegget, og kan brukes for å vurdere om dette står i forhold til kapasiteten. For 


ruter som kun går skoledager er det tatt hensyn til at det er 38 uker (190 dager) med skole i 


løpet av et år.  


Av de regionale rutene som betjener Indre Østfold er det rute 465 Østfoldringen som står for 


de fleste påstigningene, og hadde 131.365 påstigninger i 2016. I tillegg var det til sammen 


141.403 påstigninger for de to rutene fra Indre Østfold til Moss. Timeekspressen TE9 som er en 


ekspressbusslinje som går parallelt med toget og til Oslo, hadde i 2016 59.466 påstigninger. 


Denne ruten har hatt en stor nedgang i antall passasjerer de senere år. 


 Østfoldringen er lang – over  9 mil.  Den har noen varianter. Ikke alle avganger kjører 


hele strekningen. Avgangstidspunktene varierer noe avhengig av tid på dagen. På hele 


denne strekningen går det i gjennomsnitt på 17 personer per avgang. Det betyr at det 


produseres mange km for å hente passasjerene. Forenklet kan vi si at det er 1,7 


påstigninger per 10 km. Skoleandelen på Østfoldringen er 39 prosent.  


 Rute 473 Askim Elvestad - Moss kjører en grei trasé, men avgangstidspunktene 


varierer. Det er 19 påstigninger per avgang på ruten. Skoleandelen er 34 prosent. 


 Rute 580  Svinndal – Moss har en del varianter. Avgangstidspunktene varierer mye og 


skyldes trolig at ruten er tilpasset transport til/fra skole. Skoleandelen er 68 prosent. 


 Rute 485 Mysen – Rakkestad Halden har 8 påstigende per avgang. Den har 8 avganger i 


døgnet, 4 i hver retning.  Skoleandelen er på 64 prosent. Avgangstidspunktene 


varierer. 


 Rute 140 Halden – Aremark – Ørje har 15 påstigninger per avgang. Den har tre 


avganger på hverdager og ulike varianter av avganger på skoledager. Skoleandelen er 


79 prosent. 


Tabell 4.4: Oversikt over påstigende per år, 2016. regionale ruter i Indre Østfold. Datakilde ØKT. 


  Påstigninger 


alle 


billettslag 


Andel skole Avganger 


per år 


Påstigninger 


per avgang 


465 Østfoldringen Sarpsborg- Askim-Mysen 131365 39 % 7540 17 


473 Moss-Elvestad-Askim 85 782 34 % 4400 19 


580 Moss-Våler-Svinndal 55 621 68 % 4918 11 


485 Mysen-Rakkestad-Halden 17 236 65 % 2080 8 


140 Halden – Aremark- Ørje 22 632 79 % 1540 15 


TE9 Timeekspressen Mysen- Oslo 59 466 20 % 3120 19 







  
 


 


 Urbanet Analyse rapport 101/2018 43 


Det lokale tilbudet 


De lokale tilbudene i Indre Østfold hadde til sammen 362.000 påstigninger i 2016, hvorav 61 


prosent var påstigninger med skolekort. 


Det er seks ruter som er rettet mot det ordinære markedet, først og fremst rutene 460, 461, 


462, 482, 486 og 563. Disse rutene har i gjennomsnitt 28 prosent påstigninger med skolekort, 


men det er stor variasjon. Lokalbussen på Askim (460 og 461) har kun 4-8 prosent skoleelever, 


mens rutene 482 og 486 har mellom 70 og 80 prosent påstigninger med skolekort. 


Tabell 4.5: Oversikt over påstigende per år, 2016. Lokale ruter i Indre Østfold. Datakilde ØKT. 


  Påstigninger 


alle 


billettslag 


Andel skole Avganger 


per år 


Påstigninger 


per avgang 


Ordinære ruter 


 
460 Askim sentrum nord 25 094 4 % 2980 8 


461 Askim sentrum nord 16 101 8 % 2980 5 


462 Askim–Sollia–Ihlen–Askim 21 073 21 % 1212 17 


482 Ørje–Kroksund–Ydersbond–Mysen 3 391 71 % 520 7 


486 Rakkestad–Mysen 8 777 78 % 1490 6 


563 Ørje–Mysen 18 987 56 % 2130 9 


SUM ordinære ruter 93 423    


Ruter mest tilpasset skole 


455 Askim–Trøgstad 30 175 53 % 1388 9 


456 Mysen–Trøgstad 25 644 79 % 1990 13 


481 Askim–Slitu–Momarken–Mysen 18 274 58 % 1670 11 


Sum ruter mest tilpasset skole 74 093    


Ruter som kun går skoledager 


457 Ø. Trøgstad 16 421 87 % 570 29 


459 Askim–Solbergfoss 9 361 66 % 1330 7 


467 Aamodt–Vidnes–Haugen–Askim 15 015 69 % 760 20 


468 Lund–S.Mørk–Spydeberg–Askim 9 075 66 % 570 16 


469 Askim–Heli–Spydeberg–Askim 22 893 79 % 760 30 


471 Askim–Spydeberg–Svikebøl 7 773 71 % 1520 5 


472 Askim–Spydeberg–Godheim–Delet 11 929 78 % 1520 8 


474 Elvestad–Tomter–Svikebøl 56 946 80 % 1520 37 


480 Askim sentrum syd – Bybuss 1 348 80 % 760 2 


483 Mysen–Åsgård–Trømborg–Mysen 8 081 70 % 380 21 


489 Rakkestad–Askim 4 033 61 % 190 21 


491 Rakkestad–Os 16 183 77% 760 21 


493 Østbygda–Degernes–Mysen 15 795 84 % 760 21 


Sum ruter som går kun skoledager 194 853    


Sum alle lokale ruter 362 369 61 %   


 


 Bybussrutene i Askim frakter 11 prosent av passasjerene på de lokal rutene i Indre 


Østfold. Hver av disse to rutene har 9 avganger per dag, pluss to ekstra avganger på 


skoledager, og fire avganger på lørdager. Belegget er relativt lavt, med 5-8 påstigninger 


per avgang.  


 På de øvrige rutene er det store variasjoner i antall påstigninger per tilbudt avgang. Fra 


9-11 påstigninger på de rutene som er en blanding av skole og ordinære ruter. Antall 
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påstigninger med ordinære billetter er mellom 3 og 5. For eksempel har ruten mellom 


Trøgstad og Mysen (456) 13 påstigninger per avgang, og av disse er kun 3 påstigninger 


med andre billettslag enn skolekort. 


 På de rutene som kun går på skoledager er belegget vesentlig høyere på de fleste av 


rutene. Dette er i all hovedsak skoleelever, så disse rutene treffer skolemarkedet. Det 


er imidlertid noen av disse rutene som har lavt belegg (459, 471, 472 og 480) med fra 2 


til 8 påstigende per avgang. Det er lavest belegg på rute 480 Askim sentrum syd med 2 


påstigende per avgang. På denne ruten er det 4 avganger på skoledager, og noe 


variasjon i trasé. Ruten dekker området fra Posthuset, Stasjonen, Løkentunet, 


Høyendal og Askim VGS. 


Påstigningene på bussrutene i Indre Østfold skjer i hovedsak i byene og tettstedene, spesielt i 


stasjonsbyene.  


 


Figur 4.14. Påstigningene i Indre Østfold skjer i hovedsak i byene og tettstedene, og spesielt i 
stasjonsbyene. Datakilde statistikk fra ØKT 
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4.6 Hvaler - beskrivelse og bruk av kollektivtilbudet 


Timeekspressen TE6 kjører i dag Oslo – Råde – Rygge – Fredrikstad - Hvaler (Skjærhalden), og 


er et timestilbud til/fra Fredrikstad på hverdager fra tidlig morgen til sent på kvelden. Lørdag 


og søndager kjører TE6 annenhver time. TE6 gir et godt hovedtilbud til/fra Hvaler, og gir også 


en rask rute mellom Råde sentrum og Fredrikstad.  


TE6 har avgang fra Skjærhalden hver time mellom 5.15 og 00.15, det vil si 20 avganger på 


hverdager. De fleste avgangene etter kl. 17.15 går kun til Fredrikstad bussterminal. Lørdag og 


søndag er det avganger annenhver time mellom kl. 8.15 og 01.15. 


Til Hvaler er det 5 morgenavganger fra Fredrikstad. Deretter 14 avganger som kjøres helt fra 


Oslo med unntak av 2 av avgangene på kvelden.  


TE6 hadde 115.238 påstigninger i 2016. Dette er imidlertid påstigninger langs hele ruten. Vi har 


ikke data om de lokale påstigningene i Østfold.  


I tillegg kjøres to lokale ruter mellom Fredrikstad og Hvaler og internt på Hvaler. 3 skoleruter 


går internt på Hvaler: 


 Rute 365 til Kirkøy kjøres på skoledager. To avganger til Fredrikstad på morgenen og 


en i retur på ettermiddagen. Ruten er et supplement til TE6 for å gi nok kapsitet i 


rushet på skoledager. I 2016 var antall påstigninger 2 784 med en andel skolereiser på 


70 prosent. Dette gir i gjennomsnitt 5 påstigninger per avgang – hvorav litt over 1 i 


gjennomsnitt med andre billetter enn skolekort. 


 Rute 366 har mange varianter og kjøres også i all hovedsak på skoledager, med unntak 


av et par avganger midt på dagen og på ettermiddagen. Det er få av avgangene som 


går til eller fra Fredrikstad. 


Helt til Fredrikstad er det tilbud på morgene fra Utgårdskilen kl 06.50 og fra Hauge kl 


8.42 samt på ettermiddagen kl 15.20 og kl 16.15, og fra Papperhavn kl 16.55. Fra 


Fredrikstad er det tilbud på ettermiddagen kl 15.20 og kl 16.15. 


De mange variantene av ruten gjør det komplisert å telle opp antall avganger. Men om 


vi forutsetter at det er 1 avgang til og en fra Fredrikstad på hverdager i tillegg til  


7 skoleavganger som går internt på Hvaler, får vi 1850 avganger i løpet av året, noe 


som i snitt gir 3 påstigninger per avgang. Totalt hadde ruten 5 677 passasjerer i 2016. 


 Skoleruter. Går kun skoledager 


o Rute 531 Floren skole 


o Rute 532 Hvaler ungsdomsskole 


o Rute 533 Åttekanten skole 
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Hvalersambandet betjener øyene Søndre og Nordre 


Sandøy, Herføl og Lauer fra Skjærhalden i Hvaler 


kommune. Sambandet betjener seks anløpssteder fra 


Skjærhalden og har 18 avganger daglig, mandag til 


lørdag. Fire av disse er bestillingsavganger der 


kundene må gi beskjed kvelden før. I tillegg gjøres et 


flertall av anløpene kun på bestilling, der kundene må 


melde fra 45 min i forkant. Dette gjelder så å si alle 


anløp i vinterhalvåret. Søndager og helligdager har 


sambandet 12 avganger.  


Figur 4.15:   Kart over Hvalersambandet.  
Kilde MHTech. Mulighetsstudie av Hvlersambandet.2.2.2018 


TE6 kjører til og fra Skjærhalden som er tilknytningspunktet for Hvalersambandet. Bussen 


ankommer Skjærhalden hver hele time. Det vil si at 8 av de 18 avgangene på Hvalersambandet 


korresponderer sånn nogen lunde med bussens ankomst. Båtene går fra 5 til 15 minutter etter 


bussens ankomst. Fra Skjærhalden starter TE6 15 minutter over hel time. To av båtankomstene 


er på samme tidspunkt, og tre andre ankomster er 5 minutter før bussen går. Dette betyr at 


korrespondansen mellom TE6 og Hvalersambandet er relativt dårlig på reiser inn mot 


Fredrikstad, og noe bedre på reiser ut til øyene. 


Rute 365 har en avgang fra Skjærhalden til Fredrikstad om morgenen (kl. 6.50), det vil si på 


samme tidspunkt som båten kommer inn fra Herføl og Søndre Sandøy. På ettermiddagen 


ankommer rute 365 Skjærhalden kl. 16.50, på samme tidspunkt som båten til Søndre Sandøy, 


Nordre Sandøy, Gravingslund og Makø går. Dette betyr at det er direkte overgang om det er 


tatt høyde for at buss og båt venter på hverandre ved eventuelle forsinkelser. 


Tilskuddet fra Østfold kollektivtrafikk utgjorde i 2016 5.5 MNOK. I tillegg betaler Hvaler 


kommune 333.000 NOK for beredskap for Hvalertunnelen (MHTech 2018). Hollungen AS har 


vært operatør av Hvalersambandet siden 2006. Rutetilbudet har vært stabilt lenge og siden 


2010 har det vært en gjennomsnittlig, årlig trafikkvekst på 6 prosent. Det var i overkant av 


104.000 passasjerer som reiste med sambandet i 2017. 50 prosent av disse reiste i de tre 


sommermånedene med hele 25 000 i juli (ØKT og MHTech 2018). I 2016 ble det fraktet drøyt 


3.200 kjøretøy med fergene. 


4.7 Andre ruter – bruk og beskrivelse 


I tillegg til de lokale rutene og de regionale rutene (langruter) som er beskrevet i kapitlene for 


henholdsvis Moss, Halden, Indre Østfold og Hvaler, er det noen ruter som knytter byene 


sammen og som også har et underveismarked. Dette er ruter som blant annet også betjener 


Råde og den delen av Rygge som ikke ligger inne i Moss byområde. 


 Rute 100 går mellom Halden og Moss via Fredrikstad. Rute 100 betjener i tillegg 


boligområdene langs Fv. 118 gjennom Råde og Rygge, og gir tilbudt til Moss og 
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Fredrikstad sentrum for disse områdene. Ruten har noe variasjon i trasé, og enkelte 


avganger går kun mellom Fredrikstad og Moss. Et par avganger i hver retning går også 


kun på skoledager. Ruten kjøres ikke på lørdager og søndager.  Avgangstidspunktene 


varierer noe avhengig av tid på dagen. 


Ruten er drøyt 7 mil lang, og på hele strekningen er det 36 påstigende per avgang. Av 


dette er75 påstigende med andre billetter enn skolekort. 


 Rute 400 trafikkerer også Halden – Moss, men går via Sarpsborg. Rute 400 betjener i 


tillegg boligområdene langs Fv. 118 gjennom Råde og Rygge, og gir et tilbud til Moss og 


Sarpsborg sentrum for disse områdene. Ruten har mange varianter og ulike traséer 


samt variable avgangstider. En del av avgangene går kun mellom Moss og Sarpsborg. 


Det ser også ut som om ruten er lagt opp med bytte i Sarpsborg på reiser mellom 


Halden og Moss for flere av avgangen. Antall påstigninger er i gjennomsnitt 25 per 


avgang. 


 Rute 150 Halden – Grålum – Kalnes er en rute på morgen til Kalnes fra Halden og med 


retur på tidlig ettermiddag. Siste retur 16.15. Den har 8 påstigninger per avgang.  


 Rute 316 er en mer lokal rute mellom Fredrikstad og Moss – og betjener også Rygge og 


Råde. Skoleandelen er høy, 67 prosent. Ruten kjøres stort sett bare skoledager, men 


har to morgenavganger mellom Råde og Moss på alle hverdager.  


Tabell 4.6: Oversikt over påstigninger på regionale ruter i Østfold. Datakilde ØKT. 


  Påstigninger 


alle 


billettslag 


Andel skole Avganger 


per år 


Påstigninger 


per avgang 


Ordinære ruter 


 
100 Halden – Fredrikstad – Moss 230 389 24 % 6480 36 


400 Halden – Sarpsborg – Moss 108 639 79 % 4280 25 


150 Halden - Grålum – Kalnes 10 823 9 % 1300 8 


316 Fredrikstad- Rekustad-Solli-Råde-Rygge-Moss 12 817 67 % 1660 23 
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5 Kollektivtransport og markedet 


Grunntanken bak kollektivtransport er å samkjøre reisebehovet til mennesker fra et relativt 


avgrenset område, som skal til omtrent samme sted til omtrent samme tid. På denne måten 


kan man effektivisere transporten og spare plass/vegkapasitet, ved at flere reiser sammen i 


samme transportmiddel. Kollektivtransport har også en miljøeffekt. Ved at flere reiser sammen 


reduseres klimagassutslipp og lokal forurensning per person sammenlignet med bruk av 


privatbil, under forutsetning om det er et visst belegg på kollektivtilbudet.   


5.1 Utfordringer ved utforming av kollektivtilbud  


Spredt arealbruk og lavt markedsgrunnlag 


En av hovedutfordringene ved utforming av et kollektivtilbud er arealbruk og tetthet. Hvor folk 


bor, hvor tett de bor, og hvor og hvordan målpunktene er lokalisert er avgjørende for hva slags 


tilbud en kan tilby innenfor gitte økonomiske rammer. I områder der folk bor spredt og 


målpunktene også ligger spredt, er det vanskelig å få til raske og effektive kollektivruter. 


Dersom bussen må kjøre langt for å hente opp folk der de bor, fører dette til at passasjerene 


får en uforholdsmessig lang reisetid. Lang reisetid på en tur som egentlig ikke tar så lang tid 


dersom man kjører strake veien, gir et lite attraktivt tilbud. 


Utformingen av boligområder gir også føringer for hvordan kollektivtransporten kan betjene et 


område. Når boligområder bygges ut er det viktig å tenke på hvordan de som bor der kan 


komme seg raskt og enkelt til nærmeste holdeplass, og hvordan busstraseen mest mulig 


effektivt kan føres gjennom området uten omveier. Det er særlig uheldig med løsninger hvor 


bussen må kjøre inn i et område og ut igjen samme veg, før den kan fortsette langs 


hovedvegen. 


Fortetting langs allerede godt etablerte kollektivakser vil bidra til å øke passasjergrunnlaget for 


kollektivtransport uten behov for å endre ruteopplegget. Utbygging i utkanten av, eller langs 


nye akser i forhold til dagens rutenett vil på en annen side medføre en økning i antall 


kjøretøykilometer - og eventuelt også behov for å etablere nye ruter, og dermed gi høyere 


driftskostnader. 


Konkurranseforholdet mot andre transportformer 


Konkurranseforholdet mellom bil og kollektivtransport er avgjørende for om folk tar bussen 


eller toget fremfor bilen. Når man skal foreta en reise gjør man seg automatisk en del tanker 


rundt hvordan denne reisen kan foretas på en minst mulig belastende måte. Når man skal 


reise/ankomme og hvor lang tid man har til rådighet, er ofte de mest avgjørende faktorene for 


hvilket transportmiddel man velger. Men også komfort, ventetid, gangtid m.m. er viktige 
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faktorer som spiller inn på valget. I utgangspunktet stiller bilen med svært gode 


konkurransefortrinn, ettersom man ofte har den rett utenfor døren, den er fleksibel med 


hensyn til når man kan dra, og man kan som regel komme seg helt «til døren» dit man skal. 


Det er dette kollektivtransporten konkurrerer mot.  


Men kollektivtransporten kan også ha noen konkurransefortrinn. Tog har i mange tilfeller 


kortere reisetid enn bil, særlig på litt lengre strekninger. Buss kan også ha kortere reisetid, for 


eksempel i byområder med kollektivfelt der bussene kjører forbi køen, eller hvor arealbruken 


tilsier at kollektivtransporten kommer tettere på målpunktet enn man kommer med bilen. 


Kollektivtransport har også et konkurransefortrinn når det kommer til muligheter for å gjøre 


andre ting underveis på reisen, for eksempel jobbe om bord, lese avisen eller lignende, samt 


komforten ved at andre kjører for deg. 


Dersom det gjøres endringer i forutsetningene for konkurransefortrinnene er det mulig å 


påvirke transportmiddelvalget. Dette kan være gjennom arealbruk der man samlokaliserer 


målpunkt, og utvikler boligområder tett på kollektivlinjer. Det er sagt at arealbruk er all 


transports mor – med andre ord at hvordan man tilrettelegger arealbruken legger grunnlaget 


for hva slags kollektivtransport det er mulig å få til. 


Ulike kollektivtilbud gir ulike kostnader 


Det krever et visst antall mennesker med relativt sammenfallende reisebehov til omtrent 


samme tid, for at det skal være et grunnlag for å etablere bussruter. Hvor folk reiser fra og til 


og når de reiser, er helt avgjørende for hva det vil koste å drifte busstilbudet. For eksempel vil 


områder der folk bor spredt og rutene er lange for å hente passasjerene være dyre å 


produsere, og i tillegg gi liten inntekt fordi det er få passasjerer, som igjen gir et høyt 


tilskuddsbehov per reise. 


I områder med lite markedsgrunnlag kan man spare kostnader ved å ha bestillingsruter i stedet 


for faste ruter. Bestillingstransport legger også opp til at man forsøker å utnytte ledig 


kapasitet, ved å samordne og koordinere ulike transportbehov til samme tid. Samtidig er 


bestillingsruter svært avhengig av driftskontraktene, hvor operatørene ofte krever 


kompensasjon for beredskapen – selv om ikke alle turer utløses.   


Dersom et bestillingstransporttilbud skal kunne fungere er det vesentlig at dette markedsføres 


og informeres om sammen med det ordinære tilbudet – i alle kanaler, reiseplanleggere og søk. 


Det er ofte slik at kun en liten gruppe mennesker er kjent med bestillingstransporttilbudet, og 


man får dermed ikke utnyttet den ledige kapasiteten, eller samordnet og koordinert 


transportbehov slik intensjonen var i utgangspunktet.   


Markedsgrunnlaget  


Markedsgrunnlaget for kollektivtransporten avhenger av antall bosatte, og hvor ofte disse 


foretar reiser som kan gjennomføres med kollektivtransport. For områder med lavt 


befolkningsgrunnlag, eller ved utlegging av nye boligfelt, vil spørsmålet ofte være: Hvor mange 


innbyggere må det være i et område for å forsvare et kollektivtilbud med en viss frekvens? 
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Dette handler om hvor mange kollektivreiser man kan forvente til/fra et område, og hvor store 


kostnader et rutetilbud vil innebære. Deretter hvor stor del av kostnadene som må dekkes 


gjennom offentlige tilskudd, og i hvilken grad fylkeskommunen har råd til dette da de kun har 


en viss mengde penger til disposisjon. 


Antall påstigninger som er nødvendig vil være svært avhengig av lengden på ruten, da det er 


utkjørte kilometere som er den store kostnaden. For en gitt frekvens og reisehastighet vil en 


lengre busslinje innebære at både vognbehovet og antall busstimer i ruten øker, noe som gir 


høyere kapital- og driftskostnader. En lengre rute vil dermed normalt kreve flere passasjerer 


(høyere markedsgrunnlag) for å oppnå en bestemt kostnadsdekning. Det er dyrt å kjøre langt 


for å hente få passasjerer, og kostnadene det offentlige må betale per passasjer blir dermed 


høy.  


Et regneeksempel fra Akershus viser sammenhengen mellom antall bosatte i et område og 


hvor stor andel av kostnadene til kollektivtransporten som kan forventes å bli dekket av 


trafikkinntektene. I denne beregningen er det forutsatt at hver innbygger foretar ca. 0,1 


kollektivreiser per dag – noe som er høyere enn gjennomsnittet for befolkningen i Østfold. 


Som nevnt over er lengden på linjene av stor betydning. Ved linjelengde på 10 km vil man nå 


en kostnadsdekning på 40 prosent (gjennomsnitt for hele Norge) ved et innbyggertall på rundt 


1800 personer. Er linjene lengre trengs det flere bosatte. Dersom linjelengden er 20 km vil det 


være vanskelig å oppnå en kostnadsdekning før området har opp mot 3500 innbyggere, mens 


man må opp i nesten 5000 innbyggere for en linjelengde på 30 km (UA rapport 27/2011).  


Dette er kun et eksempel, men 


viser hvor viktig linjelengde er for 


kostnadene. Spredt bosetting som 


fører til lange ruter for å hente et 


begrenset antall passasjerer, er 


dyrt. Hvor og hvor mange boliger 


som planlegges gjennom 


fortetting, eller ved utbygging av 


nye områder, vil dermed ha stor 


betydning for muligheten til å 


opprette faste rutetilbud. 


Figur 5.1: Sammenheng mellom kostnadsdekning og antall bosatte i et område. Kilde: UA-rapport 
27/2011  


Hva kostnadene blir per passasjer kan også beregnes, da tilskuddsbehovet per passasjer per 


avgang avhenger av passasjergrunnlaget. Basert på samme regneeksempel fra Akershus med 


en gjennomsnittlige bruk av kollektivtransport (0,1 reiser per person i spredtbygde kommuner 


i Akershus) og ulike linjelengder kan det antas følgende tilskuddsbehov per passasjer per 


avgang:  


Ved en linjelengde på 10 km vil 140 bosatte (ca. 50 husstander) gi et tilskuddsbehov per 


passasjer per avgang på nesten 400 kr. Er linjelengden 30 km er tilskuddsbehovet over 1000 kr. 
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Regneeksempelet er fra 2011, så kronenivåene vil være vesentlig høyere i dag. Men eksemplet 


viser at små, spredte boligområder er svært kostnadskrevende å betjene kollektivt.  


5.2 Utfordringer ved dagens kollektivtilbud i Østfold 


Lite markedsgrunnlag for høyfrekvente ruter 


Store deler av Østfold, utenom byområdene, kjennetegnes ved få innbyggere, som bor relativt 


spredt og som har ulike målpunkt for sine reiser. For eksempel er det utenfor Moss og Halden 


få bosatte og lange bussruter som skal dekke opp reisebehovet. Men også innad i de to byene 


er markedsgrunnlaget begrenset. 


Svært mange av boligområdene er vanskelig tilgjengelig med buss uten å måtte kjøre lange og 


kronglete omveier. For å korte ned på reisetid og få en effektiv trasé, må bussen kjøre på 


hovedveiene – som kan gi lengre gangavstand fra mange av boligområdene. Tilbudet blir 


således en avveining mellom tilgjengelighet og fremføringshastighet. Mange holdeplasser med 


korte gangavstander gir høy tilgjengelighet, men samtidig lav fremføringshastighet. Ruter med 


få holdeplasser i traséer langs hovedveinettet gir høy fremføringshastighet, men risikerer å 


treffe dårlig på markedsgrunnlaget.  


Lokalisering av viktige målpunkt er også en utfordring for kollektivbetjening i Østfold. Blant 


annet er jernbanestasjonen ikke ideelt plassert i forhold til bussterminalen og øvrige 


sentrumsfunksjoner i flere av byene, noe som gjør det utfordrende å skulle betjene både 


sentrum og jernbane med samme rute. Det nye sykehuset på Kalnes er spesielt utfordrende å 


betjene med kollektivtransport, da det ikke ligger ved en naturlig rute for øvrig lokal 


kollektivtransport slik at det lokale tilbudet må tilpasses sykehuset. Andre sentrale målpunkt i 


Østfold det er utfordrende å betjene med kollektivtransport er sykehuset i Moss, Mosseporten 


senter, Høgskolen i Halden, Morenen kjøpesenterområde i Eidsberg, og mange av de 


videregående skolene.  


Store deler av befolkningen i Østfold reiser sjelden eller aldri med kollektivtransport i dag. 


Samtidig med at kollektivbruken er lav, er det også slik at de som reiser kollektivt er relativt 


faste brukere. 65 prosent av befolkningen i Moss og Nedre Glommaregionen og 75 prosent i 


øvrige deler av Østfold reiser sjelden eller aldri kollektivt. Det betyr at det er få bosatte blant 


gruppen man kaller av- og til-brukere. Dette er en gruppe som til en viss grad kjenner til 


kollektivtilbudet, og som er lettere å påvirke ved forbedringer i tilbudet enn de som aldri reiser 


kollektivt. Dette betyr at det reelle markedsgrunnlaget for kollektivtransport er relativt 


beskjedent, med mindre det iverksettes restriktive tiltak for å redusere bilens 


konkurransefortrinn (som for eksempel bompenger, rushtidsavgift, reduserte 


parkeringsmuligheter, økte parkeringsavgifter, med mer).   


Manglende prioritering av markedsgrupper 


Å skulle ivareta ulike markeder når det er begrenset markedsgrunnlag er utfordrende. 


Skoletransport er en pålagt oppgave, og det offentlige søker å samkjøre og koordinere denne 
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transporten slik at man får mest mulig igjen for pengene. Arbeidsreiser skjer gjerne i samme 


tidspunkt som skoletransporten på morgenen, men arbeidsreisende vil gjerne etterspørre 


raskere ruter – samtidig som returtilbudet på skoletransporten som oftest er for tidlig på 


ettermiddag for arbeidsreiser. Skolereiser og arbeidsreiser er således to forskjellige markeder, 


med ulike behov.  


Kollektivtransporttilbudet utenom skolereiser må utvikles med sikte på å treffe markedet 


bedre. Men for å kunne gjøre dette må man også velge hvilke markeder man ønsker å 


prioritere, ettersom det ikke er økonomiske rammer for å målrette innsats mot alle!  


Ved utforming av kollektivtilbudet blir det dermed veldig viktig å treffe på tidspunkt der 


reisebehovet er størst. Dette avhenger igjen av hvilket marked man retter seg mot – er det 


arbeidsreiser, skolereiser eller mer sosiale formål? Ulike reiseformål har ulike behov, og disse 


vil kreve ulike tilpasninger av tilbudet. 


Lange og kompliserte ruter gir dårlig kostnadsdekning 


Svært mange av bussrutene i Østfold har det vi kaller stor flatedekning. Det vil si at det kjøres 


lange ruter som er innom mange deler av et område for å hente opp, ofte få, passasjerer. 


Dette fører til at rutene tar lang tid, spesielt sammenlignet med å reise tilsvarende strekning 


med bil. Som følge av at markedsgrunnlaget er lavt, er det ikke grunnlag for hyppige avganger 


– og man får lav frekvens. Langsomme ruter som går sjeldent gir et lite attraktivt tilbud. 


Kombinert med generelt god tilgjengelighet med bil i hele fylket, gir dette svært dårlige 


konkurranseforhold for kollektivtransporten.  


Innenfor rammene ØKT har til rådighet må man derfor være tydelig på hvilke markeder som 


skal prioriteres. Det er viktig at produksjonen målrettes, slik at man får dekket mest mulig av 


behovet med færrest mulig utkjørte kilometer. Dersom man målretter tilbudet bedre, kan 


belegget i bussene øke (antall passasjerer per tur) og innsatsen vil gi bedre uttelling ved lavere 


kostander og høyere inntekter. 


En gjennomgang av økonomiske data viser at Østfold har en relativt lav kostnadsdekning på 24 


prosent for kollektivtransport, sammenlignet med et landsgjennomsnitt på 40 prosent 


(rapporteres på fylkesnivå, slik at data fra Nedre Glommaregionen inngår). Man kan imidlertid 


forvente en noe høyere kostnadsdekning i de mer sentrale områdene, og ØKT oppgir selv en 


kostnadsdekning på 35 prosent i Nedre Glomma. Kostnadsdekningen utenfor Nedre Glomma 


er dermed trolig på under 24 prosent. 
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Figur 5 . 2 : Kostnadsdekning i fylker. Østfold har ikke oppgitt kostnadstall i statistikken, som et estimat på
kostnader har vi summert billettinntekter og offentlige kjøp. Kilde: SSB 2014.


Liten k obling mellom tog og buss


Manglende prissamarbeid mellom buss og tog har vært en utfordring for å få flere til å benytte


togtilbudet ved lokale reiser i Østfold. Prisforskjellen er betydelig , og Østfold fylkeskommune


har dermed valg t å etablere et busstilbud parallelt med togtilbudet for å kunne gi et rimeligere


tilbud ved reiser mellom Østfoldbyene . Dette viser seg også ved at det er mye ledig kapasitet i


togtilbudet på Østfoldbanen mellom byene internt i Østfold . At tog i liten gra d benyttes på


lokale reiser i Østfold kommer tydelig frem av RVU 2013/14, som viser at 90 prosent av


togreisene er reiser som går ut/kommer inn fra andre steder i Norge.


Det er i dag liten grad av koordinering mellom tog og buss , med flere eksempler på bu ssruter


som ankommer togstasjonen rett etter eller lenge før toget går. Dette gjør det vanskelig og lite


attraktivt med kombinasjonsreiser buss - tog.


Vanskelig tilgjengelig i nformasjon og markedsføring


En av utfordringene ved dagens tilbud er at det også e r komplisert å sette seg inn. Med unntak


av noen få ruter som har jevn frekvens, faste avgangstider og fast trasé , har de fleste rutene


ujevn frekvens , ulike avgangstider , og forskjellige trasé er med flere varianter . Dette gjør det


vanskelig å f å oversikt over det generelle tilbudet, og å innhente informasjon om når og hvor


bussene går . Dette er særlig uheldig dersom man ønsker å få nye passasjerer, som risikerer å gi


opp før de har prøvd. Kompliserte rutetilbud som er vanskelig å informere om , blir et tilbud for


de spesielt interesserte og de som ikke har noe annet valg .


5.3 Hvorfor har tilbudet blitt slik det er ?


Det er flere grunner til at dagens tilbud er slik det er. For det første har det ikke blitt


gjennom ført noen større oppryddinger eller m arkedstilpasn ing er på mange år. Tilbudet har


utviklet seg etter hvert som man har sett nye reisebehov , eller det har kommet ønsker om å ha


et tilbud. Unntaket er Moss , hvor det ble gjort en større endring ved i nnføringen av to


metrolinjer i 2015.
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Generelt virker kollektivtilbudet i Østfold å være rettet mot å favne alle målgrupper på en 


gang, uten at det er tatt hensyn til at ulike grupper har ulike behov og krav. Det er ikke foretatt 


en tilstrekkelig prioritering av markedsgrupper, eller tatt sterke nok grep for å utvikle ulike 


typer tilbud til de prioriterte markedsgruppene. Resultatet er et omfattende tilbud med høy 


flatedekning, men samtidig lav frekvens og lav fremføringshastighet. Tilbudet er ikke 


differensiert, og fremstår på mange måter som et gjennomsnittstilbud til alle. Resultatet blir 


da et tilbud som «ikke passer til noen», uten fordeler på noen av konkurranseområdene og 


man sitter dermed igjen med de tvungne trafikantene, de som ikke har bil eller førerkort.  


 







  
 


 


 Urbanet Analyse rapport 101/2018 55 


6 Forslag til nytt kollektivtilbud 


6.1 Mål og prinsipper for arbeidet med utvikling av nytt kollektivtilbud 


Utviklingen av nytt kollektivtilbud i Østfold skal bidra til å få flere til å reise kollektivt. Tilbudet 


bør være så kostnadseffektivt som mulig, tilpasset kundenes behov og være fremtidsrettet. 


Det vil si at det bør utformes slik at det er enkelt å justere og oppgradere tilbudet for eksempel 


med hensyn til frekvens, lengde på linjer og evt. trasé, ettersom kundegrunnlaget og ikke 


minst bruken endres.  


De foreslåtte endringene tar utgangspunkt i kundegrunnlaget og en effektivisering av dagens 


tilbud, og er en løsning som vi mener treffer markedsgrunnlaget og reisebehovet bedre enn i 


dag. Det betyr ikke at det skal benyttes mindre midler på kollektivtransport, men heller legges 


til rette for et tilbud som kan gi flere passasjerer per brukte krone.  


For å få til dette må det gjøres prioriteringer med tanke på hvor godt kollektivtilbud som kan 


gis i ulike områder. Arbeids- og skole-/studiereiser er hovedmålgruppene. Det vil si at 


rushtidsreiser og reisebehov i rushtiden har prioritet fremfor mer flatedekkende servicetilbud 


midt på dagen eller tidlig kveld og helg, samtidig som vi i størst mulig grad også prøver å 


ivareta det sosiale aspektet ved kollektivtilbudet. 


I de områdene av Østfold som vurderes i denne rapporten er det få andre tiltak som sammen 


med et forbedret kollektivtilbud kan lokke folk over på kollektivtransporten. Unntaket er i 


Moss der det jobbes med en tiltakspakke der både satsing på sykkel og gange, i kombinasjon 


med bompenger og parkeringsrestriksjoner og andre tiltak, er del av en strategi for å endre 


transportmiddelfordelingen i byområdet. 


I de resterende deler av Østfold har en kun stort sett positive virkemidler til rådighet gjennom 


en generell forbedring av kollektivtilbudet. I Indre Østfold, men også i omegnsområdene til 


Moss og Halden sentrum er det lange avstander og lange ruter som krever stor ruteproduksjon 


i et relativt lite marked. Opprettelse av nye ruter eller økning av frekvensen i slike områder er 


meget dyrt og gir få nye passasjerer. Skal man holde seg innenfor de rammer fylkeskommunen 


har til rådighet i dag, må man dermed målrette tilbudet bedre til når og hvor reisebehovet er 


størst. Selv om befolkningen er mest misfornøyd med frekvensen og ønsker en høyere 


frekvens må dette ønsket møtes med å gi avganger på tidspunkter når reisebehovet er størst. 


Det vil si at de avgangene som tilbys må være tilpasset det markedet man vil prioritere. I tillegg 


kan sanering og effektivisering av ruter gi mulighet for å øke frekvensen på andre ruter.  
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Hovedmål: Et enklere tilbud som treffer markedet – som kan videreutvikles 


Hovedmålet med utviklingen av kollektivtilbudet er å gjøre tilbudet enklere og mer 


kundetilpasset slik at flere velger å reise kollektivt. For å treffe markedet må man kjenne 


hovedmålgruppen som i dette tilfellet er arbeids- og studie-/skolereiser, da det er disse som 


danner grunnlaget for de største reisestrømmene. Dette er i stor grad reiser langs hovedårer til 


sentrale målpunkt, hovedsakelig konsentrert til rushtiden morgen og ettermiddag. En 


markedsretting mot disse trafikantene innebærer at man ikke kan utvikle kollektivtilbudet 


etter alle andre markeders behov i tillegg. Det vil si at mens de fleste vil få et bedre tilbud, vil 


et mindretall få et dårligere tilbud enn de har i dag. Likevel vil den generelle forbedringen i 


tilbudet gi alle et mer oversiktlig kollektivsystem å forholde seg til, som er enklere å forstå og 


orientere seg i. 


Enkelt å bruke – enkelt å videreutvikle – enklere å informere om 


Samtidig som tilbudet må være enkelt for brukerne bør det være enkelt å videreutvikle og 


tilpasses markedsgrunnlaget etterhvert som dette endres, for eksempel ved endring av 


frekvenser og eventuelle mindre justeringer av traséer, samt gjennom vurdering av sekundær-


/suppleringstilbud. Et nytt tilbud må derfor bygges slik at det er mulig å sette det i verk i dag, 


men også ta hensyn til at det kan justeres når endringer i vegsystemet og ikke minst 


jernbaneinvesteringene i Østfold er gjennomført, samt ved utviklingen i arealbruken. Samtidig 


må ikke fleksibiliteten misbrukes, ved å stadig endre traséer og/eller lage varianter av rutene, 


og eventuelt innføre varierende frekvens. Et av premissene for at kollektivtilbudet skal være 


enkelt og kundetilpasset, er at det ligger fast over tid og er lett gjenkjennelig for trafikantene.  


Per i dag er tilbudet komplisert med varierende avgangstider og varierende trasé for mange av 


rutene. Et enklere tilbud er også enklere å informere om. God, enkel og synlig informasjon vil 


redusere barrieren for å innhente informasjon om tilbudet. Tilbudet må både være søkbart fra 


sted til sted i reiseplanlegger, og det bør finnes rutetabeller både på nett og på alle 


holdeplasser. Alle tilbud må komme opp ved søk, både ordinære tilbud, skoletilbud og 


Flexxtilbud. 


6.2 Prinsipper for utvikling av kollektivtilbudet 


Det er verken mulig, ønskelig eller effektivt å levere det samme rutetilbudet til alle deler av 


Østfold. Rutetilbudet må differensieres, både i tid og rom, og en del steder kan det også være 


et spørsmål om det er tilstrekkelig trafikkgrunnlag for et fast rutegående tilbud. Det som 


kjennetegner mange av områdene som har lykkes i sin satsing på kollektivtransport, er at de 


har foretatt en bevisst prioritering av ulike rutetilbud. De har bygget rutehierarkier tilpasset de 


ulike markedsgruppene. 


Prinsippene for utvikling av kollektivtilbud er enklere å rendyrke der det er et større 


markedsgrunnlag. I mer tynt befolkede områder vil det ofte bli et tilbud på en av 


markedsgruppenes premisser – og da «vinner» skoletransporten som er lovpålagt. Likevel må 


man ikke se seg blind på skoletransporten og utforme alle tilbud etter denne.  







  
 


 


 Urbanet Analyse rapport 101/2018 57 


Markedsgrunnlaget for kollektivtransporten er avhengig av antall bosatte i områdene som skal 


betjenes. Samtidig vil målpunkt for reisene ha betydning for konkurranseflatene mot bil, og 


dermed markedspotensialet. Ikke minst i mer spredt befolkede områder er lokaliseringen av 


målpunkt viktig for markedsgrunnlaget. Jo mer disse er samlet, jo mer bygges det opp under 


markedsgrunnlaget for kollektivreiser. 


Som et uttrykk for markedsgrunnlaget kan vi benytte hvor mange kollektivreiser som starter 


eller avsluttes i et område, sett i forhold til antall bosatte. Generelt er kollektivbruken lav i 


Østfold, spesielt utenom byområdene, i områder med spredt bebyggelse og gode 


rammebetingelser for bilbruk. Dermed er det stor variasjon i tilbud og markedspotensial for 


kollektivtransport i regionen. Spørsmålet er derfor; hvor kan man gi et fast tilbud, og hvor må 


man gi andre alternative tilbud som kun skoleruter eller bestillingstilbud – og akseptere mer 


bilbruk. 


På grunnlag av markedspotensialet bygges rutehierarkiet. Innenfor rammene man har til 


rådighet prioriteres områder med mange kollektivreiser per innbygger og mange bosatte med 


et fast tilbud med så høy frekvens som mulig i forhold til markedsgrunnlaget – disse kalles 


hovedlinjer/stamlinjer. Det betyr at man må foreta prioriteringer som kan gå på bekostning av 


andre områder, som vil få et dårligere tilbud fordi grunnlaget er begrenset.  


Prinsipper for utvikling av kollektivtilbudet:  


 Ta utgangspunkt i markedet – satse der det er størst potensial   


o Tydelige prioriteringer; noen kan oppleve å få et dårligere tilbud på bekostning av 


mange som får et bedre 


 Bygge rutehierarki 


o Etablere hovedlinjer/stamlinjer med full fremkommelighet og så høy frekvens som det 


er markedsgrunnlag for  


o Etablere gode knutepunkt som letter overgang mellom ruter og transportmidler, og øker 


tilgjengeligheten til «alle steder» i regionen 


o Etablere sekundærruter og supplerende tilbud med større flatedekning, som kobles mot 


stamrutene 


 Gjøre tilbudet enklere og lettere tilgjengelig 


 Satse på kvalitet og frekvens framfor lavere takster 


 Tenke langsiktig planlegging og satsing (ting tar tid) 


 Prinsippene for linjeføring 


o Mest mulig rettlinjede traséer – dette gir kortere reisetid 


o Takting for å skape høyest mulig frekvens på fellesstrekninger 


o Reduksjon i antall holdeplasser for å øke hastigheten på bussene 


Arealutvikling som bygger opp under kollektivtilbudet 


 Lokalisere målpunkter sentralt 


 Lokalisere boligområder i knutepunkter og ved holdeplasser langs de tyngste kollektivrutene 


 Fortette der kollektivtilbudet er godt slik at markedsgrunnlaget for et bedre tilbud styrkes  
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6.3 Utvikling av tilbudet er en dynamisk prosess 


I arbeidet med utviklingen av tilbudet er det viktig med en dynamisk prosess. Det er mange 


aktører med ulike roller og ansvar som har meninger om hvordan tilbudet bør være. Derfor har 


det gjennom prosjektperioden vært tett dialog med oppdragsgiver. 


I tillegg har det vært arrangert møter med kollektivgruppa i Samarbeidsavtalen for areal- og 


transportutvikling i Mosseregionen, politikere og administrasjon i Indre Østfold, samt 


administrasjonen i Halden kommune. På disse møtene har beskrivelse av dagens situasjon, 


målsettinger for de ulike områdene samt ønsker for kollektivtilbudet vært sentrale. Det har 


også vært arrangert en større Workshop i Moss der politikere, planleggere i stat og kommuner, 


interesseorganisasjoner mf. kunne komme med innspill til arbeidet med forslag til nytt 


kollektivtilbud i Moss. Det har også vært gjennomført en medvirkningsprosess med 


befolkningen gjennom en markedsundersøkelse. Resultatene fra undersøkelsene, møtene og 


workshopen har vært et viktig grunnlag for arbeidet med utviklingen av forslag til 


kollektivtilbud i de ulike områdene. 


6.4 Forslag til nytt rutetilbud i Moss byområde 


På grunnlag av målsettingene for kollektivtilbudet, kartleggingen av dagens situasjon og 


medvirkningsprosessen har vi kommet frem til et forslag til et rutetilbud for Moss byområde vi 


mener vil treffe markedet bedre enn i dag. 


Tre sentrumsrettede hovedruter 


Hovedprinsippet i forslaget er at alle ruter kjøres til, eller via Moss sentrum. Moss sentrum er 


det viktigste målpunktet for reiser fra alle deler av Moss byområde. Moss sentrum er også 


viktig for pendlerreiser med tog til/fra Moss stasjon, og det er dermed viktig med god 


kollektivtilgjengelighet til stasjonen.  


Dagens tilbud med M1 og M2 frakter det meste av passasjerene (80 prosent) i Moss i dag, og 


passasjertallet vokser. Disse rutene ble opprettet i 2015 og har relativt raske traséer på deler 


av strekningene. Men, vi mener at rutene kan justeres for å treffe markedet enda bedre enn 


det de gjør i dag. 


Vi foreslår å opprette tre hovedruter i Moss, hvor to av rutene betjener de tyngste 


målpunktene og reisestrømmene i Moss byområde (H1 og H2), mens den tredje betjener 


sykehuset direkte fra sentrum og jernbanestasjonen (H3). Det er ønskelig at sykehuset 


betjenes med et kollektivtilbud som har kort avstand til holdeplass. På grunn av lokaliseringen 


er det ikke mulig å betjene sykehuset med hovedrutene H1 og H2, dersom disse også skal 


kunne gi et effektivt tilbud til bosatte på de reiserelasjonene der behovet og potensialet er 


størst. Sykehuset og området rundt har ikke så stort reisebehov, selv om det er mange 


arbeidsplasser på sykehuset og helsehuset. Fordi sykehuset har en viktig funksjon for hele 


Østfold er det allikevel foreslått en hovedrute hit, som bør korrespondere med toget.  
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Forslag til hovedruter i Moss: 


 H1: Kambo- Sentrum – Jernbanestasjoen - Øreåsen 


 H2: Refsnes – Jernbanestasjonen – Sentrum 


 H3: Jernbanen – Sentrum - Sykehuset 


H1: Kambo- Sentrum- Jernbanestasjonen - Øreåsen 


H1 består at en pendel på hver side av sentrum, noe som gjør det relativt enkelt å betjene de 


to viktigste målpunktene Sentrum/bussterminalen og Jernbanestasjonen (både dagens og 


fremtidig stasjon).  


For å oppnå kortere reisetid til sentrum fra Kambo enn i dag anbefaler vi at planlagt tiltak med 


ny vegforbindelse mellom Skredderåsen og Peer Gynts vei gjennomføres (tiltak 10 i KVU for 


hovedvegsystemet i Moss) – slik at bussene kan betjene Skredderåsen på en mer effektiv måte 


enn i dag. Dette tiltaket vil gi kortere reisetid og en mer rettlinjet rute på strekningen. For 


dagens rute via Fv. 311 Osloveien er markedsgrunnlaget på vestsiden minimalt, og det tar 


uforholdsmessig lang tid å dekke markedet på Skredderåsen. På kort sikt – før forbindelsen er 


bygget, kan H1 kjøre langs Fv. 311 Osloveien som i dag. 


Den andre enden av H1-pendelen går i retning Øreåsen. Mellom Øreåsen og sentrum er det 


flere mulige traséer, avhengig av hvilke områder en ønsker å prioritere. For bosatte på 


Øreåsen vil en trasé i Ryggeveien og Fjordveien være raskeste vei til sentrum. Samtidig vil en 


slik trasé gi bosatte på nedre del av Ørejordet et direktetilbud til sentrum som de ikke har i 


dag. I dag går M2 i Varanaveien og betjener Rygge storsenter som tiltrekker seg relativt mange 


reiser fra all deler av Moss. En slik trasé vil også gi god betjening av transformasjonsområdet 


Høyden/Varnaveien/Vingparken hvor det er planlagt omfattende bolig- og næringsutvikling. På 


denne delstrekningen må en velge å enten prioritere en rask rute til sentrum for bosatte på 


Øreåsen og noe lengre gangavstand til hovedruten fra Rygge Storsenter, eller god betjening av 


Storsenteret og transformasjonsområdet, men med noe lengre reisetid til sentrum for bosatte 


på Øreåsen. Ved utbygging av transformasjonsområdet bør man vurdere muligheten for å 


legge en kollektivtrasé gjennom området, noe som vil gi god kollektivtilgjengelighet til Rygge 


Storsenter og den nye bebyggelsen i området, og samtidig være en effektiv trasé i retning 


sentrum for bosatte på Øreåsen. Før en slik veg eventuelt er anlagt kan H1 kjøre Varnaveien – 


Råbekkgata – Ryggeveien - Carsten Ankers gate - Fjordveien.  


H2: Refsnes – Jernbanestasjonen – Sentrum/bussterminalen 


Den andre hovedruten H2 vil utgjøre hovedtransportåren på Jeløya, og bringe de tyngste 


reisestrømmene fra Jeløya inn mot sentrum og jernbanestasjonen. H2 foreslås lagt langs 


Refsnesalléen – Tronvikveien - Helgerødgata på Jeløya og over Kanalen mot sentrum. Bussen 


bør få prioritet over Kanalen. H2 kan betjene jernbanestasjonen og deretter 


sentrum/bussterminalen. Jernbanestasjonen prioriteres først – da overgang og 


korrespondanse med tog prioriteres fremfor ankomst til sentrum/bussterminalen. 
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H3: Moss sykehus – Sentrum – Jernbanestasjonen 


H3 er lagt fra jernbanestasjonen og deretter via sentrum, Klommesten og Krapfoss til Moss 


sykehus. For H3 har hensynet til Moss sykehus som målpunkt og arbeidsplasskonsentrasjon 


vært mer utslagsgivende enn betjening av boligområdene. Det er mulig å koble H3 til H2 i 


sentrum, dersom det er ønskelig å gi et ekstra godt tilbud til sykehuset, selv om 


trafikkgrunnlaget tilsier at det ikke er grunnlag for en så høy frekvens her. Det må etableres en 


snumulighet ved sykehuset. 


 
Figur 6.1: Forslag til hovedruter i Moss. Mulig alternativ trasé gjennom transformasjonsområdet 
Høyden/Varnaveien/Vingparken er stiplet. Løsning gjennom sentrum er nærmere beskrevet i et eget 
kapittel.  
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Supplerende tilbud 


I tillegg til hovedrutene vil det være behov for et supplerende tilbud i Moss. Den fremste 


oppgaven for det supplerende tilbudet er å betjene bosettingskonsentrasjoner av en viss 


størrelse, samt å mate inn til de største målpunktene og eventuelt overgang til hovedrutene. 


I vårt forslag er det i utgangspunktet lagt opp til fire sekundærruter som eventuelt kan kobles 


sammen i sentrum. For disse sekundærrutene er det imidlertid flere mulige alternativer. Hvilke 


områder som bør ha en sekundærrute er basert på en overordnet vurdering av trafikkgrunnlag 


og reisestrømmene til/fra disse områdene. I vår vurdering har vi primært sett på 


bosettingskonsentrasjonene i områdene som helhet, og ikke den spesifikke gaten eller vegen 


hvor traséen for ruten er foreslått lagt. Det betyr at det er mulig å endre trasé på 


sekundærrutene, så lenge man forsøker å fastholde prinsippene om mest mulig rettlinjet og 


effektiv trasé, samt betjening av de viktigste målpunktene og befolkningskonsentrasjonene. I 


flere av de bynære områdene hvor vi har foreslått at et sekundærtilbud, går det i dag ruter 


som er lite brukt. Dette er ruter med få påstigende per avgang, og som heller ikke benyttes i 


særlig grad av grad av skoleelever. Dette gjelder blant annet områdene Orkerød, 


Tronvik/Framnes og Ekholt. For betjening av disse områdene må det gjøres et valg med hensyn 


til hvilken funksjon rutene skal ha, det vi si hvilket marked de skal dekke. For å ha et tilbud som 


er mest mulig effektivt i forhold til arbeids- og skolereiser er det viktig at rutene er så effektive 


som mulig. Vi har laget et forslag med to sekundærruter på Jeløya, samt en som betjener Øre 


og en som betjener Ekholt.  


 S1 er lagt fra Framnes via Fiske, over Kanalen og inn mot sentrum. Ruten vil også  


dekke Reier skole og Jeløy folkehøyskole. Ruten er ikke trukket helt fra/til Tronvik da 


markedsgrunnlaget der er lite. En eller to morgen og ettermiddagsavganger kan 


eventuelt trekkes ut hit for å dekke behovet for arbeidsreiser. 


 S2 betjener Orkerød. Ruten er lagt som en sløyfe fordi vegsystemet ikke gir mulighet til 


å betjene området med en rettlinjet rute som samtidig dekker opp området uten at 


gangavstanden til holdeplass blir for lang. Traséen er lagt til Gimleveien og Anna 


Hagmanns gate. Hvis behov kan ruten starte ved Krossern (langs Nesveien).  


 S3 vil betjene Øre som vil ha lang  gangavstand til H1. Ruten vil betjene Øre/Ørejordet, 


Øre idrettsanlegg og Moss ishall, og deretter gå videre i Rv. 119. Ruten gir dermed 


også et tilbud til Klommesten og Skarmyra. Fra Flemminghjørnet kjøres ruten i 


Kongens gate inn i til sentrum. 


 S4 betjener området ved Ekholt. Ruten kjøres fra Rundkjøringen i Ryggeveien, 


Ekholtveien, Dyreveien over Melløsparker, deretter Fjordveien, Jernbanestasjonen og 


sentrum. 


Andre supplerende tilbud 


For områder som ligger et stykke fra Moss sentrum; det vil si Nes, Larkollen, Saltnes, 


Årefjorden øst og Fuglevik er behovet for et kollektivtilbud til målpunktene i Moss sentrum 


mest aktuelt for skole- og arbeidsreiser. Kundegrunnlaget utenom dette er lavt. For disse 


områdene bør tilbudet forslagsvis være ruter med avganger morgen og ettermiddag, mens 


tilbudet utenom skole- og arbeidstider bør være begrenset. Disse rutene kan til en viss grad 
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være lagt opp etter behovet for skolekjøring, og kan med fordel også mate inn til hoved- og 


sekundærruter og jernbanestasjonene i Rygge og Råde der det er aktuelt. Enkelte av rutene 


kan også vurderes som bestillingstilbud.  


 Rute 403 til Larkollen kjører i dag i en ring og har 7 avganger per dag. Ruten går i ulik 


retning i ringen. Det bør vurderes om ruten alltid skal gå samme retning i ringen og om 


antall avganger er noe for høyt i forhold til bruken.  


 Rute 404 kjøres fra Saltnes kun på skoledager. Denne ruten har relativt bra belegg og 


kan beholdes. Det kan vurderes om det er behov for avganger også på ikke skoledager, 


enten som fast rute eller som Flexx-tilbud. 


 På rute 406 fra Fuglvik er kundegrunnlaget lite. Her bør det vurderes om ruten bør 


erstattes av et Flexx-tilbud.  


 Rute 408 fra Nes har lavt passasjerbelegg og bør vurderes erstattes av et Flexx-tilbud.  


Boligområdet Sjøhagen ved Kambo, nord i Moss kommune, betjenes i dag av Ruters rute 


540/545 – som kjører inn til Moss sentrum fra Son. Vi kan ikke se behov for at denne ruten 


kjører helt inn til Moss sentrum – i alle fall ikke for det lokale tilbudet, da det vil være et godt 


tilbud med H1 fra Kambo til Moss. Rute 540/545 kan derfor vurderes kuttet ved Kambo 


stasjon. Dette vil gi tilgang til H1 og toget for passasjerer som ikke vil gå eller sykle til Kambo 


stasjon. Traséen for Ruters rute går i dag gjennom boligområdet på Sjøhagen. Dette virker 


unødvendig, da det er akseptabel gangavstand fra hele boligområdet til holdeplassene ved 


enten Breivikveien og/eller Sjøhaven syd i Osloveien. Flytting av busstraséen til Breivikveien og 


Osloveien vil avlaste de trange boliggatene i Sjøhagen for busstrafikk, samt ivareta 


tilgjengeligheten til buss fra den planlagte utbyggingen nord for Breiviksveien (Sjøhagen nord). 


Ved utbygging av dette området er det viktig å ta hensyn til tilgjengelighet til holdeplassene, 


samt til en holdeplass som bør anlegges i krysset mellom Osloveien og Brevikveien. 


 


Tabell 6.1: Oppsummert forslag til hovedruter i Moss og omegn 


Hovedruter Kommentarer 


H1 Kambo- Sentrum- 


Jernbanestasjonen- Øreåsen 


Ruten vil erstatte dagens M2. Men det foreslås noen endringer i trasé i 


forhold til dagens M2. 


Forbindelse mellom Skredderåsen og Peer Gynts vei. 


Ny bussveg gjennom transformasjonsområdet 


Høyden/Varnaveien/Vingparken bør vurderes både for å gi god 


tilgjengelighet til ruten og kortere reisetid.  


H2 Refsnes- Jernbanestasjonen – 


Sentrum 


Traséen blir om som i dag, men ruten ender i sentrum. Ruten bør betjene 


jernbanestasjonen først. Ruten må sikres god fremkommelighet over 


Kanalbrua, kollektivfelt bør vurderes.  


H3: Jernbanestasjonen-Sykehuset Ruten vil gi direktetilbud fra jernbanestasjonen og sentrum. Kan kobles 


sammen med H2 – om man vil gi et bedre tilbud enn kundegrunnlaget 


tilsier. 
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Tabell 6.2: Oppsummert forslag til sekundær og supplerende tilbud i Moss og omegn 


Sekundærtilbud 


S1 Framnes – Jernbanestasjonen – 


Sentrum  


Kan kobles i pendel med enten S2, S3 eller S4. Dette vil avhenge av hva 


som er driftsmessig beste løsning. Hvordan eventuelle pendler kobles 


sammen vil legge føringer for hvordan jernbanestasjonen og sentrum 


betjenes. 


S2 Orkerød – Jernbanestasjonen- 


Sentrum 


 


Kan kobles i pendel med enten S1, S3 eller S4. Dette vil avhenge av hva 


som er driftsmessig beste løsning. Hvordan eventuelle pendler kobles 


sammen vil legge føringer for hvordan jernbanestasjonen og sentrum 


betjenes. 


S3 Øre – Sentrum – 


jernbanestasjonen  


Kan kobles i pendel med enten S1, S3 eller S4. Dette vil avhenge av hva 


som er driftsmessig beste løsning. Hvordan eventuelle pendler kobles 


sammen vil legge føringer for hvordan jernbanestasjonen og sentrum 


betjenes.  


S4 Ekholt- Jernbanestasjonen-


Sentrum 


Kan kobles i pendel med enten S1, S2 eller S3. Dette vil avhenge av hva 


som er driftsmessig beste løsning. Hvordan eventuelle pendler kobles 


sammen vil legge føringer for hvordan jernbanestasjonen og sentrum 


betjenes.  


Andre supplerende tilbud 


403- Larkollen 


 


Bør dekkes med avganger morgen og ettermiddag for å dekke arbeids og 


skolereisene. To avganger morgen – og to ettermiddag. Det kan vurderes 


en avgang midt på dagen. Det bør vurderes om ruten kan kjøre samme 


retning i ringen for alle avganger for å få en fast trasé. . 


404 Saltnes Bør vurderes om det er behov også utenom skoledager, med en 


morgenavgang til Moss og en ettermiddagsavgang fra Moss, enten som 


fast tilbud eller Flexx tilbud.  


406 Fuglevik – erstattes av Flexx  Veldig lite markedsgrunnlag. Ruten er nesten ikke brukt. 


Flexxtilbud bør innføres i stedet for fast rute 


408 Nes- erstattes av Flexx Lite markedsgrunnlag. Ruten er nesten ikke brukt. 


Flexxtilbud bør innføres i stedet for fast rute. 


 


I tillegg til disse rutene gis befolkningen i Mosseregionen et tilbud via regionale ruter (det som i 


dag kalles langruter). Moss er stoppested på opptil flere regionruter; mellom Halden og Moss 


via hhv. Fredrikstad og Sarpsborg, mellom Fredrikstad og Moss, mellom Askim og Moss via 


Elvestad, samt mellom Svinndal og Moss via Våler. Regionrutene vil dekke opp og gi et tilbud til 


«underveismarkeder» i utkantområdene av byene og mellom byene, det vil si i områder som 


ikke dekkes opp av by- og omegnstilbudet. Forslag til disse tilbudene er beskrevet i kapittel  


6.8. 


Driftsdøgn og frekvens  


Lengden på driftsdøgnet for hovedruter vil normalt være 18 timer på hverdager. Hvilken 


frekvens og lengde driftsdøgnet kan ha på lørdager og søndager vil avhenge av hva man har til 


rådighet til drift når hverdagstilbudet er lagt. I tillegg vil bruken av tilbudet være førende for 


hvordan det eventuelt kan utvides.  
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For hovedrutene, H1 og H2, foreslås det driftsdøgn på 18 timer på hverdager. Frekvensen på 


hverdager bør være 15 minutter i rush. Dette vil sikre god korrespondanse til/fra tog. 


Rushtidens lengde må vurderes. I lavtrafikk foreslås halvtimesavganger. På lørdager og 


søndager foreslås kortere driftsdøgn, f. eks. 16 timer på lørdager og 14 timer på søndager og 


timesfrekvens. Det kan vurderes om det skal være 30 minutters frekvens på dagtid på lørdag. 


For H3 til Moss sykehus vil det være naturlig med en noe lavere frekvens enn på de to andre 


hovedrutene. Det foreslås halvtimesavganger på dagtid – med noe lavere frekvens på 


kveldstid. Behovet er trolig vesentlig lavere på lørdager og søndager, og det foreslås 


timesavganger mellom 10 og 18 på lørdager og søndager. H3 bør korrespondere med tog. Det 


er imidlertid utfordrende å korrespondere både med L21 Stabekk – Moss og R20 Oslo-Halden. 


For å dekke bosatte i Østfolds behov for tilgang til Moss sykehus bør H3 korrespondere med 


R20. Det er imidlertid vanskelig å gi korrespondanse for både togankomst og –avgang uten at 


det blir noe venting for minst ett av alternativene. Et forlag er ankomst/avgang 20 og 50 


minutter over timen. Dette vil dekke alle ankomster og avganger med akseptabel ventetid 


samtidig som at ruten kan holde faste rutetider. 


For det supplerende tilbudet er kundegrunnlaget relativt begrenset og det er vanskelig å 


forsvare både langt driftsdøgn og en høyere frekvens enn i dag. Forslaget er at de supplerende 


rutene S1-S4 har timesavganger, men får et lengre driftsdøgn enn i dag, f.eks. 16 timers 


driftsdøgn på hverdager. Hvilket tilbud det er behov for i helgene er vanskelig å si. Om det er 


mulig innenfor de økonomiske rammene som er til rådighet, bør det også være tilbud i helgene 


- i hvert fall på lørdager. Det kan forsøksvis etableres timesavganger kl. 9- 16 på lørdager, 


deretter hver 2. time frem til kl. 22. På søndager er det per i dag ikke et tilbud på disse 


strekningene. Det kan vurderes avganger hver 2. time fra kl. 10 til 18.  


Bussløsning gjennom sentrum 


Moss sentrum har to sentrale målpunkt i jernbanestasjonen og bussterminalen. Disse ligger 


imidlertid i hver sin «ende» av sentrumsområdet. Avstanden mellom disse to sentrale 


målpunktene gir store utfordringer for betjeningen og kjøremønsteret for buss i sentrum – 


som igjen påvirker attraktiviteten til kollektivtilbudet. Dersom en rute skal betjene begge 


målpunktene medfører det store omveier og et ulogisk kjøremønster for bussene. Hovedlinje 


H1 er den eneste ruten som naturlig kan betjene begge målpunktene, uten å kompromisse 


med rettlinjet og effektivt trasé. 


For rutene som for eksempel kommer fra Jeløya og inn til sentrum over Kanalen er det i dag 


kun mulig å betjene dagens jernbanestasjon ved å kjøre via Kransen, Fjordveien, Nyquists gate 


og inn i Jernbanegata, og videre til bussterminalen via Storgata og inn Th. Petersons gate.  


Alternativt kan bussene fra Jeløya kjøre direkte til bussterminalen via Kransen, opp Kirkegata 


og inn Th. Petersons gate – og deretter videre til jernbanestasjonen via Jernbanegata. Denne 


omveien er en vesentlig belastning for alle som tar buss til jernbanestasjonen. Det kan derfor 


være hensiktsmessig å prioritere kun ett av målpunktene per bussrute. En holdeplass eller av- 


og påstigningsmulighet i området rundt Rådhusplassen/Arena Moss vil gi tilgjengelighet til 
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både sentrum og jernbanestasjonen innenfor akseptabel gangavstand. En slik løsning kan være 


«et minste felles multiplum» for betjening av de to mest sentrale reisemålene for 


kollektivtransport i Moss på kort sikt.  


Vi vil anbefale at bussene fra Jeløya betjener jernbanestasjonen først da korrespondansen med 


toget er viktig og mer kritisk med hensyn til ankomsttid. Hvis H2 Refsnes- Sentrum knyttes 


sammen med H3 vil dette også gi et naturlig kjøremønster gjennom sentrum da H3 har 


start/endepunkt jernbanestasjonen.  


 


Figur 6.2. Forslag til holdeplasslokalisering og trasé for ruter til/fra Jeløya som kan gi akseptabel 
gangavstand til både jernbanestasjonen og bussterminalen for dagen situasjon. Bussen kan enten følge 
heltrukken rød linje for prioritering av sentrum, eller stiplet rød linje for prioritering av 
jernbanestasjonen. Forslag til ny holdeplass i blått.   


 


Ny jernbanestasjon gir nye muligheter  


I forbindelse med InterCity-utbyggingen vil det bli gjort endringer i vegsystemet i området 


rundt stasjonen, som åpner for nye muligheter for bussbetjening2. Dersom det etableres en ny 


veglenke mellom Strandgata og Nyquist gate (Værlegata vest) som vist i Figur 6.3 kan ruter fra 


Jeløya følge Helgerødgata-Strandgata-Værlegata vest-Nyquist gate-Fjordgata og deretter 


                                                           
2 Kilde Østfoldbanen VL Sandbukta-Moss-Såstad- områdereguleringsplan-planbeskrivelse, Bane NOR 12.09.2016 
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Kirkegata inn mot bussterminalen, med busstopp for betjening av stasjonen i den nye 


Værlegata vest. Dette blir en akseptabel omveg for passasjerer fra Jeløya som skal til sentrum. 


Værlegata vest må være bred og rett nok til at det kan etableres en holdeplass hvor flere 


busser kan stoppe samtidig, da det er flere ruter som skal betjene denne holdeplassen på 


samme tid. Bussen må også gis prioritering forbi fergetrafikken i Strandgata skal denne 


løsningen fungere optimalt. Ruter fra nord/sør kan stoppe i Fjordgata, som vist i figur 6.3. 


Jernbanegata må på kort sikt fungere som en kollektivgate, og på lengre sikt bør den sikres 


som en alternativ trasé for buss. 


 


Figur 6.3. Forslag til løsning for kollektivbetjening av Moss stasjon og sentrum, med utgangspunkt i 
planlagt ny gatestruktur i området rundt den nye stasjonen. H1 i blått, H2 i rødt og eventuell trasé for 
sekundærruter i gult. Stoppesteder i oransje. Løsningen krever etablering av ny veg over dagens 
sporområde (Værlegata vest mellom Strandgata og Nyquist gate). Det er også viktig at de planlagte 
gangforbindelsene i grønt etableres. Grunnlag for nytt vegsystem: Østfoldbanen VL Sandbukta-Moss-
Såstad- områdereguleringsplan-planbeskrivelse, Bane NOR 12.09.2016.   
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Ytterlige vurderinger og tiltak 


Både på kort og mellomlang sikt er det med hensyn til kollektivtransporten, noen flere 


vurderinger det kan være hensiktsmessig å gjøre i Moss. Disse kommer i tillegg til de tiltakene 


som ligger inne i KVU’en, som ny bussvei fra Skredderåsen til Peer Gynts vei, Fjordveien som 


kollektivtrase og kollektivfelt på strekningen Gimle-Blinken på Jeløya og over Kanalen. Disse er 


alle tiltak for å øke fremkommeligheten for bussene og for å få effektive traséer. Disse 


tiltakene bør prioriteres. I tillegg kommer tiltak som bygger opp om forslaget til betjening av 


den nye jernbanestasjonen, som blant annet etablering av Værlegata vest mellom Strandgata 


og Nyquist gate. 


Kobling av gang-/sykkelbroer og kollektivtransport ved Kanalen. 


Kanalbrua fremstår som en flaskehals som hindrer effektiv fremføring for buss. Bedring av 


fremkommeligheten for kollektivtransporten over Kanalen vil gi bussen et vesentlig 


konkurransefortrinn fra Jeløya til/fra sentrum, og bør prioriteres.  


I forbindelse med planene om to nye gang- og sykkelbroer over Kanalen bør det gjøres 


vurderinger av hvordan tilgjengeligheten til kollektivtransporten via disse potensielle 


snarvegene kan utnyttes på best mulig måte. Nøyaktig plassering, utforming, og synliggjøring 


av koblingen til målpunkt vil kunne ha mye å si for befolkningens opplevelse av 


kollektivtilbudet. 


Fjerning av parkering i kollektivtraseer 


For å sikre bussen så god fremkommelighet som mulig i bygater er det viktig å rydde disse for 


gateparkering. Parkerte biler gjør traséene trange, samtidig som at de hindrer bussene når de 


skal inn og ut av parkeringslommer. Gater uten parkerte biler gir også muligheter for bussene 


til å stoppe uten av det må etableres busslommer.  


Betjening av Moss sykehus - ny alternativ vegstrekning 


Som følge av sykehusets plassering er det en stor utfordring å skulle betjene dette målpunktet 


med et effektivt kollektivtilbud. Sykehuset som målpunkt er i utgangspunktet ikke så stort at 


det legitimerer en egen rute, eller en omveg med hovedruten H1. En ny vegkobling i området 


mellom Osloveien og Grindvoll/sykehuset vil imidlertid gi mulighet for at H1 kan betjene 


sykehuset uten å kjøre en lang omvei. I så fall kan den forslåtte ruten H3 til sykehuset tas bort, 


og eventuelt gjøres om til en sekundærrute som betjener Krapfoss og Mosseporten om det 


skulle være behov for det.  


6.5 Forslag til nytt rutetilbud i Halden  


Halden har i dag to hovedruter, R1 og R2, som dekker det meste av byområdet. R1 og R2 er 


begge ringruter som går i to looper både syd og nord for sentrum. Selv om ringrutene 


tilsynelatende gir dobbel frekvens til sammen, gir dette variabel reisetid for passasjerene, 


avhengig av hvilke retning de går på bussen. Det vil si at frekvensen for mange reiserelasjoner 


ikke er reell. Rutene er i tillegg snirklete, og bruker lang tid fordi de skal trafikkere mange 


målpunkt og boligområder.  
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Rv. 21 benyttes som trasé mellom Tistedal og Halden sentrum for begge hovedrutene. Rv. 21 


er den raskeste veien inn mot sentrum, men inneholder ingen boligområder eller målpunkt, og 


rutene får dermed ingen passasjerer underveis på strekningen. Det betyr at den strekningen 


med høyest frekvens og raskest fremføring i Halden, ikke har noe trafikkgrunnlag.  


Øvrige ruter i Halden, som går fra omlandet og inn mot sentrum, har mange trasévarianter og 


variable avgangstider. Disse er stort sett rettet mot skoleelever. I disse områdene er 


markedsgrunnlaget lite. 


Frekvens, lengde på driftsdøgn samt tilbud i helgene vil avhenge av kundegrunnlaget, og i 


hvilken grad man får samordnet skoleruter, ordinære ruter og Flexx-tilbudet. Hovedmålet med 


forslaget er å søke å treffe markedet der reisebehovet er størst. 


Felles for alle typer ruter, enten det er hovedruter, supplerende tilbud, skoleruter eller Flexx-


ruter, er at det bør etterstrebes faste avgangstider og faste traséer. Dette kan være 


utfordrende der hvor rutene er lagt opp etter behovet for skoletransport. 


Mer direkte ruter til sentrum 


Forslaget til endringer av ruteopplegget i Halden bygger på en intensjon om å få mer direkte 


ruter til sentrum, som samtidig dekker reisebehovet og markedet, og tar kortere tid enn i dag. 


Vi foreslår å dele R1 og R2 opp i flere ruter med faste traséer. Dette vi gi samme reisetid 


uavhengig av hvilken avgang som benyttes. Disse rutene kan eventuelt kobles i pendler. I 


Halden er det utfordrende å betjene både sentrum, jernbanestasjonen og bussterminalen med 


samme rute uten at det kjøres en sløyfe i de sentrale delene av byen, noe som forlenger 


reisetiden om rutene skal kjøre i pendel.  


Parken er den viktigste holdeplassen i sentrum, og alle rutene bør gå innom her. I tillegg er det 


ønskelig at jernbanestasjonen betjenes av så mange ruter som mulig. Plassering av holdeplass 


for reisende til jernbanestasjonen vil være av betydning for hvor lang tid en pendelrute bruker 


gjennom sentrumsområdet.   


Tre hovedruter 


Det foreslås tre hovedruter hvorav to kan kobles sammen til en pendel. Ideelt sett burde 


rutene være koblet sammen nord-sør. Men fordi det er et vesentlig større trafikkgrunnlag nord 


for Tista, er det foreslått to ruter i nord og en i sør. Hvilke ruter som kobles sammen vil dermed 


avhenge av frekvens og hensyn til kostnadseffektiv ruteproduksjon.  


R1: Høyskolen-Parken-Jernbanestasjonen 


Ruten skal betjene Høgskolen i Østfold og Låby samt sykehuset. For å få en noe mer effektiv 


trase er ikke ruten lagt innom sykehuset, men går heller i Båstadlundveien.  


R2: Brekkerød-Sentrum-Jernbanestasjonen 


Ruten dekker boligområdet i Brekkerødlia og Brødløs. Kjøres i Rokkeveien, deretter 


Busterudkleiva og Busterudgata  inn til Parken og jernbanestasjonen. 
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R3: Tistedal skole/idrettsanlegg – Kringla – Jernbanestasjonen-Sentrum 


Ruten skal betjene Tistedal på begge sider av elva. Ruten kan kjøre Rv. 21 Tistedalsveien, men 


det vil bety at beboere i området mellom Kringla og Øbergtoppen vil få lang gangavstand til 


hovedruten. For å få dekket dette boligområdet er ruten lagt i Øbergveien, Harekasveien og 


deretter Rv. 22 Iddeveien inn til Jernbanestasjonen og deretter til Parken. 


 
Figur 6.4: Forslag til ruter i Halden 


 


Supplerende tilbud 


Tre sekundærruter 


I tillegg til de tre hovedrutene etableres tre sekundærruter. 


S1: kjøres fra Stenrød og S2 kjøres fra Grimelundshøgda. Ved krysset BRA Veien /Gimleveien 


kjører begge rutene samme trasé inn mot sentrum: Gimleveien, Hannibal Sehersteds gate og 


Busterudgata inn til Parken og videre til jernbanestasjonen. Rutene må taktes slik at det blir 


dobbelt frekvens på fellesstrekningen. S3 vil dekke områdene, Knardal, Folkvang skole og 


områdene langs Øbergveien mellom Rv. 22 og Sommero. 


På sikt kan det vurderes å opprette en sekundærrute fra Hov/Brattskottveien, hvis området 


utvikles med mange nok boliger til å forsvare et bedre tilbud enn dagens rute 112, Flexx 788 og 


skoleruter som betjener området i dag.  
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Tilbud i omlandet til Halden by 


Felles for områdene utenfor de mest sentrale deler av Halden, er at boligene ligger spredt, og 


mange ligger også langt fra hovedvegene hvor det kunne vært naturlig å legge en bussrute. 


Dette gjør det utfordrende å opprette raske og effektive ruter, som er tilpasset 


arbeidsreisemarkedet. Et supplerende tilbud må derfor sees opp mot dette og hvilket marked 


som skal prioriteres først. De fleste av disse områdene betjenes i dag av rene skoleruter, noen 


ordinære ruter som stort sett kun kjører skoledager, samt et Flexx-tilbud. For å nå det 


markedet man ønsker må man derfor se disse reiseetterspørslene i sammenheng, og justere 


tilbudet deretter. Dagens Flexx-tilbud i Halden er omfattende, og er stort sett et servicetilbud 


som ikke dekker arbeidsreisebehovet. Flexx-rutene bør vurderes ut fra kostnadene, og sees på 


som et supplerende tilbud, som kan tilbys dersom det er midler igjen når de primære 


satsingsområdene – arbeidsreiser og skolereiser, er dekket. I disse spredt befolkede områdene 


vil det være naturlig å prioritere skolereiser, da dette er en lovpålagt oppgave. Men det bør 


vurderes om tilbudet i noen grad også kan ivareta arbeidsreisende ved at skoleruter 


effektiviseres noe og det aksepteres at skoleelever kan ha noe gangavstand til skolen fra 


holdeplass, og hjemmefra til bussen. 


Ved vurdering av et supplerende tilbud har vi tatt utgangspunkt i dagens kollektivbruk og 


forventet markedsgrunnlag, for å se om det er grunnlag for opprette et ordinært tilbud i fast 


rute.   


 Korridoren sørover: Knardal- Hov. 


Dagens rute 112 og Flexx bør sees i sammenheng. Hvis arbeidsreiser skal prioriteres 


bør det være to faste morgenavganger, og det må innføres en til to faste 


ettermiddagsavganger fra Halden. Ruten bør kjøres helt til Parken. Tilbudet midt på 


dagen bør vurders og kjøres som Flexx. På sikt, ved en utbygging ved Hov, kan det 


vurderes om markedsgrunnlaget gir grunnlag for å øke antall avganger.  


 Korridoren Sør Øst 


Tafikkeres av tre ruter i dag (113, 114, 115) som har mange varianter og kjører til dels 


samme trasé. Disse rutene går stort sett kun skoledager og det er ikke 


ettermiddagstilbud fra Halden. I tillegg tilbyr Flexx 789 avganger midt på dagen og på 


kvelden. 


De tre ruten bør rendyrkes med egne og mer effektive traséer slik at det unngås 


varianter av rutene. Dette bør være positivt for skolereisende samtidig som det blir et 


tilbud andre lettere kan skaffe seg informasjon om. Skal arbeidsreisemarkedet dekkes 


må det etableres ettermiddagsavganger fra Halden: 


o Holtet og Halden (113) som kjørere Rv22 til Halden sentrum (Parken) 


o Kornsjø – Halden (114) kjører 101, Aspedamsveien Rv22 inn til Parken 


o Elgklev – Halden (115) kjøres Øreveien, Aspedamveien deretter Rv22 


o Flexx tilbudet endres til å dekke morgen og ettermiddag på de dagene det ikke 


er skole samt for et eventuelt servicetilbud midt på dagen – om det er midler 


til det. 


 Korridoren vestover. 


Vestover langs Rv. 21  har rutene 110 og 118 relativt mange avganger, men få 







  
 


 


 Urbanet Analyse rapport 101/2018 71 


passasjerer. Langs Rv21 går også rutene 100 og 400 som kan ta arbeidsreiser til/fra 


Isebakke. Det går egne skoleruter til Berg skole (18011 og 8017). 


Markedsgrunnlaget er lite. Det bør vurderes om det er behov for annet enn 


skoleavganger morgen og ettermiddag. Hvis arbeidsreiser skal prioriteres kan rutene 


118 og 110 slås sammen til en arbeidsrute fra Sponvika via Isebakke til Halden, som 


ikke kjøre oppom Berg skole da dette tar uforholdsmessig lang tid. Stoppestedet ved 


Fangeveien gir en gangavstand til Berg skole på ca. 200-250 meter. Alternativt kan 


arbeidsruten gå fra Isebakke til sentrum. Sponvika kan dekkes med Flextilbud morgen 


og ettermiddag. Dagens Flexx 786 er et servicetilbud som dekker reiser på dagtid og 


behovet bør vurderes i henhold til bruken.  


 Halden – Torpedalen 


Rute 121 er i dag en rute som kun kjører skoledager fra Åbu-Moen til Tistedal og 


Halden Bussterminal. Den har ikke ettermiddagsavganger i retur og egner seg derfor 


ikke for arbeidsreiser. Skal arbeidsreiser prioriteres må det etableres 


ettermiddagsavgang fra Halden. Markedsgrunnlaget er lite og det er trolig ikke behov 


for arbeidsreisetilbud. I så fall kan dette dekkes med Flexx på ikke skoledager. For å 


dekke mulighet for retur fra Halden på hverdager bør tidspunkt for siste skolerute 


vurderes endret. 


Tabell 6.3: Oppsummert forslag til kollektivtilbud i Halden 


Hovedruter Kommentar 


R1: Høyskolen i Østfold – Parken – 
Jernbanestasjonen 


Vil dekke reisebehovet mellom Høyskolen, Låby og sentrum. Sykehuset 
betjenes også med denne ruten.  


R2: Brekkerød –Parken - 
Jernbanestasjonen- 


Dekker Brekkerødområdet og Brødløs 
 


R3: Tisteda – Jernbanestasjonen – 
Parken 


Dekker Tistedal på begge sider av elva samt Øbergtoppen 
 


Sekundærtilbud 


S1: Stenrød – Parken – 
Jernbanestasjonen 


Dekker boligområdet  ved Stenrød, samt boligområdene langs 
Gimleveien 


S2: Grimelundshøgda – Parken – 
Jernbanestasjonen 


Dekker boligområdet ved Grimelundsghøgda, samt boligområdene langs 
Gimleveien 


S3: Sommero – Folkvang – Knardal – 
Jernbanestasjonen - Parken   


Dekker  områdene ved Sommero, Folkvang og Knardal 


Supplerende tilbud 


Korridoren sørover 
Knardal og Hov 


112 og Flexx bør sees i sammenheng. 112 tilpasses arbeidsreiser med to 
faste avganger om morgenen og to på ettermiddagen. Tilbudet midt på 
dagen bør vurderes og kjøres som Flexx.  


Korridoren Sør-Øst 
Holtet 
Kornsjø 
Elgklev 


De tre rutene 113, 114, 115 rendyrkes med egne separate og mer 
effektive traséer. Skal arbeidsreisemarkedet dekkes må det etableres 
ettermiddagsavganger fra Halden: 
Flexx endres til å dekke morgen og ettermiddag på de dagene det ikke er 
skole samt for et eventuelt servicetilbud midt på dagen.  


Korridoren Vestover 
Isebakke 
Sponvika  
 


Markedsgrunnlaget er lite. Hvis arbeidsreiser skal prioriteres kan 118 og 
110 kan slås sammen til en arbeidsrute enten fra Isebakke eller helt fra 
Sponvika. Sponvika kan ev. dekkes med Flextilbud morgen og 
ettermiddag.  


Halden – Torpedalen -  
 


Markedet er lite med unntak av skolereiser. Det er trolig ikke behov for 
arbeidsreise tilbud. I så fall kan dette dekkes med Flexx på ikke 
skoledager. For å dekke mulighet for retur fra Halden på hverdager bør 
tidspunkt for siste skolerute vurderes endret.  
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Driftsdøgn og frekvens 


For hovedrutene R1-R3 foreslås det en frekvens på 30 minutter over hele driftsdøgnet som 


foreslås til 18 timer. Det bør vurderes om frekvensen kan reduseres til timesavganger etter kl. 


18.00. I tillegg kan det vurderes om det er behov for en ekstra avgang i morgenrush, som har 


en vesentlig spissere rushtidstopp enn om ettermiddagen. Dette må vurdere med hensyn til 


toppbelegget på rutene, slik at ekstra avganger settes inn for å sikrer nok kapasitet. Behovet 


for avganger i helgene må også vurderes i forhold til bruk men i utgangspunktet foreslås det 


timesavganger på lørdager og et driftsdøgn på 16 timer. Etter kl. 17 kan ev. frekvensen 


reduseres til annenhver time. Søndag kan ha et kortere driftsdøgn, f.eks. fra 10.00- 22.00, også 


på søndager må behovet for timesfrekvens etter kl. 17 vurderes.  


For det sekundære tilbudet i bynære områder i Halden, S1 og S2 foreslås det timesfrekvens 


med et driftsdøgn på 16 timer på hverdager. Dette vil gi halvtimesavgang på strekningen fra 


krysset BRA Veien/Gimleveien. På lørdag og søndager foreslås det avgang hver annen time. For 


S3 er kundegrunnlaget noe mindre og det foreslås timesfrekvens på dagtid frem til kl. 17 – 


deretter to kveldsavganger. På lørdag og søndager foreslås det avgang hver annen time. 


Helgetilbudet må imidlertid vurderes i forhold til de ressurser man har til rådighet. 


For det supplerende tilbudet i omlandet til Halden er avganger morgen og ettermiddag viktigst 


for å ivareta skole- og arbeidsreiser. Skolenes plassering kan føre til behov for et mer 


flatedekkende og saktegående tilbud enn det arbeidsreisende etterspør. Disse tilbudene er 


derfor forsøkt effektivisert noe – se forslagene over – slik at de også kan være mer aktuelle for 


arbeidsreiser. Mange av disse rutene går kun skoledager. I tillegg er returmulighetene for tidlig 


for de fleste arbeidsreiser, siden skoleelevene i de fleste tilfeller har returavgang tidlig på 


ettermiddagen. Skal disse tilbudene også tilpasses arbeidsreisende må de styrkes med 


ettermiddagsavganger tilpasset arbeidsreiser. Hvorvidt det er et markedsgrunnlag for 


arbeidsreisende på disse rutene som kan forsvare egne avganger er lite trolig. Vårt forslag er 


derfor at dette supplerende tilbudet først og fremst skal ha avganger som dekker behovet for 


skolereiser. Ved et enklere ruteopplegg bør dette også dekke opp behovet for andre typer 


reiser som servicereiser. På ikke skoledager kan reisebehovet dekkes med Flexx-tilbud. 


Korrespondanse med tog og betjening av togstasjonen er utfordrende 


Korrespondanse med tog i Halden er utfordrende da togene ikke har faste avgangs- og 


ankomsttider. For å rekke togene i retning Oslo bør rutene ankomme holdeplassen ved 


jernbanestasjonen ca. 5 minutter på hel time (gitt dagens rutetider for tog). Fra Oslo 


ankommer togene mellom 44 og 52 minutter over hel time. Det vil dermed bli mulighet for 


korrespondanse med lokalt busstilbud som går ca. 5 minutter på hel time fra 


jernbanestasjonens nærmeste holdeplass. R1 som vi foreslår til Høyskolen i Østfold bør 


prioriteres med hensyn til korrespondanse med tog.  


Når ytre Intercity bygges ut er det viktig at selve stasjonen blir liggende så tett på Storgata og 


gang-/sykkelbroen over Tista som mulig, for å kunne sikre en god betjening av 


jernbanestasjonen med buss uten at det må kjøres omveier for å betjene denne. 
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6.6 Forslag til nytt rutetilbud i Indre Østfold  


20 prosent av reiseomfanget i Østfold, dvs. drøyt 200 000 reiser, starter og slutter i en av 


kommunene i Indre Østfold. 30 prosent av disse igjen, foregår internt i Askim og Eidsberg.  


Kollektivtilbudet i Indre Østfold består av  


 Tog og ekspressbusser 


 Regionale ruter (Langruter) 


 Lokalruter 


 Skoleruter 


 Flexx-ruter 


Toget og Timekspressen TE9 og Ruters rute 490 betjener i første rekke reiser til/fra 


Oslo/Akershus.  


De regionale rutene dekker reisebehovet til øvrige regioner i fylket og flere av de regionale 


rutene har relativt mange avganger, med ujevn frekvens og varierende trasé, noe som gjør det 


vanskelig å få oversikt over tilbudet. Dagens regionale ruter har generelt lavt belegg.  


Lokalrutene har generelt lav og ujevn frekvens, mange trasévarianter, og kjøres som ringruter 


som tar lang tid. Rutene korrespondere heller ikke med togavgangene. Lokalrutene egner seg 


således dårlig for lengre reiser til/fra arbeid der det er behov for overgang til/fra tog. 


Passasjerstatistikken viser at de fleste lokale ruter i praksis fungerer som skoleruter, i tillegg til 


det ordinære skolerutetilbudet som til sammen er 32 ruter. Unntaket er rutene 460 og 461 


Askim sentrum nord, som i all vesentlig grad frakter ordinære reisende. 


Flexx-tilbudet i Indre Østfold omfatter både flatedekkende ruter og TT-tilbud, og gir et tilbud i 


områder med svært lavt kundegrunnlag. Flexx-rutene har generelt lavt belegg, og flere av 


rutene benyttes nesten ikke i det hele tatt. Det tilbys også et Flexx-natt tilbud, som nesten ikke 


benyttes, med unntak av Flexx natt: Halden – Aremark/Strømfors som i 2016 ble brukt av 41 


personer. 


Kundegrunnlaget i Indre Østfold er lavt, og spørsmålet er i hvilken grad man kan gi et fast 


tilbud og hvor høy frekvensen kan være ut fra de midler man har til rådighet. Vårt forslag 


innebærer å målrette tilbudet der hvor reisebehovet er størst, med kortere og mer effektive 


ruter, noe som vil redusere kostnadene. Resterende reisebehov i regionen må dekkes på 


annen måte. Skoletransport er lovpålagt og der det ordinære tilbudet ikke dekker behovet for 


skoletransport, må egne skoleruter, som skal være åpne for alle, tilpasses og dekke dette 


reisebehovet. Skoleruter vil også kunne dekke noe av reisebehovet i mer spredt befolkede 


områder. Det er derfor viktig å se skoleruter og ordinære ruter i sammenheng. 


Forslag til nytt ruteopplegg for Indre Østfold er basert på følgende hovedprinsipper: 


 Legge bedre til rette for mating til tog 


 Effektivisere regionrutene, tilpasset områder med største reisebehov 


 Effektivisere og spisse lokalrutetilbudet 


 Rendyrke skolerutetilbudet, men åpne for allmenn bruk 
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 Tilby Flexx i områder med svært lavt kundegrunnlag 


 Mulighet for innfartsparkering ved tog og langruter 


Regionale ruter 


Ruter mot Sarpsborg 


Regionale ruter omfatter blant annet Østfoldringen, som bruker hele 2 timer og 20 minutter på 


en runde. Ruten har svært ujevnt belegg på hhv. østre og vestre side. Vi foreslår å dele denne i 


to, med én rute på strekningen Askim-Mysen-Rakkestad-Sarpsborg (videre kalt Ø1) og én på 


strekningen Skiptvet-Askim-(Mysen) (videre kalt Ø2). 


Ø1 Askim-Mysen-Rakkestad-Sarpsborg bør ha faste 


avgangstider og kan kjøres med timesfrekvens, 


eventuelt med en ekstra avgang morgen- og 


ettermiddag for å betjene arbeidsreisemarkedet. Det 


kan vurderes to-timers frekvens midt på dagen og på 


kvelden. Om morgenen er reisebehovet er størst i 


retning Sarpsborg for Ø1 og i retning Askim for Ø2. 


På ettermiddagen er reisestrømmene motsatt. Ø2 


Skiptvet-Askim kan ha timesfrekvens morgen og 


ettermiddag, og bør tilpasses togavgang fra Askim, 


og ellers ha to-timers frekvens i lavtrafikk. For å gi 


økt frekvens mellom Askim og Mysen kan det 


vurderes å la ruten gå videre til Mysen. Dette må 


vurderes sammen med andre ruter som vil trafikkere 


denne strekningen.  


Figur 6.5: Forslag til nye ruter som erstatter dagen 465 Østfoldringen. 


 


Reiseetterspørselen mellom Skiptvet og Mysen er lav. «Kappes» Østfoldringen bør det i tillegg 


etableres et sekundærtilbud mellom Skiptvet og Sarpsborg, med et par avganger om dagen, 


tilpasset arbeidsreisemarkedet. Denne ruten kan eventuelt være en forlengelse av noen av 


avgangene mellom Skiptvet og Askim. 


Per i dag er det ikke tilbud på Østfoldringen i helgene. For å dekke arbeidsreisebehovet er det 


ikke helgetilbudet som står i fokus. Men om det er midler til det kan det vurderes om det bør 


være noen få avganger også lørdag og søndager på strekningen Askim-Mysen-Rakkestad-


Sarpsborg. 


For å sikre korrespondanse mot toget for rutene Ø1 og Ø2 i henholdsvis Mysen og Askim bør 


Ø1 ankomme og gå fra Mysen ca. 45 minutter over hel time. I Askim er det mer utfordrende å 


holde faste rutetider på bussen og samtidig gi god overgang til tog. Bussen må ankomme 


Askim litt før hel time om morgenen for å korrespondere med tog i retning Oslo. På 


ettermiddagen bør bussen gå fra Askim ca. 30 minutter over timen. 
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Ruter mot Moss 


Betjening av Folkestad i Våler kommune er en utfordring for bussrutene mellom Moss og Indre 


Østfold. Både 473 Moss-Elvestad-Askim og 580 Moss-Våles-Svinndal kjører inn til dette 


boligfeltet fra hver sin side langs Fv. 121, snur, og kjører tilbake igjen, og deretter videre langs 


hhv. Fv. 120 og Fv. 115. Noe som medfører en omveg på flere km. for begge ruter.  


o Vi foreslår å la rute 473 Moss-Elvestad-Askim følge Fv. 120 frem til Rød, deretter Fv. 


115 forbi boligområdet på Teksnes og frem til krysset med Fv. 121, og videre langs Fv. 


121 gjennom Folkestad, for så å følge Fv. 120 til Elvestad og dagens trasé videre til 


Askim. Samme trasé tilbake. Ruten bør ha faste avgangstider.  


o Rute 580 Moss-Våler-Svinndal bør strammes opp. Fra Moss bussterminal foreslår vi at 


ruten følger Fv. 120 frem til krysset med Fv. 121, Fv. 121 gjennom Folkestad, og videre 


langs Fv. 115 til Svinndal/Gjerstad, uten dagens avstikkere på strekningen. Samme 


trasé tilbake. Ruten bør ha faste avgangstider.   


o For begge disse rutene foreslås avganger hver annen time , men en ekstra avgang i 


rush morgen og ettermiddag. Driftsdøgn mellom ca kl 06.00 og 18.00 evt 20.00 på 


hverdager. På lørdager 2 evt 3 avganger i hver retning (morgen – midt på dagen og 


ettermiddag). 


Ruter mot Oslo og Trøgstad 


Rute 490 Trøgstad-Lillestrøm-(Oslo) betjenes av Ruter i dag, og er et kostbart tilbud for ØKT. 


Denne bør erstattes med en rute Trøgstad-Mysen-(Askim) for korrespondanse med tog. 


Kjøretiden Trøgstad-Mysen er drøyt 15 min, avhengig av antall stopp, mens togtiden mellom 


Mysen og Oslo S er på 67 minutter. Samlet reisetid Trøgstad-Oslo S blir således omtrent som 


for dagens tilbud med overgang til tog i Lillestrøm. En slik rute vil samtidig styrke forbindelsen 


mellom Trøgstad og Mysen/Askim. Ruten bør ha faste avgangstider og må korrespondere med 


togtidene til/fra Mysen for å være et fullgodt alternativ til dagens tilbud. Det å først kjøre til 


Mysen stasjon gir best korrespondanse med tog. Ruten kan eventuelt kjøres videre til Askim 


Bussen kan ankomme/gå fra Mysen ca. 45 minutter over hel time. Den vil da ta med reisende 


fra tog som ankommer 35 minutter over timen, og samtidig mate til togavgang 6 minutter på 


timen. Ruten kan kjøres med timesfrekvens, eventuelt med en ekstra avgang morgen- og 


ettermiddag for å betjene arbeidsreisemarkedet. Det kan vurderes to-timers frekvens midt på 


dagen og på kvelden. Lørdager kan det kjøres 2-3 avganger.  


Ruten mellom Trøgstad og Mysen/Askim bør kjøre Rv. 22 til Mysen jernbanestasjon. Kjøres 


den nye ruten helt til Askim vil Momarken og Slitu dekkes om den kjører Fv. 128. Den vil 


således erstatte dagens rute 456 og også rute 455. Den lokale delen av rute 455 vil ivaretas av 


bybussene i Askim. Det lokale behovet for skolereiser til Skjønhaug skole som delvis dekkes av 


rute 455 må da dekkes av annet skoletilbud. Ved å kjøre ruten helt til Askim kan også rute 481 


Askim – Slitu- Momarken-Mysen tas bort. Denne ruten kjører i dag stort sett på skoledager 


med unntak av en tidlig morgenavgang i hver retning. 


Ruter mot Halden 


Rute 485 Mysen-Rakkestad-Halden betjener områder som ikke har andre tilbud enn en 


skolerute, og kan følge samme trasé og ha samme avgangstider som i dag.  
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Rute 140 Halden-Aremark-Strømfoss-Granerud-Ørje har lavt belegg utenom skoleelever som i 


dag utgjør nesten 80 prosent av passasjerene. Ruten er eneste forbindelse mellom Aremark og 


Halden og kan opprettholdes som arbeidsrute på hverdager med ekstra skoleavganger på 


skoledager.  


Rute mot Ørje 


I dag kjøres to ruter mellom Ørje og Mysen. Begge har relativt lavt belegg. Rute 482 Ørje- 


Kroksund- Ydersbond – Mysen gir et tilbud på morgen til Mysen og tidlig ettermiddag tilbake. 


Rute 563 Ørje-Mysen har 3 avganger på morgenen fra Ørje på hverdager og en ekstra på 


skoledager i tillegg til en kl. 14.10. Det er tre returmuligheter på ettermiddag fra Mysen, samt 


en avgang fra Mysen på morgenen på skoledager. 


Disse to rutene burde kunne slås sammen til en rute som kjører raskeste vei mellom Ørje og 


Mysen. Ruten bør korrespondere med toget på Mysen, dvs. må ankomme og gå fra Mysen ca.  


45 minutter over hel time. Ut fra dagens belegg ser det ut til at det ikke er behov for mer enn 2 


avganger på morgenen til Mysen og to avganger på ettermiddagen fra Mysen. Det kan 


vurderes om det er behov for en ekstra avgang morgen og ettermiddag på skoledager. 


 
Figur 6.6: Forslag til hovedruter i Indre Østfold 
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Lokalruter  


Lokalruter i Askim 


Lokalrutene i Askim rettes mot sentrum og jernbanestasjonen, med faste avgangstider 


tilpasset muligheten for korrespondanse med tog. For å unngå ringruter med varierende trasé 


og for å redusere reisetiden forslår vi derfor at dagens 460 og 461 rendyrkes til to enkeltruter. 


De foreslåtte traséene vil begge ha akseptabel gangavstand. 


o Rute 460 Bergerkrysset Fv115 –  Trøgstadveien –Askim Stasjon 


o Rute 461 Bergerkrysset – Korsegårveien – Museumsveien – Kronprinsens Gate – 


Henstad allé – Askim Stasjon. 


Begge ruter bør starte tidligere enn i dag hvis arbeidsreisende skal kunne benytte dem til 


korrespondanse med tog, og de bør gå lengre utover ettermiddagen/kvelden. For å 


korrespondere med tog i retning Oslo om morgenen må rutene ankomme stasjonen litt før hel 


time. Toget går 4 minutter over hel time. For å ivareta korrespondanse når toget ankommer 


Askim 25 minutter over hel time må bussene gå fra stasjonen ca. 30 minutter over hel time. 


Hvis disse rutene skal ha faste avgangstider over driftsdøgnet er det ikke mulig å ivareta 


korrespondanse i begge retninger når markedsgrunnlaget ikke kan forsvare et mer høyfrekvent 


tilbud enn avganger hver time. Man må da velge å korrespondere med togene enten til eller 


fra Oslo. Et annet alternativ er å endre avgangstidene for eksempel rundt kl. 14 eller 15.  


Betjening av Ihlen. 


Ihlen ligger 3,7 km fra jernbanestasjonen i Askim. Dagens rute 462 har nesten like mange 


passasjerer som rute 460, men en høyere skoleandel. Dette fordi det er en morgenavgang til 


Askim vgs. Det er flere avganger på dagtid, men tilbudet er ikke tilpasset arbeidspendlere. 


Ruten kan forsterkes både på morgen og ettermiddag for å ivareta pendlerreiser med tog og 


må ankomme jernbanestasjonen i Askim litt før hel time om morgenen og gå fra 


jernbanestasjonen ca. 30 minutter over timen på ettermiddagen.  


Supplerende tilbud 


I dag er det en rekke ruter som kun går på skoledager, og hvor skolereiser utgjør fra 66-84 


prosent av påstigningene. Disse rutene må vurderes i lys av et eventuelt nytt regionalt og lokalt 


tilbud i Indre Østfold. 


Felles for områdene utenfor de mest sentrale deler av Askim, er at boligene ligger spredt, og 


mange ligger også langt fra hovedveiene hvor det kunne vært naturlig å legge en busstrasé. 


Mysen, Rakkestad sentrum og Skiptvet sentrum har en viss tetthet, men her er avstandene så 


korte at det ikke vil være grunnlag for egne ruter. Dette gjør det utfordrende å opprette raske 


og effektive ruter, som er tilpasset arbeidsreisemarkedet. Det supplerende tilbudet må derfor 


målrettes mot andre markeder. De fleste av disse områdene betjenes i dag av rene skoleruter, 


en del ordinære ruter som stort sett kun kjører skoledager, samt et Flexx-tilbud. For å nå det 


markedet man ønsker må man derfor se disse reiseetterspørslene i sammenheng, og justere 


tilbudet deretter. Dagens Flexx-tilbud i Indre Østfold er omfattende, og er stort sett et 


servicetilbud som ikke dekker arbeidsreisebehovet. Mange av Flexx-rutene har svært lavt 


belegg, og det bør vurderes om alle skal opprettholdes. Flexx-rutene bør vurderes ut fra 
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kostnadene, og sees på som et supplerende tilbud, som kan tilbys dersom det er midler igjen 


når de primære satsingsområdene – arbeidsreiser og skolereiser, er dekket.  


De ordinære rutene som i stor grad kun går på skoledager og dekker behovet for skolereiser 


må sees i sammenheng med de «rene» skolerutene og de foreslåtte hoved- og lokalruter. De 


fleste av de eksisterende rutene har relativt bra belegg på de avgangene som tilbys, med 


unntak av rutene, 459, 471, 472 og spesielt rute 480.  


6.7 Forslag til rutetilbud på Hvaler 


Timesekspressen TE6 gir god betjening av områder langs hovedvegnettet (Fv. 108) på Hvaler 


mellom Fredrikstad sentrum og Skjærhalden. TE6 gir også god betjening av strekningen 


Fredrikstad-Råde-Rygge via Fv. 110, og videre langs E6 inn til Oslo. Ruten har faste 


avgangstider med timesfrekvens i hver retning over et lang driftsdøgn, dog med noen færre i 


helgene. TE6 dekker den største reiseetterspørselen på Hvaler og gir et godt tilbud til 


befolkningen på Hvaler for reisebehovet til Fredrikstad og videre. Rutetilbudet bør 


opprettholdes som i dag. 


Rutene 365 og 366 har få påstigende. Rute 366 fra Utgårdskilen betjener det største 


boligområdet på Hvaler som ikke ligger langs Fv. 108, men ruten har mange varianter. Både 


rute 365 og rute 366 går stort sett bare skoledager. I tillegg til å betjene Hvaler internt, går 


noen avganger morgen og ettermiddag til/fra Fredrikstad for å dekke opp nødvendig kapasitet 


på skoledager. Rutene 365 og 366 bør sees i sammenheng, og også sees i sammenheng med 


skolerutene på Hvaler; 531 Floren skole, 532 Hvaler ungdomsskole og 533 Åttekanten skole.  


Rute 365 og rute 366 sin hovedoppgave bør være å mate til TE6 for reiser til Fredrikstad. I 


tillegg bør morgen og ettermiddagsavganger kjøres mellom Skjærhalden og Fredrikstad for å 


sikre nok kapasitet for skole- og arbeidsreiser. Disse avgangene må korrespondere med 


Hvalersambandet. Ruten bør få faste avgangstider, og det kan vurderes faste avganger morgen 


og ettermiddag også utenom skoledagene for å øke attraktiviteten og bruken på arbeidsreiser.  


Hvis det skjer endringer på TE6 må et lokalt tilbud mellom Hvaler (Skjærhalden) og Fredrikstad 


vurderes på nytt. 


Korrespondansen mellom buss og ferge er viktig på Hvaler. Dette er ett av tre punkter som 


reisende med Hvalersambandet la vekt på i en spørreundersøkelse gjennomført i perioden 1. 


desember 2017 til 5. januar 2018. Behovet gjelder først og fremst arbeidsreisende og 


studenter. Det var ønske om jevnere anløp i løpet av dagen til øyene med færrest avganger. I 


tillegg ønsket respondentene senere avganger fra Skjærhalden på fredag og lørdag (MH Tech 


2018). Disse to siste ønskene vil bety en utvidelse av rutetilbudet, og vil medføre behov for økt 


bemanning og gi økte kostnader. Dersom skole- og arbeidsreiser skal prioriteres innenfor den 


kostnadsrammen man har i dag, er det ikke senere avganger i helgene som bør prioriteres. Det 


bør heller legges vekt på å forbedre korrespondansen mellom båt og buss, noe som er mulig 


innenfor de rammer man har til rådighet. Dette vil også gjør tilbudet enklere å forstå for alle 


trafikantgrupper. 
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Dagens rutetabell for fergesambandet er relativt komplisert å forstå, med stor variasjon i når 


båtene går. Visit Østfold melder om at tabellen er vanskelig å forstå for turister og andre som 


bruker sambandet sjelden. Rutetabellen bør gjøres mer lettfattelig. I den sammenheng bør det 


vurderes om det er mulig å ha faste avgangstider, det vil si at båtene går på et fast klokkeslett. 


Fra Skjærhalden bør båtene gå 10 til 15 minutter etter at TE6 har ankommet Skjærhalden. 


Videre er ankomsttidspunktet til Skjærhalden viktig. Båtene bør ankomme Skjærhalden 5-15 


minutter før bussavgang.  


6.8 Forslag til endringer av andre rutetilbud i fylket 


Det går flere ruter gjennom Østfold som binder sammen byene. For å øke effektiviteten og 


lesbarheten forslår vi at rute 100 og rute 400 slås sammen til en ny rute – her kalt B100 som 


går strekningen Halden – Skjeberg – Sarpsborg – Kalnes – Rygge – Råde – Moss. Ruten følger 


Rv. 21 og Fv. 118 frem til Karlshus, deretter Fv. 110/Fv. 118 til Moss.  Reisende fra Halden til 


Fredrikstad må bytte til Glommaringen i Sarpsborg, eventuelt benytte toget fra Halden. Ved å 


slå sammen disse rutene kan frekvensen økes, og det kan tilbys et lengre driftsdøgn. Rute 150 


kan dermed utgå da Halden til Kalnes vil dekkes av ny rute B100.  B100 bør ha timesavganger 


mellom kl. 6-9, deretter avgang hver annen time til kl. 14, hvor det igjen bør være 


timesavganger frem til kl. 18. Deretter avgang kl. 20 og 22. B100 vil også kunne erstatte Flexx 


7150. 


Rute 316 Fredrikstad Moss – slås sammen med de avgangene på 100 som går mellom 


Fredrikstad og Moss (3 avganger i hver retning per dag). Ny 316 vil dekke Fredrikstad – 


Rygge/Råde og– Moss på en bedre måte enn i dag. Rute 316 går i dag i hovedsak på 


skoledager. En ny rute 316 vil kunne ha morgen- og ettermiddagsavganger mellom Moss og 


Fredrikstad alle hverdager, i tillegg til nødvendige avganger på skoledager for å dekke behovet 


for skoletransport. 


T3 Oslo – Moss (Nesparken) – Sarpsborg – foreslås fjernet, om ikke med en gang – så på sikt. 


Med bedre kapasitet og flere avganger på toget i forbindelse med Intercity-utbyggingen vil 


dette tilbudet trolig bli overflødig. 


T9 Foreslås kuttet ut – et bedre matetilbud til tog på Mysen og Askim vil føre til at denne 


ruten, som allerede har passasjernedgang, bli lite relevant.  


Takstsamarbeid med NSB vil påvirke behovet for ruter mellom byene 


Behovet for ruter mellom byene vil kunne endres vesentlig når/hvis det inngås en takstavtale 


mellom ØKT og NSB som gir samme pris på lokal reiser i Østfold enten man reiser med buss 


eller tog. Når/hvis en slik avtale kommer på plass, må tilbudene som binder sammen byene 


vurderes på nytt. Reiser mellom byene vil da i stor grad dekkes opp av toget, og det er i så fall 


markedet  mellom byene som vil ha behov for et bedre lokalt tilbud. 
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6.9 Viktige tiltak for å bygge opp under kollektivtransporten 


Fremkommelighet og infrastruktur - oppsummering av de viktigste tiltakene. 


Denne gjennomgangen lister opp noen tiltak vi mener vil være viktig for å sikre bussen 


fremkommelighet. De mest konkrete tiltakene ligger i Moss. Det er dermed ikke sagt at det 


ikke er tiltak som er viktige i andre områder, men per i dag ser vi ikke behov for noe større 


tiltak i øvrige deler av fylket (unntatt Nedre Glomma) som vil være vesentlig for de endringene 


av rutetilbudet vi foreslår. Samtidig er det viktig, for alle delområder av Østfold, å være bevisst 


på å sikre at hensynet til bussens fremkommelighet blir ivaretatt ved alle fremtidige tiltak og 


utbedringer i vegsystemet, samt ved utbygging av boligområder og besøkspunkter. Dette bør 


sikres allerede i reguleringsplanfasen. 


 Tiltak 10 i KVU er en ny kollektivtrasé, Skredderveien – Peer Gynts vei. Dette er et 


viktig tiltak for å betjene Skredderåsen på en rask og effektiv måte (se avsnitt 6.4) 


 Kirkegata må sikres som kollektivgate mellom Kransen og sentrum (se avsnitt 6.4) 


 Fjordveien er i KVUen planlagt som kollektivgate. Det er et viktig tiltak da de lokale 


rutene inn mot sentrum er lagt i Fjordveien. 


 I KVUen ligger det også inne kollektivfelt på strekningen Gimle-Blinken på Jeløya og 


over Kanalen (tiltak 2). Dette er et viktig tiltak for fremkommeligheten for bussene.  


 Dette må også sees i sammenheng med ombyggingene i forbindelse med flytting av 


jernbanestasjonen der det er viktig at bussene får en prioritet i på- og 


avkjøringsmuligheten fra Helgerødgata og til/fra rv19/Strandgata. I Værlegata vest 


eller Strandgaten må det opprettes holdeplass for bussen med god kapasitet til at flere 


busser kan betjene holdeplassen samtidig. (se avsnitt 6.4). 


 Ruteforslaget som betjener Moss sykehus medfører behov for å etablere en 


snumulighet ved sykehuset,  


 Omleggingen av Rv. 19 gjennom Moss gir muligheter for å koble sykehuset på den 


foreslåtte hovedruten H1: Kambo- Øreåsen. Omlegging av Rv. 19 ligger inne i KVU for 


hovedvegsystemet i Moss (tiltak 3). Dette vil kreve at det etableres et kollektivfelt eller 


kollektivveg fra sykehuset og til Osloveien i området ved Tigerplassen. 


Utforming av kryss og rundkjøringer – for å sikre bussen fremkommelighet 


I tillegg til rene kollektivfelt og kollektivgater er det andre tiltak i vegsystemet som kan sikre 


bussen fremkommelig, for eksempel hvordan kryss utformes og hvordan man kan 


signalprioritere bussen inn mot kryss.  


Signalanlegg med aktiv prioritering gir i utgangspunktet de beste forutsetninger for å prioritere 


fremkommelighet for buss i kryss, da dette gjør det mulig å gi bussen grønt lys når den nærmer 


seg.  For å få full effekt av prioriteringen må bussene ha eget felt helt fram til krysset. 


Rundkjøringer kan være problematisk for bussen spesielt der det er stor trafikkbelastning. 


Dette er det viktig å være klar over når veger eller kryss skal bygges om. Rundkjøringer gir også 


mindre muligheter til å prioritere bussen inn i rundkjøringen enn å gi bussen prioritet i vanlige 


kryss. 
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Holdeplassutforming og kollektivfelt 


Der det er anlagt kollektivfelt vil kantstopp være det mest effektive fordi det reduserer tiden 


bussen bruker for å betjene en holdeplass. I tillegg gir kantstopp bedre komfort for 


passasjerene. Også på veger med lav trafikkbelastning og lav skiltet hastighet er kantstopp å 


foretrekke fremfor busslommer da dette gir kortere tid ved holdeplass samt bedre komfort for 


trafikantene. Der bussene kjører i blandet trafikk og trafikkbelastningen er stor vil det 


imidlertid av sikkerhetsmessige årsaker, være behov for å etablere busslommer. 


Fjerning av gateparkering er viktig for fremkommeligheten for buss 


I sentrale områder og i områder med smale gateløp bør en unngå gateparkering i 


busstraséene, for blant annet å unngå forsinkelser ved at bussen må vente på biler som kjører 


inn/ut av parkeringsplasser og feilparkeringer som kan føre til at bussen ikke kommer frem i 


trange gateløp.  


Arealplaner - lokalisering 


Lokalisering av publikumsrettede målpunkt og fortetting langs allerede godt etablerte 


kollektivakser vil bidra til å øke passasjergrunnlaget for kollektivtransport uten behov for å 


endre ruteopplegget. På en annen side vil feilaktig lokalisering av publiksrettede målpunkt og 


nye boligområder kunne medføre behov for å etablere egne, separate ruter, som ikke 


nødvendigvis har et godt nok kundegrunnlag til å kjøre med høy nok frekvens til å være 


attraktive i konkurranse med privatbil. Konsekvensen blir ofte lite attraktive ruter, med lav 


frekvens og høye driftskostnader. Når en planlegger nye boligområder er det viktig å 


opparbeide et gangvegnett som gir rask adkomst til nærmeste holdeplass på hovedvegnettet. 


Boligområdene bør utformes slik at bussbetjening ikke medfører en omveg i forhold til etablert 


rutestruktur. En bør unngå løsninger hvor bussen må kjøre inn og ut av boligområder for å 


plukke opp passasjerer.  


6.10 Innfartsparkering for bil og sykkel 


Innfartsparkering for bil er parkeringsplasser i tilknytning til holdeplasser og stasjoner for de 


som av ulike grunner benytter bil som tilbringertransport til kollektivtilbudet. I vurderingen av 


innfartsparkeringsplasser må man aller først vurdere hvorfor man skal etablere 


innfartsparkeringsplasser, hvem etableres plassene for og til hvilken type tilbud skal disse 


betjene. 


Et av formålene med å etablere innfartsparkeringsplasser er å få flere til å bruke 


kollektivtransport ved at mulighetene for å innfartsparkere øker influensområdet til stasjoner 


og holdeplasser. Det vil si at nedslagsfeltet for potensielle brukere øker.   


Innfartsparkering gir dermed bedre tilgjengelighet til kollektivtransporten for flere. Dette vil 


være hovedmålet med slike tiltak. Spesielt i mer spredt bebygde områder med relativt lang 


avstand til et kollektivtilbudet som kan bringe de reisende inn til byområdene/sentrum med 


kollektivtransport kan innfartsparkering være et viktig tiltak. 
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Innfartsparkering benyttes i dag først og fremst der det er mulighet for å gå over på et 


kollektivtilbud med hyppige avganger og rask fremføring, og der reiseavstandene med 


kollektivtransport er relativt lange. Dette er viktige faktorer for at det skal være attraktivt å 


innfartsparkere. I tillegg er behovet for muligheten til å innfartsparkere i stor grad avhengig av 


forhold for parkering på bestemmelsesstedet, køer mm, det vil si forhold som kan gjøre det 


vanskelig å benytte bil. I dag brukes innfartsparkering gjerne i forbindelse med tog og hoved- 


og ekspressruter inn mot større byer, hvor det er parkeringsrestriksjoner og eventuelt også kø 


på hovedvegnettet inn mot sentrum, slik at det blir mindre attraktivt å kjøre hele. For denne 


typen reiser vil belastingen ved å innfartsparkere (byttemotstand) overvinnes av fordelene ved 


et raskt tilbud og ulempene på bestemmelsesstedet. 


Behovet for innfartsparkering derfor må ses i sammenheng med andre tiltak fordi 


rammebetingelser for bil har stor betydning for potensialet for innfartsparkering for bil. De 


som benytter innfartsparkering i dag har dårligere parkeringsdekning på endepunktet for 


reisene enn andre bilister.  


 


Innfartsparkering til tog 


Innfartsparkering til tog er viktig, og tilbringermulighetene til togstasjonen vil være førende for 


behovet for innfartsparkering. Det vil dermed være store forskjeller mellom de større byene i 


fylket og Indre Østfold. I Indre Østfold bør det være mulighet til å parkere ved alle stasjonene. I 


Moss og Halden bør imidlertid muligheten til å parkere ved jernbanestasjonene være 


begrenset. Her bør det lokale kollektivtilbudet kunne benyttes som tilbringerreise til toget. I 


sentrale områder av disse to byene bør arealene brukes til andre, mer hensiktsmessige formål.  


I tillegg til at det er viktig å ha parkeringsmuligheter ved stasjonene i Indre Østfold er det viktig 


med god tilrettelegging for innfartsparkering på Kambo, Rygge og Råde. Dette er stasjoner som 


ikke bare kan betjene de nærmeste omkringliggende områdene. Råde vi kunne være et reelt 


innfartsparkeringsalternativ for beboere i Fredrikstad og Sarpsborg, men Kambo kan benyttes 


av beboere i Moss. Dette gir parkeringsmulighet i «riktig» retning for reisende til 


Oslo/Akershus. På disse stedene bør det også legges til rette for å parkere og reise videre med 


buss, for eksempel inn til Moss. Ved utforming av disse anleggene må det derfor også tas 


hensyn til avstand mellom parkeringsplass og holdeplass for buss. 


Innfartsparkering til buss 


I indre Østfold er det viktig å etablere parkeringsmuligheter ved flere holdeplasser langs de 


regionale hovedrutene som går inn til Sarpsborg/Fredrikstad, Moss og Halden. Slik kan rutene 


kjøre en mest mulig effektiv trasé og samtidig vil influensområdet til disse rutene økes. Slike 


innfartsparkeringsplasser behøver ikke ha mange plasser, men de bør plasseres strategisk ved 


holdeplasser der veger fra distriktene kommer inn mot hovedtraséen for regionrutene. I første 


omgang vil dette være mest aktuelt for ruten Askim-Mysen-Rakkestad-Sarpsborg, hvor det bør 


anlegges muligheter for innfartsparkering i Rakkestad, og eventuelt ved Rudskogen. Det bør 


også legges til rette for noen innfartsparkeringsplasser i Svindal og Våler, i tilknytning til rutene 


som går mot Moss.   
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Det bør være mulig å parkere ved bussholdeplass i Aremark, Ørje og i Trøgstad ved Skjønhaug 


Torg.  


Innfartsparkering for sykkel 


Innfartsparkering for sykkel bør etableres ved de aller fleste holdeplasser utenfor 


sentrumsområdene for å øke influensområdet til holdeplassene. I sentrumsområdene kan det 


være noe mindre behov for sykkelparkering på bussholdeplassene, da folk heller vil velge å 


sykle hele veien fremfor å sette fra seg sykkelen for å reise videre med buss i sentrum.  


På jernbanestasjonene vil det være viktig med gode og trygge muligheter for sykkelparkering, 


gjerne løsninger hvor sykkelen kan settes under tak.  Dette øker influensområdet til 


jernbanestasjonene vesentlig. 
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